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Αθήνα, σήµερα στις 27 Ιουνίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.05,’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου
της Ευρώπης για την αναγνώριση τίτλων σπουδών σχετικά µε την
τριτοβάθµια εκπαίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως για
πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, εφόσον το επι-
θυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση ότι δεν θα µιλή-
σει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµάδος. Η ψηφο-
φορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): To Σώµα συµφώ-

νησε.
Πριν δώσω τον λόγο στους ειδικούς αγορητές και εισηγητές,

θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής κ. Μανούσος Γεώργιος κατέθεσε στις 26-6-2024 πρόταση
νόµου: «Δηµιουργία Εθνικού Μητρώου Απασχόλησης και Κατα-
πολέµησης Ανεργίας».

Ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Με αντίστροφη σειρά θα δώσω τον λόγο στον κ. Τσιρώνη.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µας είπατε στην επιτροπή τα εξής. Διαβάζω τα

λόγια σας: «Τα κολέγια είναι εκτός ρυθµιστικού πλαισίου της σύµ-
βασης αφ’ ενός επειδή στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα όσον αφορά
στην ανώτατη εκπαίδευση εντάσσονται µόνο τα ΑΕΙ και αφ’ ετέρου
τα κολέγια των τρίτων χωρών τα αποκλείουµε από τα δικαιώµατα
ακαδηµαϊκής αναγνώρισης µε την επιφύλαξη που θέτουµε».

Πάµε να δούµε τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα. Η ρύθµιση
του άρθρου 146 του ν.5094/2024 αναφορικά µε την αναγνώριση
των τίτλων σπουδών νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης ή άλλως µη κρατικών πανεπιστηµίων εξισώνει τους απο-
νεµόµενους από αυτά τίτλους σπουδών µε αυτούς των κρατικών
πανεπιστηµίων. Ειδικότερα, η ρύθµιση αναγνωρίζει ότι οι τίτλοι
σπουδών που θα απονέµονται από τα µη κρατικά πανεπιστήµια
είναι τίτλοι σπουδών του µητρικού ιδρύµατος. Κοινώς, τα µη κρα-
τικά πανεπιστήµια τα οποία θα συνιστούν παραρτήµατα αλλοδα-
πών πανεπιστηµίων θα χορηγούν τίτλους σπουδών αναγνω-
ρισµένους στη χώρα εγκατάστασης του µητρικού ιδρύµατος,
άρα κατ’ αρχάς τίτλους σύµφωνα µε τις εκεί εκάστοτε προϋπο-
θέσεις, χωρίς ωστόσο αυτό να επαληθεύεται σε κάθε περίπτωση,
όπως συµβαίνει µέχρι τώρα. Ως µόνη δε προϋπόθεση για την αυ-
τόµατη αναγνώριση των τίτλων αυτών από το ελληνικό κράτος
προβλέπεται η συµπερίληψη στο Εθνικό Μητρώο τύπων τίτλων
σπουδών αναγνωρισµένων ιδρυµάτων της αλλοδαπής, το οποίο
τηρεί σήµερα ο ΔΟΑΤΑΠ.

Η σύµβαση προβλέπει ότι κάθε χώρα δηµιουργεί και κοινοποιεί
τη λίστα µε όλα τα αναγνωρισµένα από την ίδια ΑΕΙ δηµόσια και
ιδιωτικά ιδρύµατα, καθώς και όσα λειτουργούν παραρτήµατα σε
άλλες χώρες αλλά τα αναγνωρίζει ως δικά της.

Ο ορισµός ωστόσο που δίνει η σύµβαση για την ανώτατη εκ-
παίδευση είναι χαρακτηριστικός. Περιλαµβάνει όλους τους τύ-
πους προγραµµάτων σπουδών ή κύκλους µαθηµάτων κατάρ-
τισης ή εκπαίδευσης για έρευνα στο µεταδευτεροβάθµιο επίπεδο
που αναγνωρίζονται από τις αρµόδιες αρχές µιας χώρας ως στοι-
χεία του συστήµατος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Έτσι, αν µια
χώρα αναγνωρίσει στο εσωτερικό της ως ανώτατα προγράµµατα
σπουδών που στο ελληνικό σύστηµα αντιστοιχούν µε ανώτερες
σχολές ή κολέγια, θα αναγκαστεί και η Ελλάδα να αναγνωρίσει
τους τίτλους σπουδών των αποφοίτων τους ως ισότιµους. 

Τα ανωτέρω, σε συνδυασµό µε την πρόβλεψη της σύµβασης
ότι δεν υποχρεούται ο αιτών να αποδείξει ότι ο τίτλος που κατέχει
είναι ισότιµος, αλλά καθίσταται υποχρέωση αυτού που αρνείται
την ισοτιµία να τεκµηριώσει την άρνησή του, ανοίγουν τον δρόµο
και για την ακαδηµαϊκή πλέον αναγνώριση των αποφοίτων των
κολεγίων, πέραν της επαγγελµατικής που διέθεταν µέχρι σήµερα. 

Είπατε, επίσης, στην επιτροπή, κυρία Υπουργέ: «Αυτό στο οποίο
αναφερθήκατε πολλοί ήταν ότι ο Υπουργός είπε ότι θα το κάνουµε
µετά την ψήφιση του ν. 5094. Δεν µας είπατε τον λόγο. Ο λόγος
ήταν γιατί εκεί στο άρθρο για την αναγνώριση των περιόδων σπου-
δών ήταν και αυτός ένας από τους όρους που έπρεπε να έχει εκ-
πληρωθεί ουσιαστικά για να περάσουµε στη διαδικασία της
κύρωσης της σύµβασης. Άρα, γιατί τώρα; Γιατί τώρα έχουν εκπλη-
ρωθεί όλοι αυτοί οι όροι. Λειτουργείτε µεθοδευµένα. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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Είπατε στην επιτροπή: «Γιατί διατυπώνετε επιφύλαξη στο
άρθρο 6 παράγραφος 3». Γιατί η χρήση ενός ορισµένου τίτλου
και η είσοδος στην αγορά εργασίας παραµένουν θέµατα που ορί-
ζονται από το Εθνικό και το Ενωσιακό Δίκαιο και δεν υπάρχει
λόγος ανάληψης υποχρέωσης ενώπιον της διεθνούς κοινότητας,
δεδοµένης της ύπαρξης δυνατότητας επιφύλαξης.

Για να δείτε πόσο αναντίστοιχοι είστε, σας παραθέτω µια πρα-
γµατικότητα που το Εθνικό Δίκαιο, έτσι όπως το εφαρµόζετε, την
αγνοεί συστηµατικά. Όπως είναι ευρέως γνωστό, επί σειρά ετών
στη χώρα µας η φυσικοθεραπεία αλλά και άλλα τµήµατα αποτε-
λούσαν αντικείµενο διδασκαλίας συγκεκριµένων τµηµάτων ΤΕΙ
όλης της χώρας. Κατά συνέπεια για πολλές δεκαετίες στην Ελ-
λάδα παράγονταν µόνο φυσικοθεραπευτές της κατηγορίας ΤΕ.
Η όψιµη µετεξέλιξη των ΤΕΙ σε πανεπιστήµια και συνακόλουθα η
µετεξέλιξη των τµηµάτων φυσικοθεραπείας των ΤΕΙ σε αντί-
στοιχα πανεπιστηµιακά πλέον τµήµατα, ουδεµία ουσιαστική αλ-
λαγή επέφερε στο γνωστικό αντικείµενο της φυσικοθεραπείας.
Αυτό είχε ως συνέπεια οι πρώτοι απόφοιτοι των πανεπιστηµιακών
τµηµάτων φυσικοθεραπείας να µην παρουσιάζουν ουσιώδεις ποι-
οτικές διαφορές εξ απόψεως επιστηµονικών γνώσεων και δεξιο-
τήτων συγκρινόµενοι µε τους παλαιότερους αποφοίτους των
ίδιων ακριβώς τµηµάτων ΤΕΙ. Άλλωστε, σε όλους ανεξαιρέτως
τους θεραπευτές, ανεξαρτήτως κατηγορίας, χορηγείται η ίδια
άδεια άσκησης επαγγέλµατος κατόπιν προσκοµίσεως των ίδιων
δικαιολογητικών. 

Παρ’ όλα τα παραπάνω, δεν αξιωθήκατε να ρυθµίσετε την ισο-
τιµία και την αυτόµατη αναγνώριση των πτυχίων ΤΕ σε ΠΕ έτσι
ώστε να µην αποκλείεται από προκηρύξεις του ΑΣΕΠ η πρώτη.
Και δεν φτάνει µόνο αυτό, αλλά τους λέτε και µε τη σηµερινή κύ-
ρωση πώς θα αναγνωρίζονται όσοι έρχονται από το εξωτερικό
µε τριετή φοίτηση σε κολέγια ή οποιαδήποτε άλλα ιδρύµατα
τύπου franchise ως πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και συνεπώς
θα µπορούν να λαµβάνουν µέρος αυτοί σε διαγωνισµούς, ενώ οι
απόφοιτοι των παραπάνω ελληνικών σχολών θα αποκλείονται. Τι
διάκριση είναι αυτή; 

Δεν καταφέρατε να ισοτιµήσετε ούτε αυτό το θέµα το οποίο
αφορά ελληνικά ιδρύµατα και ταλαιπωρεί χιλιάδες αποφοίτους
κι εσείς κόπτεσθε να δώσετε και ακαδηµαϊκά δικαιώµατα, µετά
τα επαγγελµατικά, σε όλους αυτούς που έρχονται από αµφιβό-
λου ποιότητας ιδιωτικά και µη ιδρύµατα και κολλέγια του εξωτε-
ρικού. Δεν νοείται και δεν µπορεί να γίνεται ανεκτή οποιαδήποτε
διαφορετική αντιµετώπιση των αποφοίτων ΤΕ προκειµένου για
την κάλυψη προκηρυσσοµένων θέσεων. 

Το αίτηµα για την ισοτιµία των πτυχίων αποφοίτων ανωτάτων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων τεχνολογικής κατεύθυνσης µε τα πτυ-
χία των αποφοίτων πανεπιστηµιακών τµηµάτων είναι επίκαιρο,
καθώς σε κλάδους όπως οι φυσικοθεραπευτές, εργοθεραπευτές,
µαίες, λογοθεραπευτές η µετάβαση από την τεχνολογική στην
πανεπιστηµιακή κατεύθυνση έγινε για όλα τα λειτουργούντα τµή-
µατα χωρίς επιπλέον ουσιαστικές προσθήκες στο πρόγραµµα
σπουδών που να καθιστούν διακριτές και ανυπέρβλητες µεταβο-
λές. Κύριε Υπουργέ, καλείστε να ρυθµίσετε και να αποκαταστή-
σετε αυτή την αδικία. 

Στον απόηχο, λοιπόν, της ψήφισης του ν.5094/2024 και εν ανα-
µονή του δικαστικού ελέγχου της συνταγµατικότητας του νόµου
αυτού στο πλαίσιο αιτήσεων ακύρωσης κατά των πρώτων αδειών
ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων, οι νέες ρυθµίσεις θα πρέπει
να αντιµετωπίζονται µε επιφυλακτικότητα. 

Συµπερασµατικά, µε την Κύρωση της Σύµβασης της Λισαβό-
νας και σε συνέχεια της ιδιωτικοποίησης ανώτατης εκπαίδευσης,
η Κυβέρνηση ανοίγει την κερκόπορτα των τριετών σπουδών µε
τα πάσης φύσεως και αµφιβόλου εκπαιδευτικής αξίας παραρτή-
µατα ξένων πανεπιστηµίων, ενώ παράλληλα κλείνει το µάτι στην
προώθηση ποικίλων ειδών fast track προγραµµάτων σπουδών,
σεµιναρίων και µεταπτυχιακών από δηµόσια ΑΕΙ, που µαζί µε τα
ξενόγλωσσα προπτυχιακά θα αποτελούν το νέο «Ελντοράντο»
της δήθεν σίγουρης επαγγελµατικής αποκατάστασης. 

Αν µάλιστα ληφθεί υπ’ όψιν ότι οι ρυθµίσεις αυτές θεσπίστηκαν
χωρίς να ακολουθηθεί η διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώ-
ρησης, αψηφώντας τους συνταγµατικούς περιορισµούς των πα-
ραγράφων 5 και 8 του άρθρου 16 του Συντάγµατος, θα πρέπει

να αντιµετωπίζονται µε δυσπιστία, καθώς φαίνεται ότι µάλλον µε
το πρόσχηµα της ευαισθητοποίησης για την τήρηση του ευρω-
παϊκού δικαίου οδηγούν στην ουσία σε µια συνταγµατική απορ-
ρύθµιση, τακτική τόσο προσφιλή πλέον στην Κυβέρνησή σας. 

Δυστυχώς, επιβεβαιωνόµαστε συνεχώς όπως είχαµε τονίσει
και στον νόµο για τα µη κρατικά πανεπιστήµια ότι η Κυβέρνηση
οδηγεί διά της πλαγίας οδού την οποία έχει κάνει πλέον πεπατη-
µένη την καταπάτηση του Συντάγµατος σε ό,τι αφορά τη δηµόσια
δωρεάν εκπαίδευση. Κατοχυρώνεται έτσι η δηµιουργία φοιτητών
δύο ταχυτήτων, αυτών που πρέπει να φτύσουν αίµα για να εισα-
χθούν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και να πάρουν ένα πτυχίο µε
πολύ µικρότερο αντίκρισµα στην αγορά εργασίας την οποία
έχετε έτσι κι αλλιώς διαλύσει αλλά και αυτών που έχουν την οι-
κονοµική άνεση να απολαύσουν την εύκολη οδό και να προσπε-
λάσουν τις δυσκολίες και τις ποιοτικές απαιτήσεις που µέχρι
πρότινος ίσχυαν. Απαιτήσεις που αναδείκνυαν την ποιότητα των
αποφοίτων της χώρας µας σε Ελλάδα και εξωτερικό. Με τέτοιες
πρακτικές αποδεικνύετε πως είστε η Κυβέρνηση της ποσότητας
και σίγουρα όχι της ποιότητας. Άρα η καθυστέρηση της χώρας
να κυρώσει τη Σύµβαση της Λισαβόνας έγινε µεθοδευµένα, πε-
ριµένοντας να δηµιουργηθούν οι κατάλληλες συνθήκες παράκαµ-
ψης του άρθρου 16 του Συντάγµατος το οποίο φροντίσατε µε τον
νόµο για τα µη κρατικά πανεπιστήµια. Προφανώς και η Νίκη θα
καταψηφίσει σεβόµενοι τον κόπο των αποφοίτων, της δηµόσιας
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης αλλά και τον µόχθο των οικογενειών
της. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσιρώνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 28 Ιου-
νίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1150/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α� Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «Νέα Δη-
µοκρατία» κ. Ευστράτιου Σιµόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Αύξηση ακατάσχετου τρα-
πεζικού λογαριασµού». 

2. Η µε αριθµό 1145/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υ-
πουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Αντίθετη η το-
πική κοινωνία µε την κατασκευή αιολικού πάρκου στη θέση «Μαυ-
ροβούνι» του Δήµου Ρήγα Φεραίου Μαγνησίας». 

3. Η µε αριθµό 1153/19-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη για άµεση κα-
ταβολή των οφειλοµένων στις επιχειρήσεις της Δράµας από το
πρόγραµµα «ΑΝΑΚΥΚΛΩΝΩ - ΑΛΛΑΖΩ ΘΕΡΜΟΣΙΦΩΝΑ».

4. Η µε αριθµό 1168/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να
καταργηθεί και να µην ισχύσει φέτος η ελάχιστη βάση εισαγω-
γής». 

5. Η µε αριθµό 1147/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα, προς τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης,
µε θέµα: «Αποκατάσταση βαθµολογικής και µισθολογικής εξέλι-
ξης αξιωµατικών ειδικών καταστάσεων εξ ανωτέρων στρατιωτι-
κών σχολών υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ)». 

6. Η µε αριθµό 1166/23-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα
Τσιρώνη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Προβλή-
µατα λειτουργίας Κέντρου Εκπαίδευσης Τεχνικού (Κ.Ε.ΤΧ.) στην
Πάτρα».

7. Η µε αριθµό 1177/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
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«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ανεφάρµοστος
ο νέος κανονισµός πυροπροστασίας». 

8. Η µε αριθµό 1169/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες»
κ. Αλέξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Αποκαρδιωτική εικόνα εγκαταλείψεως
του κάµπου της Κωπαϊδος. Σε εξέλιξη σχέδιο µετατροπής του
κάµπου από περιοχή παραγωγής αγροτικών προϊόντων σε πε-
ριοχή εναποθέσεως φωτοβολταϊκών».

9. Η µε αριθµό 1156/21-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Παρά-
ταση προθεσµίας υποβολής φορολογικών δηλώσεων έως 30-9-
2024 λόγω λαθών και παραλήψεων στο σύστηµα υποβολής
φορολογικών δηλώσεων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1154/19-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δη-
µοκρατία» κ. Ευστράτιου Σιµόπουλου προς την Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Αποσύνδεση αύξησης
επιδόµατος ανεργίας από αύξηση κατώτατου µισθού». 

2. Η µε αριθµό 1149/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Η επικίνδυνη υποστελέχωση και η έλλειψη ια-
τρικού προσωπικού που αντιµετωπίζουν τα κέντρα υγείας του
Νοµού Πρέβεζας». 

3. Η µε αριθµό 1155/20-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Μεγάλη και αδικαιολό-
γητη καθυστέρηση στη χορήγηση οικονοµικών παροχών σε
αθλητές και αθλήτριες υψηλών διακρίσεων από την πολιτεία». 

4. Η µε αριθµό 1170/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη, προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Σε διαθεσιµότητα
οι εργαζόµενοι της «ΦΙΕΡΑΤΕΞ Α.Ε.» στην Περιφεριακή Ενότητα
Κιλκίς». 

5. Η µε αριθµό 1148/18-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Ελλιπής ο δηµόσιος ακτινοθεραπευτικός χάρτης για τους καρ-
κινοπαθείς». 

6. Η µε αριθµό 1174/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Χρησιµοποίηση MEA των
ΗΠΑ που σταθµεύουν στην Λάρισα για την υποστήριξη επίθεσης
µε πυραύλους ATACMS στην Κριµαία». 

7. Η µε αριθµό 1167/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα
Δηµοκρατία» κ. Μάριου Σαλµά, προς την Υπουργό Πολιτισµού µε
θέµα: «Αδιαφανείς φωτογραφικοί διαγωνισµοί για την εκµετάλ-
λευση των κυλικείων και εστιατορίων των µουσείων και αρχαι-
ολογικών χώρων της χώρας». 

8. Η µε αριθµό 1157/21-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ενίσχυσης του Κέντρου Υγείας
Παξών µε προσλήψεις απαραίτητων ιατρών και εργαζοµένων και
χορήγηση επιδόµατος αγόνου περιοχής».

9. Η µε αριθµό 1163/21-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Παύλου Γερουλάνου προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «H έρευνα του Ινστιτούτου
Εργασίας της ΓΣΕΕ είναι αποκαλυπτική για την ανάγκη συνολικής
αλλαγής της πολιτικής, για τη στήριξη του εισοδήµατος της ελ-

ληνικής οικογένειας».
10. Η µε αριθµό 1171/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για την κατάργηση
της κυριακάτικης αργίας από τα LIDL στην Κέρκυρα».

11. Η µε αριθµό 1161/21-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη έκδοσης προεδρικού δια-
τάγµατος προς παράταση της αναστολής κατεδαφίσεων και εί-
σπραξης προστίµων, προκειµένου για την προστασία των παρα-
πηγµάτων που βρίσκονται στην περιοχή Δέλτα Έβρου, στο πλαί-
σιο της παραγράφου 4 του άρθρου 122 του ν.4495/2017». 

12. Η µε αριθµό 1175/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: « Δέκα µήνες µετά
τον «Daniel» και «Elias», ποιο το κυβερνητικό σχέδιο για τον πρω-
τογενή τοµέα στην Θεσσαλία;».

13. Η µε αριθµό 1164/22-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Μείωση ΦΠΑ στο ελαι-
όλαδο».

14. Η µε αριθµό 1172/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Να διασφαλιστεί η σωστή
λειτουργία του πτητικού έργου µε ασφαλείς και ποιοτικές υπη-
ρεσίες στα αεροδρόµια». 

15. Η µε αριθµό 1173/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Οξυµένο πρόβληµα µε το πόσιµο νερό σε
πολλά χωριά του Δήµου Μύκης στην Περιφεριακή Ενότητα Ξάν-
θης».

16. Η µε αριθµό 1176/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Για την ένταξη των εργαζόµενων του προγράµ-
µατος «PHILOS II» - Ολοκληρωµένη επείγουσα παρέµβαση
υγείας για την προσφυγική κρίση » σε αναγκαίες κρατικές δοµές
υπηρεσιών δηµόσιας υγείας µε πλήρη εργασιακά και ασφαλι-
στικά δικαιώµατα.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4505/24-4-2024 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Οι πληγέντες
από το σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 στην Κρήτη έχουν την
ανάγκη να προχωρήσουν µπροστά». 

2. Η µε αριθµό 2200/8-12-2023 ερώτηση της Βουλευτού Β3’
Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη µε θέµα: «Η βία κατά των γυναικών απαιτεί νέο, ολιστικό
κοινωνικό µοντέλο αντιµετώπισης και πλήρη εφαρµογή της Σύµ-
βασης της Κωνσταντινούπολης». 

3. Η µε αριθµό 2253/12-12-2023 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Α’Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υ-
πουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Απο-
γοητευτικές επιδόσεις των µαθητών στο διαγωνισµό PISA του
ΟΟΣΑ». 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια της Νέας Αρι-
στεράς, στην κ. Μερόπη Τζούφη.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρατάµε στα χέρια µας ένα ακόµη
σχέδιο νόµου και καλείτε τη Βουλή να συναινέσει σε µια ακόµη
πράξη απαξίωσης των δηµόσιων πανεπιστηµίων και των αποφοί-
των τους.
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Όπως είπε και ο προηγούµενος οµιλητής είναι η περίφηµη Συν-
θήκη της Λισαβόνας και τη φέρνετε για κύρωση είκοσι πέντε ολό-
κληρα χρόνια από την υπογραφή της και µάλιστα την καταθέσατε
την παραµονή του Αγίου Πνεύµατος και µάλιστα το απόγευµα,
ώστε να µην υπάρχει επαρκής χρόνος συζήτησης αλλά και αντί-
δρασης από τους πανεπιστηµιακούς και τους φοιτητές. Είκοσι
πέντε χρόνια, λοιπόν, µετά την αρχική της διατύπωση η Κυβέρ-
νηση φέρνει προς κύρωση µια συνθήκη εξισωτισµού προς τα
κάτω. Μια συνθήκη που καµµία ελληνική κυβέρνηση δεν έφερε
µέχρι τώρα προς ψήφιση. Ούτε η κυβέρνηση Σαµαρά ούτε η κυ-
βέρνηση Παπανδρέου ούτε η κυβέρνηση Καραµανλή ούτε η κυ-
βέρνηση Σηµίτη ούτε και η πρώτη κυβέρνηση Μητσοτάκη, µε
Υπουργό την κ. Κεραµέως, η οποία ισοπέδωνε τη δηµόσια εκπαί-
δευση για µια τετραετία. Και αυτό όπως όλες και όλοι γνωρίζουµε
επειδή η συγκεκριµένη συνθήκη προσκρούει στο ελληνικό Σύντα-
γµα µέσω της αναγνώρισης επαγγελµατικών δικαιωµάτων και
ακαδηµαϊκών προσόντων στους αποφοίτους ιδιωτικών ιδρυµά-
των της αλλοδαπής που δεν πληρούν τις τοπικές και ουσιαστικές
προϋποθέσεις. Και µια από τις προϋποθέσεις είναι η διάρκεια των
σπουδών. 

Πρακτικά, η κύρωση της συνθήκης σηµαίνει την εξίσωση των
τριετών µε τα τετραετή και πενταετή προπτυχιακά προγράµµατα
σπουδών στα ελληνικά ΑΕΙ µε τα τριετή προγράµµατα σπουδών
που υπάρχουν σε άλλες χώρες. Και φυσικά σε βάρος των απο-
φοίτων των δικών µας πανεπιστηµίων. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσχυαν µέχρι σήµερα.
Μέχρι που η δεύτερη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποφά-
σισε την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. Μια Κυ-
βέρνηση που έχει καταδικάσει τα δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα παρά τα λεγόµενα σε υποχρηµατοδότηση, ουσιαστικά
υποχρηµατοδότηση και επιµένω σε αυτό, υποστελέχωση και επι-
µένω και σε αυτό, σοβαρότατα κτηριακά προβλήµατα και βε-
βαίως έλλειψη φοιτητικής µέριµνας και εστιών και εκεί που
υπάρχουν είναι ουσιαστικά µε τραγικές συνθήκες γι’ αυτό και
έχουµε κινητοποιήσεις του φοιτητικού κινήµατος και στο Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων, αλλά και αλλού. Την Κυβέρνηση η οποία γο-
νατίζει τη λειτουργία και αµφισβητεί τη βιωσιµότητα των περι-
φερειακών πανεπιστηµίων και τµηµάτων, διατηρώντας τον ανορ-
θολογισµό της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Την Κυβέρνηση που
κάνει µπίζνες και εξυπηρετήσεις σε ιδιωτικά συµφέροντα και
funds, λέγε µε CVC, που άρχισαν ήδη να πουλούν πτυχία ιατρικής
και νοµικής στην Ελλάδα, χωρίς πανελλαδικές εξετάσεις, λένε,
στις διαφηµίσεις τους την ώρα που οι πληβείοι υποψήφιοι των
πανελλαδικών προσπαθούν να συνέλθουν από τα άδικα θέµατα
στη Φυσική και στην Ιστορία και περιµένουν, λένε ότι θα βγουν
την Παρασκευή, τα αποτελέσµατα µε αγωνία για το µέλλον τους. 

Αυτή είναι η πραγµατική απάντηση, κύριε Υπουργέ, και γι’ αυτό
φέρνετε προς κύρωση τη Συνθήκη της Λισαβόνας τη δεδοµένη
στιγµή, γιατί πέρα από την απαξίωση των πτυχίων των δηµόσιων
πανεπιστηµίων, προετοιµάζετε το έδαφος για να κατεδαφίσετε
την αξιοκρατική πρόσβαση στην ανώτατη εκπαίδευση. Ήδη, γί-
νονται τέτοιου τύπου συζητήσεις. 

Όπως προκύπτει οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου επιτρέπουν την
εισαγωγή στην τριτοβάθµια δηµόσια και ιδιωτική, αλλά εδώ το
θέµα είναι η ιδιωτική γιατί η δηµόσια έχει πανελλαδικές αποφοί-
των δευτεροβάθµιας από άλλες χώρες. Κοινώς ανοίγετε το
δρόµο σε αποφοίτους λυκείων άλλων χωρών να έρχονται στην
Ελλάδα, να πληρώνουν δίδακτρα και να παίρνουν τίτλους από τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια του ενός ορόφου, που επιτρέψατε να λει-
τουργήσουν στη χώρα µας. 

Με απλά λόγια στα δηµόσια πανεπιστήµια η πρόσβαση θα γί-
νεται µε πανελλαδικές και στα ιδιωτικά µε χρήµατα. Και µε την
κύρωση της συνθήκης αυξάνετε την πελατεία για τους ιδιωτικούς
εταίρους και φίλους της Κυβέρνησης εντός και εκτός των συνό-
ρων της χώρας. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αφήστε τις γενι-
κολογίες και απαντήστε στο εξής απλό ερώτηµα: Τι έχασε η Ελ-
λάδα από το 1997 µέχρι σήµερα, επειδή δεν κύρωσε τη συνθήκη;
Τι θα αλλάξει για την εκπαίδευση στη χώρας µας; Σας λέµε ξε-
κάθαρα, τίποτε απολύτως! Κανένα εµπόδιο δεν υπήρξε για τα ελ-
ληνικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Κινήθηκαν και συνεχί-

ζουν να κινούνται εντός του ευρωπαϊκού χώρου ανώτατης εκπαί-
δευσης. Συνεργάζονται άρτια µε πανεπιστήµια του εξωτερικού,
τρέχουν κοινά µεταπτυχιακά, διατηρούν προγράµµατα ανταλλα-
γής φοιτητών και πανεπιστηµιακών, συµµετέχουν σε ερευνητικά
προγράµµατα και µάλιστα µε αναγνωρισµένα ιδρύµατα και όχι
µε ιδιωτικά κολλέγια ή ψευτοπανεπιστήµια.

Επίσης, µια σειρά από τα καλύτερα ελληνικά ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα συµµετείχαν και στο θεσµό των ευρωπαϊκών
πανεπιστηµίων των οποίων, δυστυχώς, απαξιώσατε πλήρως ως
Κυβέρνηση, αποθαρρύνοντας πρακτικά και χρηµατοδοτικά τη
συµµετοχή τους σε εκπαιδευτικές και ερευνητικές συµπράξεις
υψηλού επιπέδου στην Ευρώπη, που είχαν στόχο να υπάρχουν
κοινά ευρωπαϊκά διπλώµατα. 

Είναι ένα ακόµη, λοιπόν, δώρο στον ιδιωτικό τοµέα, στα ιδιω-
τικά κολέγια, που θα µπορούν να πιστοποιούν σπουδές από
χώρες που έχουν κυρώσει τη σύµβαση. Είναι ένα ακόµη δώρο
στα ιδιωτικά πανεπιστήµια που υπογράψατε να λειτουργήσουν
στη χώρα µας, µια ρύθµιση µειωµένης ακαδηµαϊκής και εκπαι-
δευτικής αξίας, αλλά τεράστιας εµπορικής σηµασίας.

Όταν ψηφίστηκε ο νόµος για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια ο Πρω-
θυπουργός, οι Υπουργοί και η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία ανα-
µασούσαν το επιχείρηµα πως δεν παραβιάζει το Σύνταγµα και το
άρθρο 16, έτσι και τώρα µε την κύρωση της συνθήκης, η οποία
θα δηµιουργήσει πολλαπλά προβλήµατα, ανοίγοντας, όπως είπα,
διάπλατα τη συζήτηση για την αναγνώριση επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων και ακαδηµαϊκών προσόντων που αντιβαίνουν στο Σύ-
νταγµα και δεν συµβαδίζουν µε τη συνταγµατική τάξη που διέπει
τα δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Είναι φανερό πως
το φοβάστε, γι’ αυτό στο κείµενο προβλέπεται στο δεύτερο
άρθρο πως η ελληνική δηµοκρατία επιφυλάσσεται σύµφωνα µε
το δικαίωµα που της απονέµει το συγκεκριµένο άρθρο να µην
εφαρµόζει το άρθρο της παρούσας σύµβασης, το V1.3. 

Είµαι βέβαιη, κύριε Υπουργέ, πως θα ισχυριστείτε ότι αυτό το
προσθέσατε ως ασφαλιστική δικλίδα. Η πραγµατικότητα, όµως,
είναι ότι και πάλι δοκιµάζετε τα όρια της συνταγµατικής νοµιµό-
τητας, όπως κάνατε µε το νόµο για τα ιδιωτικά και σπρώχνετε το
ζήτηµα µέχρι την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, ελπίζοντας πως
θα είστε η πλειοψηφία που θα κάνει τις αλλαγές που ζητάει η
αγορά και τα ιδιωτικά συµφέροντα. 

Επίσης, θωρακίζετε την Κυβέρνηση από προσφυγές στο Σ.τ.Ε.
όταν θα ισχυρίζεστε πως η χώρα δεσµεύεται από ευρωπαϊκές
συνθήκες και συγκεκριµένα τη συνθήκη που καταθέσατε τώρα
προς κύρωση µετά από είκοσι πέντε χρόνια. Δυστυχώς, η επί-
θεση στα δηµόσια αγαθά και εν προκειµένω στη δηµόσια εκπαί-
δευση παραµένει αµείωτη µε τα δηµόσια πανεπιστήµια να
δέχονται ένα ακόµη ισχυρό πλήγµα. 

Η Νέα Αριστερά καταψηφίζει και είναι κάθετα αντίθετη στην
ιδιωτικοποίηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στη χώρα µας.
Σας καλούµε να αποσύρετε το νοµοσχέδιο και να µην κυρώσετε
τη συνθήκη που υποβαθµίζει τα δηµόσια ελληνικά ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα. Τα δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα απέδειξαν πως µπορούν να υπάρξουν και να διαπρέψουν
χωρίς τη συγκεκριµένη συνθήκη πόσω µάλλον µε αυτή την Κυ-
βέρνηση της ιδιωτικοποίησης των ιδιωτικών κολεγίων και των
ψευτοπανεπιστηµίων. 

Θα καταθέσω και την διακήρυξη της συσπείρωσης των πανε-
πιστηµιακών, που και αυτοί σας καλούν να µην προχωρήσετε στο
νοµοσχέδιο κύρωσης της Συνθήκης της Λισαβόνας. Καταλήγο-
ντας, αποσύρετε το κατατεθέν νοµοσχέδιο της Σύµβασης της Λι-
σαβόνας.

Αρκετά προβλήµατα έχουν συσσωρευθεί στα ελληνικά πανε-
πιστήµια από τους πειραµατισµούς, τα ιδεολογήµατα, την εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων των ηµετέρων, την υποστελέχωση και
την υποχρηµατοδότηση εδώ και µια πενταετία». 

Αυτή είναι η έκκληση των ανθρώπων που υπηρετούν στα δη-
µόσια πανεπιστήµια αλλά και των φοιτητών µας και των υποψη-
φίων που αυτή τη στιγµή περιµένουν µε αγωνία τα αποτελέσµατα
των πανελλαδικών εξετάσεων. Ως εδώ!

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
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γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Τζούφη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από την Ελλη-

νική Λύση κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος της πα-

ρούσας σύµβασης είναι η διευκόλυνση της αναγνώρισης των τί-
τλων σπουδών, διπλωµάτων και πιστοποιητικών που χορηγούνται
από µία χώρα σε άλλη. Ωστόσο, δεν εισάγεται κανένα απολύτως
µέτρο που να µας πείθει ότι αυτό θα γίνει στην πράξη. 

Επί της σύµβασης υπάρχουν τα εξής σοβαρότατα ζητήµατα:
Αρχικά, στο Γ’ Τµήµα, σχετικά µε τις βασικές αρχές που σχετίζο-
νται µε την αξιολόγηση των τίτλων σπουδών, λέτε ότι οι κάτοχοι
τίτλων σπουδών που εκδίδονται σε ένα από τα µέρη θα έχουν
επαρκή πρόσβαση κατόπιν αιτήµατος στον αρµόδιο φορέα για
την αξιολόγηση αυτών των τίτλων σπουδών και ότι ως προς αυτό
δεν θα γίνεται καµµία διάκριση για κανέναν λόγο, όπως το φύλο,
η φυλή, το χρώµα, η αναπηρία, η γλώσσα, η θρησκεία, η πολιτική
ή άλλη γνώµη, η εθνική ή εθνοτική ή και κοινωνική καταγωγή του
υποψηφίου, η ταύτιση σε µία εθνική µειονότητα, η περιουσία, η
γέννηση ή για λόγους οποιασδήποτε άλλης κατάστασης. Εποµέ-
νως θα αναγνωρίζονται και οι τίτλοι και τα πιστοποιητικά ίσως και
εκείνων που εισέρχονται παράνοµα στη χώρα;

Περαιτέρω, στο Δ’ Τµήµα, ως προς την αναγνώριση τίτλων
σπουδών που εξασφαλίζουν πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση προβλέπεται ότι κάθε µέρος θα αναγνωρίζει τους τίτλους
σπουδών που εκδίδονται από άλλα µέρη που πληρούν τις γενικές
προϋποθέσεις για είσοδο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στα εν
λόγω µέρη, µε σκοπό την ένταξη σε προγράµµατα που ανήκουν
στο σύστηµα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, εκτός αν µπορεί να
αποδειχθεί ουσιαστική διαφορά µεταξύ των γενικών προϋποθέ-
σεων πρόσβασης στο µέρος στο οποίο αποκτήθηκε ο τίτλος
σπουδών σε σχέση µε το µέρος από το οποίο ζητείται η αναγνώ-
ριση του τίτλου σπουδών. Αυτή η ουσιαστική διαφορά πώς και
από ποιον θα κρίνεται; 

Εναλλακτικά, αρκεί ένα µέρος να επιτρέψει στον κάτοχο ενός
τίτλου σπουδών που έχει εκδοθεί σε ένα από τα άλλα µέρη, να
εξασφαλίσει αξιολόγηση αυτού του τίτλου κατόπιν αιτήµατος του
κατόχου. Πώς και από ποιον θα γίνεται η αξιολόγηση αυτή; 

Επίσης, στο άρθρο 5 του ίδιου τµήµατος λέγεται ότι όταν στο
µέρος στο οποίο αποκτήθηκαν τα απολυτήρια µέσης εκπαίδευ-
σης εξασφαλίζεται πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µόνο σε συνδυασµό µε πρόσθετες εισαγωγικές εξετάσεις, τα
άλλα µέρη µπορούν να εξαρτήσουν την πρόσβαση από αυτές τις
προϋποθέσεις ή να προσφέρουν µια εναλλακτική λύση για την
ικανοποίηση αυτών των πρόσθετων προϋποθέσεων στα δικά
τους εκπαιδευτικά συστήµατα. 

Γιατί απλά να µπορούν και όχι να υποχρεούνται; Τι ακριβώς δι-
καιολογεί όλη αυτή τη διακριτική ευχέρεια και όλη αυτή την ελα-
στικότητα; Η ποιότητά σας ενδιαφέρει καθόλου; Η ελαστικότητα
µπορεί να επηρεάσει την ποιότητα και να υποβαθµίσει την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Αυτές οι εναλλακτικές λύσεις που λέτε ποιες
θα είναι; Περιµένετε να συναινέσουµε σε γενικεύσεις και αορι-
στίες; 

Στο Τµήµα Ε’ προβλέπεται ότι κάθε µέρος θα προχωρά σε ανα-
γνώριση περιόδων σπουδών που ολοκληρώνονται στο πλαίσιο
ενός προγράµµατος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σε άλλο µέρος.
Πόση µπορεί να είναι η περίοδος σπουδών που θα αναγνωριστεί;
Περίοδος σπουδών είναι σύµφωνα µε το πρώτο τµήµα -όπως
αναφέρονται οι ορισµοί- οποιαδήποτε συνιστώσα ενός προγράµ-
µατος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης που έχει αξιολογηθεί και τεκµη-
ριωθεί και ενώ δεν είναι ένα πλήρες πρόγραµµα σπουδών από
µόνο του, αντιπροσωπεύει µία σηµαντική απόκτηση γνώσεων ή
δεξιοτήτων.

Φαίνεται και από τους ορισµούς για την περίοδο σπουδών να
γίνεται παραποµπή σε προγράµµατα σπουδών ανεξαρτήτως χρο-
νικής διάρκειας τριετίας, για παράδειγµα, ή τετραετίας. Άρα, θα
δούµε να έχει αποκτηθεί η ίδια ειδικότητα σε διαφορετική χρο-
νική διάρκεια; Κατά πόσο θεωρείτε ότι αυτό είναι δίκαιο; 

Βέβαια από την άλλη συµφέρει µεν τους Έλληνες, στους οποί-
ους θα δίνεται η δυνατότητα αντίστοιχης κινητικότητας µεταξύ
των κρατών για συνέχιση των σπουδών τους. Ωστόσο τα κριτήρια
είναι σαφή; Το θέµα δεν είναι να πηγαίνουν να αποκτούν µε
τρόπο πιο εύκολο και γρήγορο πτυχίο. Γενικά παρατηρείται µια
ελαστικότητα ως προς την πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, αλλά και ως προς την αναγνώριση περιόδων σπουδών. 

Δεν µπορούµε να παραβλέψουµε το σηµείο στο έβδοµο τµήµα
που προβλέπει ότι κάθε µέρος λαµβάνει όλα τα εφικτά και εύ-
λογα µέτρα για την ανάπτυξη διαδικασιών που αποσκοπούν στη
δίκαιη και ταχεία εκτίµηση του κατά πόσον οι πρόσφυγες, οι εκτο-
πισµένοι και τα άτοµα που βρίσκονται σε κατάσταση ανάλογη µε
εκείνη των προσφύγων, πληρούν τις σχετικές προϋποθέσεις για
πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ποια είναι τα άτοµα σε
κατάσταση ανάλογη των προσφύγων στα οποία απευθύνεται η
διάταξη; 

Γίνεται αναφορά και σε εκείνους που εισέρχονται παράνοµα
στη χώρα µας; Το ρωτήσαµε και κατά τη συνεδρίαση της επιτρο-
πής, αλλά απάντηση δεν πήραµε. Μήπως τελικά αυτός είναι ο
πραγµατικός σκοπός της σύµβασης και όχι οι Έλληνες που απο-
κτούν τίτλους στο εξωτερικό, τους οποίους τελικά µε τις πολιτι-
κές σας έχετε κάνει να µη θέλουν να γυρίσουν στην ίδια τους την
πατρίδα για εύρεση εργασίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας, τον κ. Ιωάννη Δελή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δύο πράγµατα, κυρίες και κύριοι, επιχειρεί η Κυβέρνηση µε τη

σηµερινή κύρωση της Σύµβασης της Λισαβόνας για την αναγνώ-
ριση προσόντων για την ανώτατη εκπαίδευση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αφ’ ενός, κλείνει µία εκκρεµότητα των ελληνικών κυβερ-
νήσεων απέναντι στη διαδικασία της Μπολόνια, για την περιβόητη
διευκόλυνση της κινητικότητας προσωπικού -µία θυµίζω από τις
τέσσερις γνωστές ελευθερίες της Συνθήκης του Μάαστριχτ, της
ιδρυτικής συνθήκης δηλαδή της σηµερινής Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µε την οποία όλοι πλην ΚΚΕ συµφωνείτε και ψηφίσατε άλλωστε
τότε- και αποτελεί ταυτόχρονα η σηµερινή σύµβαση βασικό πυ-
λώνα του ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευσης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ο οποίος υπηρετήθηκε από όλες διαδοχικά τις ελληνι-
κές κυβερνήσεις, ανεξάρτητα από πρόσηµο. 

Και βέβαια, δεύτερον, συµπληρώνει η σηµερινή ψήφιση της
Σύµβασης της Λισαβόνας, το ισχύον θεσµικό πλαίσιο για τον ΔΟ-
ΑΤΑΠ, για την αναγνώριση -προσέξτε!- όχι µόνο τίτλων σπουδών
της αλλοδαπής, όπως διαµορφώθηκε µε τον γνωστό νόµο- πλαί-
σιο, το νόµο Κεραµέως, αλλά και την αναγνώριση περιόδων
σπουδών, ο οποίος προβλέπεται από τον πρόσφατο νόµο για τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, γνωστό και ως νόµο Πιερρακάκη. 

Δηλαδή, κάποιος που είναι σε θέση να πληρώνει δίδακτρα, θα
µπορεί να περνάει τα δύσκολα µαθήµατα σπουδάζοντας ένα, δύο
χρόνια σε ένα κολέγιο ή σε ένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο και µετά
θα συνεχίζει τις σπουδές του σε κάποιο δηµόσιο, έχοντας ανα-
γνωρισµένα ορισµένα χρόνια και παίρνοντας στο τέλος και πτυ-
χίο από ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Η σύµβαση, λοιπόν, αυτή που θα κυρώσετε σε λίγο έρχεται και
προβλέπει την αυτοµατοποίηση αυτής της διαδικασίας αναγνώ-
ρισης προσόντων, προσόντων ναι και όχι δικαιωµάτων, σε µία
χώρα Α’ που έχουν αποκτηθεί από µια χώρα Β’, µεταξύ των
χωρών πάντα φυσικά που έχουν υπογράψει τη συγκεκριµένη
σύµβαση. 

Θυµίζουµε εδώ ότι η διαδικασία της Μπολόνια κατάντησε το
πτυχίο ένα απλό προσόν σαν όλα τα άλλα. Και έτσι έρχεται η Λι-
σαβόνα, η σύµβασή της, τώρα και αναγνωρίζει αυτά ακριβώς τα
προσόντα. Στην πράξη δηλαδή µε τη σύµβαση ανοίγει διάπλατα
η πόρτα και για την ακαδηµαϊκή αναγνώριση των πτυχίων των κο-
λεγίων, καθώς η επαγγελµατική αναγνώριση ως γνωστόν έχει
ήδη συντελεστεί µε τη φροντίδα όλων των κυβερνήσεων και µε
την ιδιαίτερη µάλιστα φροντίδα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Δηµιουργείται, λοιπόν, έτσι µια τεράστια δεξαµενή δεκάδων τί-
τλων σπουδών και πτυχίων µε τριετή, τετραετή, πενταετή προ-
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γράµµατα σπουδών, µε αµέτρητες κατηγορίες, διαβαθµίσεις όλα
αναγνωρισµένα ως προσόντα, ισότιµα µάλιστα. Από εκεί και πέρα
στη ζούγκλα της αγοράς όποιος επιβιώσει µέσα σε αυτή την τε-
ράστια δεξαµενή απασχολήσιµων µε προσόντα απ’ όπου οι ερ-
γοδότες φυσικά θα διαλέγουν εργαζόµενους, είτε από την ίδια
χώρα είτε από οποιαδήποτε άλλη. 

Έτσι αντιλαµβάνεται η Ευρωπαϊκή Ένωση την έννοια της κινη-
τικότητας των νέων. Και βέβαια η ίδια αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση
δεν παρέλειψε το 2017 να προσθέσει σε αυτή τη σύµβαση τη δια-
λογή εγκεφάλων και ταλέντων και ανάµεσα στους πρόσφυγες και
συνδυάστε το αυτό τώρα και µε το πρόσφατο αντιδραστικό σύµ-
φωνο για τη µετανάστευση. Η σύµβαση κουµπώνει φυσικά µε το
αντιδραστικό τοπίο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση που η σηµερινή
Κυβέρνηση µαζί µε τις προηγούµενες έχουν διαµορφώσει και δεν
είναι άσχετη η ψήφισή της µε την επιµονή στην περιβόητη ελάχι-
στη βάση εισαγωγής, στο κλάδεµα των φετινών υποψηφίων,
στους σχεδιασµούς για την κατάργηση των πανελλαδικών µέσα
από το λεγόµενο εθνικό απολυτήριο. 

Κάποιοι τώρα έρχονται και µιλούν υποκριτικά για την ευρω-
παϊκή κανονικότητα. Τους απαντά όµως ξεκάθαρα η ίδια η Κοµι-
σιόν, η οποία στην ερώτηση των Ευρωβουλευτών του ΚΚΕ για
τον νόµο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, ξέρετε τι απάντησε; Είπε
ότι µπορούν να συνυπάρχουν –ναι!- και η ακαδηµαϊκή ελευθερία
µαζί µε την ελευθερία ίδρυσης ιδρυµάτων τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και µαζί µε την ελευθερία άσκησης επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας. Τόσες πολλές ελευθερίες µαζεύτηκαν, λοιπόν, για
να περιγράψουν τη σκλαβιά του κέρδους! Διότι περί αυτού πρό-
κειται. 

Και, βέβαια, δεν µπορεί να µείνουν, κύριε Υπουργέ, έξω από
τη συζήτηση και αυτά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα που εκκρε-
µούν από µια σειρά τµήµατα των δηµόσιων πανεπιστηµίων. Δεν
θα µπορούσατε να περιµένετε λίγο ακόµη- είκοσι πέντε χρόνια
περιµένατε- όταν δεν έχουν τακτοποιηθεί ακόµα αυτά τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα; Δηλαδή τι; Είναι παιδιά ενός κατώτερου
θεού αυτά που έχουν πτυχία από δηµόσια πανεπιστήµια και
πρώην ΤΕΙ, για να τα καταδικάζετε έτσι; Τι λέτε σε όλους αυτούς
και στις οικογένειές τους; Ότι κακώς πήγαν και πέτυχαν και
πήραν ένα πτυχίο από ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο και ας φρόντι-
ζαν να πάνε σε ένα ιδιωτικό να πληρώσουν για να πάρουν ένα
πτυχίο;

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ πολύ για την
ανοχή- αντιλαµβανόµαστε πάρα πολύ καλά τη διεθνή πραγµατι-
κότητα στην οποία λειτουργεί το σηµερινό πανεπιστήµιο. Δεν
αφαιρούµαστε από αυτή, τη µεγαλύτερη δηλαδή ανάγκη που
υπάρχει αλλά και τη δυνατότητα ταυτόχρονα για ανταλλαγές, για
την κινητικότητα, δηλαδή, την πραγµατική όπως επιβάλλεται και
από την ανάπτυξη της επιστήµης και της τεχνολογίας. Αλλά, ξέ-
ρετε, στην οικονοµία της αγοράς στην οποία βρισκόµαστε ό,τι
και να λέτε δεν µπορεί ποτέ να ρυθµιστεί προς όφελος της κοι-
νωνικής πλειοψηφίας. Και αυτή την περιβόητη απελευθέρωση
την είδαµε και στα τρένα και στην ενέργεια και σε ό,τι τέλος πά-
ντων άλλο έχει απελευθερωθεί, καθώς δεν υπάρχουν πραγµατι-
κές δικλίδες ασφαλείας. 

Ωστόσο αντί να αυτοµατοποιείτε τη διαδικασία αναγνώρισης,
θα έπρεπε -λέµε εµείς- θα έπρεπε να προσλάβετε το απαραίτητο
και κατάλληλου επιπέδου φυσικά επιστηµονικό δυναµικό στον
ΔΟΑΤΑΠ, για να αναβαθµιστεί επί της ουσίας η λειτουργία του
και όχι να προφασίζεστε τη δήθεν κάθαρση του, όπως λέτε, από
τι άραγε; Από µηχανισµούς, από το δικό σας κράτος, δηλαδή,
από τις δικές σας κυβερνήσεις; Γιατί εσείς, αυτές οι κυβερνήσεις,
τα εξέθρεψαν όλα αυτά για δεκαετίες. Αντί να ανοίγετε, λοιπόν,
την τριτοβάθµια εκπαίδευση στους επιχειρηµατίες, θα έπρεπε να
στηρίξετε τις δωρεάν λειτουργίες του δηµόσιου πανεπιστηµίου,
να φροντίσετε για την επαρκή στελέχωση όλων των λειτουργιών
του, να χρηµατοδοτήσετε νέα, σύγχρονα προγράµµατα σπου-
δών, να διευρύνετε την πρόσβαση εφόσον εκτιµάτε ότι υπάρχει
ζήτηση συγκεκριµένων ειδικοτήτων.

Εσείς όµως τι κάνετε; Εσείς τα µπλοκάρετε όλα αυτά µε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής. Να αναβαθµίσετε τη φοιτητική µέρι-
µνα µε σύγχρονες υπηρεσίες που να προσφέρουν µια ολοκλη-
ρωµένη εµπειρία στον φοιτητικό πληθυσµό, να στηρίξετε παιδιά

µε οικονοµικά ή άλλα προβλήµατα χωρίς κόφτες και περιορι-
σµούς. 

Το πραγµατικά προοδευτικό, λοιπόν, το πραγµατικά σύγχρονο
σήµερα είναι εκείνο το δωρεάν, δηµόσιο πανεπιστήµιο, όπου ξέ-
ρετε η ποιότητα, κύριε Υπουργέ, δεν θα µετριέται σε ευρώ ανά
πιστωτική µονάδα, όπως κάνετε εσείς, αλλά µε το αποτύπωµά
της στους όρους της ζωής και της εργασίας. Η κινητικότητα θα
έχει στο επίκεντρό της τον νέο άνθρωπο που σπουδάζει και την
κοινωνία στην οποία θα εργαστεί και όχι τις εφήµερες ανάγκες
των εργοδοτών, και η εξωστρέφεια και η διεθνοποίηση θα βαθαί-
νει τους δεσµούς της φιλίας ανάµεσα στους λαούς, θα στεριώνει
την ειρήνη και δεν θα είναι ένας απλός εκπαιδευτικός τουρισµός
ούτε στοίχιση πίσω από γεωπολιτικά συµφέροντα ληστών. 

Γι’ αυτό και εµείς, κύριε Υπουργέ -και σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή- ενώνουµε αυτή τη στιγµή και από
το Βήµα της Βουλής τη φωνή µας µαζί µε τη φωνή των φοιτητών
του Μετώπου Αγώνα Σπουδαστών, των φοιτητών που βρίσκονται
έξω από τη Βουλή και διαδηλώνουν για πτυχία µε αξία και δου-
λειά µε δικαιώµατα.

Φυσικά την καταψηφίζουµε αυτή τη σύµβαση και σας καλούµε
να την αποσύρετε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δελή.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τους Σπαρ-

τιάκες κ. Χαλκιά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα µου επιτρέψετε να καταδικάσω τη χθεσινοβραδινή επί-
θεση που πραγµατοποιήθηκε στην οικία της Προέδρου του
Αρείου Πάγου. Οποιοδήποτε χτύπηµα σε οποιονδήποτε από τους
θεσµούς είναι χτύπηµα στο δηµοκρατικό πολίτευµα. 

Να δηλώσουµε οι Σπαρτιάτες τη συµπάθειά µας και τα περα-
στικά στον αστυνοµικό που είναι τραυµατισµένος αυτή τη στιγµή
στο «401». Και επιτέλους το νοµοθετικό σώµα να νοµοθετήσει
υπέρ αυτών των Ελλήνων αστυνοµικών, που έχουν γίνει µπαλάκι
και είναι πολλαπλές οι δολοφονίες εναντίον τους. Θα πρέπει να
τους προστατεύσουµε.

Επί του νοµοσχεδίου: Το σηµερινό νοµοσχέδιο που αφορά την
κύρωση της αποκαλούµενης Συνθήκης της Λισαβόνας για την
αναγνώριση, αποτελεί µια απαράδεκτη προσπάθεια τροποποί-
ησης του άρθρου 16 παράγραφος 5 του Συντάγµατος. Υπό το
πρίσµα του πολύ πρόσφατου νοµοσχεδίου για την αδειοδότηση
λειτουργίας ιδιωτικών πανεπιστηµίων στη χώρα µας δεν στοιχει-
οθετείται κανένας απολύτως άλλος λόγος για την κύρωση της
σύµβασης σήµερα, το 2024, πέρα από το ότι η Κυβέρνηση προ-
σπαθεί να διευκολύνει την επέλαση της ιδιωτικής εκπαίδευσης
στην Ελλάδα. 

Και εξηγώ ευθύς αµέσως αυτό το συµπέρασµα. Στην Ελλάδα
έχουµε ήδη θεσπίσει µηχανισµούς για την αναγνώριση τίτλων
σπουδών ιδρυµάτων της αλλοδαπής αλλά και των παραρτηµάτων
αυτών που λειτουργούν στην Ελλάδα. Έχουµε το ΔΟΑΤΑΠ που
εξετάζει την ακαδηµαϊκή ισοτιµία των τίτλων σπουδών τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης και το ΑΤΕΕΝ οποίο εκδίδει αποφάσεις για την
αναγνώριση ισότιµων επαγγελµατικών δικαιωµάτων αποφοίτων
κολεγίων. Ειδικά µετά την τροποποίηση του νόµου και τον εκσυγ-
χρονισµό του τρόπου λειτουργίας του ΔΟΑΤΑΠ οι ως άνω διαδι-
κασίες γίνονται πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά, όπως
επισήµανε και η Υφυπουργός Παιδείας, κ. Λυτρίβη, στην προχθε-
σινή συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής.

Από τη στιγµή που έχουµε τις απαιτούµενες διαδικασίες, η κύ-
ρωση της σύµβασης δεν έχει κανένα απολύτως νόηµα. Άρα δεν
είναι αυτός ο λόγος που η Κυβέρνηση αποφάσισε να τη φέρει
προς κύρωση είκοσι επτά έτη µετά την κατάρτισή της.

Για την είσοδο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση υπάρχουν αντί-
στοιχες διαδικασίες για τους τίτλους δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης και είναι ξεκάθαρο ότι όλοι οι υποψήφιοι θα πρέπει
υποχρεωτικά να λάβουν µέρος στις πανελλαδικές εξετάσεις. Άρα
ούτε αυτός είναι ο λόγος.

Πού εναπόκειται, λοιπόν, ο πραγµατικός λόγος; Αρκεί κανείς
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να κοιτάξει συνδυαστικά τα άρθρα της σύµβασης και τις διατά-
ξεις του Συντάγµατος, που µνηµονεύονται στην ανάλυση συνε-
πειών ρύθµισης που συνοδεύει το νοµοσχέδιο.

Αρκεί µια διαγώνια ανάγνωση, προκειµένου να αντιληφθούµε
ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να αλλοιώσει το Σύνταγµα και να
ανοίξει τον ασκό του Αιόλου στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Διατηρούµε επιφύλαξη ως προς το άρθρο 3 αλλά όχι ως προς
τους ορισµούς του άρθρου 1 της σύµβασης. Με βάση το άρθρο
1 της σύµβασης, ως ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα ορίζεται ένα
ίδρυµα που παρέχει τριτοβάθµια εκπαίδευση και αναγνωρίζεται
από την αρµόδια αρχή ενός µέρους ως µέλος του συστήµατος
τριτοβάθµιας εκπαίδευσής του. Αρκεί ένα συµβαλλόµενο κράτος
να θεωρεί κάποιο ιδιωτικό πανεπιστήµιο µέλος της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης και αυτόµατα έχουµε την υποχρέωση να το αναγνω-
ρίζουµε και εµείς. Τουλάχιστον αυτό επιτάσσει το άρθρο 28 του
Συντάγµατος που µνηµονεύεται στην ανάλυση συνεπειών ρύθµι-
σης. 

Η παρούσα σύµβαση τροποποιεί αυτόµατα το άρθρο 16 παρά-
γραφος 5 του Συντάγµατος, χωρίς να ακολουθείται η προβλεπό-
µενη από το ίδιο το Σύνταγµα διαδικασία. Το Διεθνές Δίκαιο υπε-
ρισχύει του εθνικού και αν κυρωθεί αυτή η σύµβαση, ουσιαστικά
συναινούµε όλοι στην αυθαίρετη τροποποίηση του άρθρου 16
που δεν εξυπηρετεί κανέναν άλλον πέρα από τα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια. 

Ακόµα και η διατήρηση επιφύλαξης ως προς το άρθρο 3 που
αφορά, κυρίως, πτυχιούχους κολεγίων, είναι µια κούφια επιφύ-
λαξη όταν κυρώνονται όλα τα υπόλοιπα άρθρα. 

Θα σας δώσω ένα απτό παράδειγµα. Έστω απόφοιτος κολλε-
γίου στην Ελλάδα που επιθυµεί να συνεχίσει τις σπουδές του σε
µεταπτυχιακό ή και διδακτορικό ακόµα επίπεδο σε άλλη χώρα
που είναι µέρος της σύµβασης, παραδείγµατος χάριν, στη Δανία.
Η Ελλάδα µέχρι στιγµής αναγνωρίζει µόνο τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα αυτού του αποφοίτου, οπότε και δεν επιτρέπεται η εί-
σοδος του σε κάποιο ελληνικό δηµόσιο ΑΕΙ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 
Η Δανία όµως αναγνωρίζει και ακαδηµαϊκά δικαιώµατα, οπότε

και ο εν λόγω απόφοιτος µπορεί να κάνει το µεταπτυχιακό του
σε οποιοδήποτε πανεπιστήµιο της χώρας. Και επιλέγω συγκεκρι-
µένα τη Δανία γιατί τα µεταπτυχιακά προγράµµατα στη χώρα
αυτή ως επί το πλείστον δεν έχουν δίδακτρα, παρά µόνο ένα
µικρό ποσό εγγραφής που καλύπτει τα διοικητικά έξοδα του πα-
νεπιστηµίου. Με βάση τα άρθρα 1 και 2 της σύµβασης, αφού η
Δανία αναγνωρίζει πλήρως το πτυχίο ως ισότιµο, επαγγελµατικά
και ακαδηµαϊκά, η Ελλάδα πρέπει να πράξει το ίδιο.

Όµως, δεν τελειώνει εδώ η ιστορία. Έστω ότι ο εν λόγω από-
φοιτος µετά τις µεταπτυχιακές του σπουδές στη Δανία θα επι-
στρέψει και θα θελήσει να κάνει διδακτορικό στην Ελλάδα. Τα
διδακτορικά προγράµµατα στα ελληνικά ΑΕΙ θέτουν ως προϋπό-
θεση εισαγωγής την κατοχή µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, που
ο υποψήφιος του παραδείγµατος θα πάρει κανονικά την αναγνώ-
ριση από το ΔΟΑΤΑΠ, αφού αυτού του τύπου οι σπουδές δεν
εµπίπτουν στο άρθρο 3, στο οποίο διατηρούµε επιφύλαξη. Εάν ο
ΔΟΑΤΑΠ αρνηθεί να δώσει την ισοτιµία, παρανοµεί βάσει των κα-
νόνων ευρωπαϊκού δικαίου και η Ελλάδα θα χάσει όταν η υπό-
θεση πάει στα ευρωπαϊκά δικαστήρια ειδικά εφόσον έχει κυρωθεί
η σύµβαση που συζητάµε σήµερα. 

Άρα η Κυβέρνηση ξέρει πολύ καλά ότι η επιφύλαξη του άρ-
θρου 3 µακροπρόθεσµα θα κάνει µια τρύπα στο νερό και θα οδη-
γήσει αναπόφευκτα στην πλήρη απελευθέρωση της αγοράς στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση εκτός και αν είµαστε προετοιµασµένοι
να πληρώνουµε πρόστιµα που θα µας επιβάλουν τα ευρωπαϊκά
δικαστήρια επ’ άπειρον.

Όπως και είπα στην επιτροπή υπάρχουν µόνο δύο δρόµοι: Ή
διατηρούµε επιφύλαξη για το σύνολο των άρθρων που ανοίγουν
τον δρόµο στην ιδιωτικοποίηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ή
αναθεωρούµε το Σύνταγµα. Μέση λύση δεν υπάρχει. Ακόµα και
η Γερµανία που έχει διατυπώσει σχετική επιφύλαξη στο ίδιο
άρθρο, παρέχει ξεκάθαρες εξηγήσεις για το ποια επαγγέλµατα
ακριβώς αφορά η επιφύλαξη.

Κατέθεσα στα πρακτικά της επιτροπής την επίσηµη ανακοί-
νωση της χώρας και το κάνω και τώρα στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση δεν έχει διατυπώσει ακόµα επίσηµα την επιφύ-
λαξη, όπως έχει κάνει η Γερµανία, οπότε δεν ξέρουµε τι ακριβώς
αφορά και εάν τα όσα µας είπε η κυρία Υφυπουργός προχθές θα
ισχύσουν τελικά. Γιατί αν κοιτάξουµε την ανακοίνωση της Γερµα-
νίας, θα δούµε ότι η επιφύλαξη δεν αφορά όλους τους αποφοί-
τους κολλεγίων. 

Τι λέει η ανακοίνωση; Λέει ότι για τα ρυθµιζόµενα επαγγέλµατα
και µόνο αυτά, ειδική άδεια για την άσκηση του επαγγέλµατος
όπως είναι οι νοσηλευτές, οι δικηγόροι και τα λοιπά, τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα αναγνωρίζονται στη βάση των προϋποθέσεων
των αρµόδιων φορέων και την έκδοση των σχετικών αδειών. Επί-
σης, για το επάγγελµα του ιατρού ορίζονται κάποιες επιπλέον
προϋποθέσεις που αφορούν την ποιότητα των προγραµµάτων
σπουδών. 

Άρα, αν θεωρήσουµε ότι η Ελλάδα θα διατυπώσει παρόµοια
επιφύλαξη, οι πτυχιούχοι ιδιωτικών φορέων εκπαίδευσης θα έ-
χουν ακριβώς τα ίδια δικαιώµατα µε κάθε άλλον απόφοιτο πανε-
πιστηµίου. 

Και γιατί να το θεωρήσουµε αυτό; Γιατί δεν διατηρούµε επιφύ-
λαξη για το σύνολο των άρθρων της σύµβασης που αφορούν την
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Γιατί δεν µπορούµε να παραβούµε την
αρχή της αµοιβαιότητας. Γιατί σε διαφορετική περίπτωση µετά
την κύρωση της σύµβασης θα βρεθούµε αντιµέτωποι σε ευρω-
παϊκό επίπεδο µε υποθέσεις που θα µας βρουν στην πλευρά των
ηττηµένων και δεν θα έχουµε άλλη επιλογή από το να τροποποι-
ήσουµε το Σύνταγµα.

Η Κυβέρνηση ξέρει ότι µια συνταγµατική Αναθεώρηση δεν θα
είναι προς όφελός της, αλλά από την άλλη έχει ανοιχτεί πολύ
προς τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και έχει δώσει υποσχέσεις που
δεν µπορεί να κρατήσει, εάν δεν αλλάξει το Σύνταγµα. Αυτός
είναι ο µοναδικός λόγος που έρχεται σήµερα η κύρωση µίας σύµ-
βασης µε είκοσι επτά χρόνια καθυστέρησης. Αφού δεν πρόκειται
να περάσει η τροποποίηση του άρθρου 16 µε τον θεσµικό τρόπο,
µε αυτό τον τρόπο που προβλέπεται στο ίδιο το Σύνταγµα, θα
φέρουν τη χώρα και κάθε µελλοντική κυβέρνηση αυτής σε τέλµα,
δένοντάς µας τα χέρια, αφού µια διεθνής συνθήκη και µάλιστα
κυρωµένη έχει πολύ µεγαλύτερη βαρύτητα από οποιαδήποτε
εσωτερική νοµοθεσία.

Λέµε «όχι» σήµερα, προστατεύοντας τις µελλοντικές γενιές.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χαλκιά.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ, τον

κ. Στέφανο Παραστατίδη.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περαιτέρω εµβάθυνση της ευ-

ρωπαϊκής ολοκλήρωσης και η κοινή επιδίωξη για µία ευρωπαϊκή
ταυτότητα κατέστησε, ιδιαίτερα για τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, επιτακτική τη διαµόρφωση ενός ενιαίου συστήµατος πι-
στοποίησης και αναγνώρισης τίτλων και προσόντων. Αυτό θα δι-
ευκόλυνε άλλωστε τη φοιτητική κινητικότητα και θα ευνοούσε την
καλλιέργεια της επικοινωνίας και ουσιαστικών δεσµών µεταξύ
των Ευρωπαίων φοιτητών.

Τη λύση στο πρόβληµα της ποικιλοµορφίας των ευρωπαϊκών
εκπαιδευτικών συστηµάτων αποφάσισε να τη δώσει το Συµβούλιο
της Ευρώπης µε την υπογραφή της σύµβασης της Λισαβόνας,
µία σύµβαση που υπεγράφη στις 11 Απριλίου 1997 στη Λισαβόνα
και τέθηκε σε ισχύ δύο χρόνια αργότερα, την 1η Φλεβάρη 1999.
Έχει κυρωθεί από σαράντα πέντε εκ των σαράντα έξι χωρών-
µελών του Συµβουλίου της Ευρώπης πλην της Ελλάδας.

Τη Σύµβαση της Λισαβόνας ακολούθησε η διαδικασία της Μπο-
λόνια, µε ό,τι αυτό συνεπάγετο, όπου εκεί είχαµε σκληρές ιδεο-
λογικές και πολιτικές αντιπαραθέσεις σε σχέση µε τον χαρα-
κτήρα του πανεπιστηµίου, την επίδραση των νεοφιλελεύθερων
ιδεών στην πανεπιστηµιακή εκπαίδευση και τη µετατροπή της
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παιδείας σε εµπορεύσιµη υπηρεσία. Βέβαια, η διαδικασία της
Μπολόνια χρωµατίστηκε αρνητικά -πολλές φορές όχι άδικα- και
η σύγκρουση αυτή συνεχίζει να βρίσκεται σε εξέλιξη, όµως,
πλέον διεξάγεται σε ένα εντελώς διαφορετικό και συνεχώς µετα-
βαλλόµενο πεδίο.

Έχουµε τις σαρωτικές επιδράσεις της τεχνολογικής εξέλιξης,
την επέλαση της τεχνητής νοηµοσύνης, την αλλαγή της κλιµατι-
κής πραγµατικότητας, τη µετατόπιση της οικονοµικής ισχύος από
τη Δύση στην Ασία και τους κοινωνικούς µετασχηµατισµούς των
ασιατικών οικονοµιών που αλλάζουν άρδην τα διακυβεύµατα που
αφορούν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, στην αναγνώριση προ-
σόντων, στη µετάδοση της γνώσης.

Τα µεγάλα ερωτήµατα έχουν να κάνουν πλέον µε το αν το πα-
νεπιστήµιο του 21ου αιώνα θα συνεχίσει να υφίσταται την επόµενη
εικοσαετία µε την ίδια εκπαιδευτική δοµή, ή αν θα αντικατασταθεί
από κάτι καινούργιο. Αφορά τον ίδιο τον τρόπο και τη µέθοδο µε-
τάδοσης της γνώσης.

Σε ό,τι αφορά τη σύµβαση αυτή καθ’ αυτή, το άνοιγµα στον
κόσµο και την Ευρώπη, η διεθνοποίηση, η άρση των περιορισµών
εµπεριέχουν κινδύνους αλλά και σηµαντικές ευκαιρίες, κινδύ-
νους, όπως η απορρύθµιση της ελληνικής τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και του συστήµατος επαγγελµατικής αναγνώρισης, η
δηµιουργία ανισοτήτων και η καλλιέργεια ανασφάλειας, αλλά και
ευκαιρίες, όπως η διεθνοποίηση των ελληνικών ιδρυµάτων, η δι-
ευκόλυνση κινητικότητας των Ελλήνων φοιτητών, αλλά και η συµ-
µετοχή της χώρας σε διεθνή φόρα ως συνδηµιουργός εξελίξεων.

Το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά αποτελεί κόµµα ανοιχτών οριζόντων και
θα συνεχίσει σε αυτή την κατεύθυνση σε ό,τι αφορά τη συγκε-
κριµένη σύµβαση.

Ωστόσο, µε αφορµή την κύρωση µιας διεθνούς σύµβασης
οφείλω να κάνω και µια αναφορά στα καθ’ ηµάς, συγκεκριµένα
στον τρόπο µε τον οποίο απασχόλησε τη δηµόσια συζήτηση ο
πρόσφατος νόµος που εισήγαγε για πρώτη φορά και παρά τη συ-
νταγµατική απαγόρευση ιδιωτικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα. Από την πλευρά της Κυβέρνησης υπήρξε µία πολύ έντονη
προσπάθεια επίκλησης των διεθνών υποχρεώσεών µας για να δι-
καιολογηθεί η εισαγωγή ενός πολύ συγκεκριµένου µοντέλου
ιδιωτικής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Όµως, το πώς οργανώνεται η τριτοβάθµια εκπαίδευση αποτε-
λεί εθνική υπόθεση που ανήκει στον σκληρό πυρήνα των κρατι-
κών εξουσιών. Η σύµβαση της Λισαβόνας δεν επιβάλλει ούτε το
πώς και πόσο θα χρηµατοδοτήσουµε τα πανεπιστήµιά µας, δεν
επιβάλλει πώς θα τα στελεχώσουµε, πώς και πόσα θα ιδρύσουµε,
ούτε το πώς θα τα αξιολογήσουµε.

Συνοψίζοντας το άνοιγµα στην τριτοβάθµια ελληνική εκπαί-
δευση, έχουµε δύο πολιτικές προτάσεις. Η µία είναι της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία έγινε νόµος δύο φορές και η άλλη είναι του
ΠΑΣΟΚ, ενώ έχουµε και ένα «όχι» εκ µέρους του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, του ΣΥΡΙΖΑ και γενικότερα της Ελάσσονος
Αντιπολίτευσης.

Ας κάνουµε, λοιπόν, έναν απολογισµό των πρόσφατων έργων
του κυβερνώντος κόµµατος στο πεδίο των πανεπιστηµίων. Η Κυ-
βέρνηση νοµοθέτησε και κατά συνέπεια µεταρρύθµισε δύο φο-
ρές την τριτοβάθµια εκπαίδευση τα τελευταία δύο χρόνια. Προ-
σέξτε, δύο φορές τα τελευταία δύο χρόνια! Μία µε τον νόµο Κε-
ραµέως και µία µε τον νόµο Πιερρακάκη. Δεν υπάρχει αντίστοιχο
προηγούµενο σε καµµία σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. Χρειάστη-
καν µόλις δύο χρόνια για να αποδειχθεί ότι ο νόµος Κεραµέως
απέτυχε. Το µοντέλο διοίκησης των πανεπιστηµίων αποδείχθηκε
ανεφάρµοστο αφήνοντας ακέφαλες τις διοικήσεις, η Πανεπιστη-
µιακή Αστυνοµία αποδείχθηκε ανεφάρµοστη µε τους περίπου χί-
λιους προσληφθέντες να µετακινούνται σε άλλες υπηρεσίες, ενώ
ογδόντα πέντε από τα ογδόντα εννέα άρθρα του νόµου Πιερρα-
κάκη που αφορούσαν το δηµόσιο πανεπιστήµιο ήταν τροποποι-
ήσεις του νόµου Κεραµέως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κατανοώ, κύριε Πιερρακάκη, την ευγένεια και την αλληλεγγύη
που δείξατε στο πρόσωπο της κ. Κεραµέως. Όµως, µε τόσες τρο-
ποποιήσεις που κάνατε θα ήταν προτιµότερο να ήσασταν ευθύς
και ειλικρινής «συγγνώµη, αποτύχαµε, αλλάζουµε».

Ποτέ άλλοτε στην ελληνική παιδεία δεν υπήρξε τόσο σύντοµη
κατάρρευση µιας νοµοθετικής παρέµβασης, όπως αυτής του
νόµου-πλαισίου της κ. Κεραµέως. Φαίνεται, όµως, ότι ο κ. Πιερ-
ρακάκης διεκδικεί τις δάφνες και προετοιµάζεται να σπάσει αυτό
το ρεκόρ µε τον δικό του νόµο. Και αναφέροµαι σε τέσσερα επι-
χειρήµατα. Να µε συγχωρήσετε, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα χρει-
αστώ λίγο ακόµα χρόνο.

Το πρώτο ισχυρό επιχείρηµα της Κυβέρνησης ήταν ότι έχει την
κοινή γνώµη µε το µέρος της. Πράγµατι στις πρώτες δηµοσκοπι-
κές έρευνες υπήρξε θετική αποτύπωση του νοµοσχεδίου που
έφερνε η Νέα Δηµοκρατία. Αναφέρω ενδεικτικά τη «Metron Ana-
lysis», όπου το 52% ήταν υπέρ του νοµοσχεδίου και το 45% ήταν
κατά. Αν δούµε, όµως, τις µετρήσεις της ίδιας εταιρείας µετά την
ψήφιση του νοµοσχεδίου, διαπιστώνουµε ότι έχουµε µια θεαµα-
τική ανατροπή. Το 42% πλέον είναι υπέρ του νοµοσχεδίου και το
53% κατά του νοµοσχεδίου.

Μετά, λοιπόν, και τη συζήτηση στη Βουλή και την ψήφιση του
νόµου, έχουµε πλήρη αλλαγή στάσης της κοινής γνώµης για τον
συγκεκριµένο νόµο. Προσέξτε, µε αντιστροφή δεκαοκτώ ολόκλη-
ρων µονάδων! Είναι πρωτοφανής η αλλαγή η οποία καταγράφηκε
στη συγκεκριµένη δηµοσκοπική εταιρεία στο πριν και στο µετά.
Προφανώς αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίο η συγκεκριµένη
µεταρρύθµιση δεν έγινε σηµαία στις ευρωεκλογές. Όµως, η
εκλογική αποδοκιµασία δεν αποφεύχθηκε. Και όσο κι αν θέλουν
κάποιοι να την αποδώσουν µονοµερώς και χωρίς να τους τιµά
στον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών, τελικά ο κόσµος σας έκρινε
αρνητικά και για τον νόµο σας για τα πανεπιστήµια.

Δεύτερον, καµουφλάρατε την προγραµµατική σας θέση περί
ιδιωτικών κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων µε τον όρο «µη κερδο-
σκοπικά» και γιατί είχατε την ενηµέρωση ότι αλλιώς δεν περνάει
από το Συµβούλιο της Επικρατείας, αλλά και για να εξαπατήσετε
τους πολίτες ότι όντως η µεταρρύθµιση έχει µη κερδοσκοπικό
χαρακτήρα. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ δεν κρυφτήκαµε πίσω από την αντισυνταγµα-
τικότητα του νόµου. Θέσαµε εξαρχής τη διαίρεση «κερδοσκο-
πικά», «µη κερδοσκοπικά» πανεπιστήµια και αναδείξαµε την
προσπάθεια καµουφλάζ της Κυβέρνησης. Έναν µήνα µετά και
ελάχιστες ηµέρες πριν την ψήφιση του νοµοσχεδίου, η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής υιοθέτησε ακριβώς τις θέσεις µας
και έθεσε το ζήτηµα µη διασφάλισης του κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα της µεταρρύθµισης. Σήµερα η Επιτροπή Ανταγωνισµού
έχει ήδη εγκρίνει σε δύο αµιγώς κερδοσκοπικές δοµές, µία πα-
νεπιστηµιακή και ένα fund, τη δυνατότητα ίδρυσης πανεπιστηµίου
στην πόλη των Αθηνών. Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ποιος τελικά
έλεγε την αλήθεια και ποιος όχι στη συζήτησή µας στη Βουλή;

Τρίτον, αναφέρατε µεγάλα πανεπιστήµια τα οποία θα εκδήλω-
ναν ενδιαφέρον και θα έρχονταν να επενδύσουν στη χώρα µέσω
παραρτηµάτων. Αν γκουγκλάρει κάποιος, θα βρει επίσης πολλά
δηµοσιεύµατα από φίλα διακείµενα µέσα ενηµέρωσης µε αναφο-
ρές στο Χάρβαρντ, στο Γέιλ, στην Οξφόρδη κ.λπ..

Τι έγιναν αυτά τα παραρτήµατα; Έρχονται µε το πλοίο της
γραµµής και καθυστερούν; Τους έπιασε κάποια φουρτούνα στον
Ατλαντικό; Θα έρθουν το επόµενο διάστηµα; Έχετε να µας ενη-
µερώσετε για κάποιο τέτοιο πανεπιστήµιο που θα τεθεί σε λει-
τουργία τον Σεπτέµβριο του 2024 στην Ελλάδα;

Τέταρτον –και σηµαντικότερο- δεσµευτήκατε ότι αυτή η µεταρ-
ρύθµιση αφορά κατά προτεραιότητα το δηµόσιο πανεπιστήµιο
και την ενίσχυσή του. Θυµίζω, µάλιστα, τις µεγαλόστοµες δηλώ-
σεις του κ. Μητσοτάκη όταν µιλούσε για «ελεύθερο πανεπιστή-
µιο» για το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Σήµερα υπάρχει κάποιος σε
αυτήν την Αίθουσα, σε κάποια πανεπιστηµιακή αίθουσα, κάπου
στη χώρα που να θεωρεί ότι ενισχύθηκε ή απελευθερώθηκε από
τη γραφειοκρατία και τις αγκυλώσεις το δηµόσιο πανεπιστήµιο; 

Κύριε Πιερρακάκη, δεν σας εύχοµαι να καταρρίψετε το χρο-
νικό ρεκόρ αποτυχίας της κ. Κεραµέως. Όµως, υπάρχει ο κίνδυ-
νος ο νόµος σας να αποδειχθεί ένας νόµος-φούσκα και να σκάσει
τον Σεπτέµβριο αυτού του έτους, όταν θα µετρηθείτε για το αν
τελικά έχετε κάνει κάτι ή όχι στον πανεπιστηµιακό χάρτη. 

Σε αντίθεση µε εσάς –και ολοκληρώνω- το ΠΑΣΟΚ µετά από
πολλά χρόνια έχει καταθέσει µία πλήρως τεκµηριωµένη πρόταση
για τα µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια. Εµείς τεκµηριώσαµε την
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ιδεολογική διαίρεση προόδου-συντήρησης παρουσιάζοντας τα
παραδείγµατα της Κύπρου και της Σκανδιναβίας ως δύο εκ δια-
µέτρου αντίθετα εκπαιδευτικά συστήµατα στη βάση της παιδείας
ως δηµοσίου αγαθού και όχι µιας εµπορεύσιµης υπηρεσίας. 

Εµείς καταθέσαµε δική µας πρόταση παρουσιάζοντας όλους
τους όρους και τις προϋποθέσεις συνύπαρξης δηµοσίων και µη
κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. Και προσέξτε, δεν ήταν αντι-
γραφή κάποιου µοντέλου γιατί δεν υπάρχουν στη Σκανδιναβία ή
σε κάποιες άλλες περιοχές της Ευρώπης όροι αξιολόγησης και
αδειοδότησης, όροι αποκέντρωσης, όπως θέσαµε εµείς. Δική
µας πρόταση είναι και καλό είναι να διαβαστεί. 

Εµείς καταθέσαµε συγκεκριµένη πρόταση για την πραγµατική
ενίσχυση των δηµοσίων πανεπιστηµίων, διότι το ΠΑΣΟΚ έχει µία
ευθύνη, να παρουσιάσει µία εναλλακτική πρόταση και όχι να στέ-
κεται ή να ταλαντεύεται ανάµεσα στα «ναι µεν αλλά» και στα «όχι
µε δύο προσκόµµατα» για να αποδείξει στον οιονδήποτε ότι δεν
ταυτίζεται µε αυτήν την Κυβέρνηση. 

Και κάτι τελευταίο. Ας δεχθώ τη δική σας ειλικρινή πρόθεση
ότι είστε θιασώτης του µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα των πανε-
πιστηµίων στη χώρα. Δεν µπορώ να το υιοθετήσω για τον Πρω-
θυπουργό ούτε για την Κυβέρνηση συνολικά της Νέας Δηµο-
κρατίας. Δεσµεύεστε, λοιπόν, αφού είστε θιασώτης του µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα ότι στην επικείµενη Αναθεώρηση του Συ-
ντάγµατος θα δεσµευτείτε για τον µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα
των µη κρατικών ΑΕΙ; Αν δεσµεύεστε, σας καλούµε να µας το
πείτε σήµερα. Αν δεν δεσµεύεστε, φοβάµαι πάρα πολύ ότι στη
συζήτηση η οποία θα ακολουθήσει, ουσιαστικά θα εγκλωβι-
στούµε, δεν θα προχωρήσουµε και δεν θα υπηρετήσουµε το δη-
µόσιο συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παραστατίδη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή της Πλεύσης

Ελευθερίας κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα.
Ενηµερωτικά, µετά το πέρας των οµιλιών των εισηγητών και ει-

δικών αγορητών έχουν ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλος και ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης.

Ορίστε, κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Καληµέρα σας, κύριε Υπουργέ και

αγαπητοί συνάδελφοι.
Η κύρωση αυτή αποτελεί προαπαιτούµενο για τη δηµιουργία

και τη διασύνδεση παραρτηµάτων ιδιωτικών πανεπιστηµίων και
η υπογραφή της αποφεύγεται από το 1999 από όλες τις κυβερ-
νήσεις των τελευταίων ετών. Αυτό που φέρνει δικαιολογηµένες
απορίες είναι το εσπευσµένο του πράγµατος, η κατάθεση του νο-
µοσχεδίου πάνω σε ένα τριήµερο αργίας, γι’ αυτό και είναι δι-
καιολογηµένες οι αντιδράσεις αφού αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται
σε συνδυασµό µε τον νόµο που πέρασε πια για τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια που θα εγκατασταθούν στην Ελλάδα. Σίγουρα θα θέ-
λαµε περισσότερες συζητήσεις γύρω από το πόσο ωφέλησε αυτή
η συνθήκη τα κράτη που την έχουν ήδη εφαρµόσει και σίγουρα
λαµβάνουµε σοβαρά υπ’ όψιν τα προβλήµατα που δηµιουργού-
νται στη νεολαία από τη σύγχυση που έχουν σε σχέση µε τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια και τα προβλήµατα που δηµιουργεί η απα-
ξίωση των κρατικών πανεπιστηµίων εδώ. Γι’ αυτό και η αντίδρασή
τους που για µια ακόµη φορά διαδηλώνουν στους δρόµους.

Εµείς θεωρούµε ότι θα έπρεπε να έχει γίνει κλήση φορέων, να
έχει ακουστεί η γνώµη τους και να έχει προηγηθεί µια πιο ανοι-
κτή, ενδελεχής και µεγάλη συζήτηση για τη συγκεκριµένη αυτή
σύµβαση. 

Η σύµβαση αυτή έχει ως στόχο να ενισχύσει την κινητικότητα
των φοιτητών και των εργαζοµένων, µέσω της απλούστευσης των
διαδικασιών αναγνώρισης των τίτλων σπουδών, µεταξύ των συµ-
βαλλοµένων χωρών.

Η σύµβαση προβλέπει την αµοιβαία αναγνώριση των πτυχίων,
βάσει συγκεκριµένων κριτηρίων και διαδικασιών, επιδιώκοντας
να αποφευχθούν διακρίσεις εναντίον τίτλων σπουδών που έχουν
αποκτηθεί σε άλλες χώρες της συνθήκης. Ταυτόχρονα, επιτρέπει

την αναγνώριση και µεταφορά µέρους σπουδών ανάµεσα σε πα-
νεπιστηµιακά ιδρύµατα και την αναγνώριση επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων. 

Η σύµβαση της Λισαβόνας µέσω της διαδικασίας της Μπολό-
νια, προσφέρει ουσιαστικά τη νοµική βάση για την αναγνώριση
τίτλων σπουδών ανάµεσα στα κράτη που έχουν υπογράψει, δη-
λαδή, τα σαράντα πέντε κράτη-µέλη του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης -πλην ηµών- και δώδεκα κράτη-µέλη της ΟΥΝΕΣΚΟ, όπως ο
Καναδάς και η Αυστραλία. Οι ΗΠΑ την έχουν υπογράψει, ωστόσο
όµως, δεν έχουν προχωρήσει σε εφαρµογή. 

Εµείς, ως Πλεύση Ελευθερίας, υπερασπιζόµαστε σθεναρά το
δικαίωµα όλων των νέων ανεξαιρέτως και την αντίστοιχη υποχρέ-
ωση της πολιτείας, βάσει του άρθρου 16 του Συντάγµατος, για
παροχή δηµόσιας, δωρεάν και ποιοτικής εκπαίδευσης για όλους.
Δίνουµε έµφαση στο δικαίωµα στην παιδεία όλων των νέων και
στις ανάγκες των φοιτητών όλων των τάξεων στο σύγχρονο διε-
θνές περιβάλλον. Ταυτόχρονα, αναγνωρίζουµε την άµεση ανα-
γκαιότητα αναγνώρισης τίτλων σπουδών στο εξωτερικό και την
ανάγκη συµβατικής διευθέτησης ζητηµάτων που ταλαιπωρούν χι-
λιάδες φοιτητές. Πρέπει να διευκρινιστούν, όµως, οι λόγοι για
τους οποίους δεν κυρώθηκε τόσα χρόνια αυτή η σύµβαση και οι
λόγοι για τους οποίους έρχεται σήµερα προς κύρωση. Επίσης,
σε ποιο βαθµό ωφέλησε η σύµβαση αυτή τα κράτη που ήδη την
έχουν υπογράψει και κατά πόσο µπορούν να εξισώνονται σπου-
δές λιγότερων ετών ή επί πληρωµή ή εξ αποστάσεως, όταν εδώ
για να πάρεις ένα πτυχίο χρειάζονται τέσσερα έτη στα δηµόσια
πανεπιστήµια;

Αυτή η ίδια σύµβαση δίνει τη δυνατότητα διατύπωσης επιφύ-
λαξης από ένα κράτος-µέλος σε κάποια άρθρα. Ο νόµος περιέχει
άρθρο δεύτερο, επιφύλαξη της Ελλάδας σε ένα άρθρο, θα πρέ-
πει να εξηγηθεί γιατί αυτή η πολιτική επιλογή.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, οφείλουµε να εξετάσουµε και τις
προβληµατικές πτυχές αυτών των αλλαγών και να διερευνήσουµε
τον τρόπο, µε τον οποίον κάθε αλλαγή θα αποπλαισιωθεί σχολα-
στικά και εν συνεχεία, θα αναπλαισιωθεί στην ελληνική κοινωνική
εκπαιδευτική και ερευνητική πραγµατικότητα, εφόσον αφορά στη
φοίτηση και κατ’ επέκταση στην απασχολησιµότητα.

Με ιδιαίτερη προσοχή θα πρέπει να ξαναδούµε, µεταξύ άλλων,
την τεχνική και την καλλιτεχνική µας εκπαίδευση, η οποία κατά
την άποψή µας τεχνηέντως υποβαθµίστηκε και τα πτυχία των
δραµατικών σχολών, ενώ είναι τριετούς φοίτησης ισοτιµήθηκαν
µε τα απολυτήρια λυκείου, που ήδη ήταν προαπαιτούµενο, για
να µπει κάποιος σε αυτές τις δραµατικές σχολές. 

Σκοπός είναι η διευκόλυνση της ακαδηµαϊκής κινητικότητας και
της πρόσβασης στην αγορά εργασίας. Δεν είναι επιθυµητό
ωστόσο το δικαίωµα στην παιδεία να εκθρονιστεί από το δι-
καίωµα στην επιχειρηµατική δραστηριότητα και οφείλουµε να το
προστατεύσουµε.

Η σηµερινή κύρωση µπορεί να θεωρηθεί µια απλή διεκπεραι-
ωτική διαδικασία, ωστόσο αυτό δεν ισχύει. Δεν µπορούµε να πα-
ραγνωρίσουµε ότι υπάρχουν πλεονεκτήµατα, όπως η ευκολότερη
αναγνώριση των ακαδηµαϊκών τίτλων σπουδών σε διεθνές επί-
πεδο, ότι διευκολύνει την εκπαιδευτική και επαγγελµατική κινη-
τικότητα των φοιτητών και των εργαζοµένων, ότι οι διαδικασίες
αναγνώρισης είναι πιο διαφανείς και δίκαιες, ότι βελτιώνει τη συ-
νεργασία µεταξύ των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και των κρατών
και ότι αυξάνει τις επιλογές για περαιτέρω σπουδές ή εργασία
σε διεθνές περιβάλλον.

Δεν µπορούµε, όµως, να µη δούµε και τα πολλά µειονεκτή-
µατα. Παρά τα πλεονεκτήµατα της συνθήκης της Λισαβόνας,
υπάρχουν µειονεκτήµατα που αξίζει να αναφερθούν. Αυτά τα µει-
ονεκτήµατα αντανακλούν τις προκλήσεις στην προσπάθεια ενο-
ποίησης και αναγνώρισης προσόντων σε µια διαφοροποιηµένη
διεθνή εκπαιδευτική πραγµατικότητα. Η εφαρµογή της συνθήκης
µπορεί να είναι περίπλοκη, λόγω διαφορών στα εκπαιδευτικά συ-
στήµατα και τα νοµικά πλαίσια των κρατών-µελών. Οι διαφορές
στα πρότυπα ποιότητας της εκπαίδευσης ανάµεσα στις χώρες
µπορούν να καθιστούν δύσκολη την αξιολόγηση και αναγνώριση
των προσόντων. Μερικές φορές υπάρχει αντίσταση από τοπικά
ή εθνικά ιδρύµατα στην υιοθέτηση των διατάξεων της συνθήκης,
πράγµα που καθυστερεί ή εµποδίζει την πλήρη εφαρµογή της. 
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Η έλλειψη ισχυρών µηχανισµών επιβολής µπορεί να περιορίζει
την αποτελεσµατικότητα της συνθήκης σε ορισµένες περιπτώ-
σεις. Οι διαδικασίες αναγνώρισης µπορεί να είναι χρονοβόρες,
ειδικά όταν απαιτούνται λεπτοµερείς αξιολογήσεις των προσό-
ντων.

Επίσης, απορίες δηµιουργούνται σε συγκεκριµένα άρθρα,
όπως στο άρθρο 4, παράγραφος 8, για τα µέρη στα οποία µπορεί
να αποκτηθεί πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση βάσει µη
παραδοσιακών τίτλων. Παρόµοιοι τίτλοι που αποκτώνται σε άλλα
µέρη αξιολογούνται µε τον ίδιο τρόπο όπως οι µη παραδοσιακοί
τίτλοι που αποκτώνται στο µέρος από το οποίο ζητείται η ανα-
γνώριση. 

Έχει ειδοποιήσει η Ελλάδα για τις πρόσθετες εισαγωγικές εξε-
τάσεις που απαιτούνται για την είσοδο στα πανεπιστήµια; Ποιοι
είναι αυτοί οι µη παραδοσιακοί τίτλοι; Μήπως το άρθρο εννοεί
ότι αξιολογούνται µε τον ίδιο τρόπο όπως οι παραδοσιακοί τίτλοι; 

Στο άρθρο 5, παράγραφος 3, ειδικότερα κάθε µέρος θα διευ-
κολύνει την αναγνώριση των περιόδων σπουδών, όταν έχει υπάρ-
ξει προηγούµενη συµφωνία µεταξύ αφ’ ενός του ιδρύµατος
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ή της αρµόδιας αρχής που είναι υπεύ-
θυνη για τη σχετική περίοδο σπουδών και αφ’ ετέρου του ιδρύ-
µατος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ή της αρµόδιας αρχής
αναγνώρισης που είναι υπεύθυνη για την επιδιωκόµενη αναγνώ-
ριση. 

Δεν διευκρινίζεται ποιες είναι οι προβλεπόµενες προϋποθέ-
σεις. Άρα, µπορεί κάποιος να πληρώσει και να πάει σε ιδιωτικό
που συνεργάζεται µε κάποιο πανεπιστήµιο της αλλοδαπής και
έχει συνάψει συµφωνία µε ιδιωτικό πανεπιστήµιο της ηµεδαπής
και έτσι να ολοκληρώσει έναν πιο εύκολο κύκλο σπουδών. Συνε-
πώς, µπορεί να λάβει ακόµα και πτυχίο µε λιγότερα έτη φοίτησης. 

Πώς θα διασφαλίζετε, κύριε Υπουργέ, το να µην αναγνωρίζο-
νται και εξισώνονται τα πτυχία που στην Ελλάδα απαιτούν περισ-
σότερα χρόνια φοίτησης µε τα πτυχία της αλλοδαπής που απαι-
τούν λιγότερα έτη; 

Με το άρθρο 5, παράγραφος 2 ουσιαστικά δίδεται η δυνατό-
τητα σε πτυχιούχους σχολής µε λιγότερα από τέσσερα έτη φοί-
τησης να αξιολογηθούν, ώστε να αναγνωριστεί το πτυχίο τους
στην Ελλάδα. Αυτό δίνει αδικαιολόγητο πλεονέκτηµα σε σχέση
µε τους φοιτητές των ελληνικών πανεπιστηµίων, που είναι υπο-
χρεωτικής τετραετούς φοίτησης. Η δυνατότητα αυτή ουσιαστικά
ακυρώνει την επιφύλαξη του άρθρου 6, παράγραφος 3, για την
πρόσβαση στην αγορά εργασίας, αφού δια της πλαγίας οδού,
ήτοι της αναγνώρισης του άρθρου 6 παράγραφος 2, πάλι εισέρ-
χεται στην αγορά εργασίας. 

Να δοθεί εξήγηση στο άρθρο 6, παράγραφος 4, τι εργασιακά
δικαιώµατα πορίζουν αυτές οι συµβουλές. Το πρόβληµα έγκειται
στο ότι στην αλλοδαπή, ως επί το πλείστον, το πτυχίο χορηγείται
µετά την τριετή φοίτηση, το bachelor. Άρα, ο απόφοιτος του εξω-
τερικού θα έχει προβάδισµα ενός έτους σε σχέση µε τον Έλληνα
φοιτητή, που για το πτυχίο του πρέπει να φοιτήσει τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια. 

Πέραν όλων αυτών και ενώ προσπαθούµε να εναρµονιστούµε
µε την Ευρώπη, µεγάλα προβλήµατα ταλανίζουν τον εσωτερικό
µας χώρο και θα επιµείνουµε πάνω σ’ αυτό, ιδιαίτερα για τα καλ-
λιτεχνικά πτυχία των αδιαβάθµητων δραµατικών σχολών, που
εσκεµµένα πιστεύουµε ότι έγιναν ισότιµα µε τα απολυτήρια λυ-
κείου. 

Σε κάποιες χώρες της Ευρώπης, όµως, τα θεωρούν έγκυρα,
όταν προέρχονται, παραδείγµατος χάριν, από το Εθνικό Θέατρο
ή από το Θέατρο Τέχνης και δεν αποτελούν εµπόδιο, για να ει-
σαχθεί κάποιος σε πανεπιστήµιο των χωρών που τα δέχονται,
αφού το πτυχίο φέρει τη σφραγίδα του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Θα επιµείνουµε στο πάγιο αίτηµα των καλλιτεχνών για ίδρυση
Ανωτάτης Σχολής Παραστατικών Τεχνών στα πρότυπα της Σχο-
λής Καλών Τεχνών, γιατί έχουν έρθει πληροφορίες ότι δεν θα
γίνει τελικά αυτό και τρεις σχολές του Εθνικού, του Κρατικού και
της Λυρικής θα ανωτατοποιηθούν, χωρίς να ιδρυθεί αυτό το πα-
νεπιστήµιο παραστατικών τεχνών. Και σε αυτό θα θέλαµε να µας
απαντήσετε.

Επίσης, σοβαρά προβλήµατα υπάρχουν στο ΕΑΠ Πατρών,
καθώς και πολλά προβλήµατα έχουν προκληθεί στους πτυχιού-

χους µηχανικούς ΤΕΙ, οι οποίοι κατά δεκάδες προσφεύγουν στη
δικαιοσύνη και στο Σ.τ.Ε., γιατί δεν έχουν κατοχυρωθεί τα επαγ-
γελµατικά τους δικαιώµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπιµπίλα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, την κ.

Ράνια Θρασκιά. 
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σήµερα να κυρώ-

σουµε τη σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την ανα-
γνώριση τίτλων σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στην
ευρωπαϊκή περιφέρεια, γνωστή και ως σύµβαση της Λισαβόνας.

Και καλούµαστε να το κάνουµε τώρα είκοσι πέντε χρόνια από
τη στιγµή που τέθηκε σε ισχύ, αλλά µόλις τρεις µήνες µετά την
ψήφιση του αντισυνταγµατικού νόµου σας για την ίδρυση και λει-
τουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων στη χώρα µας. Και επειδή δεν
µιλάµε για τυχαιότητα, αυτή η συγχρονικότητα µας δηµιουργεί
τεράστια αγωνία. Γιατί καµµία άλλη κυβέρνηση, όλα τα προηγού-
µενα χρόνια, όπως δεν διανοήθηκε να προχωρήσει στην ίδρυση
ιδιωτικών πανεπιστηµίων, χωρίς Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
έτσι και δεν έφερε τη συγκεκριµένη σύµβαση προς κύρωση στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Ακριβώς διότι αυτή θα µπορούσε να προ-
σκρούει στο ελληνικό Σύνταγµα µέσω της αναγνώρισης επαγγελ-
µατικών και ακαδηµαϊκών προσόντων ιδιωτικών τριτοβάθµιων
ιδρυµάτων του εξωτερικού που δεν πληρούν τυπικές και ουσια-
στικές προϋποθέσεις, µε µία από τις σηµαντικότερες, αυτή της
διάρκειας των σπουδών.

Άς γίνω όµως πιο συγκεκριµένη:
Διαβάζουµε στο Τµήµα Ι της σύµβασης τον ορισµό που δίνεται

για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Όλοι οι τύποι προγραµµάτων
σπουδών µαθηµάτων, κατάρτισης ή εκπαίδευσης για έρευνα στο
µεταδευτεροβάθµιο επίπεδο που αναγνωρίζονται από τις αρµό-
διες αρχές ενός µέρους ως στοιχεία του συστήµατος της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Τι σηµαίνει πρακτικά αυτό; Ότι κάθε
µεταλυκειακή και µεταδευτεροβάθµια δοµή αποτελεί και τριτο-
βάθµια εκπαίδευση; Και τι γίνεται µε τον σαφή διαχωρισµό της
ανώτατης από την ανώτερη εκπαίδευση; Προφανώς είναι πιο βο-
λικό να χάνεται κάπου στη µετάφραση. 

Όµως αυτό αντίκειται στο ελληνικό Σύνταγµα και εµείς θα επι-
µείνουµε και δεν θα κουραστούµε να το υπερασπιζόµαστε ποτέ.
Είναι σαφείς οι επιτακτικοί κανόνες του άρθρου 16, κατά τους
οποίους η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από
ιδρύµατα που είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη
αδειοδότηση και οι καθηγητές των ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων είναι δηµόσιοι λειτουργοί. 

Αφού, λοιπόν, έχετε στρώσει το έδαφος µε τους προηγούµε-
νους νόµους σας, φέρνετε τώρα προς κύρωση την εν λόγω σύµ-
βαση, που θα πλήξει ακόµη περισσότερο τα πτυχία και τους
αποφοίτους των ελληνικών δηµοσίων πανεπιστηµίων και το γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι αυτή η κύρωση θα σηµάνει πρακτικά την
εξίσωση των τριετών προγραµµάτων προπτυχιακών σπουδών
που υπάρχουν σε ορισµένες χώρες του εξωτερικού µε τα τετρα-
ετή και πενταετή σε πολλές περιπτώσεις πτυχία των ελληνικών
ΑΕΙ. Έναν απόλυτο εξισωτισµό προς τα κάτω.

Ποιος είναι, λοιπόν, ο πραγµατικός λόγος που φέρνετε την εν
λόγω σύµβαση προς κύρωση; Πάντως σίγουρα όχι οι γενικολο-
γίες που ακούσαµε κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής για την
προώθηση «του δικαιώµατος στην εκπαίδευση, της αµοιβαίας κα-
τανόησης, της ειρήνης, της ακαδηµαϊκής κινητικότητας και της
διεθνοποίησης των πανεπιστηµίων µας”. 

Γιατί τι γίνεται όλο αυτό το διάστηµα; Δεν ίσχυαν όλα αυτά;
Δεν έχουν ενταχθεί τα ελληνικά πανεπιστήµια στον Ευρωπαϊκό
Χώρο Ανώτατης Εκπαίδευσης; Δεν συνάπτουν συµφωνίες κοινών
µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών; Δεν συµµετέχουν στα
ευρωπαϊκά και διεθνή δίκτυα; Δεν εξασφαλίζουν ερευνητικά προ-
γράµµατα και χρηµατοδοτήσεις, που αδυνατούν να πάρουν από
το ελληνικό κράτος; Δεν καλλιεργούν τη στενή σύνδεσή τους µε
την ελληνική κουλτούρα προβάλλοντας την πολιτιστική µας ταυ-
τότητα;
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Η απάντηση σε όλα τα παραπάνω είναι προφανώς «ναι». Ο
πραγµατικός λόγος που σήµερα συζητάµε την εν λόγω σύµβαση
συνοψίζεται στο άρθρο 5 παράγραφος 3 της σύµβασης που προ-
βλέπει ότι κάθε µέρος θα διευκολύνει την αναγνώριση των περιό-
δων σπουδών όταν «το ίδρυµα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στο
οποίο έχει ολοκληρωθεί η περίοδος σπουδών έχει εκδώσει πιστο-
ποιητικό ή αναλυτική βαθµολογία της ακαδηµαϊκής πορείας, που
βεβαιώνει ότι ο φοιτητής έχει καλύψει επιτυχώς τις προβλεπόµε-
νες προϋποθέσεις για την εν λόγω περίοδο σπουδών». 

Δεν είναι αυτό ένα δώρο στα κολλέγια που αποκτούν τη δυνα-
τότητα να «πιστοποιούν» αυτοτελώς περιόδους σπουδών για όλα
τα ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης των κρατών που µετέ-
χουν στη σύµβαση; Και πού πάει στα αλήθεια η ποιότητα; Χάνεται
και αυτή; Γιατί η υπονόµευσή της προκύπτει ακόµη πιο εµφατικά
από τη δυνατότητα απόδοσης πτυχίων σε φοιτητές που ξεκινούν
τη φοίτησή τους σε έναν φορέα και την ολοκληρώνουν σε άλλο
φορέα διαφορετικής χώρας.

Μία επιφύλαξη έχετε µόνο. Και αυτή είναι να µην εφαρµόσει η
χώρα µας το άρθρο 6.3 της σύµβασης που ρυθµίζει, κυρίως, τις
διδακτορικές σπουδές. Η διασφάλιση όµως των επαγγελµατικών
και ακαδηµαϊκών προσόντων των αποφοίτων των ελληνικών πα-
νεπιστηµίων δεν λύνεται µε µία επιφύλαξη. Και φυσικά δεν υπάρ-
χει καµµία επιφύλαξη για το άρθρο 4 παράγραφος 1 της σύµ-
βασης, που καταπατά ευθέως τις αρχές της ισότητας και της
αξιοκρατίας ως προς την πρόσβαση στην ανώτατη εκπαίδευση,
ανοίγοντας ακόµη ένα «παραθυράκι» παράκαµψης των πανελλη-
νίων εξετάσεων. Όταν επιτρέπεται σε κάθε µέρος να αναγνωρίζει
τους τίτλους σπουδών που εκδίδονται από άλλα µέρη και πλη-
ρούν τις γενικές προϋποθέσεις για είσοδο στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση στα εν λόγω µέρη, όταν µε τον ν.5094/2024 για την
εισαγωγή σε ιδιωτικά πανεπιστήµια δίνεται η δυνατότητα σε απο-
φοίτους δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης άλλων κρατών να εγγρά-
φονται στα ελληνικά πανεπιστήµια χωρίς να λάβουν µέρος στις
πανελλήνιες εξετάσεις. Τι γίνεται µε απλά λόγια; Στα δηµόσια πα-
νεπιστήµια η πρόσβαση θα προκύπτει από τη βάσανο της εξέτα-
σης για τις ελληνικές οικογένειες και στα ιδιωτικά πανεπιστήµια
θα αρκεί η καταβολή διδάκτρων.

Κυρώνετε σήµερα µια σύµβαση που θέτει εµφατικά την ανα-
γνώριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων και ακαδηµαϊκών προσό-
ντων που δεν συµβαδίζουν µε τη συνταγµατική τάξη. Και βέβαια
δεν συζητάµε καν για την κατοχύρωση των εκκρεµών δικαιωµά-
των αποφοίτων ΑΕΙ, ΑΣΠΑΙΤΕ και ισότιµων σχολών, που βρίσκο-
νται σε χρόνια οµηρία.

Στρώνετε µε ροδοπέταλα τον δρόµο που έχετε ήδη ανοίξει
προς την ανωτατοποίηση των κολλεγίων.

Νοµιµοποιείτε τις σπουδές αλλά και την εισαγωγή στα ιδιωτικά
πανεπιστήµια χωρίς πανελλαδικές, εντείνοντας ακόµα περαιτέρω
τις ανισότητες. Διαλύετε κάθε όριο µεταξύ ανώτατης και ανώτε-
ρης εκπαίδευσης. 

Προσθέτετε στη φαρέτρα σας την εν λόγω σύµβαση ως ένα
άλλο όπλο ενάντια στην παραβίαση του άρθρου 16 του Συντά-
γµατος. Αντί να συζητάµε για όλα αυτά που πραγµατικά θα ενί-
σχυαν την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Όλα αυτά που χρειάζεται το
δηµόσιο πανεπιστήµιο για να γίνει πιο ισχυρό και πιο ποιοτικό.
Για την εξασφάλιση της χρηµατοδότησης του, ώστε να φτάσει,
τουλάχιστον, στο µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για την ενί-
σχυσή του µε µόνιµο προσωπικό.

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα επιµείνουµε
στο όραµά µας για ένα ισχυρό, ποιοτικό, δηµόσιο και δωρεάν πα-
νεπιστήµιο. Για όλους θα διεκδικούµε την επένδυση στην ποι-
ότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης, την ανανέωση των υπο-
δοµών και του εργαστηριακού εξοπλισµού των πανεπιστηµίων
και των ερευνητικών κέντρων. Την ενίσχυση της εξωστρέφειας
και την υποστήριξη της διεθνοποίησης των ελληνικών πανεπιστη-
µίων µε όρους ακαδηµαϊκότητας, συνεργασίας και ισότητας.
Αλλά και τη διασφάλιση για τους φοιτητές ότι τα πανεπιστήµια
είναι χώροι γνώσης και ελευθερίας, αλλά και ότι, επιπλέον, έχουν
στήριξη κατά τη διάρκεια των σπουδών τους -τουλάχιστον ως
προς τη σίτιση και φυσικά τη στέγη-. 

Στον αντίποδα της Κυβέρνησης που ζυγίζει οικονοµικά και
εµπορευµατοποιεί τα πάντα, ακόµη και τη γνώση και τα όνειρα

της νέας γενιάς, αυτής που αποτυγχάνετε καθηµερινά να κρατή-
σετε στη χώρα µας. Για εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία η παιδεία είναι ένα καθολικό, κοινωνικό δικαίωµα και η
στήριξή της είναι θέµα δικαιοσύνης και ταυτόχρονα ισότητας. Και
είναι µια µάχη που θα τη δίνουµε καθηµερινά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Θρασκιά.
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγο-

ρητών µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Χρήστο Κα-
πετάνο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ,
κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Αίθουσα της Ολοµέ-
λειας το νοµοσχέδιο για την κύρωση της σύµβασης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για την αναγνώριση των τίτλων σπουδών στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Τίθενται από την Αντιπολίτευση κάποια ερωτήµατα τα οποία
χρήζουν απαντήσεων. Ξεκινώ λέγοντας ότι µέχρι σήµερα τα σα-
ράντα πέντε από τα σαράντα έξι κράτη-µέλη του Συµβουλίου της
Ευρώπης έχουν επικυρώσει αυτήν τη σύµβαση που συζητάµε και
έχουν προσχωρήσει σε αυτήν. Στη σύµβαση µάλιστα έχουν προ-
σχωρήσει ακόµη δώδεκα χώρες που δεν είναι µέλη του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, όπως και οι Ηνωµένες Πολιτείες που έχουν
υπογράψει τη σύµβαση, αλλά δεν έχουν προσχωρήσει ακόµη σε
αυτήν. 

Η Ελλάδα παραµένει η µόνη από τις σαράντα έξι χώρες του
Συµβουλίου της Ευρώπης που δεν έχει προσχωρήσει και δεν έχει
κυρώσει τη σύµβαση αυτή. Τι σηµαίνει αυτό;

Το γεγονός αυτό υπογραµµίζει την αναγκαιότητα που υπάρχει
να κυρωθεί άµεσα µια τέτοια διεθνής σύµβαση, που καταδεικνύει
τη σπουδαιότητά της και τα χαρακτηριστικά της γνωρίσµατα, βα-
σικός σκοπός της οποίας είναι η διασφάλιση του δικαιώµατος της
αναγνώρισης ακαδηµαϊκών προσόντων µεταξύ των κρατών-
µελών, ενισχύοντας και διευκολύνοντας την κινητικότητα των
νέων για συνέχιση των σπουδών τους σε όλη τη χώρα. 

Στην επιτροπή προχθές αλλά και σήµερα εδώ ακούστηκαν κά-
ποια επιµέρους ερωτήµατα και θέλω να τα απαντήσουµε, για να
είµαστε σαφείς και συγκεκριµένοι. 

Ετέθη το ερώτηµα: «Γιατί κυρώνετε σήµερα αυτήν τη σύµβαση
µετά από είκοσι πέντε χρόνια;». Απάντηση: πρώτον, υπήρχαν
λόγοι που έπρεπε να εξορθολογίσουµε τη λειτουργία του ΔΟΑ-
ΤΑΠ, κάτι που έγινε µε τον πρόσφατο νόµο του 2022, καθώς η
καθυστέρηση οφειλόταν σε περιορισµούς που είχαν υιοθετηθεί
στο θεσµικό πλαίσιο ακαδηµαϊκής αναγνώρισης µε τον προηγού-
µενο νόµο, τον ν.3328, και οι περιορισµοί βρίσκονταν σε αντίθεση
µε βασικές αρχές της σύµβασης. Με τον ν.4957 του 2022 που
ψήφισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και επέφερε τον εκ-
συγχρονισµό των διαδικασιών του ΔΟΑΤΑΠ, άρθηκαν σχεδόν όλα
αυτά τα εµπόδια.

Τι περιορισµοί υπήρχαν τότε; Παραδείγµατος χάριν, αν κά-
ποιος είχε σπουδάσει τα τρία πρώτα του χρόνια στο Κέιµπριτζ,
για να το καταλάβουµε όλοι µας, και το τέταρτο έτος στην Οξ-
φόρδη, η Ελλάδα δεν αναγνώριζε το πτυχίο του γιατί δεν είχε
έρθει στην Ελλάδα για σπουδές τα δύο τελευταία έτη. Αυτό απα-
γορευόταν. 

Παράλληλα, δεύτερος λόγος, είναι η θεσµοθέτηση των εθνι-
κών µητρώων αναγνωρισµένων ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων και τί-
τλων, που τηρούνται πλέον από τον ΔΟΑΤΑΠ, η ριζική απλο-
ποίηση της δυνατότητας πρόσβασης σε µεταπτυχιακές και διδα-
κτορικές σπουδές των κατόχων τίτλων της αλλοδαπής, η ψηφιο-
ποίηση του αρχειακού υλικού του ΔΟΑΤΑΠ και η ένταξή του στη
διαλειτουργικότητα Ptyxia.gov.gr τον Ιούνιο του 2024, η δυνατό-
τητα σύναψης διακρατικών συµφωνιών αναγνώρισης, η ριζική δι-
οικητική και οργανωτική ανασυγκρότηση του ΔΟΑΤΑΠ, που
µείωσε τους χρόνους αναγνώρισης κατά πάρα πολύ µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα και η θεσµοθέτηση από την Κυβέρνηση ξενόγλωσ-
σων προπτυχιακών και µεταπτυχιακών προγραµµάτων από τα
ελληνικά πανεπιστήµια είχαν σαν αποτέλεσµα την κάλυψη του µε-
γαλύτερου µέρους της απόστασης που χώριζε τη χώρα µας από
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την κύρωση της συνθήκης της Λισαβόνας για την αναγνώριση. Η
τελευταία εκκρεµότητα που υπήρχε, η δυνατότητα αναγνώρισης
περιόδων σπουδών, ρυθµίστηκε µε τον νόµο για τα παραρτήµατα
των αλλοδαπών ΑΕΙ. 

Δεύτερον, εγκαλείτε την Κυβέρνηση γιατί την κυρώνουµε σή-
µερα, µετά από είκοσι πέντε έτη, και ταυτόχρονα τοποθετήστε
ως Αντιπολίτευση κρίνοντας τη σύµβαση ως αρνητική ή τουλάχι-
στον ουδέτερη για τα ελληνικά συµφέροντα. Προφανώς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα πέντε χώρες που το έκαναν αυτό
νωρίτερα από εµάς, που ανήκουν στο Συµβούλιο της Ευρώπης
και δώδεκα επιπλέον που δεν ανήκουν σε αυτό του Συµβουλίου
της Ευρώπης, έκαναν λάθος; Ήταν ο εκπαιδευτικός τους προ-
γραµµατισµός σε κατεύθυνση µη λογική; Αποφασίστε λοιπόν,
γιατί πρέπει να δούµε και κάποια άλλα θέµατα τα οποία είναι ση-
µαντικά και έρχεται αυτή η συνθήκη, αυτή η σύµβαση της Λισα-
βόνας, να µας τα δείξει εκτενέστερα.

Στο τµήµα 7 της σύµβασης, παραδείγµατος χάριν, αναγνωρίζει
ειδικά τίτλους σπουδών προσφύγων, εκτοπισµένων ατόµων και
ατόµων σε κατάσταση ανάλογη µε εκείνη των προσφύγων, εξε-
τάζοντας αν τα άτοµα αυτά πληρούν τις απαραίτητες προϋποθέ-
σεις για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στο µέρος
όπου βρέθηκαν. Και θέτω το ερώτηµα: Κόπτεστε, και ορθώς
όπως όλοι µας µέσα σε αυτή την Αίθουσα, για τα δικαιώµατα των
προσφύγων, για τις ευάλωτες οµάδες. Αν δεν ισχύσει και δεν κυ-
ρωθεί η παρούσα σύµβαση γιατί εσείς την καταψηφίσετε, τι θα
πούµε στους ανθρώπους αυτούς που µπορεί να αλλάξει το µέλ-
λον τους και να βοηθηθούν να σπουδάσουν σε µια χώρα της επι-
λογής τους; Δεν άκουσα καµµία απάντηση σε αυτό το θέµα. 

Επίσης στο τµήµα 8 στα άρθρα 1 και 2 παρέχονται οι απαραί-
τητες πληροφορίες για την αξιολόγηση των ιδρυµάτων και προ-
γραµµάτων της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Τα µέρη δεσµεύονται
να παρέχουν όλες τις πληροφορίες για τα ιδρύµατα και τα προ-
γράµµατα σπουδών, έτσι ώστε να επιτρέπουν στις αρµόδιες
αρχές του άλλου µέρους να εξετάζουν την υποψήφια αξιολό-
γηση. Άκουσα στην επιτροπή να λέγεται «τι θα γίνει αν ένας έρθει
από το Κιργιστάν στην Ελλάδα για σπουδές στη Νοµική και εκεί
τα χρόνια σπουδών είναι δύο ενώ στην Ελλάδα τέσσερα». Αξιο-
λόγηση θα γίνει, µια λέξη που, το ξέρω, δεν σας αρέσει, όµως
αποτελεί τη βάση της περαιτέρω εξέλιξης και της εκπαιδευτικής
κοινότητας. Η Κυβέρνηση αυτή είναι αποφασισµένη να µην κάνει
πίσω σε αυτό. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα. Το άρθρο 2 της σύµβασης αναφέ-
ρεται στην επιφύλαξη της Ελληνικής Δηµοκρατίας, σύµφωνα µε
το δικαίωµα που της απορρέει, να µην εφαρµόζει το άρθρο 6.3
της παρούσας σύµβασης. Κόπτεται επίσης η Αντιπολίτευση ότι
µε την κύρωση ανοίγει ο δρόµος για τα κολλέγια να ανωτατοποι-
ηθούν πλήρως. Μα, η Ελλάδα εξέφρασε την επιφύλαξή της και
δεν δέχτηκε ακριβώς αυτό το άρθρο. Συγκεκριµένα διατύπωσε
επιφύλαξη για την περίπτωση των τίτλων ανώτατης εκπαίδευσης
που απονέµουν ιδρύµατα της αλλοδαπής µετά από σπουδές µε
συµφωνίες δικαιόχρησης µε κολλέγια στην Ελλάδα. Θα συνεχίσει
να ισχύει ό,τι προβλέπει ο ν.4957/2022 για αυτές τις περιπτώσεις,
δηλαδή δεν θα αναγνωρίζονται. Αν ήθελε η Κυβέρνηση να κάνει
κάτι διαφορετικό, θα διατύπωνε ρήτρα επιφύλαξης και µη απο-
δοχής; Άρα καταρρίπτεται και αυτός ο ισχυρισµός περί άρνησης
ψήφισης της κύρωσης της συγκεκριµένης σύµβασης. 

Ακούστηκε επίσης στην επιτροπή ότι µε την κύρωση αυτής της
σύµβασης η Ελλάδα θα τοποθετήσει στον χάρτη της τριτοβάθ-
µιας πλήρους αναγνωρισµένης εκπαίδευσης τα ΙΕΚ, τα ΚΕΠ -γιατί
θέλω να απαντήσουµε σε όλα τα ερωτήµατα που ετέθησαν στην
επιτροπή- ουδέν αναληθέστερον και αυτού.

Η Ελλάδα έχει την υποχρέωση να καταρτίσει έναν κατάλογο
µε όσα τριτοβάθµια δηµόσια ιδρύµατα αναγνωρίζει στο σύστηµα
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσής της. Δεν αναγνωρίζει ούτε τα ΚΕΚ
ούτε τα ΙΕΚ ως έχοντα τέτοια δυνατότητα. Επίσης, η Ελλάδα δεν
έχει παραρτήµατα ελληνικών πανεπιστηµίων στο εξωτερικό,
οπότε δεν έχει εφαρµογή το σηµείο D της σύµβασης. 

Τέλος, θα µου επιτρέψετε και τελειώνοντας, γιατί ο χρόνος µας
περιορίζει, η κύρωση της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης για την αναγνώριση των τίτλων σπουδών, ολοκληρώνει την
προσπάθεια των προηγούµενων ετών που έχει καταβάλει η Κυ-

βέρνηση ώστε να εξορθολογήσει την τριτοβάθµια εκπαίδευση και
να συµβαδίσει, κυρίες και κύριοι, µε τα υπόλοιπα κράτη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ισότιµα. 

Είναι πραγµατικά µόνο θετικά τα όσα θα προσφέρει στην Ελ-
λάδα η υπογραφή της συγκεκριµένης σύµβασης. Κι εφόσον έγι-
ναν όλες οι απαραίτητες ενέργειες στο θεσµικό µας πλαίσιο,
µπορούµε πλέον, έστω και τελευταίοι -γιατί στα ζητήµατα της Ευ-
ρώπης έχουµε συνηθίσει τη χώρα µας να βρίσκεται στη θέση του
πρωταγωνιστή- να συµπεριληφθούµε στα µέλη της σύµβασης,
διευκολύνοντας τους Έλληνες αλλά και τους ξένους φοιτητές
και δίνοντας την ευκαιρία σε κορυφαίους επιστήµονες να συνε-
χίζουν τις σπουδές τους στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα που εδρεύ-
ουν στη χώρα µας. 

Θέλω, λοιπόν, να συγχαρώ τον Υπουργό κ. Πιερρακάκη, την κ.
Λυτρίβη που ήµασταν στην επιτροπή και τον πρόεδρο του ΔΟΑ-
ΤΑΠ τον κ. Καλογήρου, διότι ξεκίνησαν και ολοκλήρωσαν -µαζί
και µε την προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας- αυτές
τις αλλαγές κι αυτή την εκπαιδευτική προσπάθεια. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, έχουν αποδείξει ότι κάνουν µεταρρυθµίσεις
γιατί τις χρειάζεται η χώρα, τις χρειάζονται οι νέοι άνθρωποι που
πρέπει να εµπιστευτούν ξανά τον πολιτικό κόσµο και να αποκτή-
σουν ελπίδα. 

Θαύµατα, ξέρετε, δεν γίνονται, πράγµατα όµως υλοποιούνται.
Και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας είµαστε
υπερήφανοι για αυτά που υλοποιούµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Καπετάνο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Σωκράτη Φάµελλο. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, δυόµισι µόλις µήνες
µετά την ψήφιση του ν.5094, του νοµού Πιερρακάκη για την
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων, έρχεστε σήµερα να προσθέ-
σετε ακόµη έναν κρίκο στο σχέδιό σας, που το σχέδιο είναι ένα
και είναι ξεκάθαρο, η ιδιωτικοποίηση της ανώτατης παιδείας στην
Ελλάδα, που έχει όµως και ένα δεύτερο σκέλος, εξίσου κρίσιµο,
ανοµολόγητο µεν αλλά µε αποδείξεις, την υποβάθµιση του δη-
µόσιου πανεπιστηµίου και την υποβάθµιση της δηµόσιας εκπαί-
δευσης. 

Οφείλω να πω ότι σε αυτό το σχέδιο, ανεξαρτήτως του ονόµα-
τος του Υπουργού -όσα προφίλ κι αν αλλάζουν οι Υπουργοί-
έχετε απόλυτη συνέπεια εδώ και πέντε χρόνια, γιατί είναι το σχέ-
διο του κ. Μητσοτάκη. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν έχουµε δει να προχωράτε καµµία ρύθ-
µιση για την ενίσχυση των δηµόσιων πανεπιστηµίων, για τη στε-
λέχωσή τους, που έχουµε σοβαρό θέµα και αναντιστοιχία µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο, τη χρηµατοδότησή τους, που επίσης το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο στην Ελλάδα είναι πολύ πίσω σε χρηµατοδο-
τήσεις. Και τώρα φέρνετε µια κύρωση µιας σύµβασης είκοσι επτά
ετών, ξεχασµένης, µε µια επίφαση -και πρέπει να το πω γιατί αυτό
είναι το θέµα που συζητάµε σήµερα- να δηµιουργήσετε ένα πλαί-
σιο δήθεν νοµιµότητας και δήθεν κανονικότητας στο βασικό σας
σχέδιο, που είναι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Αυτό είναι το σχέδιό
σας. Θέλετε να νοµιµοποιήσετε την επιλογή σας αυτή, αλλιώς
δεν θα θυµόσασταν µετά από είκοσι επτά χρόνια να φέρετε την
κύρωση της σύµβασης αυτής για την αναγνώριση των τίτλων
σπουδών, την σύµβαση της Λισαβόνας, όπως έχουµε συνηθίσει
να λέγεται. 

Και είναι γεγονός ότι αυτή η σύµβαση, κύριε Υπουργέ, εδώ και
πάρα πολλά χρόνια δεν έχει έρθει στην ελληνική Βουλή γιατί έρ-
χεται σε αντίθεση µε το Σύνταγµα. Τώρα επιχειρείτε, όπως κά-
νατε, µε αντισυνταγµατική µεθόδευση στον νόµο των ιδιωτικών
πανεπιστηµίων, να το κάνετε ακόµη µία φορά, κάτι που δεν τόλ-
µησαν να κάνουν οι κυβερνήσεις και του δικού σας πολιτικού
χώρου εδώ και είκοσι επτά χρόνια. Επιχειρείτε, λοιπόν, να κάνετε
ακόµη ένα «bypass». 

17602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τόσα χρόνια µας λέγατε ότι δεν µπορείτε να υλοποιήσετε τον
ανοµολόγητο στόχο σας των ιδιωτικών πανεπιστηµίων λόγω του
Συντάγµατος. Τώρα γιατί το κάνετε µία και δύο φορές; Είναι
πολλά τα ερωτήµατα που δηµιουργούνται. 

Γιατί άραγε το κάνετε αυτό αµέσως µετά τον νόµο; Μήπως
γιατί είναι πολλά τα εµπόδια και δεν τα είχατε προβλέψει; Μήπως
γιατί θέλετε να θωρακίσετε τη συζήτηση στο Συµβούλιο Επικρα-
τείας για τις προσφυγές που έχουν γίνει; Ή µήπως τελικά αυτά
τα ονοµαστά εκπαιδευτικά ιδρύµατα -το εξής ένα fund, για να
λέµε την αλήθεια, νοµίζω το CVC είναι που θέλει να κάνει την ια-
τρική σχολή- φοβούνται και αγωνιούν µη ρισκάρουν το κέρδος
τους ή τα υπερκέρδη τους; Διότι το CVC –θυµίζω- είναι µέτοχος
και στη ΔΕΗ µε τα υπερκέρδη, για να µην τα ξεχνάµε όλα αυτά. 

Άρα, τελικά όλα αυτά γίνονται για την ακαδηµαϊκή ισοτιµία ή
για τα κέρδη κάποιων funds;

Κύριε Πιερρακάκη, η καταγγελία και η κατηγορία απέναντί σας
και έναντι της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Συµπολίτευσης
είναι πάρα πολύ απλή: Κάνετε ότι µπορείτε, για να εξασφαλίσετε
τα υπερκέρδη λίγων funds που θέλουν να µπουν, και να κάνουν
ιδιωτικά πανεπιστήµια. Δεν έχετε κανένα άλλο σχέδιο, κανένα
άλλο σχέδιο, κύριε συνάδελφε, για µη κερδοσκοπικά πανεπιστή-
µια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δεν τους πιστεύουµε και ελπίζω να µοιραζόµαστε αυτή την κα-
χυποψία. Το πρόβληµα, βέβαια, είναι ότι δεν πιστεύει και η κοι-
νωνία και αυτή η αναξιοπιστία µπορεί να πλήξει όλους τους
πολιτικούς χώρους. Θα το δούµε αυτό.

Η απάντηση, λοιπόν, είναι πάρα πολύ απλή. Θέλετε να προ-
ωθήσετε ένα σχέδιο χωρίς κανόνες, χωρίς πραγµατική ισοτιµία,
χωρίς κριτήρια ποιότητας, χωρίς κανόνες σωστής λειτουργίας,
για να µετατρέψετε την ανώτατη παιδεία σε εµπόρευµα και τους
φοιτητές σε πελάτες. Αυτό είναι µόνο το σχέδιό σας. Όλα για το
κέρδος λίγων, κολλητών σας. Τι άλλο µπορεί να υποθέσει κανείς,
όταν φέρνετε για κύρωση µία σύµβαση, η οποία δεν είναι υπο-
χρεωτική και δεν δηµιουργεί όλες αυτές τις προϋποθέσεις που
ανακριβώς είπατε. Αυτό η εισηγήτριά µας το ξεκαθάρισε: Τίποτε
από όλα αυτά δεν δηµιουργούνται ως θεσµικό πλαίσιο, για να
εξυπηρετηθούν έστω κάποιες κατ’ εξαίρεση περιπτώσεις, είτε
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων είτε όχι.

Αντί να βιαστείτε να ανατρέψετε τις αρνητικές επιπτώσεις που
έχουν στη χώρα µας η υποβάθµιση του κράτους δικαίου, η υπο-
βάθµιση στην υγεία και στην παιδεία, τα προβλήµατα που δηµι-
ουργούνται στις φυσικές καταστροφές -βλέπω συναδέλφους από
περιοχές που δεν έχουν αποζηµιωθεί ακόµα για µεγάλες κατα-
στροφές-, την ίδια ώρα που εξανεµίζεται το διαθέσιµο εισόδηµα
και είµαστε στις τελευταίες θέσεις της Ευρώπης -για να µην πω
στην τελευταία-, την ίδια ώρα που υπάρχει θέµα επιβίωσης για
τα περισσότερα νοικοκυριά, εσείς υλοποιείτε ένα σχέδιο: Τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια. Αυτό καταλαβαίνει η ελληνική κοινωνία.

Έτσι, όµως, βάζετε εµπόδιο στο µέλλον των παιδιών, κύριε
Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ, γιατί τα νοικοκυριά µε τη χαµηλή
αγοραστική δύναµη και το χαµηλό εισόδηµα είναι αυτά που απο-
λαµβάνουν όλο και λιγότερες παροχές υγείας, παιδείας, είναι
αυτά που καταχρεώνονται για να µπουν τα παιδιά τους στα πα-
νεπιστήµια. Άρα αµφισβητείται η πρόσβαση σε αυτά που δεν θα
µπορέσουν να πληρώσουν για το δικό σας κατάπτυστο σχέδιο
των ιδιωτικών πανεπιστηµίων και τελικά, ζουν τους παραλογι-
σµούς των συγχωνεύσεων σχολείων, της ελάχιστης βάσης εισα-
γωγής, στη Θεσσαλονίκη µας είπαν ότι κάνει καλό στα παιδιά να
περπατάνε για να πηγαίνουν στο λύκειο, λίγα χιλιόµετρα παρα-
πάνω και των ασύµµετρων πανελλαδικών. Αυτό ζει η ελληνική κοι-
νωνία.

Έτσι, τελικά, καταδικάζετε την ελληνική νεολαία σε ελαστικές
θέσεις απασχόλησης, σε χαµηλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας,
σε ευκαιριακά επαγγέλµατα και οδηγείτε τους καλούς επιστήµο-
νες στο εξωτερικό, γιατί δεν υπάρχει µέλλον εδώ. Αυτή είναι η
κοινωνία που οραµατίζεστε; Γιατί από τη µία µεριά υποβαθµίζετε
την ελληνική δηµόσια παιδεία και από την άλλη πλευρά κάνετε
ό,τι µπορείτε µε νυχτερινή τροπολογία Κεραµέως για τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα -γιατί έτσι ξεκίνησε η όλη ιστορία-, µετά

µε την ακαδηµαϊκή ισοτιµία του κ. Πιερρακάκη και τώρα µε τη
Σύµβαση της Λισαβόνας. Ναρκοθετείτε τα όνειρα των νέων, ναρ-
κοθετείτε τα όνειρα και τις προσδοκίες των νέων για προκοπή και
αξιοπρεπή διαβίωση.

Με τη Σύµβαση της Λισαβόνας µάς λέτε ότι διευκολύνεται η
κινητικότητα. Δεν µας λέτε, βέβαια, ότι εντείνονται οι ανισότητες,
γιατί και εκεί υπάρχει οικονοµικό θέµα στην πρόσβαση στα δι-
καιώµατα.

Δεν κάνετε, όµως, τίποτα -και εδώ θέλω µία απάντηση, κύριε
Υπουργέ- για το βασικό πρόβληµα της ελληνικής παιδείας, το
οποίο αποκαλύφθηκε και πρόσφατα µε έκθεση της Κοµισιόν. Η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τελευταία έκθεση για το ευρωπαϊκό
εξάµηνο σηµειώνει τα σοβαρά προβλήµατα των απογοητευτικών
επιδόσεων των Ελλήνων µαθητών. Είναι η λεγόµενη έκθεση
«PISA», που έχει -αν θέλετε- πρώτον, µια αντανάκλαση της υπο-
χρηµατοδότησης στην παιδεία -ξεκινάει από εκεί- και δεύτερον,
απεικονίζει τα µεγάλα προβλήµατα της κοινωνικής συνοχής.

Η έκθεση που δηµοσιεύτηκε την προηγούµενη εβδοµάδα και
ο σχολιασµός της επιτροπής επικεντρώνει στα θέµατα υποχρη-
µατοδότησης και καταγράφει για το 2022 αρνητικές επιδόσεις
σε πάρα πολλούς τοµείς. Λέει ότι είναι ακόµα χαµηλότερες οι επι-
δόσεις των Ελλήνων µαθητών στα βασικά θέµατα, στους βασι-
κούς τοµείς του προγράµµατος «PISA», δηλαδή στην µαθηµατική
αναπαράσταση µιας απλής κατάστασης, στον εντοπισµό της κύ-
ριας ιδέας σε ένα κείµενο µέτριας έκτασης αλλά και στην ορθή
εξήγηση γνωστών επιστηµονικών φαινοµένων. Δυστυχώς, το πο-
σοστό των Ελλήνων και Ελληνίδων µαθητών µε τις καλύτερες επι-
δόσεις είναι όλο και χαµηλότερο. Άρα έχουµε σοβαρό θέµα. Με
αυτό δεν ασχολείστε. Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι πώς κά-
ποια funds θα βγάλουν λεφτά από ιδιωτικά πανεπιστήµια.

Προφανώς εδώ έχουµε και ένα σοβαρό θέµα µε ένα κοινωνι-
κοοικονοµικό χάσµα που διαρκώς µεγαλώνει. Ποια πρόσβαση για
τις ευάλωτες οµάδες εξασφαλίζετε; Το αντίθετο λέει η έκθεση,
ότι έξι στους δέκα µαθητές -λέει η έκθεση- από µειονεκτικά πε-
ριβάλλοντα δεν πέτυχαν ένα ελάχιστο επίπεδο επάρκειας, όταν
αυτό ήταν πέντε στους δέκα πριν από τρία χρόνια. Άρα µεγαλώ-
νουν οι ανισότητες και στην παιδεία.

Στα υπόλοιπα µεγάλα προβλήµατα του Υπουργείου σας επίσης
δεν έχετε πάρει αποφάσεις και δεν έχετε κάνει καµµία πρόταση
µεταρρύθµισης. Είδαµε τις προάλλες τους αποφοίτους των τε-
χνολογικών σχολών και τους µηχανικούς της τεχνολογικής εκπαί-
δευσης. Δεν υπάρχει αντιστοίχιση, ισοτίµηση, δεν υπάρχουν
επαγγελµατικά δικαιώµατα. Υπάρχουν εκκρεµότητες µε θέµα το
πώς θα ολοκληρώσει τις σπουδές ένας νέος που ξεκίνησε σε µια
σχολή η οποία µετασχηµατίστηκε. Όλα αυτά δεν έχουν λυθεί και
τώρα το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι τα funds. 

Κύριε Υπουργέ, στις πρόσφατες εκλογές οι πολίτες σάς έστει-
λαν ένα µήνυµα αποδοκιµασίας και αυτό αποτυπώνεται και στην
κοινωνική γνώµη για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Υπάρχει µετα-
στροφή της κοινής γνώµης, γιατί καταλαβαίνει ότι δεν θέλετε να
αναβαθµίσετε την παιδεία, αλλά να εξασφαλίσετε κάποιους «κολ-
λητούς». Όλοι το έχουν καταλάβει πλέον και το κατάλαβε ευτυ-
χώς και όλη η προοδευτική αντιπολίτευση, γιατί και εκεί είχαµε
κάποια προβλήµατα ανάγνωσης. 

Τώρα, λοιπόν, που αποκαλύφθηκαν τα ψέµατά σας και η αδικία
της πολιτικής σας, εσείς δεν ακούτε την κοινωνία, ενώ ολοκλη-
ρώνεται µια πολύπαθη -θα έλεγα- ακαδηµαϊκή χρονιά. Τώρα τε-
λειώνουν οι µαθητές τη σχολική χρονιά και οι φοιτητές βρίσκο-
νται στην καρδιά της εξεταστικής κι εσείς φέρνετε µια κύρωση
για να εξυπηρετήσετε κάποια κολλέγια ή κάποια funds που θα
κάνουν ιδιωτικά πανεπιστήµια και να προετοιµαστείτε για το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Είναι προφανές αυτό. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κύριε Υπουργέ και
κυρία Υφυπουργέ, δεν θα σας επιτρέψουµε να εξαπατάτε την κοι-
νωνία. Το αποκαλύψαµε στη συζήτηση για τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια και αυτή η µεταστροφή της ελληνικής κοινωνίας θα συνε-
χίζεται, γιατί µιλάµε για µια µεγάλη αξία, για ένα αγαθό, την πρό-
σβαση στη γνώση, την πρόσβαση στην παιδεία και άρα το δι-
καίωµα της προκοπής, το οποίο αµφισβητείτε εσείς για τα παιδιά
της Ελλάδας. Οφείλετε, λοιπόν, να αποσύρετε την κύρωση αυτή
και αυτό είναι το πρώτο το οποίο ήθελα να καταθέσω και εκ µέ-
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ρους Κοινοβουλευτικής Οµάδας για τη σηµερινή συζήτηση.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές και κύριε Πρόεδρε, ένας ακόµα

σηµαντικός λόγος για τον οποίον αποφασίσαµε να παρουσιαστώ
σήµερα και να µιλήσω εδώ στην Ολοµέλεια -και ευχαριστώ και
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο που µου έδωσε τη θέση του,
γιατί στη διαδικασία κύρωσης δεν µπορούµε να µιλήσουµε και οι
δύο- είναι για να µιλήσω για το δικαίωµα της Αντιπολίτευσης να
ασκεί νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί δυστυχώς την προηγού-
µενη εβδοµάδα είχαµε ένα περιστατικό στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων όπου έγινε προσπάθεια το δικαίωµα αυτό να περισταλεί
στην πράξη. Επιλέξαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα να θέσουµε
το ζήτηµα αυτό λίγο πριν τη Διάσκεψη των Προέδρων που θα
ακολουθήσει, γιατί το θέµα πρέπει να εισαχθεί ξανά, όπως είχαµε
εγγράφως επαναφέρει την Παρασκευή ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα στον Πρόεδρο της Βουλής. 

Το ζήτηµα που έχει προκύψει δεν αφορά απλά δύο προτάσεις
νόµου του ΣΥΡΙΖΑ που δεν µπαίνουν στην κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Συνδέεται µε την ποιότητα της δηµοκρατίας και τη λει-
τουργία των θεσµών. Το θέµα αφορά στην τήρηση του Συντάγ-
µατος και στο αν εφαρµόζει η ελληνική Βουλή τον Κανονισµό. 

Η λειτουργία της Βουλής είναι ο σηµαντικότερος θεσµός της
ελληνικής δηµοκρατίας. Για εµάς είναι κρίσιµο το πώς λειτουρ-
γούν οι θεσµοί στην Ελλάδα και πρώτα απ’ όλα πώς τηρούν τους
θεσµούς, τις βασικές δεσµεύσεις οι Έλληνες και οι Ελληνίδες
Βουλευτές. Θα τιµήσουµε τον όρκο µας στο Σύνταγµα και τον
Κανονισµό της Βουλής; Θα ισχύσει αυτό στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων; Ένας από τους κατοχυρωµένους ρόλους του ελληνικού
Κοινοβουλίου είναι ότι πέρα από τη συζήτηση των πρωτοβουλιών
της Κυβέρνησης, επιτρέπεται και επιβάλλεται να συζητούνται και
πρωτοβουλίες της Αντιπολίτευσης. Είναι υποχρέωση και δι-
καίωµα να καταθέτει η Αντιπολίτευση προτάσεις νόµου. 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω ότι πρέπει να είµαστε πολύ προ-
σεκτικοί και ευαίσθητοι στα θέµατα αυτά. Δεν είναι µια γραφει-
οκρατική ανάγνωση ενός Κανονισµού, αλλά είναι µια ουσιαστική
δηµοκρατική προσέγγιση. Τα πρόσφατα αποτελέσµατα των ευ-
ρωεκλογών έθεσαν από την πλευρά των πολιτών ένα σοβαρό
ερώτηµα αξιοπιστίας της πολιτικής και της συµµετοχής στη δη-
µοκρατία. 

Πρώτα απ’ όλα θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε -γιατί µιλάω για το
πρόβληµα της αποχής- ότι η αποχή από τις εκλογικές διαδικασίες
και η αποχή από τη δηµοκρατία είναι σα να δίνει συγχωροχάρτι
ο πολίτης σε όλους αυτούς που επιβουλεύονται το µέλλον του.
Όµως, εµείς πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να ενισχύ-
σουµε την αξιοπιστία της πολιτικής. Η αποχή οφείλεται και στην
απαξίωση της πολιτικής και στην απαξίωση των κανόνων και στη
µη τήρηση των κανόνων δηµοκρατίας. 

Αν η Κυβέρνηση στην προκειµένη περίπτωση και η Συµπολί-
τευση δεν προχωρήσουν στη Διάσκεψη των Προέδρων στην
εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής, αν υποτιµήσουν την πρό-
βλεψη αυτή και το δικαίωµα της Αντιπολίτευσης, πώς περιµέ-
νουµε µετά οι πολίτες να σέβονται τη δηµοκρατία και τους κανό-
νες της; Με ευκολία ο πολίτης θα γυρίσει και θα σας πει «γιατί
να εφαρµόζω τους κανόνες της δηµοκρατίας, αφού η Κυβέρνηση
και ο Πρόεδρος της Βουλής δεν τους εφαρµόζει;».

Αυτό είναι ένα ερώτηµα το οποίο δεν έχει πάρει απάντηση και
εµείς ερχόµαστε καλοπροαίρετα, θεωρώντας ότι η λανθασµένη
νοµική ανάγνωση ή διαδικαστική ανάγνωση του Προέδρου της
Βουλής στη Διάσκεψη των Προέδρων ήταν συγκυριακή, να θέ-
σουµε το θέµα επίσηµα και να το θέσουµε εδώ, για να απαντηθεί
στη συνέχεια στη Διάσκεψη των Προέδρων. Το πρόβληµα είναι
σοβαρό, γιατί η αναξιοπιστία της πολιτικής «επωάζεται» αρκετά
χρόνια στην κοινωνία µας. Η απαξίωση της πολιτικής και των πο-
λιτικών προσώπων είναι ένα βασικό εργαλείο του συστήµατος
εξουσίας για να κάνει τη δουλειά του, για να συνεχίζεται ένα ατε-
λείωτο «πλιάτσικο» στην περιουσία των πολιτών και στη δηµόσια
περιουσία. 

Εµείς δεν θα µείνουµε αµέτοχοι στην εξελισσόµενη πληγή της
ελληνικής δηµοκρατίας και στην απαξίωση της πολιτικής. Θα
διεκδικούµε και τη λειτουργία και την εφαρµογή των κανόνων και
τη στήριξη και την ενίσχυση του κράτους δικαίου που, δυστυχώς,
εξαιτίας της Κυβέρνησης πλήττεται και σε πάρα πολλά άλλα ζη-

τήµατα, όπως είναι οι υποκλοπές, όπως είναι το έγκληµα των Τε-
µπών, όπως είναι η παράνοµη διαρροή και διαχείριση προσωπι-
κών δεδοµένων από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και για να είµαι πιο συγκεκριµένος και να ολοκληρώνω, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κατέθεσε τον Μάιο δύο προτάσεις
νόµου, µία για την ακρίβεια και µία για το φορολογικό σύστηµα.
Και τα δύο σχέδια προτάσεων νόµου συνοδεύονται πλέον µε την
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους ως όφειλαν και ως
ορθώς έγινε η διαδικασία της αλληλογραφίας. Αφήνω στην άκρη
τις ταχύτητες στα χρονοδιαγράµµατα τα οποία τα σχολιάσαµε
όταν έγιναν αυτές οι εκθέσεις. Υπάρχουν. Δεν παίρνω θέση σχε-
τικά µε το περιεχόµενό τους. Άρα οι δύο αυτές προτάσεις συνο-
δεύονται πλέον µε το απαραίτητο στοιχείο που επιβάλλει ο
Κανονισµός της Βουλής για να εισαχθούν στη συζήτηση των αρ-
µόδιων επιτροπών. Άρα είναι πλήρεις. 

Παρ’ όλα αυτά, στη Διάσκεψη Προέδρων της προηγούµενης
βδοµάδας οι εκπρόσωποί µας συνάντησαν την άρνηση του Προ-
έδρου της Βουλής για να ενταχθούν οι προτάσεις αυτές στην τυ-
πική κοινοβουλευτική διαδικασία. Αντιδράσαµε έντονα σε αυτή
την επιλογή. Γιατί, πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε, δεν ευσταθεί η
επίκληση, που θεωρώ ότι είναι και µεθόδευση από τον Πρόεδρο
της Βουλής, του άρθρου 73 παράγραφος 3 που περιορίζει το κοι-
νοβουλευτικό δικαίωµα της Αντιπολίτευσης. Και γιατί επί της ου-
σίας από τη µεριά της Συµπολίτευσης βλέπουµε µπροστά µας
ολοφάνερα ένα τέχνασµα να αποφύγετε τη συζήτηση στις επι-
τροπές για δύο ουσιαστικά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας,
για την ακρίβεια και το φορολογικό σύστηµα. 

Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι οι προτάσεις
του ΣΥΡΙΖΑ δεν εµπίπτουν σε κανέναν τέτοιο περιορισµό. Προ-
τείνουν µέτρα που θα ωφελήσουν το σύνολο της κοινωνίας και
της οικονοµίας. Τοποθετηθείτε επί αυτού. Εµείς το ξεκαθαρί-
ζουµε ότι αυτό είναι το περιεχόµενο. Οι ρυθµίσεις µας δεν απο-
βλέπουν στον µόνο περιορισµό που είναι στο να µη δοθεί µισθός
ή σύνταξη ή όφελος σε κάποιο πρόσωπο. Μόνο αυτός το περιο-
ρισµός υπάρχει και δεν εµπίπτουν οι προτάσεις µας σε αυτόν τον
περιορισµό. Είναι ο µόνος όρος που θα µπορούσε να σταµατήσει
τη συζήτηση την κοινοβουλευτική. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η στόχευση του άρθρου 73 του Συντάγµα-
τος είναι να περιορίσει κάποιες προτάσεις νόµου που µπορεί να
ικανοποιήσουν κάποιες πελατειακές σχέσεις ή κάποια πρόσωπα
και όχι το κοινωνικό σύνολο. Η πρόταση για την ακρίβεια αφορά
όλο το κοινωνικό σύνολο και τους καταναλωτές και τους παρα-
γωγούς. Έχουµε προτάσεις στοχευµένες, κοστολογηµένες, για
να έχουµε καλύτερη οικονοµία. 

Για τον λόγο, λοιπόν, αυτό ζητούµε να τεθούν σήµερα στη Διά-
σκεψη των Προέδρων οι δύο προτάσεις νόµου του ΣΥΡΙΖΑ και να
λάβουν την απαιτούµενη ηµεροµηνία για τη συνεδρίαση των αρ-
µόδιων επιτροπών της Βουλής. Μόνο αυτή είναι η επιλογή της
Διάσκεψης των Προέδρων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό λέει ο Κανονισµός της Βουλής και όχι αυτές τις καινοφα-
νείς διαδικασίες που σκέφτηκε ο κ. Χατζηδάκης, µε µόνο λόγο να
µην χρειαστεί να τοποθετηθεί επί της ουσίας και σε τυπική διαδι-
κασία της Βουλής και να µην συζητήσουν και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα επί ενός µεγάλου και υπαρκτού προβλήµατος. 

Να ξεκαθαρίσω ότι εµείς δεν φοβόµαστε τη συζήτηση σε οποι-
οδήποτε επίπεδο. Και ο Στέφανος Κασσελάκης έχει πει ότι διατί-
θεται να πάει µε τον κ. Μητσοτάκη στο Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους και να τα συζητήσουν όλα. Όπως να συζητήσουν και τα
υπερέσοδα που έχει πλέον το Υπουργείο Οικονοµικών καθ’ υπέρ-
βαση του προϋπολογισµού, εις βάρος όλων των κοινωνικών οµά-
δων, που προέρχονται κυρίως από τους έµµεσους φόρους.

Όµως, όποιο κόλπο βρείτε δεν θα αποτρέψει την εφαρµογή
του Κανονισµού της Βουλής. Γιατί εµείς γι’ αυτό συζητάµε. Τον
Κανονισµό της Βουλής θα τον εφαρµόσετε; Εµείς σε όλες τις συ-
ζητήσεις δεν έχουµε πρόβληµα να συµµετέχουµε γιατί έχουµε
επεξεργασµένες προτάσεις και γιατί το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους επιβεβαιώνει την εφαρµοσιµότητα των προτάσεών µας.
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Το θέµα είναι γιατί θέλετε εσείς να αποφύγετε µια συζήτηση µε
βάση τον Κανονισµό για ουσιαστικά ζητήµατα της οικονοµίας, για
την επιβίωση των νοικοκυριών. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η
προσπάθεια της δικής σας υπεκφυγής είναι αυτή που κινητροδο-
τεί την παρελκυστική συζήτηση στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Πρέπει να σας πω ότι έχετε ήδη διαψευστεί γιατί η µετά τις
εκλογές ανακοίνωση του κ. Μητσοτάκη για τη φορολόγηση των
υπερκερδών είναι µία από τις προτάσεις που ήταν ήδη στα σχέ-
δια νόµου του ΣΥΡΙΖΑ. 

Βέβαια όχι µε το συντελεστή υποφορολόγησης που διάλεξε ο
κ. Μητσοτάκης για να κάνει ακόµη ένα χατίρι στα διυλιστήρια,
γιατί τα δύο διυλιστήρια έχουν 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ υπερ-
κέρδη το 2023 και εσείς έχετε βάλει µία σκέψη φορολόγησης για
300 εκατοµµύρια. Εν πάση περιπτώσει, επιβεβαιωνόµαστε. Ενά-
µιση χρόνο λέγαµε στον κ. Χατζηδάκη και στον κ. Μητσοτάκη
ελάτε να συζητήσουµε για τα υπερκέρδη. Και θα έλθετε και θα
το συζητήσουµε εδώ. 

Άρα λοιπόν, διαπιστώνεται και επί του πρακτέου ότι οι προτά-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ έχουν βάση, είναι σωστές και έχουν και τεκµη-
ρίωση και εµείς θέλουµε αυτή η τεκµηρίωση να αξιοποιηθεί προς
έναν σκοπό. Παράδειγµα: η φορολόγηση των διυλιστηρίων, των
υπερκερδών θα δώσει έσοδα που µπορούν να αξιοποιηθούν στη
µείωση του ΦΠΑ και στη µείωση του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης, µέχρι και µηδενισµό του ΦΠΑ. Γιατί δεν το θέλετε αυτό; Δεν
θέλετε να έχουµε φθηνότερα προϊόντα στην Ελλάδα;

Υπάρχει πρόβληµα τοποθέτησης λοιπόν, από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό είναι το θέµα. Δεν ξέρουν τι θα πουν
στις επιτροπές, γι’ αυτό δεν βάζουν το ζήτηµα στις επιτροπές.
Και τι άλλωστε να πει η Κυβέρνηση για την ακρίβεια όταν όχι
απλά δεν είναι επαρκής να τη διαχειριστεί, αλλά βάζει πλάτη στα
υπερκέρδη των ολιγοπωλίων; Και το µόνο που σκέφτηκε ήταν
λίγο πριν τις εκλογές να στείλει ένα γράµµα στην κ. Φον ντερ
Λάιεν της οποίας η θητεία έληγε, γιατί τώρα συζητείται η πιθανή
ανανέωσή της ή όχι. Είναι δυνατόν εκ των υστέρων, µετά από
τόσα χρόνια ακρίβειας; Σκεφτήκατε να στείλετε ένα γράµµα
χωρίς παραλήπτη, ενώ δεν κάνετε αυτό που η Ευρώπη λέει για
την ελληνική κοινωνία και οικονοµία; Η Ευρώπη µιλάει για µείωση
των φορολογικών βαρών. Η Ευρώπη µιλούσε για φορολόγηση
των υπερκερδών. Και εσείς δεν κάνατε τίποτα, για να µην πω ότι
εσείς βάζετε πλάτη στο να παράγονται µε τις διοικήσεις των ελ-
ληνικών πετρελαίων και της ΔΕΗ τα υπερκέρδη. 

Είναι φυσικό όταν δεν θέλετε να συζητήσετε. Παράδειγµα, δεν
θέλετε να συζητήσετε για το περιθώριο κέρδους στα τρόφιµα,
στα καύσιµα, στο ρεύµα, στα αγροεφόδια. Δεν θέλετε να συζη-
τήσετε για το πώς θα κοπούν τα υπερκέρδη στο ρεύµα, για το
πώς θα µειωθεί ο ΦΠΑ ή ο ειδικός φόρος κατανάλωσης. Δεν θέ-
λετε να συζητήσετε για τη φορολόγηση των υπερκερδών των
τραπεζών που έχουν γράψει το πρώτο τρίµηνο του 2024 1,1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ κέρδη εις βάρος της ελληνικής οικονοµίας
από τα επιτόκια και από τις προµήθειες και βάζετε πλάτη στα
υπερκέρδη των τραπεζών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Εµείς όµως θέλουµε. Θέλουµε να συζητήσουµε ακόµη και για
µηδενισµό του ΦΠΑ στα βασικά προϊόντα ή για µόνιµη µείωση
του ΦΠΑ και πάρα πολλά, όπως για το φορολογικό. Δεν θέλετε
να συζητήσουµε για έναν σταθερό φορολογικό συντελεστή, αυ-
ξανόµενο προς τα πάνω, που στα µεγάλα εισοδήµατα θα έχει και
τα µερίσµατα. Δεν θέλετε να συζητήσουµε κάτι τέτοιο, ένα δίκαιο
φορολογικό σύστηµα. Εµείς λέµε να το συζητήσουµε. Έχετε δι-
καίωµα να τοποθετείτε αρνητικά, αλλά θα κριθείτε από την κοι-
νωνία αν δεν τα ψηφίσετε όλα αυτά. 

Αντί για όλα αυτά και προσπαθώντας να βρείτε τερτίπια για να
µη συζητηθούν οι δικές µας προτάσεις, προσέξτε τι κάνατε. Στη
λήξη του φορολογικού έτους κατά παράβαση κάθε έννοιας εµπι-
στοσύνης του πολίτη προς την πολιτεία, φέρατε αλλαγή του συ-
στήµατος φορολόγησης των ελευθέρων επαγγελµατιών. Μιλάτε
για τη δική µας προετοιµασία που είναι άρτια, ενώ εσείς παρα-
βιάσατε τον κανόνα ορθής νοµοθέτησης και φέρατε στο τέλος
του 2023 ένα χαράτσι εις βάρος όλων των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών, µικροµεσαίων, αυτοαπασχολούµενων, επιστηµόνων. Για

ποιο λόγο; Για να κλείσουν οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, οι
ατοµικές επιχειρήσεις, για να κλείσουν και να µην έχουµε πολ-
λούς ταξιτζήδες, αλλά εταιρείες ταξί, πολλούς δικηγόρους, αλλά
εταιρίες δικηγόρων, πολλούς µηχανικούς, αλλά εταιρίες µηχανι-
κών, για να έχουν τα σουπερµάρκετ µερίδιο στις λαϊκές αγορές
-αυτό είναι το σχέδιο- για να κλείσουν όλες οι µικρές επιχειρήσεις
στην ύπαιθρο µε τελικό αποτέλεσµα να επιβαρύνεται το δηµο-
γραφικό πρόβληµα της Ελλάδας το οποίο µε ρυθµίσεις του
Υπουργείου Παιδείας επίσης επιβαρύνεται, γιατί δεν έχουν µέλ-
λον τα παιδιά στην Ελλάδα. Αυτό είναι η δική της ανάγνωση της
πολιτικής. 

Εµείς κυρίες και κύριοι Βουλευτές ήρθαµε να µιλήσουµε εδώ
ως οφείλουµε µε τον δηµοκρατικό και κοινοβουλευτικό κανόνα
γιατί θα γίνει στη συνέχεια µια συζήτηση στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Θέλουµε λοιπόν να προµηνύσουµε και να διαµηνύσουµε
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα επιµείνει µέχρι τέλους
µε όλους τους κανόνες της δηµοκρατίας µας για να εισαχθούν
οι προτάσεις νόµου στις αρµόδιες επιτροπές και εκεί να µετρη-
θούµε όλοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Να µετρηθούµε για το ΦΠΑ, για τα υπερκέρδη, για τη δίκαιη
φορολογία, για την επιβίωση των επαγγελµάτων και των εργαζο-
µένων. 

Περιµένουµε την απόφαση της σηµερινής Διάσκεψης των Προ-
έδρων και επιφυλασσόµεθα για κάθε µέσο που µπορούµε να λά-
βουµε εντός του Κοινοβουλίου αλλά και εκτός του Κοινοβουλίου.
Ήδη η κοινωνία αντιτίθεται στις ρυθµίσεις σας. Όλοι οι επιστη-
µονικοί και παραγωγικοί φορείς έχουν πάει στο Συµβούλιο της
Επικρατείας για το άδικο χαράτσι. 

Καταθέσαµε χθες µία επίκαιρη ερώτηση στον Πρωθυπουργό
για το ζήτηµα αυτό και το επόµενο ερώτηµα που θα τεθεί στη
Διάσκεψη των Προέδρων θα είναι το εξής: πότε θα έρθει ο κ. Μη-
τσοτάκης στη Βουλή να µας πει γιατί κλείνει τις µικρές επιχειρή-
σεις, τις ατοµικές επιχειρήσεις, τους επαγγελµατίες και τους
επιστήµονες και τους επιβάλλει ή λουκέτα ή µετανάστευση; Αυτό
θα είναι το επόµενο δίληµµα που θα κριθεί ενώπιον των ευθυνών
του ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος παραβιάζει ξεκάθαρα τις προεκλο-
γικές του δεσµεύσεις. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι πιστός στην κοινοβουλευτική διαδικασία. Θα
είναι και η Νέα Δηµοκρατία;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νέας Αριστεράς, κ. Αλέξη Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει σήµερα προς ψήφιση την
κύρωση της Σύµβασης της Λισαβόνας είκοσι επτά ολόκληρα χρό-
νια από την υπογραφή της και είκοσι πέντε από την έναρξη της
ισχύος της, µία σύµβαση που αποτέλεσε και την νοµιµοποιητική
βάση για τη γνωστή σε όλους µας Διακήρυξη της Μπολόνια.

Και βέβαια, δεν µπορεί να µην αναρωτηθεί κανείς, γιατί τώρα;
Τι νταλκάς την έπιασε την Κυβέρνηση και τον Υπουργό Παιδείας
µέσα στο κατακαλόκαιρο να κλείσει αυτή την εκκρεµότητα των
είκοσι επτά ετών;

Η αρµόδια Υφυπουργός είπε στην επιτροπή ότι έπρεπε πρώτα
να εκσυγχρονιστεί ο ΔΟΑΤΑΠ µε τον νόµο του 2022, γιατί υπήρ-
χαν όροι που ήταν αντίθετοι µε βασικές αρχές της σύµβασης,
οπότε µέχρι το 2022, λέει η Κυβέρνηση, ότι δεν µπορούσαν να
φέρουν τη συγκεκριµένη σύµβαση προς κύρωση. Και από το
2022 µέχρι το 2024, τι έγινε; 

Ας δούµε, λοιπόν, τι έχει µεσολαβήσει, τι έχει συµβεί στο µε-
ταξύ και πως η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη έχει χειριστεί το
θέµα της ανώτατης εκπαίδευσης, προκειµένου να καταφέρει να
επιτύχει τον µεγάλο της στόχο, που δεν είναι άλλος, βεβαίως,
από την ιδιωτικοποίηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Στις 6 Ιουλίου 2023, στις προγραµµατικές δηλώσεις ο Πρωθυ-
πουργός, κ. Μητσοτάκης, λέει επί λέξη από αυτό εδώ το Βήµα:
«Οι διακρατικές συµφωνίες του άρθρου 28 του Συντάγµατος

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17605



προσφέρουν σήµερα τη δυνατότητα µε την ευθύνη της Εθνικής
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης να υπάρξει αναγνώριση ξένων πα-
νεπιστηµίων που θα ήθελαν να επενδύσουν στην Ελλάδα. Κάτι
τέτοιο θα ξεκαθάριζε την κατάσταση στο σηµερινό τοπίο της µε-
ταλυκειακής εκπαίδευσης και θα προετοίµαζε το δρόµο για τη
µεγάλη µεταρρύθµιση του άρθρου 16. Και σε αυτόν τον δρόµο
θα κινηθούµε άµεσα.» Αυτά έλεγε ο κ. Μητσοτάκης στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησής του µετά τις εκλογές του
2023. 

Ταυτόχρονα, από την Κυβέρνηση διαρρέονταν στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης ότι ο νέος Υπουργός Παιδείας, ο κ. Πιερρακά-
κης ήδη διερευνά σε βάθος το συγκεκριµένο ζήτηµα. Για την
ασφαλή χαρτογράφηση του τοπίου και των προοπτικών που ανοί-
γονται για την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων εξετάζονται σε
πρώτη φάση οι προθέσεις πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων από την
Ευρώπη. Αυτή ήταν η κυβερνητική διαρροή. 

Δεν ξέρουµε τελικά τι αποτελέσµατα είχε η έρευνα του κ. Πιερ-
ρακάκη. Ξέρουµε, όµως, ότι κάπου στον Νοέµβριο του 2023 απο-
φάσισε να προχωρήσει στην κύρωση της Σύµβασης της Λισα-
βόνας. Η µόνη διακρατική συµφωνία από αυτές, τις οποίες είχε
αναφερθεί ο Πρωθυπουργός, που ήρθε τελικά για κύρωση ήταν
αυτή µε την Κύπρο. Μετά ξεχάσαµε και την αναθεώρηση του άρ-
θρου 16 βεβαίως και ήρθε ο αντισυνταγµατικός νόµος για τα πε-
ρίφηµα µη κρατικά πανεπιστήµια. Είναι, βεβαίως, αλήθεια ότι
ακούγεται καλύτερα από το να λες ιδιωτικά πανεπιστήµια να ανα-
φέρεσαι σε µη κρατικά πανεπιστήµια. Η υποκρατικοποίηση σε
σύγκριση µε την ιδιωτικοποίηση ακούγεται καλύτερα. Η ουσία,
όµως, παραµένει η ίδια. 

Και τώρα µετά από τόσους µήνες θυµηθήκαµε πάλι τη Σύµ-
βαση της Λισαβόνας. Και εδώ ξαναµπαίνει το ερώτηµα, γιατί
άραγε τώρα; Κύριε Υπουργέ, µε την ευκαιρία της σηµερινής σας
παρουσίας εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής θα µπορούσατε
ίσως να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία σχετικά µε τις
εξελίξεις γύρω από τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πώς προχωράει
αυτό το τόσο φιλόδοξο για την Κυβέρνησή σας εγχείρηµα;
Υπήρξε τελικά ενδιαφέρον από διάσηµα και καταξιωµένα ιδρύ-
µατα του εξωτερικού, όπως µας λέγατε όλο το προηγούµενο διά-
στηµα κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου εδώ στη Βουλή;

Γιατί από διάφορα δηµοσιεύµατα µέχρι στιγµής, έχουµε µάθει
µόνο για ένα fund, που µάλιστα είχε καταθέσει φάκελο στην Επι-
τροπή Ανταγωνισµού -έτσι λένε τα δηµοσιεύµατα- πριν καν κα-
τατεθεί το νοµοσχέδιο στη Βουλή. 

Σε χθεσινό δε δηµοσίευµα της «Εφηµερίδας των Συντακτών»
διαβάζουµε ότι η όλη διαδικασία έχει µπλοκάρει, γιατί δεν υπάρ-
χει ΚΑΔ για το µόρφωµα που εµπνεύστηκε, το νοµικό πρόσωπο
πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Αληθεύει αυτό; Έχει µπλοκάρει
η σχετική διαδικασία γιατί δεν υπάρχει ΚΑΔ; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία της ιδιωτικοποί-
ησης της ευρωπαϊκής ανώτατης εκπαίδευσης δεν ήταν ποτέ µια
εύκολη υπόθεση. Δεν ήταν τόσο εύκολη όπως για παράδειγµα η
δηµιουργία µιας αγοράς στις τηλεπικοινωνίες ή σε έναν άλλο
κλάδο. Και δεν ήταν διότι στις συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης η οργάνωση της παιδείας αναγνωρίζεται ως αρµοδιότητα
των εθνικών κυβερνήσεων. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και οι πολιτικές δυνάµεις που προωθούσαν
την ιδιωτικοποίηση εκείνα τα «χρυσά» χρόνια της οικονοµικής
ανάπτυξης για την Ευρωζώνη, λειτουργούσαν στο συγκεκριµένο
ζήτηµα παρελκυστικά. Δεν µιλούσαν εξαρχής για τα πρωτεία του
ιδιωτικού έναντι του δηµοσίου. Μιλούσαν για τις αρετές του διε-
θνούς έναντι του εθνικού. Μιλούσαν για την αξία του κοσµοπολι-
τισµού. Μιλούσαν για τη µαγεία της εκπαιδευτικής κινητικότητας. 

Έτσι η σύµβαση αυτή βασικά µιλούσε και µιλάει για αυτές τις
αξίες. Όπως συµβαίνει σχεδόν πάντα, όµως, πρέπει να διαβά-
σουµε µε προσοχή το περιεχόµενό της και να δούµε ότι στο εσω-
τερικό της κρύβεται ο διάβολος στις λεπτοµέρειες. Γιατί η Σύµ-
βαση της Λισαβόνας αυτό που έκανε είναι ότι υποχρέωνε τις
χώρες που θα την κατακύρωναν να δηµιουργήσουν εκείνες τις
προϋποθέσεις στη βάση των οποίων θεσµοί στο εσωτερικό των
χωρών που την συνυπέγραφαν, θα αναγνώριζαν τόσο την επαγ-
γελµατική όσο και την ακαδηµαϊκή ισοδυναµία των πτυχίων. 

Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Τότε, την αθώα εκείνη εποχή, σή-

µαινε ότι οι κάτοχοι ενός πτυχίου τριετούς διάρκειας σε µια τρίτη
χώρα, θα είχαν το ίδιο πτυχίο µε τους αποφοίτους των ελληνικών
ΑΕΙ, αλλά και ότι ένας φοιτητής θα µπορούσε να ξεκινήσει, για
παράδειγµα, τις σπουδές οδοντιατρικής στην Τσεχία ή στη Βουλ-
γαρία και να τις συνεχίσει στην Ελλάδα, παρακάµπτοντας το
όποιο όριο σύστηµα εισαγωγής στο σύστηµα δηµόσιας ανώτατης
εκπαίδευσης. 

Όλο το οικοδόµηµα της Μπολόνιας, οι περίφηµες -όσοι θυµού-
νται- πιστωτικές µονάδες, ο τρόπος ποσοτικοποίησης της αξίας
των πτυχίων και της ισοδυναµίας που απέκτησαν τα πτυχία κάθε
κράτους-µέλους της Ένωσης µε αυτά των διαφορετικών κρατών-
µελών, όλο αυτό το οικοδόµηµα στηρίχθηκε στη Σύµβαση της Λι-
σαβόνας και όλο αυτό το οικοδόµηµα σταδιακά ενσωµατώθηκε
στην ελληνική έννοµη τάξη. 

Τα ελληνικά είναι σήµερα αρκούντως διεθνοποιηµένα, µετέ-
χουν του ενιαίου ευρωπαϊκού χώρου ανώτατης εκπαίδευσης,
έχουν φοιτητές και φοιτήτριες από τρίτες χώρες και ούτω καθε-
ξής. Ταυτόχρονα, όµως, τα είκοσι επτά αυτά χρόνια η ελληνική
Δεξιά αδυνατούσε να δηµιουργήσει τις πολιτικές προϋποθέσεις
για να οδηγήσει το «καράβι στον προορισµό» που η ίδια ήθελε
και αυτός ο προορισµός ήταν, βεβαίως, η πλήρης ιδιωτικοποίηση.
Οι προσπάθειες αυτές κάθε φορά χτυπούσαν σε τοίχο, κάθε
φορά έπεφταν στο κενό. Από τη δηµιουργία των περίφηµων
ΠΣΕΕ στα δηµόσια πανεπιστήµια τη δεκαετία του 1990, µέχρι την
αποτυχηµένη προσπάθεια αναθεώρησης του άρθρου 16, το εγ-
χείρηµα αυτό έπεφτε κάθε φορά στα «βράχια» εξαιτίας της πει-
σµατικής αντίστασης της ακαδηµαϊκής κοινότητας και του
φοιτητικού κινήµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έτσι, η ελληνική δεξιά αναγκαζόταν να συµβιβαστεί µε την κα-

χεκτική αγορά που της έλαχε. Ιδιωτικά εκπαιδευτήρια, σε συνερ-
γασίες franchise µε ιδρύµατα που είχαν τον τίτλο του πανεπι-
στηµίου στο εξωτερικό και παρουσίαζαν τα πτυχία που έδιναν ως
ισοδύναµα µε πτυχία κανονικού πανεπιστηµίου. Ήταν και αυτό,
βεβαίως, µια κάποιας µορφής ιδιωτικοποίηση, αλλά η αλήθεια
είναι ότι ήταν µια ιδιωτική οικονοµία που εµπορευµατοποιούσε
τις υπηρεσίες παιδείας, κυρίως -για να µην πω αποκλειστικά- για
τα κατώτερα κοινωνικά στρώµατα. 

Οι γόνοι της ελληνικής οικονοµικής ελίτ ήθελαν τα παιδιά τους
να µπορούν να αγοράσουν πτυχία µε κύρος.

Ήθελαν πτυχία Ιατρικής, ήθελαν πτυχία Πολυτεχνείου, ήθελαν
πτυχία Νοµικής κ.ο.κ. και ήθελαν να αποσπάσουν αυτά τα προ-
νόµια από το δηµοκρατικό καθολικό σύστηµα πρόσβασης στη δη-
µόσια τριτοβάθµια εκπαίδευση. Για να το πετύχουν αυτό, έπρεπε
να βρουν οι ελίτ την κυβέρνηση που τους αντιστοιχούσε, µια κυ-
βέρνηση προστάτη των προνοµίων τους, µια κυβέρνηση των τζα-
κιών και της αναξιοκρατίας. 

Και για να το πετύχουν αυτό χρειάζονταν βεβαίως και τον κα-
τάλληλο Υπουργό Παιδείας, που ως ιππότης πάνω σε ένα άσπρο
άλογο έρχεται να καθαρίσει το αριστοκρατικό προνόµιο της παι-
δείας από τους φτωχούς που µέχρι σήµερα το µολύνουν και να
το αποδώσει στους πλούσιους γόνους, που το δικαιούνται βάσει
κληρονοµικού δικαίου. 

Έτσι, η µεγάλη µεταρρύθµιση, στην οποία αποσκοπούσε η
Σύµβαση της Λισαβόνας και η διαδικασία της Μπολόνιας δεν τε-
λεσφόρησε µεν για είκοσι ολόκληρα χρόνια, όµως υλοποιείται
συστηµατικά την τελευταία πενταετία. Η αντιµεταρρύθµιση αυτή
πραγµατοποιείται µε σύστηµα και µεθοδικότητα από τη µεριά της
Κυβέρνησης. Πρέπει να το παραδεχτούµε αυτό. 

Πρώτα η Νέα Δηµοκρατία θεσµοθέτησε την ΕΒΕ, την ελάχιστη
βάση εισαγωγής, ώστε η ιδιωτική αγορά πτυχίων να αποκτήσει
πελατεία. Στη συνέχεια δηµιούργησε µια ανεξάρτητη αρχή που,
όπως σε κάθε υπό ιδιωτικοποίηση κλάδο, άρχισε να διαπλάθει τα
προγράµµατα σπουδών σαν να είναι εµπορεύµατα, το κόστος πα-
ραγωγής των οποίων µπορεί και πρέπει να υπολογιστεί. Έπειτα
έδωσε πλήρη δικαιώµατα στους αποφοίτους των υφιστάµενων
κολεγίων. 

Και βεβαίως η κορωνίδα της αντιµεταρρύθµισης, πριν από
πέντε µήνες η Κυβέρνηση έκανε το σάλτο µορτάλε και ψήφισε
τον γνωστό νόµο που επέτρεψε τη δηµιουργία ιδιωτικών πανεπι-
στηµίων στη χώρα µας. Σε αυτό βεβαίως δεν βοήθησε µόνο το
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41%, για να είµαστε ειλικρινείς, αλλά βοήθησε και το γεγονός ότι
και κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης πετάνε δυστυχώς
χαρταετό κάθε φορά που η Κυβέρνηση µιλάει για ιδιωτικά ΑΕΙ. 

Είχαµε ακούσει και το ΠΑΣΟΚ να λέει ότι τα δικά του ιδιωτικά
ΑΕΙ θα είναι καλύτερα από αυτά του κ. Πιερρακάκη, ενώ και στο
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το κόµµα του κ. Κασσε-
λάκη ακούµε στελέχη τα οποία διαγωνίζονται για το πόσο συχνά
θα κάνουν σφάλµατα από την επίσηµη κοµµατική γραµµή, πα-
ρουσιάζοντας τα ιδιωτικά ΑΕΙ ως µια ευρωπαϊκή κανονικότητα,
την οποία πρέπει να αποδεχτούµε.

Για να ξαναγυρίσουµε όµως και να θυµηθούµε τι γινόταν τον
Ιανουάριο κατά τη συζήτηση του εν λόγω νοµοσχεδίου- εκτρώ-
µατος, όπως είχαµε πει εµείς τότε, τι έλεγε εκείνες τις ηµέρες ο
Υπουργός Παιδείας; Ότι το δηµόσιο πανεπιστήµιο βεβαίως θα
αναβαθµιστεί. Αυτό δεν µας έλεγε; Είδατε εσείς καµµία αναβάθ-
µιση ή έστω καµία απόπειρα, καµµία προσπάθεια για την αναβάθ-
µιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου όλους αυτούς τους µήνες που
µεσολάβησαν; 

Το µόνο που βλέπουµε, κύριε Υπουργέ, είναι οι διαφηµίσεις κο-
λεγίων µε επίκληση του νόµου σας για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Δεν ξέρω αν αυτό συνιστά και παραπλανητική διαφήµιση. Αυτό
είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να το εξετάσετε ή αν έχουν κάτι
άλλο υπόψη τους αυτοί οι κολεγιάρχες που δεν το γνωρίζουµε
εµείς. Είναι αυτά τα κολέγια που λένε -και µάλιστα τις τελευταίες
ηµέρες έχει γίνει viral και στο διαδίκτυο η σχετική διαφήµιση,
όπως θα έχετε δει- ότι µπορείς να αποκτήσεις πτυχίο µηχανικού
µε µια αίτηση, το απολυτήριο λυκείου και δύο συστατικές επιστο-
λές από καθηγητές του λυκείου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτό έχει γίνει viral στο διαδίκτυο τις τελευταίες ηµέρες και

έχει γίνει viral γιατί την ίδια στιγµή οι µαθητές δίνουν πανελλαδι-
κές µέσα στον καύσωνα, µε ανεµιστήρες που κουβαλάνε οι ίδιοι
οι γονείς τους στις σχολικές αίθουσες -το είδαµε και αυτό να
συµβαίνει στην Ελλάδα του 2024- και βιώνουν τη «σφαγή» στο
µάθηµα της Φυσικής, στο µάθηµα της Ιστορίας. Όλα αυτά συµ-
βαίνουν τις τελευταίες ηµέρες. 

Και αυτούς τους µαθητές -όχι εµάς, αυτούς τους µαθητές-
πρέπει να τους κοιτάξετε, κύριε Υπουργέ, στα µάτια και να τους
εξηγήσετε τι ακριβώς σηµαίνουν όλα αυτά. Να τους εξηγήσετε
τι κάνατε για να αναβαθµιστεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο όλο αυτό
το διάστηµα. Να τους εξηγήσετε γιατί φέρνετε τώρα για κύρωση
αυτή τη σύµβαση που καµµία κυβέρνηση δεν είχε τολµήσει να
φέρει όλα τα προηγούµενα χρόνια, από την υπογραφή της µέχρι
σήµερα. 

Και να κοιτάξετε στα µάτια και τους γονείς τους, τους γονείς
των µαθητών. Τι θα τους πείτε; Ότι φέρνετε µια σύµβαση για κύ-
ρωση που διεθνοποιεί τα πανεπιστήµια της χώρας και τα κάνει
ανταγωνιστικά; Μια χαρά διεθνοποιηµένα τα πανεπιστήµιά µας,
χάρη στο φιλότιµο των Ελλήνων ακαδηµαϊκών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και χωρίς τη Σύµβαση της Λισαβόνας και τη διαδικασία της

Μπολόνια, οι Έλληνες φοιτητές γίνονται δεκτοί για µεταπτυχιακά
στα καλύτερα πανεπιστήµια του κόσµου. 

Το κακό όµως ποιο είναι; Το κακό είναι ότι αναγκάζονται να µεί-
νουν εκεί για να δουλέψουν µετά, γιατί δεν µπορούν να βρουν
στη χώρα τους δουλειά µε αξιοπρεπείς όρους και αξιοπρεπείς
συνθήκες δουλειάς. Τι έχετε να πείτε λοιπόν κύριε Υπουργέ,
στους γονείς που τα παιδιά τους δίνουν πανελλαδικές και είτε θα
τους κόψει η ελάχιστη βάση εισαγωγής, είτε θα περάσουν σε κά-
ποια σχολή και δεν θα βρίσκουν ένα σπίτι το οποίο να µπορούν
να πληρώσουν σε ένα αξιοπρεπές ενοίκιο σε µια άλλη πόλη; Πού
είναι η φοιτητική µέριµνα; Γι’ αυτά θα έπρεπε να συζητάµε σή-
µερα εδώ σε αυτή την Αίθουσα. Αυτά τα προβλήµατα θα έπρεπε
να λύσετε. 

Εσείς όµως το µόνο που κάνετε, είναι να εξυπηρετείτε τα φι-
λικά προς εσάς ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτή είναι η µόνη έγνοιά
σας. Όλα τα υπόλοιπα περί αναβάθµισης, περί ανταγωνιστικότη-
τας, περί ανοίγµατος, διεθνοποίησης, απλώς χρυσώνουν το χάπι.
Όπως χρυσώνει το χάπι βέβαια και ο Πρωθυπουργός και όλη η
Κυβέρνηση όταν µιλάει για ανάπτυξη. Μιλάει για ανάπτυξη στον
ελληνικό λαό! Ποια ανάπτυξη, όταν µειώνεται το πραγµατικό δια-

θέσιµο εισόδηµα την ώρα που αυξάνεται η παραγωγικότητα της
εργασίας πάνω στον πραγµατικό µισθό, όταν σε αντίστροφη πο-
ρεία από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες αντί να µειώσουµε, αυξά-
νουµε τις ώρες εργασίας και πάµε από 1η Ιουλίου σε εξαήµερη
εργασία. Κόπτεστε υποτίθεται για την Ευρώπη και για τη διεθνο-
ποίηση και το ότι αποκλίνουµε από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο σε
όλους τους κρίσιµους κοινωνικούς δείκτες, δεν σας απασχολεί
καθόλου.

Να είµαστε όµως δίκαιοι. Ναι, υπάρχει ανάπτυξη µε ονοµαστι-
κούς όρους, υπάρχει, µάλλον, µεγέθυνση για να είµαι πιο ακρι-
βής. Ποιους αφορά όµως αυτή η ονοµαστική µεγέθυνση; Αφορά
τους λίγους. Αφορά για παράδειγµα τις εισηγµένες στο χρηµα-
τιστήριο, που κάνουν πάρτι κερδοφορίας και καταγράφεται σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία του Χρηµατιστηρίου Αξιών Αθηνών ρεκόρ
χρηµατικών διανοµών το 2023, το οποίο µετά βεβαιότητας, όπως
λένε τα ίδια τα στοιχεία του Χρηµατιστηρίου, θα αυξηθεί ακόµα
περισσότερο, θα καταρριφθεί αυτό το ρεκόρ την τρέχουσα χρο-
νιά, το 2024. Εκεί λοιπόν είναι η ανάπτυξη. Και την ίδια στιγµή ο
µέσος Έλληνας, η µέση Ελληνίδα κατατάσσεται τελευταίος σε
αγοραστική δύναµη στην Ευρωζώνη και µόλις δεύτερος από το
τέλος στην Ευρώπη των είκοσι επτά. Περνάµε τη Βουλγαρία, η
οποία οσονούπω µας προσεγγίζει µάλιστα. 

Το χειρότερο όµως ξέρετε ποιο είναι; Το χειρότερο απ’ όλα δυ-
στυχώς είναι ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία των ερευνών, των κοι-
νωνικών µελετών έχουµε οδηγηθεί σε µία κοινωνία χαµηλών, για
να µην πω, µηδενικών προσδοκιών. Η πολιτική την οποία ακολου-
θείτε, αυτή η πολιτική των ανισοτήτων, αυτή η σκληρά νεοφιλε-
λεύθερη πολιτική µετά την έξοδο από τα µνηµόνια -που ήταν
αποτέλεσµα βεβαίως της χρεοκοπίας την οποία προκάλεσαν οι
δικές σας πολιτικές πριν από δεκαπέντε χρόνια- που η χώρα θα
µπορούσε να ακολουθήσει µια εντελώς διαφορετική πορεία, κα-
τέστρεψε ακόµα και αυτό το δικαίωµα στο όνειρο του Έλληνα
και της Ελληνίδας, του κάθε πολίτη, του κάθε νέου ανθρώπου,
του κάθε φοιτητή. Αυτά είναι δυστυχώς τα κατορθώµατά σας και
έρχεστε τώρα εδώ µε θράσος να µιλήσετε για διεθνοποίηση
δήθεν των πανεπιστηµίων µας.

Τι θα δουν όµως οι αυριανοί φοιτητές που δίνουν αυτές τις
µέρες πανελλήνιες; Ό,τι βλέπουν και οι σηµερινοί φοιτητές. Θα
δουν ένα δηµόσιο σύστηµα ανώτατης εκπαίδευσης µε άρτιο προ-
σωπικό µεν, αλλά µε τραγική υποχρηµατοδότηση. Θα δουν ένα
σύστηµα δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης µε υποδοµές πλήρως
απαξιωµένες, µε µηδενική συντήρηση, που δεν µεριµνά ούτε καν
για την ψύξη τους τις µέρες του καύσωνα. Ένα δηµόσιο σύστηµα
ανώτατης εκπαίδευσης που διακρίνεται και καινοτοµεί, αλλά που
την ίδια ώρα µαστίζεται από ακραία υποστελέχωση και από τις
χαµηλότερες αµοιβές των διδασκόντων σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Ένα δηµόσιο σύστηµα ανώτατης εκπαίδευσης που έχει
στο παρελθόν αναζωογονήσει την ελληνική περιφέρεια οικονο-
µικά, κοινωνικά, πολιτισµικά, επιστηµονικά, πνευµατικά αλλά σή-
µερα απαξιώνεται, προετοιµάζοντας το λουκέτο δυστυχώς στα
περιφερειακά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Ένα δηµόσιο σύ-
στηµα ανώτατης εκπαίδευσης που σήµερα ξεθωριάζει για να
γυαλίσουν δίπλα του τα ιλουστρασιόν φυλλάδια των ιδιωτικών
κολλεγίων. Και όλα αυτά βεβαίως, όλη αυτή η προσπάθεια, όλη
αυτή η υποτιθέµενη µεταρρύθµιση είναι η µεγάλη σταυροφορία
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία όµως δεν στηρίζεται µόνο στην υποτιθέµενη
ηγεµονία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Στην πραγµατικότητα στηρίζεται σε έναν υπόρρητο εκβιασµό.
Δεν θα το πει ποτέ ευθαρσώς ο κ. Μητσοτάκης, δεν θα το πει
ποτέ ευθαρσώς ο κ Πιερρακάκης, αλλά αυτό το οποίο εννοούν
είναι ότι «έλα µωρέ, αφού θα τα δώσεις που θα τα δώσεις τα
λεφτά για να στείλεις το παιδί σου να σπουδάσει στην Κρήτη,
στην Καλαµάτα, στα Γιάννενα, δώσε τα µια και καλή εδώ, στο ΙΕΚ
«µάρκα µε έκαψες» της γειτονιάς, το ίδιο πράγµα είναι». Για αυτή
τη χυδαία πολιτική που προσβάλλει τους Έλληνες πολίτες, για
αυτή την πολιτική λοιπόν και τους εκφραστές της βεβαίως, η Αρι-
στερά δεν θα σας αφήσει ποτέ σε χλωρό κλαρί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είµαστε δύο διαφορετικοί κόσµοι. Στον ένα κόσµο, στο δικό

µας κόσµο, η παιδεία είναι πολύτιµο δηµόσιο αγαθό, είναι δι-
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καίωµα, είναι αυταξία. Στον δικό σας κόσµο η παιδεία είναι εµπό-
ρευµα και προνόµιο για τους λίγους. Για εµάς η παιδεία είναι
ελεύθερη σκέψη και δηµοκρατική συνείδηση. Για εσάς η παιδεία
συνδέεται αποκλειστικά µε την αγορά εργασίας και την απόκτηση
δεξιοτήτων και όχι µόρφωσης. Η σύγκρουση είναι λοιπόν ιδεο-
λογική. Εµείς θέλουµε η παιδεία να συνεχίσει να είναι το εργαλείο
για την κοινωνική κινητικότητα και τη µείωση των ανισοτήτων.
Εσείς θέλετε την εκπαίδευση ως µηχανισµό αναπαραγωγής και
εµπέδωσης των ανισοτήτων. 

Και εµείς δεν φοβόµαστε να πούµε ότι και η Ευρώπη έχει πάρει
λάθος πορεία, ότι οι στόχοι για συνοχή και σύγκλιση όχι µόνο δεν
έχουν επιτευχθεί, αλλά οι ανισότητες αυξάνονται συνεχώς. Δεν
φοβόµαστε να πούµε ότι το οποιοδήποτε όραµα για την ενιαία
ευρωπαϊκή παιδεία ως µέσο καλλιέργειας µιας ενιαίας ευρωπαϊ-
κής πολιτιστικής ταυτότητας και εµβάθυνσης της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης έχει δυστυχώς σε ευρωπαϊκό επίπεδο από καιρό
εγκαταλειφθεί. 

Δεν είµαστε λοιπόν αντίθετοι στην κινητικότητα των φοιτητών
εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε έναν ευρύτερο γεωγραφικό
χώρο. Είµαστε αντίθετοι στην εµπορευµατοποίηση της παιδείας,
είµαστε αντίθετοι στην πορεία της Ευρώπης ως πρόθυµου συµ-
µάχου, είµαστε αντίθετοι στην πολεµική οικονοµία της Ευρώπης
και είµαστε βεβαίως στο πλάι των φοιτητών στην Ευρώπη και στις
Ηνωµένες Πολιτείες που διαµαρτύρονται, που διαδηλώνουν, για
να σταµατήσει η γενοκτονία στην Παλαιστίνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Πρόεδρε, αν

µπορούµε, να ολοκληρώνουµε σιγά-σιγά, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω µε
ένα συνολικότερο πολιτικό σχέδιο. Σας ευχαριστώ. 

Κύριε Πρόεδρε, γίνεται µεγάλη συζήτηση το τελευταίο διά-
στηµα για την ανάγκη ανασυγκρότησης της Αριστεράς, για την
ανασύνθεση του προοδευτικού χώρου, για την ανάγκη να υπάρ-
ξει κυβερνητική εναλλακτική στη Δεξιά του κ. Μητσοτάκη, που
αποδοκιµάστηκε στην κάλπη και ήδη βλέπουµε να κλυδωνίζεται
η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Η συζήτηση για την ανασύνθεση, για την ανασυγκρότηση έχει
πράγµατι ισχυρό κοινωνικό υπόβαθρο, το είδαµε και προεκλογικά
σε όλη την Ελλάδα, είναι ένα γνήσιο λαϊκό αίτηµα. Η συζήτηση
όµως γίνεται χωρίς περιεχόµενο προγραµµατικό και πολιτικό.
Πρόκειται, δυστυχώς, για µια συζήτηση που συνεχίζει να διεξά-
γεται µε όρους ποδοσφαιρικούς, µε όρους, επιτρέψτε µου να πω,
πασαρέλας. Μια συζήτηση που περιστρέφεται γύρω από πρό-
σωπα και γύρω από προσωπικές στρατηγικές. 

Ο κόσµος, µην τον υποτιµάµε τον κόσµο, καταλαβαίνει και κρί-
νει. Και είναι ακριβώς αυτές οι λογικές, είναι ακριβώς αυτή η αντί-
ληψη για την πολιτική που δηµιουργεί την απαξίωση ειδικά στον
απαιτητικό κόσµο της Αριστεράς και ωθεί τον κόσµο αυτόν στην
αποχή. Είναι ακριβώς αυτές οι πολιτικές του µέσου όρου και της
απουσίας σαφούς ιδεολογικού στίγµατος που ενισχύουν τελικά
την ακροδεξιά. 

Καµµιά προοδευτική εναλλακτική πρόταση δεν υπάρχει, αν δεν
έχει στις προτεραιότητές της την υπεράσπιση της δηµόσιας εκ-
παίδευσης, του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Ιδιωτικά πανεπιστήµια,
λαθρόβια κολλέγια, πτυχία αµφίβολης αξίας δεν συµβαδίζουν µε
µια προοδευτική πρόταση διακυβέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Υπάρχει όµως, άραγε, Αριστερή εναλλακτική, για παράδειγµα,

στην κούρσα των εξοπλισµών; Χωρίς φορολόγηση των πλουσίων
και µια αναδιανοµή από πάνω προς τα κάτω µπορεί να υπάρχει
εναλλακτική προοδευτική πρόταση διακυβέρνησης; Χωρίς οδικό
χάρτη, µε τοµές και µε συγκρούσεις για τη δίκαιη κλιµατική µε-
τάβαση, µπορεί να υπάρχει προοδευτική πρόταση διακυβέρνη-
σης;

Κοιτάξτε, πράγµατι δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια. Η χώρα
πρέπει να αλλάξει πορεία. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη µετατρέπει την Ελλάδα σε χώρα που θυµίζει Λατινική Αµε-
ρική της δεκαετίας του ’60, µια χώρα στην οποία -για να χρησι-
µοποιήσω µόνο το πρόσφατο περιστατικό- ολιγάρχες από το Κα-
ζακστάν έρχονται µε τη θαλαµηγό τους, κάνουν πάρτι, καίνε ένα

νησί και φεύγουν στη συνέχεια από τη χώρα ανενόχλητοι. Και
ποιος την πληρώνει; Το πλήρωµα της θαλαµηγού. 

Χθες κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση προς τον αρµόδιο Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και αναµένω από
τον κ. Κικίλια να έρθει στη Βουλή και να δώσει απαντήσεις γι’
αυτό το θέµα. Το αναφέρω παραδειγµατικά. 

Όντως, δεν υπάρχουν λοιπόν άλλα περιθώρια για τη χώρα. Δεν
υπάρχουν όµως περιθώρια ούτε και για την Αριστερά και για τον
προοδευτικό χώρο. Ο προοδευτικός κόσµος δεν θα δώσει πολ-
λές άλλες ευκαιρίες σε ένα έργο, το οποίο το έχει ξαναδεί, το
οποίο έχει ξαναπαιχτεί, το οποίο έχει χιλιοειπωθεί. Αν η πρόταση
απέναντι στη Δεξιά είναι µια ευκαιριακή συµµαχία που θα εφαρ-
µόσει πανοµοιότυπες πολιτικές, αυτή η πρόταση είναι καταδικα-
σµένη να αποτύχει και δεν αφορά την πλειοψηφία των αριστερών
και προοδευτικών πολιτών. 

Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Κανένα µέτωπο, καµµία συνεργασία
δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς καθαρές θέσεις, χωρίς ευκρινές πο-
λιτικό περιεχόµενο, χωρίς σαφές πολιτικό πρόγραµµα, αν δηλαδή
δεν καταστεί ξεκάθαρο στην κοινωνία αυτό το οποίο είπα πριν
από λίγο, ότι εδώ έχουµε τη σύγκρουση δύο διαφορετικών κό-
σµων, ιδεολογικά, αξιακά, πολιτικά, κοινωνικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στον κ. Στίγκα, τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, και µετά θα
περάσουµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να µιλάει εί-
κοσι πέντε λεπτά µε πέντε λεπτά τοποθέτηση. Δηλαδή αν είχε δε-
καπέντε λεπτά, θα µίλαγε σαράντα πέντε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα µιλήσουµε κι εµείς ως αναπληρω-
τές Προέδρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σε όλους θα δοθεί ο
λόγος. 

Ορίστε, κύριε Στίγκα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες είναι πλέον
σε όλους µας γνωστό ότι µαστίζονται από το µεγαλύτερο κύµα
ακρίβειας που σηµειώθηκε µεταπολεµικά στη χώρα µας. Μόνο
που το κύµα αυτό επιχειρείται από το επιτελείο του κ. Μητσοτάκη
να παρουσιαστεί σαν εισαγόµενο φαινόµενο, όπως συνέβαινε και
µε την πανδηµία, αφού ο αόρατος εχθρός αυτή τη φορά είναι ο
εχθρός της ακρίβειας. Επιτίθεται σε όλους µας µε την ίδια µανία.
Η ελληνική Κυβέρνηση δεν µπορεί να διαθέτει τη µαγική συνταγή
που θα την περιορίσει. Δεν φταίει δηλαδή εκείνη για το κακό που
µας βρήκε. 

Είναι όµως αυτή η αλήθεια ή µήπως η Κυβέρνηση αξιοποιεί για
πολλοστή φορά την προπαγανδιστική τεχνική του λαϊκισµού και
προσπαθεί να ρίξει στάχτη στα µάτια των Ελλήνων αποκρύπτο-
ντας κάποιες πτυχές της αυτοκτονικής οικονοµικής πολιτικής που
ακολουθεί µε θρησκευτική ευλάβεια, αρνούµενη πεισµατικά να
διορθώσει τα κακώς κείµενα;

Ένα τέτοιο χαρακτηριστικό παράδειγµα άρνησης αποτελεί η
εµµονή της Κυβέρνησης µε τον σταθερά υψηλό ΦΠΑ σε τρόφιµα
και υπηρεσίες, την ώρα µάλιστα που άλλες κυβερνήσεις, όπως η
ισπανική, προχωρούν έστω και προσωρινά στο µηδενισµό του
ΦΠΑ στο ελαιόλαδο και σε άλλα είδη. 

Μολονότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη συνηθίζει να θεοποιεί τους
ειδικούς, έχει αποδειχθεί ότι κάποιοι όταν τολµούν και λένε αλή-
θειες που δεν την βολεύουν, αυτή τους γράφει στα παλιά τους
τα παπούτσια, οχυρωµένη πίσω από µία επίπλαστη πραγµατικό-
τητα, την οποία έχει κατασκευάσει η ίδια για να διώχνει από πάνω
της τις ευθύνες. 

Με αυτή την αλαζονική και αυταρχική λογική, η Κυβέρνηση
κλείνει τα αυτιά της σε ζοφερές επισηµάνσεις, όπως εκείνη του
Ιωάννη Γιώτη, επικεφαλής του Συνδέσµου Ελληνικών Βιοµηχα-
νιών, ο οποίος δήλωσε: «Είναι στιγµή να σταµατήσουµε να λέµε
µισές αλήθειες και να δούµε την ευθύνη που αναλογεί στον κα-
θένα µας. 

Η έκρηξη τιµών πυροδοτήθηκε από την ενέργεια και από τις
πρώτες ύλες. Οι εταιρείες τροφίµων όχι µόνο δεν κερδοσκόπησαν,
αλλά έσπευσαν να απορροφήσουν µεγάλο µέρος των αυξήσεων».
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Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εν µέρει αλήθεια. Σί-
γουρα υπάρχουν -και τις ξέρουµε- πάρα πολλές εταιρείες οι
οποίες κερδοσκοπούν εις βάρος των Ελλήνων. Το θέµα είναι
αλλού, όµως. Ο κ. Χατζηδάκης επιµένει ότι για την ακρίβεια στα
τρόφιµα φταίει η βιοµηχανία -αυτός εκεί έχει κολλήσει- και όχι,
βέβαια, η Κυβέρνηση µε την εθνοκτόνο φορολογική επιδροµή
που εφαρµόζει.

Μήπως η άρνηση µηδενισµού ΦΠΑ εξηγείται και πάλι µέσω της
βαριάς νόσου του λαϊκισµού, από την οποία πάσχει η σηµερινή
Κυβέρνηση; Μήπως, δηλαδή, τη συµφέρει να κρατά ψηλά τον
ΦΠΑ, για να µπορεί να προαναγγέλλει αυξήσεις σε µισθούς και
συντάξεις που έτσι ηχούν πιο ελκυστικές και πιο ψηφοθηρικές
στα αυτιά των φτωχοποιηµένων Ελλήνων;

Δυστυχώς, υπάρχει και µια ακόµη πιθανή εξήγηση που είναι
και πιο σατανική: Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν θέλει να πολεµή-
σει τον εχθρό της ακρίβειας. Και ξέρετε γιατί; Η απάντηση είναι
τροµακτική: Διότι ένας λαός που βοµβαρδίζεται καθηµερινά από
πολλαπλές κρίσεις, όταν έχει να παλέψει µε το τέρας της ακρί-
βειας, µένει καθηλωµένος στην πρωτόγονη µάχη του για την επι-
βίωση. Και όταν οι πολίτες προσπαθούν να βρουν τρόπους ώστε
να καλύψουν τις βασικές τους ανάγκες για εξασφάλιση τροφής,
τότε ποιος έχει το κουράγιο να ενδιαφερθεί για ζητήµατα δηµο-
κρατίας, ελευθερίας, αξιοπρέπειας, ή ανεξαρτησίας της δικαιο-
σύνης;

Αυτά είναι γνωστά ήδη από το 1954, όταν ο Αβραάµ Μάσλοου
δηµοσιοποιούσε τη σύλληψή του για την ιεράρχηση των αναγκών
του ανθρώπου, την οποία απεικόνιζε σε µια πυραµίδα µε πέντε
επίπεδα. Ένα χαµηλότερο επίπεδο, έλεγε ο Μάσλοου, πρέπει να
ικανοποιηθεί πλήρως, προτού προχωρήσουµε σε µία υψηλότερη
επιδίωξη. Το πρώτο επίπεδο, λοιπόν, αφορά τις βιολογικές ανά-
γκες του ανθρώπου. Και θέλετε να µάθετε ποιο είναι το δεύτερο
επίπεδο; Εκείνο που αφορά την ασφάλεια των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Είναι τυχαίο ότι αυτή η Κυβέρνηση, συνεπικουρούµενη και από
τον µηχανισµό των ΜΜΕ που ελέγχει απολύτως κατά το µεγαλύ-
τερο µέρος τους, προσπαθεί να πείσει τον λαό ότι τα µέτρα που
παίρνει κάθε φορά στοχεύουν και στην ασφάλειά του;

Εποµένως, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τους Έλληνες εγκλωβισµέ-
νους στο άγχος για την επιβίωση και την ασφάλειά τους. Εσείς
µπορείτε να συνεχίσετε απερίσπαστος να απολαµβάνετε τα
κέρδη της εξουσίας σας, ευνουχίζοντας την τάση του λαού για
διαµαρτυρία, για αντίσταση και για ξεσηκωµό. Έτσι σκέφτονται
και ενεργούν όλα τα τυραννικά καθεστώτα.

Ταυτόχρονα, µάλιστα, δεν έχετε κανέναν δισταγµό να εµπαί-
ζετε τον ελληνικό λαό, εξαγγέλλοντας το νέο επίδοµα διακοπών
ύψους µέχρι και 200 ευρώ, που βεβαίως το συνδυάζετε, όπως
πάντα, µε την προπαγάνδα για το ψηφιακό κράτος.

Πιθανώς δεν έχετε υπ’ όψιν σας, κύριε Μητσοτάκη, ότι οι δια-
κοπές για τον Έλληνα είναι διακοπές από χρυσάφι. Τρεις κατώ-
τατοι µισθοί χρειάζονται για να πάει µία ελληνική οικογένεια για
µόλις µία εβδοµάδα ξεκούρασης. Δεν ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη,
για την εκτίναξη τιµών στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια; Και ενώ η άνο-
δος των εισιτηρίων πέρυσι αποδόθηκε στην ενεργειακή κρίση,
τώρα, όµως, που οι τιµές των καυσίµων κάπως υποχώρησαν, οι
τιµές παραµένουν στα ύψη και συνεχίζουν, βεβαίως, να αυξάνο-
νται. Φυσικά, έσπευσαν αµέσως τα δηµοσιογραφικά παπαγαλά-
κια σας να υµνήσουν την επιδοµατική πολιτική σας, λέγοντας ότι
το νέο pass το έχει µεγάλη ανάγκη ο κόσµος.

Ο κόσµος, όµως, κύριε Μητσοτάκη, έχει πρωτίστως ανάγκη
από σεβασµό, τον οποίον εσείς του τον αρνείστε συστηµατικά.
Τα λαϊκίστικα επιδόµατα που µοιράζετε ανά περιόδους δεν είναι
τίποτε άλλο παρά λίγα, εξευτελιστικά ψίχουλα που πετάτε σε τα-
λαιπωρηµένους ανθρώπους. Πρόκειται για ανθρώπους που στα
δικά σας µάτια µοιάζουν µε ξεπουπουλιασµένες κότες τις οποίες
ηδονίζεστε πρώτα να βασανίζετε και µετά να χειραγωγείτε, µοι-
ράζοντάς τους λίγο σιτάρι. Είναι πιθανό ότι κάποιος σας ψιθύρισε
το µυστικό του Στάλιν, ο οποίος είναι γνωστό ότι είχε πει τις εξής
φράσεις: «Έτσι κυβερνώνται οι ανόητοι άνθρωποι. Είδατε πως η
κότα µε ακολουθούσε παρά τον πόνο που της προκάλεσα;».

Και όπως είπαµε και πριν, µέσα στο πλαίσιο της τροµοκρατίας

και του φόβου η Κυβέρνηση που δήθεν κόπτεται για την ασφά-
λεια του πολίτη έχει αφήσει τη χώρα έρµαιο στα χέρια των ΜΚΟ
και των λαθροεισβολέων. Όπως έγραψε και η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
στις 19 Ιουνίου: «Αυξήθηκαν οι µεταναστευτικές ροές το πρώτο
τετράµηνο του 2024». Κυρίως, όµως, αυτό που πέρασε στα ψιλά
είναι ότι είναι υψηλότερες από το 2019. Αυτοί µπουκάρουν κυ-
ρίως από τον Έβρο και από τα ελληνικά νησιά. Στο εσωτερικό
της χώρας όλοι γνωρίζουµε ότι η κατάσταση έχει ξεφύγει. 

Πριν από λίγες µέρες, είδαµε έναν Καµερουνέζο επενδυτή να
επιτίθεται σε έναν αστυνοµικό. Τον έστειλε µε σοβαρά τραύµατα
στο «401 Στρατιωτικό Νοσοκοµείο», ενώ προκάλεσε, επίσης, πολ-
λές ζηµιές σε ένα περιπολικό.

Πριν από λίγες ηµέρες, ένας Αλβανός και δύο Πακιστανοί επι-
τέθηκαν µέσα σε λεωφορείο, χτύπησαν τον ελεγκτή, προσπάθη-
σαν να τον ληστέψουν και στο τέλος τον δάγκωσαν και από πάνω.
Επίσης, είδαµε στα social media -φυσικά τα δηµοκρατικά ΜΜΕ
δεν το έδειξαν αυτό- τις συγκλονιστικές εικόνες µε χιλιάδες λα-
θραίους στο µετρό της Αθήνας να τραγουδούν δείχνοντας σε
όλους ξεκάθαρα πλέον ότι η Αθήνα και η Ελλάδα τους ανήκουν.
Έλληνες και τουρίστες είχαν µείνει αποσβολωµένοι και έντροµοι
από αυτές τις εικόνες και φυσικά πολλοί τουρίστες που επέστρε-
ψαν στην πατρίδα τους λένε πια ότι η Αθήνα, η πρωτεύουσα της
Ελλάδας, είναι µουσουλµανική πόλη.

Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι, στη συνέχεια µία δήλωση: «Η
Ελλάδα ακολουθεί µία πολιτική αυστηρής φύλαξης των συνόρων.
Δεν θα µπαίνει όποιος θέλει στην Ελλάδα ούτε οι διακινητές θα
καθορίζουν ποιος θα µπαίνει στη χώρα». Από ποιον νοµίζετε ότι
είναι αυτή η δήλωση; Κάποιου ακροδεξιού; Του Προέδρου των
Σπαρτιατών; Από ποιον νοµίζετε ότι είναι; Όχι. Είναι συνέντευξη
του Κυριάκου Μητσοτάκη στις 5 Ιουνίου του 2024 στον «ΑΝΤ1».
Επαναλαµβάνω, 5 Ιουνίου του 2024! Έτσι, λοιπόν, αντιλαµβάνεται
η Κυβέρνηση την προστασία του ελληνικού λαού και την προστα-
σία των συνόρων µας. 

Πριν από λίγες ηµέρες στη συγκέντρωση Αριστερών και αντι-
ρατσιστικών -µε πολλά θαυµαστικά- οργανώσεων ήταν οµιλητής
ο Πακιστανός Τζαβέντ Ασλάµ και ζήτησε µε πολύ θράσος να τι-
µωρηθούν και να πάνε στη φυλακή οι άντρες του Λιµενικού Σώ-
µατος ως υπεύθυνοι, λέει, για το ναυάγιο της Πύλου. Έγινε και
δικαστής ο Πακιστανός και απειλεί κιόλας! Η προκλητική δήλωση
ήρθε λίγες ηµέρες µετά το ντοκιµαντέρ του BBC και πολλές προ-
οδευτικές εφηµερίδες και site το αναδηµοσίευσαν. Κι όµως, οι
άντρες του Λιµενικού κάνουν σωστά το καθήκον τους και προ-
στατεύουν τα σύνορά µας, αλλά βρίσκονται κάποιοι που έχουν
µπει παράνοµα στη χώρα και ζητάνε αυτοί οι ηρωικοί άντρες του
Λιµενικού να φυλακιστούν.

Ο Τζαβέντ Ασλάµ είναι ο Πακιστανός που το 2006 και το 2012
είχε συλληφθεί στην Αθήνα για αξιόποινες πράξεις που τέλεσε
στο Πακιστάν για αδικήµατα που σχετίζονται µε παράνοµη διακί-
νηση λαθροµεταναστών και όχι µόνο. Σήµερα έχει αναγνωριστεί
από τους Αριστερούς ως πρόσφυγας και κυκλοφορεί ελεύθερος
ως πρόεδρος της πακιστανικής κοινότητας.

Αυτή, λοιπόν, είναι η αυστηρή µεταναστευτική πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας; Να κατηγορούνται από τον οποιονδήποτε λα-
θροεισβολέα και να κινδυνεύουν σωµατικά και ηθικά αυτοί που
προστατεύουν τη χώρα µας; Αυτό το άκουσαν οι άνδρες και οι
γυναίκες του Λιµενικού Σώµατος; Τα άκουσαν αυτά οι άνδρες και
οι γυναίκες της Ελληνικής Αστυνοµίας; 

Όλο αυτό το χάος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει δηµι-
ουργηθεί µε την ευγενική χορηγία της Νέας Δηµοκρατίας και της
αριστερής σαπίλας που όχι µόνο λυµαίνεται τη χώρα µας, αλλά
θεωρούν ότι είναι κράτος εν κράτει και απειλούν από πάνω, όπως
απειλούν οι αναρχοάπλυτοι των Ιωαννίνων και στοχοποιούν κάθε
άνθρωπο και κάθε φωνή που έχει διαφορετική άποψη από αυ-
τούς, κάθε φωνή που υπερασπίζεται και αγαπάει την πατρίδα
του.

Έβγαλαν µέχρι και ανακοίνωση -την οποία και θα καταθέσω
στα Πρακτικά- από δύο συνεντεύξεις που έδωσα εγώ στα Γιάν-
νενα σε ξενοδοχείο και σε ένα άλλο ξενοδοχείο ο Δηµήτρης Να-
τσιός. 

Όχι µόνο στοχοποιούν εµάς ως πολιτικούς Αρχηγούς, αλλά
στοχοποιούν και τους επιχειρηµατίες και τους απειλούν, λέγο-
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ντας ότι οι µπίζνες µε τους ακροδεξιούς µπορεί να έχουν κέρδη,
αλλά µπορεί να έχουν και ζηµίες. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος

Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό είναι το κράτος δικαίου του κ. Μητσοτάκη της Νέας Δη-
µοκρατίας το 2024. Δεν φτάνει που µας απειλούν οι λαθροεισβο-
λείς που µπαίνουν µέσα στη χώρα µας από οποιοδήποτε σηµείο
και ανεξέλεγκτα, έχουµε και τους εγχώριους λαθραίους, τέλος
πάντων, οι οποίοι µας απειλούν µε κάθε τρόπο.

Οι πραγµατικοί φασίστες είναι αυτοί που αποκαλούν έτσι τους
άλλους. Σε οποιαδήποτε, όµως, προσπάθεια φίµωσης θα µας
βρουν απέναντί τους. Οι προδότες θα πάρουν αυτό που τους αξίζει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει τον λόγο ο κ. Κατρίνης. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

ήθελα µία πολύ µικρή ανοχή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ θεωρεί ότι η κύρωση

της Σύµβασης της Λισαβόνας του Συµβουλίου της Ευρώπης είναι
προς όφελος της χώρας και προσφέρει πολύτιµες ευκαιρίες. Δεν
µπορούµε, ωστόσο, να παραβλέψουµε τη στρατηγική εργαλει-
οποίηση και αυτής της σύµβασης από την Κυβέρνηση προκειµέ-
νου να αιτιολογήσει την εισαγωγή ιδιωτικών ΑΕΙ στον χάρτη της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας, χωρίς να προηγηθεί συ-
νταγµατική αναθεώρηση, αλλά µε προφανέστατο σκοπό να εξυ-
πηρετηθούν επιχειρηµατικά συµφέροντα φίλων της Κυβέρνησης.
Μιλάµε, δηλαδή, για πολιτική µε όρους αδιαφάνειας και κατα-
στρατήγησης συνταγµατικών κανόνων στον φόντο ενός επιτελι-
κού κράτους που λειτουργεί ως θερµοκήπιο της διαφθοράς. 

Αυτά δεν αποτελούν δικούς µας µόνο ισχυρισµούς, αλλά µιας
και µιλάµε για το Συµβούλιο της Ευρώπης και την κύρωση της
Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης, η είδηση των ηµερών
που έσκασε σαν βόµβα είναι η δηµοσιοποίηση της έκθεσης της
Επιτροπής GRECO, της γνωστής επιτροπής που ερευνά τα θέ-
µατα διαφθοράς σχετικά µε την πρόληψη και καταπολέµηση της
διαφθοράς στην κεντρική κυβέρνηση. Μιλάµε για έκθεση πρα-
γµατικό κόλαφο προς το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη που
εκθέτει τη χώρα µας διεθνώς όχι για πρώτη, όχι για δεύτερη,
αλλά για πολλοστή φορά. 

Μιλάµε για ένα κράτος που από την πρώτη στιγµή, κυρία
Υπουργέ, στήθηκε ως κέντρο διαχείρισης εξουσίας προς όφελος
λίγων, αρεστών και φίλων της Κυβέρνησης, µε υπερσυγκέντρωση
εξουσιών, µε το σκάνδαλο υποκλοπών, µε τις λίστες για τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, µε τη συγκάλυψη εγκληµάτων όπως αυτό
στα Τέµπη και σκανδάλων όπως η διαρροή προσωπικών δεδοµέ-
νων χιλιάδων πολιτών από το Υπουργείο Εσωτερικών, µε την πρι-
µοδότηση της αισχροκέρδειας στην υγεία, στις τράπεζες, στην
ενέργεια, στην αγορά τροφίµων, στην εφοδιαστική αλυσίδα που
έχουν εκτοξεύσει το κόστος ζωής και έχουν οδηγήσει χιλιάδες
Ελλήνων πραγµατικά σε ανέχεια. 

Ποιο είναι, λοιπόν, το συµπέρασµα της έκθεσης; Την καταθέτω
και στα Πρακτικά. Είναι η έκθεση της Επιτροπής GRECO για την
καταπολέµηση της διαφθοράς του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει, λοιπόν, αυτή η έκθεση στα συµπεράσµατά της; Λέει ότι
η Ελλάδα –προσέξτε- δεν έχει εφαρµόσει ικανοποιητικά καµµία
από τις δεκαεπτά συστάσεις για την πρόληψη και καταπολέµηση
της διαφθοράς στην κεντρική κυβέρνηση.

Το ξαναλέω: Η Ελλάδα, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν έχει εφαρ-
µόσει καµµία από τις δεκαεπτά συστάσεις για την πρόληψη και
καταπολέµηση της διαφθοράς στην Κυβέρνησή σας. 

Και αλήθεια, ερωτώ το εξής: Έχει δηµοσιευτεί αυτή η έκθεση
στον ιστότοπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που έχει και την ευ-

θύνη συντονισµού των ενεργειών και της υλοποίησης των συστά-
σεων; Προφανώς όχι, γιατί παραπλανητικά το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης όχι µόνο δεν έχει δηµοσιεύσει αυτήν την έκθεση που είναι
κόλαφος για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, αλλά έχει την έκθεση
του ΟΟΣΑ που επαινεί την Ελλάδα για τα µέτρα σχετικά µε την
καταπολέµηση της δωροδοκίας στις διεθνείς επιχειρηµατικές συ-
ναλλαγές. 

Η Κυβέρνηση, όµως, συνεχίζει να συµπεριφέρεται ανεξέλεγκτα
και λειτουργεί µε τη βεβαιότητα -εγώ θέλω να πω µε την ψευδαί-
σθηση- ότι δεν θα δίνει λογαριασµό σε κανέναν.

Πριν από λίγες ηµέρες είχαµε µια πυρκαγιά στην Ύδρα που
προήλθε από ρίψη βεγγαλικών από πολυτελές ιδιωτικό σκάφος.
Συνελήφθη το πλήρωµα του σκάφους, ο µάγειρας, οι θαλαµηπό-
λοι, οι καµαριέρες. Όλοι αυτοί συνελήφθησαν, κυρία Υπουργέ.
Οι επιβαίνοντες αφέθηκαν -και το λέω µετά λόγου γνώσεως, αφέ-
θηκαν οι επιβαίνοντες- να επιστρέψουν ανενόχλητοι στις χώρες
τους. Ποιο αόρατο  χέρι εµπόδισε τους Αξιωµατικούς της Πυρο-
σβεστικής και του Λιµενικού να τους κρατήσουν και να τους πά-
ρουν επίσηµη κατάθεση, αφού ακόµα κι αν δεν είχαν ποινικές
ευθύνες, πρόκειται για ουσιώδεις µάρτυρες;

Εγώ, λοιπόν, θέτω τα εξής ερωτήµατα: Ενηµερώθηκε ο αρµό-
διος εισαγγελέας; Είναι δυνατόν να προσάγονται ο µάρτυρας, το
πλήρωµα, οι καµαριέρες και να αφήνονται ανενόχλητοι οι υπό-
λοιποι επιβαίνοντες να φύγουν από τη χώρα;

Μπορεί η Κυβέρνηση -και θέλω συγκεκριµένη απάντηση- να
διαβεβαιώσει ότι δεν υπήρξε παρέµβαση δική της ή από κάποιο
Υπουργείο για να φύγουν όλοι αυτοί από τη χώρα αµέσως µετά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, µια µικρή ανοχή στον χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Το ξεχαρβάλωµα, όµως, -και δράττοµαι της ευκαιρίας από την

παρουσία του πρώην Αρχηγού της Αστυνοµίας- κύριε Δηµο-
σχάκη, κύριε Αρχηγέ, αποδεικνύεται και από την ανακοίνωση της
Ελληνικής Αστυνοµίας, που η ηγεσία της για το περιστατικό της
Ύδρας -αν δεν ακούσατε- αισθάνεται την ανάγκη να βγάλει ανα-
κοίνωση και να πει τι; Ότι δεν είχε ανάµειξη -λέει- ή εµπλοκή στην
υπόθεση. Η επίσηµη ανακοίνωση της ηγεσίας της Ελληνικής
Αστυνοµίας είναι ότι δεν έχουµε καµµία ανάµειξη ή εµπλοκή µε
το περιστατικό του εµπρησµού στην Ύδρα. Έχουµε, λοιπόν,
εµπρησµό εξ αµελείας σε ένα ελληνικό νησί, έναν κορυφαίο του-
ριστικό προορισµό και η Ελληνική Αστυνοµία δηλώνει ότι δεν έχει
ανάµειξη. Περίπου, δηλαδή, τι λέει; Ότι: «Δεν µε αφορά το θέµα».

Η εικόνα, λοιπόν, ενός ξεχαρβαλωµένου κράτους που επιβε-
βαιώνεται από αυτή την ανακοίνωση, ενός κράτους µειωµένης
ευθύνης είναι δηµιούργηµα της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη,
µιας Κυβέρνησης που προσποιείται ότι δεν ακούει και δεν βλέ-
πει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα είναι εµφανές ότι βρί-
σκεται σε πολιτικό αδιέξοδο, σε µια εντεινόµενη παρακµή που
προκαλείται από τη διάρρηξη της σχέσης εµπιστοσύνης µε τους
πολίτες, από την απαξίωση και τη φθορά των θεσµών. Η Κυβέρ-
νηση µετατρέπει τα δικά της αδιέξοδα, σε αδιέξοδα για τη χώρα
και για τους πολίτες. Έχει µπει, όµως, -και το γνωρίζει- σε µη ανα-
στρέψιµη πορεία φθοράς. Κάτω από αυτές τις συνθήκες, είναι
εθνική ανάγκη να αποκτήσει πολιτική έκφραση η µεγάλη κοινω-
νική αντιπολίτευση που έστειλε ένα ηχηρό µήνυµα αποδοκιµα-
σίας στην Κυβέρνηση στις ευρωεκλογές. 

Οι εποχές, αλλά και οι ανάγκες της χώρας, απαιτούν µια µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη που διαθέτει αξιόπιστο, συνεκτικό
και ρεαλιστικό σχέδιο διακυβέρνησης της χώρας, µε πρόσωπα
άφθαρτα, σοβαρά, συγκροτηµένα, αξιόπιστα. Με πολιτικές και
προγραµµατικές θέσεις που συγκινούν, αλλά και κινητοποιούν
την πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών και αυτή η ώρα δεν θα αρ-
γήσει. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ποιος θα

ήθελε να µιλήσει µετά; Ο κ. Παφίλης.
Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί για πέντε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Γιατί

«γιατί»;
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ε, όχι για πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, αφού

για όλους έτσι…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εδώ ήρθαν οι πολιτικοί αρχηγοί και µί-

λησαν για µισή ώρα ο καθένας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είστε πο-

λιτικός αρχηγός; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αναπληρωτής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, αλλά

αυτή είναι η συνεννόηση που έχει γίνει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν γίνεται αυτό. Ή θα εφαρµόσουµε

µία γραµµή… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μία

γραµµή εφαρµόζουµε, πέντε λεπτά όλοι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είκοσι πέντε λεπτά µίλησαν σε µία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επτά µί-

λησε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εκτός από το ΠΑΣΟΚ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ θα

βάλω πέντε... 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βάλτε πέντε, εντάξει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και θα

υπάρχει και µια µικρή ανοχή δύο λεπτών ακόµη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ωραία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να κάνω,

αφού έτσι…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα πώς συνεννοηθήκαµε τώρα; Ας µί-

λαγαν κι οι πολιτικοί αρχηγοί που ήρθαν για πέντε λεπτά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να κάνω

εγώ τώρα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ε, πώς θα γίνει, δηλαδή; Δεν θα κατα-

στραφεί και η Βουλή, εάν µιλήσουµε λίγο παραπάνω!
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο για την κύρωση της Σύµβασης της

Λισαβόνας κλείνει ένας κύκλος ακόµη στα πλαίσια της εµπορευ-
µατοποίησης και υποβάθµισης πτυχίων και των σπουδών. 

Σήµερα, επίσης, ακούµε απίστευτα πράγµατα. Βγαίνουν από
τον ΣΥΡΙΖΑ, από τη Νέα Αριστερά, κυρίως, και από το ΠΑΣΟΚ εµ-
µέσως, πλην σαφώς, και λένε ότι υποστηρίζουν τη δηµόσια δω-
ρεάν παιδεία και ότι θεωρούν πως η παιδεία είναι κοινωνικό
αγαθό, που πρέπει να παρέχεται δωρεάν και όχι εµπόρευµα.
Έλεος! Πού ζούµε; Πού µιλάνε; Ποιοι µιλάνε; 

Έχει καταργηθεί η ιδιωτική εκπαίδευση; Έχουν καταργηθεί τα
φροντιστήρια; Ποια δηµόσια και δωρεάν παιδεία, που πληρώνουν
τα µαλλιά της κεφαλής τους οι εργαζόµενοι, για να εξασφαλί-
σουν, εάν εξασφαλίσουν, την είσοδο στο πανεπιστήµιο; Και εάν
µπουν, ξαναπληρώνουν τα µαλλιά της κεφαλής τους. Το 40% των
φοιτητών δουλεύουν, για να µπορέσουν να τελειώσουν, εάν τε-
λειώσουν τη σχολή -γιατί δεν µπορούν να την παρακολουθήσουν
καν-, µε την ακρίβεια να καλπάζει, µε τις άθλιες συνθήκες που
υπάρχουν παντού. Άρα όχι κοροϊδία απέναντι στους εργαζόµε-
νους. 

Μόνο το ΚΚΕ λέει ότι είναι, όχι µόνο η παιδεία, όχι µόνο η
υγεία, αλλά όλα αυτά κοινωνικά αγαθά και πρέπει να παρέχονται
δηµόσια και δωρεάν, γιατί ο λαός τα παράγει. 

Όµως, τι έγινε; Τώρα ανακαλύψατε τον καπιταλισµό; Όλα που-
λιούνται και αγοράζονται. Βασική του αρχή είναι. Να σταµατήσει,
λοιπόν, αυτό. 

Συνεχίζω. Τι κάνει στην πράξη η σύµβαση; Τα είπε και ο ειση-
γητής µας. Ανοίγει διάπλατα την πόρτα για την αναγνώριση των
πτυχίων των κολλεγίων και ακαδηµαϊκά. Ας λένε η Κυβέρνηση και
ο Υπουργός ότι αυτά δεν γίνονται µέσα από το νοµοσχέδιο. Τότε
γιατί το φέρνετε, αφού όλα είναι καλά; Τι το θέλετε; Αφήστε το
όπως είναι, αφού όλα είναι καλώς καµωµένα. 

Ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Γιατί η ουσία και ο στόχος, που
κανένας από τα υπόλοιπα κόµµατα δεν είπε, διότι δεν είναι ειλι-
κρινείς, είναι να δηµιουργηθεί µια τεράστια δεξαµενή δεκάδων
τίτλων σπουδών µε τριετή, τετραετή, πενταετή προγράµµατα, µε
αµέτρητες κατηγορίες και διαβαθµίσεις, όλα αναγνωρισµένα ως
νόµιµα προσόντα. 

Γιατί αυτό; Διότι θέλει να δηµιουργήσει και ο ενιαίος χώρος
ανώτατης εκπαίδευσης -και πίνετε νερό στο όνοµά σας, λες και

δεν ξέρετε την πραγµατικότητα και δεν ξέρετε τι συµβαίνει- µια
µεγάλη δεξαµενή απασχολήσιµων µε προσόντα για τη διαλογή
εργαζοµένων από τους εργοδότες. 

Όλα στην υπηρεσία του κεφαλαίου! Δεν µας εκπλήσσει. Αυτή
είναι η αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυ-
βερνήσεων, που όλες έβαλαν λιθαράκι µέχρι τώρα και τα υλοποί-
ησαν βήµα-βήµα. 

Βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία αυτά τα έλεγε πάντα. Για τους υπο-
λοίπους, όµως, τι υποκρισία είναι αυτή και ειδικά για όσους κυ-
βέρνησαν; 

Τι θέλουν, λοιπόν; Φθηνό, ευέλικτο, απασχολήσιµο εργατικό
επιστηµονικό δυναµικό, για να διασφαλίζει και να αυξάνει τα
κέρδη του κεφαλαίου, καταστρέφοντας τα όνειρα των νέων που
θα κυνηγούν πιστωτικές µονάδες και πιστοποιητικά, για να γίνουν
ελκυστικοί στα αφεντικά, να είναι επιλέξιµοι. Ζούγκλα της αγοράς
και όποιος επιβιώσει! 

Και σε ποιες συνθήκες; Εδώ δεν πάει µόνο του, ούτε είναι εξαί-
ρεση, αλλά πάει µε τη συνολική πολιτική. Έχει δηµιουργηθεί ερ-
γασιακό θεσµικό πλαίσιο, που έχει και συνέχεια. Ποιο είναι αυτό;
Κατοχυρώνεται το δωδεκάωρο από το 2021, ενώ το 1921, εκατό
χρόνια πριν, είχε κατοχυρωθεί το οκτάωρο. Δωδεκάωρα, δεκα-
τριάωρα και εσείς που µιλάτε για Ευρωπαϊκή Ένωση δεν ντρέπε-
στε; 

Ξέρετε τι λέει η οδηγία; Και σας κοροϊδεύει κιόλας κατάµου-
τρα! Απαγορεύεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση η απασχόληση άνω
των δεκατριών ωρών και για έντεκα ηµέρες συνεχώς. Τέτοια κο-
ροϊδία, φτύσιµο κυριολεκτικά! Δεκατρείς ώρες δουλειά ποιος
µπορεί να αντέξει; Και τα ατυχήµατα; Κάθε δύο ηµέρες ένας σκο-
τωµένος ή και παραπάνω, που είναι εγκλήµατα.

Kαι δεν φτάνει αυτό. Τώρα έχουµε και νέα ερµηνευτική εγκύ-
κλιο του Υπουργείου Εργασίας για την ψηφιακή κάρτα. Προβλέ-
πεται απλήρωτη δουλειά µέχρι δύο ώρες, ευέλικτη προσέλευση
µία ώρα, καταργήθηκε το διάλειµµα ως εργάσιµος χρόνος. Το
καταλαβαίνετε; Ζώα είναι οι εργαζόµενοι; Καλύτερη µεταχείριση
θα είχαν οι εργαζόµενοι. Γαλέρα κυριολεκτικά! Και µία ώρα, λέει,
προετοιµασία! Δηλαδή στην πράξη θα δουλεύουν έντεκα ώρες
και θα πληρώνονται οκτώ. Βαρβαρότητα! Τελειώσατε αντικειµε-
νικά! Είστε απάνθρωποι! Το σύστηµά σας είναι απάνθρωπο! Οδη-
γεί στο µεσαίωνα και πιο πριν.

Πηγαίνετε στα µεταλλεία. Νοµίζετε ότι θα περάσετε καλά; Θα
περάσετε το µαρτύριο της αρκούδας από εδώ και στο εξής γιατί
οι εργαζόµενοι δεν κοιµούνται. Πηγαίνετε στο µετρό, στη Χαλκι-
δική, στους οικοδόµους. Τι νοµίζετε; Ότι θα σκύψουν το κεφάλι
µε αυτή τη βαρβαρότητα; Ή µήπως θα µας πείτε ότι είναι εκσυγ-
χρονισµός και ανταποκρίνεται στις σύγχρονες συνθήκες; Ευρω-
παϊκή Ένωση! Κανονικότητα δεν θέλετε; Να την η κανονικότητα!
Τη φέρνει η Νέα Δηµοκρατία και το υποστηρίζει.

Μάλιστα η Κυβέρνηση λέει ότι πήρε το µήνυµα των εκλογών.
Δεν είστε καλά! Το µήνυµα µάλλον το πήρατε ανάποδα. Να επι-
ταχύνουµε, λέει, τις µεταρρυθµίσεις. Παράδειγµα: Οι φοιτητές
στις εστίες. Έχετε κάποιο γνωστό παιδί που να µένει εκεί; Ψήνο-
νται στα δωµάτια, ψήνονται κυριολεκτικά, σε τριτοκοσµικές συν-
θήκες, δεν υπάρχει κλιµατισµός µέσα στον καύσωνα, σκορπιούς
βρίσκουν, κατσαρίδες!

Χιλιάδες φοιτητές σκέφτονται να συνεχίσουν τις σπουδές τους
και πάρα πολλοί τις παρατάνε, γιατί δεν αντέχει η οικογένεια να
πληρώνει ενοίκια, να πληρώνει όλα αυτά και µιλάτε για στήριξη,
κυρία Υπουργέ και οι υπόλοιποι, της δηµόσιας παιδείας! Ποια
στήριξη; Σύµφωνα µε τα δικά σας στοιχεία το 40% των φοιτητών
για να τα βγάλουν πέρα και µερικοί τα παρατάνε. Και έχετε βάλει
και το «4 συν 2» ή το «5 συν 3» για να ξεµπερδέψετε από το πα-
νεπιστήµιο. 

Χιλιάδες έχουν εξοργιστεί -δεν θέλω να τα επαναλάβω- µε τα
θέµατα των πανελληνίων, µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής, που
πετάει έξω περισσότερους απ’ όσους πέταγε πριν από τα πανε-
πιστήµια και ζητάµε να καταργηθεί για φέτος -και πάντα- µε
αυτές τις συνθήκες που δηµιουργήθηκαν. Πάρτε θέση. 

Και φέρνετε εσείς τώρα αυτήν τη σύµβαση. Όλα λυµένα στον
τοµέα της εκπαίδευσης και φέρνετε µία σύµβαση η οποία θα χει-
ροτερέψει την κατάσταση παντού! Κυριολεκτικά θα υπάρχει ασυ-
δοσία -που υπάρχει ήδη σε ένα βαθµό- σε σχέση µε τη µη
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αναγνώριση στην πραγµατικότητα του πτυχίου. 
Πήρατε το µήνυµα, λέτε. Θα πάρετε πολύ µεγαλύτερο! Και µην

κοιτάτε µόνο τα ποσοστά, αν και εκεί φάγατε όχι χαστούκι, όχι
σφαλιάρα, αλλά κάτι περισσότερο, γροθιές από τον Κάσιους
Κλέι, θα έλεγα! Και ένα από αυτά τα στοιχεία είναι και αυτό.

Σας λέω, όµως, το εξής: Να δεις τι σου έχω για µετά! Μην νο-
µίζετε ότι όλος αυτός ο κόσµος θα κάτσει στα αυγά του. Μπορεί
τώρα να επέλεξε την αποχή ή να επέλεξε όπως επέλεξε συγκε-
κριµένα πράγµατα, αλλά είναι τέτοια η ζωή και τέτοια η βαρβα-
ρότητα που έρχεται συνεχώς -το µήνυµα που πήρατε δηλαδή-
που θα ξεσηκωθεί και εµείς θα είµαστε στην πρώτη γραµµή,
όπως είµαστε πάντα.

Φάρµακα λοιπόν: Το µήνυµα το πήρατε, λέτε. Μέχρι 357% αύ-
ξηση. Γιατί; Μήπως µας σαµποτάρουν οι πολυεθνικές;

Και τώρα να απαντήσω σε ορισµένα επιµέρους των πολιτικών
αρχηγών που ειπώθηκαν, γιατί βγαίνεις από τα ρούχα σου καµµιά
φορά.

Ας αρχίσω από το νοµοθετικό δικαίωµα που έχει η αντιπολί-
τευση. Συµφωνούµε. Τι έκανε, όµως, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Κα-
ταθέσαµε πρόταση νόµου πεντακοσίων εξήντα πέντε σωµατείων
και µέσα σε πέντε χρόνια δεν ήρθε ποτέ για συζήτηση στη Βουλή.
Τώρα συνεχίζει και η Νέα Δηµοκρατία. Άρα η καµήλα να κοιτάει
και την καµπούρα της, όχι των άλλων µόνο, για να µην έχουµε τέ-
τοιες δηµαγωγίες.

Δεύτερον, φορολογικό για τους επαγγελµατίες. Τι λέει η έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Ότι τα µικροµεσαία στρώµατα
στην Ελλάδα, οι αυτοαπασχολούµενοι κ.λπ., είναι πάρα πολλοί
και γι’ αυτό πρέπει να ασκηθεί πολιτική τέτοια, ώστε να µειωθούν
για να µπουν στην αγορά όπως έχει γίνει παντού, για να υπάρξει
συγκέντρωση δηλαδή σε µια χούφτα πολυεθνικές. 

Αυτό δεν το ξέρετε; Δεν είναι κανένας εδώ; Δεν το ξέρουν
αυτοί που είναι λάτρεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Αυτό προ-
ωθείτε στην πραγµατικότητα. Το έκανε πράξη ο ΣΥΡΙΖΑ όταν
ήταν στην κυβέρνηση και το συνεχίζει τώρα πιο δυναµικά λίγο τη
Νέα Δηµοκρατία, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε πολλά µέτρα.

Για την παιδεία, καλά πού ζούµε κυριολεκτικά; Τι έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Ισοτίµησε τα πτυχία από τα κολλέγια. Ξεκίνησε, ο κ. Γαβρό-
γλου ήταν Υπουργός. Δεύτερον, τα µεταπτυχιακά επί πληρωµή,
όχι όλα, αλλά τα περισσότερα. Μιλάνε για τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια, για την πραγµατικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όµως
στην ερώτηση που κάναµε εµείς ξέρετε τι απάντησαν; Ότι βε-
βαίως είναι δικαίωµα να αναπτύσσεται επιχειρηµατική δράση και
στον χώρο των πανεπιστηµίων. Εποµένως, λίγο όχι τέτοια κοροϊ-
δία κυριολεκτικά.

Νέα Αριστερά: Η έξοδος από τα µνηµόνια, λέει, µας επέτρεψε
να αλλάξουµε κ.λπ.. Ερώτηµα στον κ. Χαρίτση που ήταν και
Υπουργός, να µας πει ένα νόµο που καταργήθηκε από τους επτα-
κόσιους µνηµονιακούς, όταν είχαµε έξοδο από τα µνηµόνια. Έφυ-
γαν τα µνηµόνια και µείνανε οι νόµοι. Τι Γιάννης; Τι  Γιαννάκης;
Μην παρεξηγηθούν οι Γιάννηδες, αν υπάρχει κανένας εδώ.

Τι ψήφιζαν πρώτοι οι του ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Χαρίτσης ήταν τότε
Υπουργός; Ξέρετε ποιο νόµο ψήφισαν πρώτοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, ελάτε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κλείνω µε αυτό.
Τη µείωση από 15% στο 10% της φορολογίας των διανεµοµέ-

νων κερδών. Αυτός ήταν ο πρώτος νόµος. 
Εποµένως, τελειώνω και λέω το εξής. Επειδή µας είπε ο κ. Χα-

ρίτσης ότι το έργο το έχουµε ξαναδεί, το έχουµε δει πολλές
φορές. Το σύστηµα θέλει δύο πόλους, όχι έναν. Όταν δεν τα βγά-
ζει πέρα ο ένας, να έρχεται ο άλλος να κάνει και τα ίδια και να τα
ντύνει και µε προοδευτικό πρόσωπο και ούτω καθεξής.

Όµως η αντιπολίτευση έχει αρχίσει όλα αυτά τα χρόνια και
κατά τη διάρκεια των εκλογών και είναι στον δρόµο. Εκεί θα κρι-
θούν τα περισσότερα και δεν θα περάσετε καλά. Σας το είχα πει
και προσωπικά ότι θα βρείτε τοίχο και οπλισµένο µε µπετόν και
αυτό είναι το λαϊκό κίνηµα και θα σπάσετε τα µούτρα σας, όπως
τα σπάσετε εκλογικά τουλάχιστον.

Εµείς, το ΚΚΕ, θα είµαστε εδώ για να αποκαλύπτουµε την αλή-
θεια και την πολιτική σας, αλλά είµαστε µπροστά και πρώτοι στον
δρόµο µαζί µε τους εργαζόµενους, τα λαϊκά στρώµατα, για την

απόκρουση της νέας επίθεσης και την ανατροπή αυτής της πο-
λιτικής. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τώρα έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Οικονοµόπουλος. 
Θα µιλήσετε µετά, κύριε Πλεύρη. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα σύµ-

βαση, που πολύ καθυστερηµένα έρχεται προς κύρωση στην ελ-
ληνική Βουλή µετά από είκοσι επτά χρόνια από την κατάρτισή της
και είκοσι πέντε από την έναρξη ισχύος της ως Σύµβασης Λισα-
βόνας για την αναγνώριση, επιχειρεί να λύσει ένα χρονίζον πρό-
βληµα, αυτό της οµοιοµορφίας αναγνώρισης των πτυχίων τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης µεταξύ των χωρών που εισέρχονται ως
συµπράττοντα µέρη στη σύµβαση. 

Ήδη από το προοίµιο αναφέρεται ρητά ότι πρόθεση της σύµ-
βασης είναι να γίνουν σεβαστές οι ιδιαιτερότητες και η ποικιλο-
µορφία των εκπαιδευτικών συστηµάτων κάθε χώρας, µιας και ως
πεδίο πολιτικής η τριτοβάθµια εκπαίδευση ανήκει στην αρµοδιό-
τητα κάθε χώρας και δεν ρυθµίζεται ευθέως από το ενωσιακό δί-
καιο. 

Προκειµένου να υπάρξει εναρµόνιση των πρακτικών αλλά και
των κανόνων τόσο εντός Ένωσης όσο και µε τις ήδη υπάρχουσες
διεθνείς συµβάσεις, παραδείγµατος χάρη της UNESCO, η πα-
ρούσα σύµβαση αναφέρει ρητά τις πέντε προηγηθείσες συµβά-
σεις από το 1953 ως και το 1990. Προκαλεί εντύπωση το γεγονός
ότι ακόµα και σήµερα µετά από εβδοµήντα έτη αυτή η εναρµό-
νιση δεν έχει επιτευχθεί. 

Οι νέες επιστήµες που αναδείχθηκαν από την αφάνεια, όπως
οι σχετικές µε τα ηλεκτρονικά, την πληροφορική, τις τηλεπικοι-
νωνίες και την τεχνητή νοηµοσύνη, πρόσφατα διεκδίκησαν και
τυχαίως κατέλαβαν όλο και ισχυρότερο καθεστώς αναγνώρισης
και αυτό συνεχίζεται ως σήµερα. 

Στις χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση υφίσταται ένας αδροµε-
ρής διχασµός ως προς την ιστορία των εκπαιδευτικών συστηµά-
των στον τοµέα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Σε ορισµένες εξ
αυτών η εκπαίδευση έχει συνέχεια αρκετών αιώνων όπως παρα-
δείγµατος χάριν στη Γαλλία, Γερµανία, Ιταλία κ.λπ., ενώ σε άλλες,
όπως και στη χώρα µας, αυτό δεν συµβαίνει. 

Στη νοµοθεσία µας οι όροι τριτοβάθµια εκπαίδευση, πανεπι-
στηµιακή εκπαίδευση, ανώτατη εκπαίδευση δεν ταυτίζονται,
πόσο µάλλον οι όροι «ανώτερη» και «επαγγελµατική εκπαίδευση».
Η σύγχυση που επικρατεί ακόµα και σήµερα στους συντάκτες
των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας και που έγινε φανερή
µε την περίπτωση των καλλιτεχνικών σχολών σχετικά µε τους
όρους αυτούς προκαλεί το εύλογο ερώτηµα: Είναι αποτέλεσµα
άγνοιας µόνο ή και σκοπιµότητας; Η σκοπιµότητα αφορά την πα-
ράκαµψη µε πλάγια µέσα του άρθρου 16 παράγραφος 5 του Συ-
ντάγµατος, προκειµένου να ιδρυθούν σχολές που θα χαρακτη-
ρίζονται ως τριτοβάθµιες, οπότε να είναι σαν πανεπιστήµια, σαν
ανώτατες, µιας και ο πολύς κόσµος δεν γνωρίζει τη διαφορά,
αλλά επίσηµα να µην είναι τα πανεπιστήµια ιδρυθέντα εντός Ελ-
λάδος, όπως αυτό επετεύχθη µε τον ν.5094 φέτος;

Έτσι αποκαλύπτεται µια συγκροτηµένη λογική στον σχεδιασµό
της Κυβέρνησης απέναντι στους υποβιβασµούς των παλαιών κα-
ταξιωµένων και ήδη τριτοβάθµιων σχολών, παραδείγµατος χάριν
των καλλιτεχνικών, και αναβάθµισης των κολλεγίων, που πλέον
θα θεωρούνται παραρτήµατα ξένων πανεπιστηµίων. Και έρχεται
η παρούσα σύµβαση να ολοκληρώσει την πανεπιστηµιοποίηση
κολλεγίων και άλλων παρεµφερών σχολών µε την αυτόµατη ανα-
γνώριση των ξένων πτυχίων.

Εύλογα θα ρωτήσει κάποιος: Είναι λάθος η ύπαρξη ιδιωτικών
πανεπιστηµίων; Πώς υπάρχουν σε άλλες χώρες; Η απάντηση
είναι προφανής. Η συνταγµατική πρόβλεψη στο άρθρο 16 παρά-
γραφος 5 για µη ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων δεν αποσκοπεί
στον άκριτο περιορισµό της οικονοµικής ελευθερίας, αλλά στην
προστασία αφ’ ενός των αδύναµων πολιτών και αφ’ ετέρου της
πανεπιστηµιακής κοινότητας από την εµπορευµατοποίηση της
παιδείας. 

Η δωρεάν φοίτηση και η αξιοκρατική εισαγωγή σε αυτά, καθώς
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και η κρατική επιχορήγηση είναι στοιχείο κοινωνικού κράτους και
πυλώνας προόδου και κοινωνικής εξέλιξης. Επιπλέον συµβάλλει
σηµαντικά στην αξιοποίηση του επιστηµονικού δυναµικού της
χώρας µας, που αλλιώς θα διαρρέει συστηµατικά στο εξωτερικό
επ’ ωφελεία των ξένων χωρών. 

Η καθυστέρηση έλευσης προς κύρωση της παρούσας σύµβα-
σης, η οποία δεν υπεισέρχεται σε ουσιαστικά ζητήµατα αντιστοι-
χίας τίτλων, όπως παραδείγµατος χάριν η διαδικασία της Μπο-
λόνια, αλλά είναι κυρίως διαδικαστική, αποκαλύπτει τον τρόπο
που λειτουργούσε και λειτουργεί το ελληνικό κράτος, όπου διά-
φορα συντεχνιακά συµφέροντα παρεµπόδιζαν ακόµη και την ανα-
γνώριση των πτυχίων ξένων πανεπιστηµίων σε εύλογο διάστηµα,
ταλαιπωρώντας τους ενδιαφερόµενους πολίτες και στερώντας
από το κράτος τις υπηρεσίες πολλών νέων επιστηµόνων, που στο
µεταξύ έβρισκαν απασχόληση εκτός Ελλάδος. 

Δηλαδή δεν µπορούσαµε να εκπληρώσουµε ούτε το άρθρο 3.2
της σύµβασης, που προβλέπει ότι κάθε µέρος θα διασφαλίζει ότι
οι διαδικασίες και τα κριτήρια που χρησιµοποιούνται για την αξιο-
λόγηση και αναγνώριση των τίτλων είναι διαφανή, συνεκτικά και
αξιόπιστα. 

Όµως η παρούσα σύµβαση µεριµνά για τα θεµελιώδη δικαιώ-
µατα των Ευρωπαίων πολιτών, όπως αυτά αποτυπώνονται στον
Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων, στα άρθρα 11 περί ελευθερίας
έκφρασης και πληροφόρησης, 13 περί ελευθερίας, τέχνης και
επιστήµης, 14 για το δικαίωµα εκπαίδευσης, 15 περί ελευθερίας
του επαγγέλµατος και δικαιώµατος στην εργασία. 

Δεν µεριµνά για τις κοινωνικές επιπτώσεις εφαρµογής τους
στο εκάστοτε µέρος, γιατί υποτίθεται ότι γι’ αυτές µεριµνά η κυ-
βέρνηση κάθε µέρους. Συνεπώς το πρόβληµα είναι πώς θα χρη-
σιµοποιηθεί η εν λόγω σύµβαση, δεδοµένων των συνθηκών και
των περιστάσεων στον τοµέα της παιδείας, που µόνο ευνοϊκές
δεν είναι για τη δηµόσια παιδεία, γιατί µπορεί να γίνει εργαλείο
υποστήριξης της αυτόµατης αποδοχής ξένων τίτλων, ενώ η ίδια
η σύµβαση δεν το επιβάλλει, καθώς περιέχει αρκετές δικλίδες
διαφοροποίησης για κάθε µέρος που διαθέτει συγκροτηµένη πο-
λιτική. 

Από αυτά έχετε διατυπώσει επιφύλαξη µόνο για το άρθρο 6.3.
Θεωρούµε ότι θα πρέπει να επανεξεταστεί το πεδίο αυτό, γιατί
αφορά πολλά σηµαντικά διαδικαστικά ζητήµατα. Διότι τέτοια συ-
γκροτηµένη πολιτική για την τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν έχουµε
δει ως τώρα στη χώρα µας.

Συνεπώς δεν αποκλείεται να συρθούµε κυριολεκτικά σε ανα-
γνώριση πολλών ξένων τίτλων σπουδών χωρίς επιφυλάξεις,
επειδή δεν θα µπορούµε να διατυπώσουµε σαφώς τους λόγους
διαφοροποίησης, όπως απαιτεί η σύµβαση.

Ας δούµε όµως και επί του κειµένου τα σηµεία που αξίζουν
προσοχής. 

Στο τµήµα I, «Ορισµοί για την τριτοβάθµια εκπαίδευση και την
ανώτατη εκπαίδευση», βλέπουµε ότι ταυτίζονται µεταξύ τους, σε
αντίθεση µε ό,τι ισχύει στη χώρα µας, όπου υπάρχουν τριτοβάθ-
µιες σχολές, όπως παραδείγµατος χάριν καλλιτεχνικές, που δεν
είναι πανεπιστηµιακές δηλαδή ανώτατες. 

Στρεβλώσεις όπως αυτή, υπάρχουν πολλές. Χρειάζεται η υιο-
θέτηση συνεπούς και συνεκτικής ορολογίας, µε σεβασµό στην
ιστορία κάθε σχολής ή φορέα παροχής εκπαίδευσης στην Ελ-
λάδα, αλλιώς και οι υπηρεσίες αναγνώρισης των τίτλων θα συµ-
φορηθούν, αλλά και τα δικαστήρια, λόγω της πολυπλοκότητας
των περιπτώσεων και της πολυδιάσπασης της νοµοθεσίας. 

Οι αρχές της δικαιοσύνης και της µη διάκρισης του άρθρου
IV.6 πώς θα εφαρµοστούν, αν δεν υπάρχουν ανάλογοι, αν όχι
όµοιοι, κανόνες; Άραγε θα καταργήσουµε και τις εξετάσεις εισα-
γωγής στα πανεπιστήµια σε αλλοδαπούς ενδιαφερόµενους,
επειδή σε κάποιες χώρες µπορεί να µην υπάρχουν; 

Οι µη παραδοσιακοί τίτλοι σπουδών του άρθρου IV.8 δεν ορί-
ζονται πουθενά, ενώ την εξάρτηση της αναγνώρισης από διµε-
ρείς συµφωνίες των µερών µε το ίδρυµα που έχει παράρτηµα στο
µέρος στο άρθρο IV.9 ανατρέπει όλη την προσπάθεια για εναρ-
µόνιση του πλαισίου, την οποία η παρούσα συµφωνία υποτίθεται
ότι προάγει.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αν και στο τµήµα V, που αφορά την αναγνώριση περιόδων

σπουδών, υπάρχουν ασάφειες και διαπνέεται από την ίδια αρχή
της διµερούς συµφωνίας, όπως στο προηγούµενο άρθρο, στο
τµήµα VI που αφορά την αναγνώριση τίτλων, επέρχεται αποσα-
φήνιση αφενός αλλά και αντίφαση από την άλλη πλευρά. Η δε-
σµευτικότητα, όταν µπορεί αυτή να καταλήξει σε συµβουλή, στο
άρθρο VI.4 κάνει την αναγνώριση να χάνει το νόηµά της. 

Τέλος, το Εθνικό Κέντρο Πληροφοριών πρέπει να έχει τέτοιες
αρµοδιότητες και διαδικασίες, ώστε να µην προκύψει πάλι το φαι-
νόµενο της χρονοβόρας διαδικασίας κατά την αναγνώριση τί-
τλων, oι αρµοδιότητες αυτές να µην έρχονται σε σύγκρουση µε
άλλες των πανεπιστηµίων ή άλλων φορέων και να είναι σαφώς
καθορισµένες, µιας και στη σύµβαση προβλέπεται η παράλληλη
αναζήτηση πληροφοριών από φορείς εκπαίδευσης. 

Δεν πρέπει να µας διαφεύγει το γεγονός ότι τα µεν κρατικά πα-
νεπιστήµια είναι αυτοδιοίκητα και σχετικά ανεξάρτητα, ενώ για
τις µη κρατικές οντότητες θα πρέπει να θεσπιστούν σαφείς κα-
νόνες για τη συµµετοχή τους στις εν λόγω διαδικασίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

κάποιος άλλος που θέλει τον λόγο; Όχι. Άρα κλείνουµε µε τον κ.
Πλεύρη.

Παρακαλώ, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βλέπω θέλετε να µιλήσει παραπάνω

κόσµος.
Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα να έρ-

θουµε στα του νοµοσχεδίου της συγκεκριµένης συνθήκης. 
Πραγµατικά, ειδικά από τους πολιτικούς Αρχηγούς που µίλη-

σαν, αλλά κυρίως από τις τοποθετήσεις, είναι σαν να µιλάµε για
κάτι άσχετο µε αυτό το οποίο ερχόµαστε να κυρώσουµε και να
ψηφίσουµε. 

Και προσπαθείτε να µας παρουσιάσετε ότι υπάρχουν δύο κό-
σµοι. Προφανώς υπάρχουν δύο κόσµοι. Ο ένας κόσµος είναι οι
σαράντα πέντε χώρες του Συµβουλίου της Ευρώπης που το
έχουν κυρώσει και είµαστε οι µοναδικοί που δεν το έχουµε κυ-
ρώσει από το Συµβούλιο της Ευρώπης -και άλλες δώδεκα χώρες
εκτός του Συµβουλίου της Ευρώπης- όπου όλοι αυτοί ως δια µα-
γείας ενδιαφέρονται για τα ιδιωτικά συµφέροντα, για τα funds,
δεν ενδιαφέρονται για την παιδεία. Είναι οι χώρες που έχουµε ως
πρότυπο και τις επικαλούµαστε ότι θέλουµε να είµαστε στο επί-
πεδο το εκπαιδευτικό το δικό τους. Και είστε όλοι εσείς, από το
πανεπιστήµιο που ήµασταν µαζί και θέλετε να µπαίνουν όλοι
ελεύθερα στο πανεπιστήµιο, να τελειώνουν όποτε θέλουν το πα-
νεπιστήµιο και µετά να έχετε άγχος γιατί ενδεχοµένως στις αξιο-
λογήσεις δεν έχουµε το πανεπιστήµιο το οποίο επιθυµούµε.

Και είναι πολύ σηµαντικό να µην υποτιµούµε το ελληνικό Πα-
νεπιστήµιο. Και αυτή τη στιγµή µε αυτήν την Κυβέρνηση, την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη -επειδή ειπώθηκαν πάρα πολλά θέµατα
αναφορικά µε το τι έχει κάνει- και τη συγκεκριµένη ηγεσία του
Υπουργείου, την Υφυπουργό που παρίσταται και τον Υπουργό κ.
Πιερρακάκη, έχουµε το µεγαλύτερο προϋπολογισµό που υπήρξε
ποτέ για το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Να δούµε τα νούµερα του
προϋπολογισµού συγκριτικά µε αυτά που παραλάβαµε το 2019. 

Συνεπώς η συγκεκριµένη σύµβαση, η συγκεκριµένη συνθήκη
έρχεται να λύσει ένα θέµα που προέκυψε και στον υπάρχοντα
χρόνο, όπως πολύ σωστά ανέπτυξε και ο εισηγητής µας, που έχει
να κάνει µε τις αλλαγές που έγιναν το 2022 για τον ΔΟΑΤΑΠ. 

Δεν έχει καµµία σχέση µε την έννοια, τη λειτουργία εδώ των
µη κερδοσκοπικών ιδρυµάτων. Έχει τον τρόπο που θα διαχειρι-
στούν Έλληνες φοιτητές, δηλαδή άτοµα τα οποία βρίσκονται
αυτή τη στιγµή στο εξωτερικό και είναι άτοµα -γιατί αρέσκεστε
να το λέτε αυτό- και των λαϊκών οικογενειών, ώστε µέσα σε ένα
πλαίσιο, όπως ορίζει η συνθήκη, να µπορέσουν να λυθούν θέµατα
που συνδέονται µε τα δικαιώµατά τους, χωρίς να γίνεται καµµία
απολύτως παρέµβαση στο Σύνταγµα, να µην γίνεται καµµία απο-
λύτως παρέµβαση στις διαδικασίες τις οποίες έχουµε.

Για το δηµόσιο πανεπιστήµιο έχουµε δείξει το ενδιαφέρον και
το δείχνουµε συνέχεια, δίνοντας επιπλέον χρήµατα. Αντιστοίχως,
τις αλλαγές που θέλουµε να κάνουµε, τις έχουµε φέρει εδώ και
τις έχουµε υποστηρίξει και για τη λειτουργία των παραρτηµάτων
και έχουµε προαναγγείλει ότι επιθυµούµε και την αναθεώρηση
του άρθρου 16. Όµως, αυτό το οποίο έρχεται σήµερα να ψηφι-
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στεί δεν έχει καµµία απολύτως σχέση µε όλη αυτή την κουβέντα
που αναπτύσσεται. Είναι καθαρά να λυθούν θέµατα που σχετίζο-
νται µε πανεπιστήµια, τα οποία λειτουργούν στο εξωτερικό και
πανεπιστήµια στα οποία βρίσκονται οι Έλληνες φοιτητές.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον κ. Φάµελλο. Στον ΣΥΡΙΖΑ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε µια τροµακτική ευαισθησία στο
Σύνταγµα και µας λέτε συνεχώς ότι «αυτό το οποίο φέρνετε είναι
αντισυνταγµατικό», «αυτό το οποίο είναι αντισυνταγµατικό». Ο κ.
Φάµελλος µάς κάλεσε από εδώ να παραβιάσουµε το Σύνταγµα.
Μας είπε ότι δεν συζητάµε τις προτάσεις νόµου του ΣΥΡΙΖΑ που
είναι για το φορολογικό και για την ακρίβεια και επικαλείται ότι
είναι κάτι τυπικό, το άρθρο 73 παρ. 3 του Συντάγµατος. Δεν χρει-
άζεται γνώσεις νοµικών. Χρειάζεται απλή γνώση ανάγνωσης.
Καµµία πρόταση νόµου ή τροπολογία ή προσθήκη δεν εισάγεται
για συζήτηση αν προέρχεται από τη Βουλή -άρα από εµάς εδώ
τους Βουλευτές και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση- εφόσον συ-
νεπάγεται σε βάρος του δηµοσίου και των άλλων φορέων του δη-
µοσίου δαπάνες ή ελάττωση εσόδων ή της περιουσίας του, για
να δοθεί µισθός ή σύνταξη, γενικά όφελος σε κάποιο πρόσωπο.
Αυτό γιατί είχε µπει στο Σύνταγµα; Διότι ακριβώς γνώριζε από
τότε ο συντακτικός νοµοθέτης ότι η Αντιπολίτευση µε πολύ µε-
γάλη άνεση µπορεί να φέρνει σχέδια νόµου και να λέει να καταρ-
γηθούν οι φόροι, να µην παίρνουµε κανέναν φόρο, να αυξήσουµε
τους µισθούς 300%. Έρχεται, λοιπόν, ο συντακτικός νοµοθέτης
από τότε και σοφά λέει ότι οι προτάσεις νόµου που συνδέονται
µε δαπάνες ή απώλεια εσόδων και είναι να δοθούν σε συγκεκρι-
µένες κατηγορίες δεν εισάγονται στη συζήτηση.

Σας ρωτώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ: Πέντε χρόνια ως κυβέρνηση φέ-
ρατε εσείς πρόταση της Αντιπολίτευσης µε αυτά τα περιεχόµενα
για συζήτηση;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έκανε η Αντιπολίτευση πρό-
ταση;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πρόταση νόµου είµαι βέβαιος ότι θα
έχει καταθέσει το ΚΚΕ. Σας το λέω από τώρα. Σε κάθε κοινοβου-
λευτική θητεία έρχεται και καταθέτει µια σειρά από προτάσεις.

Φέρατε καµµία προς συζήτηση; Όχι. Γιατί δεν φέρατε; Διότι
αυτό ακριβώς µας λέει το Σύνταγµα. Έρχεστε και λέτε, λοιπόν,
εδώ τι τώρα; Το γνωρίζετε ότι το ορίζει το Σύνταγµα. Το κάνατε
πράξη οι ίδιοι, όταν ήσασταν κυβέρνηση. Τι έρχεστε, όµως, τώρα
εσείς να πείτε; Ότι φιµώνεστε και δεν µπορείτε να συζητήσετε
τις προτάσεις σας, επειδή, δήθεν, δεν έρχονται προς συζήτηση.
Με συγχωρείτε, αυτές τις προτάσεις δεν τις συζητάτε όταν συ-
ζητούνται τα αντίστοιχα νοµοσχέδια, όταν συζητηθείτε ο προϋπο-
λογισµός, όταν συζητούνται νοµοσχέδια των αρµόδιων Υπουρ-
γείων;

Άρα το Σύνταγµα δεν θα το επικαλείστε αλά καρτ. Δεν µπορεί
να έρχεστε εδώ κάθε φορά να µας κάνετε ενστάσεις αντισυντα-
γµατικότητας -µετά αυτές οι ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας
να δούµε τι τύχη θα έχουν στα δικαστήρια- και να έρχεστε εσείς
και να προτείνετε κάτι που είναι προδήλως αντισυνταγµατικό.
Διότι και στα πανεπιστήµια της νοµικής αυτά µαθαίναµε, ότι αυτή
ήταν η βούληση του συντακτικού νοµοθέτη. Επειδή µπορεί να
υπάρχει, ενδεχοµένως, ένας εύκολος λαϊκισµός στις εξαγγελίες,
αυτός ο λαϊκισµός δεν µπορεί να µεταφέρεται στη Βουλή µε προ-
τάσεις νόµου, οι οποίες έχουν τέτοιο περιεχόµενο.

Η δε επίκληση των εκθέσεων του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους που λέτε ότι έχουν, χωρίς να µπω στην ουσία τους, οι
ίδιες αυτές του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους σας απαντούν
µε το άρθρο 73 παράγραφος. 3. Γιατί σας απαντούν; Διότι σας
λένε τι έσοδα χάνουµε και τι επιβαρύνσεις έχουµε. Άρα εκ των
πραγµάτων εµπίπτει ακριβώς στην κατηγορία του άρθρου 73 πα-
ράγραφος. 3. Αν θέλετε σε µια συντακτική αναθεώρηση να το συ-
ζητήσουµε για να µπορεί να έρχεται οτιδήποτε. 

Όταν, όµως, υπάρχει αυτή η πρακτική που δεν είναι µια πρα-
κτική εθίµου, αλλά είναι µια πρακτική που πηγάζει απευθείας από
το Σύνταγµα, θα πρέπει να σεβόµαστε το Σύνταγµα.

Συνεπώς να ενηµερώσετε και τον Πρόεδρό σας ή τώρα που βρί-
σκεται στο εξωτερικό ή όταν γυρίσει από το εξωτερικό ότι το Σύ-
νταγµά µας ορίζει τα συγκεκριµένα και θα ήταν πολύ πιο σηµαντικό
ο ίδιος ο Πρόεδρός σας, κάνοντας αναρτήσεις, να µας πει για τα
«µαύρα» χρήµατα, αν υπήρχαν στον ΣΥΡΙΖΑ του κ. Τσίπρα. 

Επειδή τον βλέπω να έχει µια µεγάλη ευαισθησία, να τον ενη-
µερώσω –γιατί µπορεί να µην το γνωρίζει- ότι ο κ. Καλογρίτσας
στις καταθέσεις στις εξεταστικές και προανακριτικές επιτροπές
δήλωσε ότι έπαιρνε µαύρες σακούλες και πήγαινε στα ταµεία του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχει µηνυθεί ακόµα από κανένα όργανο του ΣΥΡΙΖΑ,
άρα πλέον ως Πρόεδρος, αφού µαθαίνει αυτήν την πληροφορία,
φαντάζοµαι ότι µε το που θα γυρίσει θα τον µηνύσει, γιατί δεν
µπορεί να συκοφαντείται το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ, κατά τη δική σας
θέση, ότι έρχονταν µαύρες σακούλες µε χρήµατα και να µην έχει
µηνυθεί ακόµα αυτός που τα είπε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-

τό. Δεν έχετε δικαίωµα, κύριε Καλαµατιανέ. Έχει µιλήσει…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μας ρώτησε

κάτι. Να µην απαντήσουµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ τώρα. Κύριε Καλαµατιανέ, δεν γίνονται αυτά. Δεν υπάρχει
στη διαδικασία αυτό το δικαίωµα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ένα λεπτό
για να δώσω µια απάντηση. Είµαι Κοινοβουλευτικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε
µε λίγο. Για να µην ανοίξουµε τον διάλογο…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ελάτε τώρα,
κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό.
Η διαδικασία είναι διαδικασία. Δεν το επιτρέπει. Ούτε λεπτό δεν
µπορείτε να µιλήσετε. Ο Κανονισµός λέει το εξής…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα δώσω
ένα λεπτό σε εσάς και ένα λεπτό στον κ. Κατρίνη, µετά θα µιλήσει
ο κύριος Υπουργός και θα κλείσει η διαδικασία.

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Επειδή ανα-

φέρθηκε ο κ. Πλεύρης στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, του λέω το εξής σχετικά
µε τις προτάσεις νόµου: Μα, ακριβώς, θέλουµε την εφαρµογή
του Συντάγµατος. Οµολογήσατε προηγουµένως ότι οι προτάσεις
νόµου που καταθέσαµε έχουν τις εκθέσεις του Γενικού Λογιστη-
ρίου. Άρα, επειδή µας κατηγορείτε ότι δήθεν εµείς δεν θέλουµε
να τις συζητήσουµε στη Βουλή, το αντίθετο. Είπε ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτης Φάµελλος
ότι η διαδικασία είναι αυτή, να συζητήσουµε τις προτάσεις νόµου
όπως ορίζει το άρθρο 85 του Κανονισµού της Βουλής και επό-
µενα. Υπάρχουν οι εκθέσεις του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους. Αν θέλετε, λοιπόν, έχετε το δικαίωµα, µπορείτε, το Σύνταγ-
µα το επιτρέπει να συζητήσετε αυτές τις προτάσεις όπως ορίζουν
το Σύνταγµα και οι νόµοι και ο Κανονισµός της Βουλής µε το
άρθρο 85 και επόµενα. Πολύ απλό.

Είπε, όµως, και κάτι άλλο. «Πάµε να συζητήσουµε ό,τι θέλετε,
όπου θέλετε». Επειδή υπήρχε µια δηµόσια συζήτηση, λοιπόν, για
το αν ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει ή δεν θέλει να συζητηθούν οι προτάσεις,
σας λέµε ευθαρσώς ότι δεν φοβόµαστε τίποτα, ίσα-ίσα που θέ-
λουµε να αποκαλυφθεί η αλήθεια και να συζητήσουµε ενώπιον
του Κοινοβουλίου και ενώπιον ολόκληρου του ελληνικού λαού για
τις προτάσεις µας που και κοστολογηµένες είναι και συγκεκριµέ-
νες είναι και θα δώσουν «ανάσα» στον ελληνικό λαό, πράγµα το
οποίο εσείς δεν θέλετε. 

Όσο για τα µαύρα ταµεία, κύριε Πλεύρη, το κόµµα το οποίο
χρωστά 500 εκατοµµύρια ευρώ σε τράπεζες και ψηφίζει χαριστι-
κές διατάξεις για τραπεζίτες και επιχειρηµατίες δεν θα µιλάει για
µαύρα για τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
τρίνη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να ακούµε
τα νοµοθετικά αντανακλαστικά του Εκπροσώπου της Νέας Δη-
µοκρατίας. Δεν µας είπε, όµως, ο Εκπρόσωπος της Κυβέρνησης
-που θέλει κοστολογηµένες προτάσεις και προτάσεις που έχουν
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έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου- γιατί, κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δη-
µοκρατία δεν έφερε προς συζήτηση την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για
την Ενιαία Αρχή Καταναλωτή, για να µετριαστούν οι επιπτώσεις
της ακρίβειας. Γιατί δεν αποδέχτηκε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για
επαναφορά του ΕΚΑΣ που ήταν κοστολογηµένη –το παραδέ-
χθηκε ο κ. Μητσοτάκης- για να στηριχθούν οι χαµηλοσυνταξιού-
χοι; Γιατί δεν δέχτηκε να συζητήσει την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για
την προστασία της αγροτικής γης και την προστασία της πρώτης
κατοικίας; Γιατί δεν δέχτηκε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για την
επαναφορά του επιδόµατος βαρέων και ανθυγιεινών στο ΕΣΥ,
που η ίδια η κυβέρνηση έχει συστήσει επιτροπή Μπεχράκη και το
εισηγείται; Γιατί για όλα αυτά, λοιπόν, τα οποία είναι συγκεκρι-
µένες προτάσεις που ανακουφίζουν τους πολίτες και κατηγορίες
εργαζοµένων, συνταξιούχων, καταναλωτών, για όλα αυτά εσείς
τα προηγούµενα πέντε χρόνια είχατε σταθερά αρνητική θέση και
δεν συζητάτε τίποτα; Το µόνο που συζητάτε είναι µετεκλογικά να
φορολογήσετε τους επαγγελµατίες που δεν το είχατε πει προ-
εκλογικά και αυτό δείχνει την ασυνέπεια, την αναξιοπιστία και το
πώς υφαρπάξατε την ψήφο των πολιτών, αλλά την απάντηση την
πήρατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα θα πάρει ο κύριος Υπουργός και κλείνει η διαδικασία.

Ο Βουλευτής κ. Χρήστος Δερµεντζόπουλος ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να µπορώ να πω ότι

προσέρχοµαι στο Σώµα για να συζητήσουµε την κύρωση της
Συµβάσης της Λισαβόνας µε ένα αίσθηµα ικανοποίησης, αλλά
κάτι τέτοιο θα ήταν ψευδές. Και θα ήταν ψευδές υπό την έννοια
του ότι η καθυστέρηση της κύρωσης της συγκεκριµένης σύµβα-
σης έρχεται και αντανακλά κάτι σε σχέση µε το πόσα χρόνια χρει-
άστηκε κάποια πράγµατα να µπορέσουν να ωριµάσουν στον
εγχώριο δηµόσιο διάλογο, αντανακλά κάτι σε σχέση µε το πόσα
χρόνια χρειάζεται για να µπορούµε να κάνουµε το αυτονόητο. 

Είναι το αυτονόητο υπό την έννοια -και αξίζει κάποιος να ξεκι-
νήσει από αυτό- ότι σαράντα έξι από τα σαράντα επτά κράτη-
µέλη του Συµβουλίου της Ευρώπης έχουν κυρώσει τη Σύµβαση.
Η προτελευταία χώρα του Συµβουλίου της Ευρώπης, το Μονακό,
προσχώρησε στις 6-3-2023, την έθεσε σε ισχύ την 1-5-2023 και
σηµειώνεται ότι δεν έχει πανεπιστήµιο. Πέρα από τα κράτη-µέλη
του Συµβουλίου της Ευρώπης τη σύµβαση την έχουν κυρώσει και
άλλα κράτη. Διαβάζω: Αυστραλία, Καναδάς, Νέα Ζηλανδία, Βα-
τικανό, Ισραήλ, Λευκορωσία, Καζακστάν, Κιργιστάν, Τατζικιστάν,
Τουρκµενιστάν. Άρα, αυτοί που σήµερα την αρνούνται λένε «όχι,
ούτε µετά το Τατζικιστάν και το Τουρκµενιστάν».

Αν έπρεπε να βάλω έναν τίτλο, θα έλεγα «ακαδηµαϊκός παλε-
οηµερολογιτισµός» και αυτό ακριβώς είναι, το οποίο οφείλουµε
να αντιπαλέψουµε. Γιατί στο τέλος της ηµέρας ερχόµαστε εδώ
και διεξάγουµε µία συζήτηση η οποία δεν είναι πραγµατικών δε-
δοµένων, είναι επί fake news. Ποια είναι τα fake news; Λέτε ότι η
Σύµβαση της Λισαβόνας έρχεται σήµερα και θα έχει -κάποιοι
είπαν- τραγικές επιπτώσεις. Η σύµβαση επί της ουσίας για το εγ-
χώριο δίκαιο δεν έχει επιπτώσεις. Όλα τα κοµµάτια ό,τι έπρεπε
να έχουµε κάνει τα έχουµε ήδη κάνει. Έχουν ήδη νοµοθετηθεί σε
πρότερα νοµοθετήµατα, ν.4957/2022 και ν.5094/2024. 

Ο ΔΟΑΤΑΠ έχει ήδη κάνει εξαιρετική δουλειά σε σχέση µε την
ταχύτητα της αναγνώρισης πτυχίων του εξωτερικού. Εγώ θέλω
να πω συγχαρητήρια στον κ. Ορέστη Καλογήρου που κάθεται
εκεί. Είναι ο Πρόεδρος του ΔΟΑΤΑΠ και είναι η ψυχή αυτής της
προσπάθειας. Θέλω να του δώσω δηµοσίως συγχαρητήρια γιατί
οι περισσότεροι από εµάς που έχουµε περάσει από το παλιό ΔΙ-
ΚΑΤΣΑ γνωρίζουµε τι ήταν αυτό. Κάφκα. Η απόλυτη καθυστέ-
ρηση. Να πρέπει τώρα να αποδείξει κάποιος, που ενδεχοµένως
να έχει τελειώσει την Οξφόρδη ή το Κέιµπριτζ, τη ισοδυναµία του
πτυχίου του πώς και τι και µε ποιες γραφειοκρατικές διαδικασίες
και σε εννέα βήµατα. Ένα χάος! Το χάος αυτό, λοιπόν, ξεκίνησε

να λύνεται. Εγώ θα πω λύθηκε. Η τελευταία νοµοθετική εκκρεµό-
τητα η οποία υπήρχε σε σχέση µε τη Λισαβόνα καλύφθηκε στον
τελευταίο νόµο και αφορά στην αναγνώριση περιόδων σπουδών. 

Δεύτερος τίτλος fake news που είπατε κάποιοι: «Θα αναγνω-
ρίζονται περίοδοι σπουδών για Έλληνες». Μας, το λέει ξεκάθαρα
ο νόµος που ψηφίσαµε µαζί εδώ. Αλλογενείς, αλλοεθνείς, στα ξε-
νόγλωσσα. Αυτές είναι οι περίοδοι σπουδών που ερχόµαστε να
αναγνωρίσουµε. Και προσθέτω ότι µέσα στη σύµβαση έχει µπει
µία πάρα πολύ συγκεκριµένη επιφύλαξη σε σχέση µε τα κολλέ-
για. Η σύβαση έχει επιφύλαξη στο άρθρο 6.3 η οποία είναι ξεκά-
θαρα αποτυπωµένη πάνω στο κείµενο. Παρ’ όλα αυτά, όµως, από
εδώ, από αυτό το Βήµα ακούσαµε κάποιους να µιλάνε για τα κολ-
λέγια µε τα ίδια τσιτάτα. 

Και λέω στην αρχή, αποδίδοντας τη λύπη µου, ότι ακούω ξανά
ένα επιχείρηµα το οποίο είναι το ίδιο από τα χρόνια που ήµουν κι
εγώ ο ίδιος φοιτητής. Λέτε σήµερα: «Εξισώνονται τα τριετή πτυ-
χία µε τα πενταετή». Κάνει αυτό το ΔΟΑΤΑΠ; Κατ’ αρχάς το ΔΟ-
ΑΤΑΠ κάνει αυτή τη δουλειά της αντιστοίχισης εδώ και δύο
χρόνια. Ο κ. Φάµελλος χαρακτήρισε την κύρωση της διεθνούς
σύµβασης αντισυνταγµατική. Έχει προκύψει κάτι τέτοιο κατά την
τελευταία διετία στις εκτελεστές διοικητικές πράξεις του ΔΟΑ-
ΤΑΠ ως προς την αντιστοίχιση των ακαδηµαϊκών δικαιωµάτων
των φοιτητών; Κρίθηκε κάτι αντισυνταγµατικό ή αυτό γίνεται και
τελείται κανονικότατα τα τελευταία δύο χρόνια, επειδή, φυσικά,
είναι απολύτως συµβατό µε το συνταγµατικό κείµενο. 

Απλά εδώ είµαστε στο γνωστό ανέκδοτο αυτού που οδηγεί στο
αντίθετο ρεύµα κι ακούει στο ραδιόφωνο ότι υπάρχει κάποιος
που οδηγεί στο αντίθετο και ρεύµα. Και µονολογεί: «Μόνο ένας;». 

Επιµένουµε και εµµένουµε στην ίδια στρατηγική κάποιοι, στο
ίδιο λεξιλόγιο, στις ίδιες αναφορές που ίσχυαν από τα χρόνια που
ήµουν εγώ φοιτητής. Δεν µπορεί είκοσι πέντε χρόνια µετά να
υπάρχουν τα ίδια τσιτάτα, διότι ο κόσµος προχωράει, ο κόσµος
έχει τρέξει. Ακούστηκε και το εξαιρετικά ενδιαφέρον ως κριτική
«αιφνιδιάσατε». Εδώ περάσαµε από τον Κάφκα στον Ιονέσκο,
έχουµε είκοσι πέντε χρόνια καθυστέρηση και έχουµε «αιφνιδιά-
σει» που φέρνουµε τη σύµβαση αυτή για κύρωση. Γιατί τη φέρ-
νουµε τώρα; Έχουµε καθυστερήσει και τη φέρνουµε τώρα, γι’
αυτό. Έχουµε καθυστερήσει πάρα πολλά χρόνια. Αυτή είναι µια
δουλειά η οποία εκκρεµούσε να γίνει µε το τελευταίο της κοµµάτι
να είναι αυτό που ψηφίστηκε στον τελευταίο νόµο και πλέον ήµα-
σταν έτοιµοι να το κάνουµε. Δυστυχώς, αργήσαµε πάρα πολύ.
Δυστυχώς, θα είµαστε οι τελευταίοι. Ευτυχώς, δεν θα αργήσουµε
άλλο. Και υπό αυτή την έννοια, κυρίες και κύριοι, θα πρέπει να
µπορέσουµε να σπάσουµε όλα αυτά τα εύκολα συνθήµατα στον
χώρο της εκπαιδευτικής πολιτικής, γιατί έγινε επίκληση πολλών
πραγµάτων.

Εγώ θα πω ότι άκουσα κάτι από τον κ. Φάµελλο και χάρηκα.
Είναι το µόνο στοιχείο χαράς σήµερα, από όλα όσα άκουσα από
την Αντιπολίτευση. Επικαλέστηκε τα αποτελέσµατα της PISA. Τα
αποτελέσµατα της PISA του ΟΟΣΑ µας έχουν προβληµατίσει και
εµάς, αλλά χαίροµαι που ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ επικαλείται την PISA του ΟΟΣΑ. Θα ήθελα,
φυσικά, να µεταβιβάσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ την άποψη επίκλησης των αποτελεσµάτων της
PISA του ΟΟΣΑ και στη συνδικαλιστική τους παράταξη στη ΔΟΕ
και στην ΟΛΜΕ για να µην παρεµποδίζουν τη διεξαγωγή των συ-
γκεκριµένων διαγωνισµών. Θα ήθελα να µπορούµε όλοι να πούµε
ότι αυτός ο διαγωνισµός µετράει πράγµατα τα οποία είναι ου-
σιώδη. Και όταν θα έρθει ο ΟΟΣΑ εφόσον κάνει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση επίκληση των αποτελεσµάτων του, να προτείνει
συγκεκριµένα πράγµατα, γιατί έχουµε ζητήσει συγκεκριµένη µε-
λέτη, θα ήθελα να µπορέσουµε να τα συζητήσουµε όλοι µαζί εδώ
και να τα ψηφίσουµε και µαζί αν όλοι το πονάµε το θέµα της εκ-
παίδευσης και της παιδείας στη χώρα µας. Εκτός και αν όλοι ψά-
χνουµε να βρούµε τα εύκολα συνθήµατα. 

Ο κ. Χαρίτσης, ας πούµε, µίλησε για πλούσιους και φτωχούς,
επικαλέστηκε δε και τα θέµατα των εξετάσεων. Εγώ από ό,τι θυ-
µάµαι -και θα ήθελα να το πω αυτό στον κ. Χαρίτση και στην Νέα
Αριστερά-, υπάρχει µια ανεξάρτητη αρχή η οποία διεξάγει τις εξε-
τάσεις. Δεν ξέρω αν όταν υπηρετήσατε εσείς στο Υπουργείο Παι-
δείας ασκούσατε κάποια επιρροή στην ανεξάρτητη αρχή ως
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προς τα θέµατα των εξετάσεων. Πάντως εµείς δεν το κάνουµε.
Οπότε το να έρχεστε εδώ σήµερα και να αναφέρετε τη δυσκολία
ή την ευκολία των θεµάτων ως στοιχείο κριτικής στην Κυβέρνηση
µειώνει το κύρος της ανεξάρτητης αρχής που βάζει τα θέµατα ή
αντανακλά τη δική σας πολιτική όταν υπηρετήσατε; Γιατί ένα από
τα δύο είναι. Γιατί αυτό στην πραγµατικότητα είναι λαϊκισµός και
µάλιστα, από το κάτω ράφι, επιτρέψτε µου να πω. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά στα υπόλοιπα θέµατα τα οποία ακούστη-
καν πολύ απλά εδώ ερχόµαστε να λύσουµε εκκρεµότητες. Η
ναυαρχίδα ήταν, είναι και θα είναι το ελληνικό δηµόσιο πανεπι-
στήµιο όπως είναι σε κάθε χώρα το αντίστοιχο δηµόσιο πανεπι-
στήµιο. Αλλά, συγγνώµη, τι ακριβώς φοβόµαστε; Έχει αυξηθεί η
χρηµατοδότηση του ελληνικού δηµοσίου πανεπιστηµίου προς τα
λειτουργικά του κατά 50% τα τελευταία χρόνια, από τον απόλυτο
πάτο που το πήραµε το 2018, γιατί αυτοί ήταν οι αριθµοί. Έχει
προστεθεί ένα ταµείο ανάκαµψης από πάνω. Δίνουµε ευελιξίες.
Στον τελευταίο νόµο βάλαµε άρθρα τα οποία συµφωνήσαµε µε
τη σύνοδο των πρυτάνεων και ήταν προτάσεις του ίδιου του δη-
µοσίου πανεπιστηµίου. Τα ζήτησε η ίδια η ακαδηµαϊκή κοινότητα.
Όπως η ίδια η ακαδηµαϊκή κοινότητα παρεµπιπτόντως σε σχέση
µε την αναγνώριση που προκύπτει, εκεί που αναφέρατε κάποιοι
τα τριετή σε πενταετή και ποια είναι τα αντισταθµιστικά, τα έξτρα
που ζητάµε, οι καθηγητές του ελληνικού δηµοσίου πανεπιστηµίου
έρχονται στο ΔΟΑΤΑΠ να προτείνουν ποια θα είναι τα έξτρα αντι-
σταθµιστικά για να µπορέσει να προκύψει ακαδηµαϊκή αναγνώ-
ριση. Το δηµόσιο πανεπιστήµιο έρχεται να κάνει αυτή τη δουλειά.
Αλλά εδώ στην πραγµατικότητα ακόµη και τώρα είκοσι πέντε χρό-
νια µετά είµαστε στο σύνθηµα. Δεν ξέρω, ίσως φανταζόµαστε,
µιας και είµαι και θρησκευµάτων, ότι έπρεπε να το κάνουµε σαν
τις οικουµενικές συνόδους, όπου συζητήσαµε και τον αρειανισµό
και το 325 στην Πρώτη Οικουµενική Σύνοδο και στη Δεύτερη Οι-
κουµενική Σύνοδο το 381. Καλό, όµως, είναι σε κάποια πράγµατα,
σε έναν κόσµο που τρέχει γρηγορότερα να µπορούµε να συµφω-
νούµε στα βασικά και στα ουσιώδη. Όλες οι άλλες χώρες του
Συµβουλίου της Ευρώπης το έχουν κυρώσει. Μήπως να φύγουµε

από το σύνθηµα και να πάµε στην ουσία; Γιατί αυτή δεν είναι ούτε
µία κακιά νεοφιλελεύθερη συµφωνία, όπως θέλουν να την βαφτί-
σουν κάποιοι ούτε κάτι άλλο. Είναι το αυτονόητο που έκαναν
όλοι. Και το αυτονόητο που έκαναν όλοι είναι η δουλειά που πρέ-
πει να κάνουµε, να κλείσουµε τις εκκρεµότητες του χθες από τη
µία και από την άλλη να ανταποκριθούµε στα διακυβεύµατα και
στα τεράστια ερωτήµατα του αύριο. 

Κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα δεν µπορεί άλλο να περιµένει.
Πάµε µαζί να διορθώσουµε κάποια πράγµατα, ας µπορέσουµε να
συµφωνήσουµε στα αυτονόητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου των σχεδίων νόµου
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

Προχωρούµε στην ψήφιση η οποία περιλαµβάνει την αρχή,
τρία άρθρα, το προτελευταίο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού:
«Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για την
αναγνώριση των τίτλων σπουδών σχετικά µε την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια». 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία,
παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

17616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για την
αναγνώριση των τίτλων σπουδών σχετικά µε την τριτοβάθµια

εκπαίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Άρθρο τρίτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού: «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης για την αναγνώριση των τίτλων σπουδών σχετικά µε την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την αναγνώριση των τίτλων σπουδών σχετικά µε την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο πρώτο Κύρωση Σύµβασης
ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ ΤΩΝ ΤΙΤΛΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ

ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ ΣΤΗΝ ΕΥΡΩ-
ΠΑΪΚΗ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ

Προοίµιο
Τµήµα Ι / Άρθρο 1 Ορισµοί
Τµήµα ΙΙ / Άρθρα ΙΙ.1, ΙΙ.2, ΙΙ.3 Η αρµοδιότητα των αρχών
Τµήµα ΙΙΙ / Άρθρα ΙΙΙ.1, ΙΙΙ.2, ΙΙΙ.3, ΙΙΙ.4, ΙΙΙ.5 Βασικές αρχές

που σχετίζονται µε την αξιολόγηση των τίτλων σπουδών
Τµήµα IV / Άρθρα IV.1, IV.2, IV.3, IV.4, IV.5, IV.6, IV.7, IV.8, IV.9

Αναγνώριση τίτλων σπουδών που εξασφαλίζουν πρόσβαση στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση

Τµήµα V/ Άρθρα V.1, V.2, V.3 Αναγνώριση περιόδων σπουδών
Τµήµα VΙ / Άρθρα VI.1, VI.2, VI.3, VI.4, VI.5 Αναγνώριση τίτλων

τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
Τµήµα VII Αναγνώριση των τίτλων σπουδών προσφύγων, εκτο-

πισµένων ατόµων και ατόµων σε κατάσταση ανάλογη µε εκείνη
των προσφύγων

Τµήµα VIII / Άρθρα VIII.1, VIII.2 Πληροφορίες για την αξιολό-
γηση των ιδρυµάτων και προγραµµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης

Τµήµα ΙΧ / Άρθρα ΙΧ.1, ΙΧ.2, ΙΧ.3 Πληροφορίες για θέµατα ανα-
γνώρισης

Τµήµα Χ / Άρθρα Χ.1, Χ.2, Χ.3 Μηχανισµοί εφαρµογής
Τµήµα ΧΙ/ Άρθρα ΧΙ.1, Χ1.2, Χ1.3, ΧΙ.4, Χ1.5, Χ1.6, ΧΙ.7, Χ1.8,

ΧΙ.9 Τελικές διατάξεις
Άρθρο δεύτερο Επιφύλαξη
Άρθρο τρίτο Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο τέταρτο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Σύµβασης

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης
για την αναγνώριση των τίτλων σπουδών σχετικά µε την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση στην ευρωπαϊκή περιφέρεια, που υπεγράφη
στη Λισαβόνα, την 11η Απριλίου 1997, το πρωτότυπο κείµενο της
οποίας, στην αγγλική, και η µετάφραση στην ελληνική γλώσσα,
έχουν ως εξής:
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17622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17647



17648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17649



17650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο
Επιφύλαξη

Η Ελληνική�  Δηµοκρατία επιφυλάσσεται, σύµφωνα µε το δι-
καίωµα που της απονέµει το άρθρο XI.7, να µην εφαρµόζει το
άρθρο VI.3 της παρούσας Συ� µβασης.

Άρθρο τρίτο
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού ορίζεται το «Εθνικό Κέντρο Πληροφοριών» που προ-
βλέπει το άρθρο ΙΧ.2 της Σύµβασης, το οποίο είναι αρµόδιο να
ενηµερώνει, γνωµοδοτεί και πληροφορεί σε θέµατα αναγνώρισης
ακαδηµαϊκών τίτλων και το οποίο µετέχει αυτοδικαίως στο δίκτυο
“ENIC”.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, ορίζεται ένα φυσικό πρόσωπο ως ο εθνικός εκπρό-
σωπος του αρµόδιου οργάνου παρακολούθησης της εφαρµογής
της παρούσας Σύµβασης.

Άρθρο τέταρτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από�  τη δηµοσίευσή�  του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Σύµβασης που κυρώ-
νεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου ΧΙ.2
αυτής.

Αθήνα,                                   2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ              2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ    
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

3.  ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΤΙΚΏΝ             
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Θα υπάρξει µια µικρή διακοπή δεκαπέντε λεπτών για να προ-

χωρήσουµε στο επόµενο νοµοσχέδιο.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Κύρωση της έβδοµης τροποποίησης της από 23 Νο-
εµβρίου 1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων
στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους που έχει καταρ-
τιστεί µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εται-
ρείας µε την επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS- ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ
ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟ-
ΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση
ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµά-
δας. Μετά θα ακολουθήσει η ψηφοφορία επί της συµφωνίας. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): To Σώµα
συνεφώνησε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να πάρω τον λόγο για κάτι διαδικαστικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Ηλιόπουλε, πείτε µας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέ-
λουµε να ζητήσουµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου και θέλω
να εξηγήσω τον λόγο. 

Τον Απρίλιο του 2022 στη συγκεκριµένη εταιρεία υπήρξε ένα
σηµαντικό ατύχηµα, µία έκρηξη σε εγκαταστάσεις στη Νέα Καρ-
βάλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν είναι
διαδικαστικό αυτό. Έχετε την ειδική αγορήτρια που θα µιλήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αν µου δώσετε τριάντα
δευτερόλεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνε-
ται, γιατί θα αλλάξουµε όλη τη διαδικασία και δεν το επιτρέπει ο
Κανονισµός. Είναι σύµβαση. Θα πάει µε τη διαδικασία του άρ-
θρου 108. Δεν υπάρχει περίπτωση. Νόµιζα ότι ήταν κάτι άλλο δια-
δικαστικό. Έχετε την ειδική αγορήτρια…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει ένα συγκεκριµένο
αίτηµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ή θα µιλή-
σετε µετά ως Κοινοβουλευτικός. Δεν έχει καµµία διαδικασία. 

Ο κ. Βρεττός έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρόκειται για µια τυπική κύρωση σύµβασης για ένα πολύ ση-

µαντικό για το δηµόσιο συµφέρον σκοπό και λόγο, που είναι η
εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων στο βόρειο Πρίνο και τώρα
σε ένα νέο κοίτασµα Ε. Και, βέβαια, είναι η διαδικασία σχετικά µε
τη Νέα Καρβάλη και ένα παλιό κοίτασµα το οποίο προοριζόταν
από το 2014 για να γίνει δεξαµενή φυσικού αερίου, µεγαλύτερη
σε όγκο και από τη Ρεβυθούσα, που, όµως, οι επιτυχηµένες κυ-
βερνητικές πολιτικές διαχρονικά το κήρυξαν άγονο, γιατί τώρα
παίζει ένα µεγάλο φαγοπότι. Και το τραγικό είναι ότι δεν υπάρχει
καµµία πραγµατική ενηµέρωση προς την κοινωνία. 

Ποιο είναι το φαγοπότι; Δεν αφορά στους υδρογονάνθρακες.
Έτσι κι αλλιώς η εθνική κυριαρχία όσον αφορά στην άντληση
υδρογονανθράκων αποδεδειγµένα είναι δεσµευµένη και δεν µπο-
ρεί να παράξει υδρογονάνθρακες είτε πετρέλαιο είτε φυσικό
αέριο χωρίς να υπάρχει άδεια από ποιους; Οι κυβερνώντες οφεί-
λουν να µας πούνε. 

Και µάλιστα, επειδή είναι λίγος ο χρόνος, να µην σπαταλήσω
αυτό το χρόνο σχετικά µε το win-win, νίκη-νίκη και όλα τα γνωστά
που λένε οι κυβερνητικοί και διαφηµίζουν στις εφηµερίδες και
στα Μέσα. Θα σταθώ σε µια αναφορά της κυρίας Υφυπουργού
που είπε στην επιτροπή -στη µία και µοναδική- τα εξής. Στεναχω-
ρηµένη δήλωσε ότι «αυτό που µε στενοχωρεί, βεβαίως, είναι ότι
κάθε φορά, όταν ερχόµαστε να συζητήσουµε ένα θέµα, όπως και
αυτό που έχει τη δική του σοβαρότητα, υπάρχει µια αντίληψη ότι
υπάρχει παρασκήνιο από πίσω, υπάρχει ίντριγκα, υπάρχουν υπό-
γειες δυνάµεις, δωράκια, άκουσα για σκανδαλώδεις ρυθµίσεις…
» και όντως έδειξε ότι ήταν στεναχωρηµένη και απορούσε.

Εµείς τώρα τι λέµε; Λέµε ότι παραχωρούµε την εκµετάλλευση
των υδρογονανθράκων για άλλα δεκαπέντε χρόνια. Πολύ ωραία
διαδικασία. Περιµένουµε να βγάλουµε πετρέλαια; Αν περιµένετε
να βγάλετε πετρέλαια, λήγει το 2024 η διαδικασία της άδειας από
το 1999. Κάντε καινούργιο διαγωνισµό, αν πιστεύετε ότι έχουν
ενδιαφέρον οι υδρογονάνθρακες. 

Όµως, ταυτόχρονα, πριν από λίγους µήνες η κυρία Υφυπουρ-
γός, στο Ντουµπάι που ήταν µε το COP28, βλέπαµε να συζητάει
-από ό,τι δηλώνει µε έπαρση- ο Μαθιός Ρήγας, Διευθύνων Σύµ-
βουλος του οµίλου «ENERGEAN». Τι έλεγε; Παρουσίαζε στο
COP28, παρουσία της Υπουργού, ότι το πρότζεκτ µας στην απο-
θήκευση διοξειδίου του άνθρακα στον Πρίνο εντάχθηκε στα έργα
κοινού ενδιαφέροντος, όχι το PSI για τον προστάτη, αλλά το Proj-
ect of Common Interest. 

Πραγµατικά εσείς όταν κάνετε συζητήσεις για κάτι που δεν
έχει, πώς κάποιος παρουσιάζει ένα πρότζεκτ 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ, το πάει στο Λονδίνο και το παρουσιάζει; Έχετε δώσει υπό-
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σχεση εσείς, ο Υπουργός –γιατί σας αναφέρει- και οι υπεύθυνοι
αυτή η δεξαµενή, αφού κατέστη άγονος ο διαγωνισµός, να γίνει
φυσική δεξαµενή φυσικού αερίου; Θα γίνει φυσική δεξαµενή φύ-
λαξης και δέσµευσης διοξειδίου του άνθρακα; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: Άσχετες οι δύο δεξαµενές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Εγώ σας ρωτώ και εσείς θα απαντή-
σετε. Χαίροµαι που είναι άσχετα. Και λέει ο µάνατζερ, ο διευθύ-
νων σύµβουλος ότι η πρώτη φάση του πρότζεκτ προγραµµατί-
ζεται να λειτουργήσει από το τέταρτο τρίµηνο του 2025 µε δυνα-
µικότητα ως ένα εκατοµµύριο τόνους ετησίως, ενώ ήδη η «EN-
ERGEAN» έχει υπογράψει οκτώ µη δεσµευτικές. 

Είναι δυνατόν; Έχετε τόσες πολλές δεξαµενές οι οποίες όταν
κάνουν για φυσικό αέριο δεν τις αξιολογείτε, δεν τις χρησιµοποι-
είτε, ενώ η εταιρεία αυτή παρουσιάζει µια άλλη δεξαµενή που
βρίσκεται στον ίδιο χώρο; 

Είναι, δηλαδή, δύο διαφορετικές δεξαµενές; Γιατί η παρουσία
που έχει γίνει σε όλα τα διεθνή φόρα για να επενδύσουν οι επεν-
δυτές, µιλάνε ότι έχουν εξασφαλιστεί και χρηµατοδοτήσεις της
τάξεως των 150 εκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, ενώ στο REPowerEU δεσµεύτηκαν άλλα 75
εκατοµµύρια ευρώ. 

Θέλω να πω ότι εσείς αυτή τη στιγµή θα πληρώνετε µια µεγάλη
εταιρεία που παρουσιάζει πρότζεκτ 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, θα
της δίνετε µέχρι 500 χιλιάρικα ευρώ τον χρόνο για να ταπώσει
µια δεξαµενή, θα της δίνετε και τη φύλαξη της εξέδρας και εν
τούτοις παρεξηγείστε όταν κάποιοι αναφέρονται ότι δίνετε χωρίς
διαγωνισµό παράταση για άλλα δεκαπέντε χρόνια για να βγάζουν
κατά δήλωσή σας χίλια µε χίλια εκατό βαρέλια πετρελαίου το
χρόνο. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά µέσα στα σηµαντικά έσοδα που φέρνει
αυτή η κύρωση είναι ότι µειώνεται και το όριο πάνω στο οποίο
είχε δικαιώµατα royalties όσον αφορά στην άντληση χιλίων πε-
ντακοσίων βαρελιών. Το πήγατε στα χίλια διακόσια πενήντα. Αλή-
θεια αυτό σε αριθµούς τι σηµαίνει; Ότι αυτή η µείωση των δια-
κοσίων πενήντα βαρελιών µε µέση τιµή τα 70 µε 80 θα αντλεί το
ελληνικό δηµόσιο 350 ευρώ και αυτό το φέρνετε ως µέρος της
σύµβασης; Ή θεωρείτε ότι θα έχει έσοδα; 

Εµείς θεωρούµε ότι είναι σε βάρος των εθνικών συµφερόντων
και του δηµοσίου συµφέροντος. Γιατί λέω δηµοσίου συµφέρο-
ντος και εθνικών συµφερόντων; Γιατί δηµόσιο συµφέρον είναι τα
λεφτά που θα δίνουµε εµείς για να φυλάττουν κάποιες δεξαµενής
και έναν ελεύθερο χώρο. Το εθνικό συµφέρον τι είναι; Να παρα-
καλάτε η νησίδα Ζουράφα να εξαφανιστεί λόγω διάβρωσης για
να µην αντλείται το πετρέλαιο και να µην φέρνουµε σε δυσκολία
τους γείτονες; 

Εποµένως είναι µια καταχρηστική η σύµβαση, η παράταση για
άλλα δεκαπέντε χρόνια σε ανθρώπους που από πριν έχουν κάνει
τα κονέ και µε δική σας παρουσία και έχετε αναλάβει την ευθύνη
του συντονισµού όλου αυτού του project αποθήκευσης του διο-
ξειδίου στον Πρίνο 2. Και πείτε µου εάν είναι άλλος. Είναι ο Πρί-
νος 2 Storage το ένα και το άλλο το σφραγισµένο είναι η νέα
Καβάλα; Εποµένως ό,τι ισχύει για τον Πρίνο 2, δεν ισχύει για την
Καβάλα; Θα µας το απαντήσετε.

Και χαιρόµαστε που µε αυτή τη νέα παραχώρηση για άλλα δε-
καπέντε χρόνια το ελληνικό δηµόσιο θα έχει έσοδα. Αν έχει κέρδη
η επιχείρηση θα φορολογηθεί µε 25%. Αν βγάζει πάνω από πέντε
χιλιάδες βαρέλια θα έχει 3% royalties της τιµής το οποίο είναι ευ-
τελιστικό για µία επένδυση που έχει να κάνει µε άδειες υδρογο-
νανθράκων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Πέρκα για πέντε λεπτά. Και µετά είναι ο κ. Μπούµπας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πέντε λεπτά είναι λίγα για τέτοια σύµβαση. Ήρθε ξαφνικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα υπάρ-

χει µία ανοχή. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ.
Ξεκινώ κατ’ αρχάς λέγοντας ότι είµαστε κατά επί της αρχής

στην κύρωση σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων

µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και «Energean Oil and Gas».
Η συζήτηση για εξόρυξη υδρογονανθράκων το 2024 ενώ όλοι

–πιστεύω- παραδεχόµαστε ότι έχουµε πλέον κλιµατική κρίση και
όχι απλά κλιµατική αλλαγή, ειδικά στην Ελλάδα που είναι το hot
spot της κλιµατικής κρίσης στον µεσογειακό χώρο -εµείς δηλαδή,
πρώτοι ουσιαστικά αντιµετωπίζουµε όλα αυτά τα φαινόµενα- είναι
µια συζήτηση που αφορά µόνο στο παρελθόν και σε καµµία πε-
ρίπτωση στο µέλλον. 

Παράλληλα -εγώ τα είπα και στην επιτροπή- ο ΟΗΕ επισηµαίνει
ότι παρά την ανάπτυξη καθαρής ενέργειας, τα παγκόσµια επί-
πεδα παραγωγής ορυκτών καυσίµων παραµένουν σε πλήρη δυ-
σαρµονία προς τα επίπεδα που είναι συµβατά µε τις απαιτήσεις
της Συνθήκης του Παρισιού. Αν συνεχιστεί αυτή η έλλειψη δρά-
σεων για µείωση της παραγωγής ορυκτών καυσίµων, θα τεθεί σε
κίνδυνο το βιώσιµο παρόν και µέλλον του πλανήτη. Για να επιτευ-
χθεί ο στόχος του περιορισµού της θερµοκρασίας στον ενάµιση
βαθµό κελσίου, απαιτείται σταδιακή, όµως, γρήγορη απεµπλοκή
από τα ορυκτά καύσιµα. 

Άρα, δε γίνεται να ακυρώνουµε συµβάσεις µε αυτές τις διαδι-
κασίες -θα πω παρακάτω και τα υπόλοιπα- για δέκα και πλέον έτη.
Περιµένουµε µε ενδιαφέρον πραγµατικά και την τοποθέτηση των
άλλων προοδευτικών κοµµάτων σε σχέση µε αυτές τις παρατά-
σεις, να δούµε αν θα υπερψηφίσουν ή θα καταψηφίσουν.

Κυρία Σδούκου, µας είπατε προχθές στην επιτροπή ότι στενα-
χωριέστε κάθε φορά που ερχόµαστε να συζητήσουµε γιατί υπάρ-
χει µια αντίληψη και µια καχυποψία. «Δωράκια», «σκανδαλώδεις
ρυθµίσεις», εγώ το είχα πει αυτό, αν θυµάµαι καλά, και όχι µόνο.
Αλλά πώς να µην την έχουµε αυτή την αντίληψη; Για την ακρίβεια
είµαστε, δυστυχώς, σίγουροι ότι υπάρχουν δώρα για την εταιρεία
και σκανδαλώδεις ρυθµίσεις. Νοµίζω αναδείχτηκαν αρκετά και
στις επιτροπές. 

Υπάρχει ένα βεβαρηµένο ιστορικό στην Κυβέρνησή σας. Θα
σας αναφέρω ένα παράδειγµα χαρακτηριστικό, την αποικιοκρα-
τικού χαρακτήρα σύµβαση µε την «Ελληνικός Χρυσός», εταιρεία
που δεν υπακούει στις συµβατικές υποχρεώσεις, δεν έχει κάνει
προσλήψεις, αλλά κάνει απολύσεις, δίνει ψίχουλα στο ελληνικό
δηµόσιο και παρ’ όλα αυτά πήρε ό,τι ήθελε µε τη νέα σύµβαση
που υπέγραψε επί των ηµερών σας µε τον κ. Σκρέκα και χρηµα-
τοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Και µας
λέτε ότι σας στεναχωρούµε; 

Εµάς µας στεναχωρούν, λοιπόν, αυτά που κάνετε. Win-win, λοι-
πόν, για να δούµε, έρχεστε στη Βουλή τα κυβερνητικά στελέχη
και λέτε για µια win-win σύµβαση για το ελληνικό δηµόσιο. Για
εµάς είναι µία σύµβαση win-lose, ο χαµένος, δυστυχώς, είναι το
ελληνικό δηµόσιο. Ποιος κέρδισε άραγε, από το δάνειο των 90
και πλέον εκατοµµυρίων ευρώ, που έλαβε εταιρεία µε εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου το 2021; Και αν δόθηκαν για να διατη-
ρηθούν θέσεις εργασίας, πώς τελικά είχαµε εκατόν ογδόντα
πέντε απολύσεις εργαζοµένων; Πού διοχετεύτηκαν τα χρήµατα
του δανείου; Σε ποιες επενδύσεις έχει προχωρήσει η εταιρεία,
που λέτε ότι για αυτόν τον λόγο δώσατε το δάνειο; Είναι µια εται-
ρεία που έχει πληρώσει στο ελληνικό δηµόσιο royalties µόνο το
2018 µε διάφορα προσχήµατα µεταξύ των οποίων και το δάνειο.
Και τώρα, που µεταβίβασε µέρος του χαρτοφυλακίου της στην
«Carlyle International Energy Partners» έναντι τιµήµατος έως 945
εκατοµµυρίων δολαρίων, και πάλι δεν θα δώσει royalties στο ελ-
ληνικό δηµόσιο; Είναι, λοιπόν, λογικό, όπως είπατε και εσείς, να
χρησιµοποιήσω τις δικές εκφράσεις, να ξαναβλέπουµε τα πρά-
γµατα, όπως µας είπατε. Αλλά, όµως, κάθε φορά που εσείς ξα-
ναβλέπετε τα πράγµατα, ξέρετε τι κάνετε; Κάνετε άλλο ένα δώρο
σε κάποιες εταιρείες.

Μας είπατε «Τι θα συνέβαινε αν δεν κάναµε τίποτα; Πολύ απλά
θα έληγαν οι άδειες, θα έληγε η παραχώρηση και θα έπρεπε να
γυρίσει στο ελληνικό δηµόσιο και όλο το κόστος αποκατάστα-
σης» κ.λπ.. Παρ’ ότι την ίδια στιγµή, όπως ανέφερα, ισχυρίζεστε
ότι είναι λογικό να χρειάζεται να ξαναβλέπουµε τα πράγµατα,
χρησιµοποιώ πάλι δικά σας λόγια, οι συνθήκες σήµερα είναι πολύ
διαφορετικές σε σχέση µε το 1999 γιατί, ακριβώς, υπάρχει η κλι-
µατική κρίση, υπάρχει αυτή η παράµετρος. Γιατί, όµως, άραγε
δεν είναι διαφορετικές οι συνθήκες σήµερα µετά από τόσες δε-
καετίες εκµετάλλευσης του Πρίνου από την «Energean» -φαντά-
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ζοµαι για δικό της όφελος, τη δική της κερδοφορία, δεν πι-
στεύουµε ότι κάνει αγαθοεργία τόσες δεκαετίες- δεν οδηγούν
στο να τροποποιηθεί η σύµβαση, αν τη ξαναδούµε, υπέρ του πε-
ριβάλλοντος, του ελληνικού δηµοσίου και του δηµοσίου συµφέ-
ροντος; Γιατί, δηλαδή, δεν µπορεί να τροποποιηθεί η σύµβαση,
ώστε η εταιρεία να έχει την υποχρέωση να επαναφέρει το περι-
βάλλον στην πρότερη κατάσταση, όπως άλλωστε συµβαίνει µε
όλες τις δραστηριότητες που έχουν περιβαλλοντικές επιπτώσεις;
Πλέον σε όλες αυτές τις δραστηριότητες υπάρχει µια τέτοια πα-
ράµετρος που λέει ότι οφείλουν να αποκαταστήσουν. Εδώ γιατί
δεν έγινε µια τέτοια τροποποίηση σε αυτή τη σύµβαση; Αυτό µά-
λιστα!

Τώρα σε ό,τι αφορά στους εργαζόµενους γιατί δεν ξεκινάµε
µια σοβαρή συζήτηση για το µέλλον των εκατόν πενήντα ανθρώ-
πων µε ένα στρατηγικό σχέδιο, αφού η εξόρυξη των υδρογοναν-
θράκων είναι µια συζήτηση, που όπως είπαµε, δεν αφορά στο
µέλλον. 

Μιλάτε, παράλληλα, για την αναγκαιότητα της ενεργειακής µε-
τάβασης και σιγά-σιγά περνάµε σε µια εποχή όπου πρέπει να
αξιοποιήσουµε νέες τεχνολογίες, όπως είναι η αποθήκευση ενέρ-
γειας, όπως είναι το υδρογόνο και καταλήγουµε τελικά στην απο-
θήκευση διοξειδίου του άνθρακα. Ξέρουµε ότι στις 13 του µήνα
η θυγατρική της «Energean», η «EnΕarth», υπέγραψε συµφωνία
για την πιλοτική δέσµευση διοξειδίου του άνθρακα απευθείας
από την ατµόσφαιρα µε τη «RepΑir», µια πρωτοπόρα εταιρεία
κ.λπ.. Εδώ υπάρχει ήδη µια συµφωνία. Πότε θα µας πείτε λεπτο-
µέρειες για αυτή τη συµφωνία, που λέτε ότι θα αρχίσει το 2026; 

Εδώ θέλω να τονίσω το εξής. Η αλήθεια είναι ότι το νοµοσχέδιο
εγκρίνει αυτό που ξέρουµε ότι είναι προβληµατικό, δηλαδή θά-
ψιµο διοξειδίου του άνθρακα, που πιθανότατα θα προέρχεται από
εκποµπές της ίδιας της εταιρείας από εξορύξεις σε άλλες περιο-
χές.

Η θέση µας, λοιπόν, είναι καθαρή. Όλες οι εταιρείες αυτές που
σχεδιάζουν δέσµευση διοξειδίου του άνθρακα πρέπει να εξηγή-
σουν εµπεριστατωµένα πώς θα το κάνουν, µε µετρήσεις –υπάρχει
η διεθνής κοινότητα, είµαστε ενηµερωµένοι- πόσο µπορούν να
απορροφήσουν. Δεν έρχεται έτσι µια πρόταση. Θέλει µια τεκµη-
ρίωση, για να δούµε και το θέµα της καταστροφής. Μάλιστα,
εµείς προτείνουµε ένα εποπτικό σώµα επιστηµόνων για να δουν
το θέµα καταστροφής περιβάλλοντος, χλωρίδας, πανίδας, σει-
σµογένειας, αλλά και των αναγκών σε χρήση νερού και ενέργειας
για τη δηµιουργία τέτοιων µονάδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
ολοκληρώστε. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, τελειώνω. 
Κοιτάξτε τώρα, αναρωτηθήκατε αν θα συνεχίσουν οι επιχειρή-

σεις να πληρώνουν χρήµατα για εκποµπές διοξειδίου κ.λπ., έχετε
µια ευαισθησία. Εγώ, όµως, θα πω ότι δεν έχετε δείξει αντίστοιχη
σπουδή τα πέντε χρόνια που κυβερνάτε για να προστατέψετε
τους πολίτες που θα πληρώνουν για εκποµπές διοξειδίου για τα
σπίτια τους από το 2027 και µετά από την επέκταση του συστή-
µατος εµπορίας δικαιωµάτων εκποµπών στον κτηριακό τοµέα και
στις µεταφορές. 

Τέλος, σε ότι αφορά στην υπόγεια αποθήκη φυσικού αερίου,
θύµισα τι είχε πει η ΡΑΕ περί αποικίας και ρωτάω αν προτίθεται
το ΤΑΙΠΕΔ να προκηρύξει νέο διαγωνισµό για τον ΥΑΦΑ Καβά-
λας, ποιο είναι το κόστος του έργου για τους καταναλωτές, τα
έργα αυτά της αποθήκευσης και της αξιοποίησης του ΥΑΦΑ Κα-
βάλας σε ποιο στρατηγικό σχεδιασµό της χώρας εντάσσονται –
ή είναι µε το µάτι- αν θα περιγράφονται στον αναθεωρηµένο
e-ΣΕΠ που αναµένουµε να κατατεθεί και ακόµη δεν το έχουµε δει
και αν θα γίνει χωρίς διαβούλευση, φυσικά. 

Τελειώνω λέγοντας το εξής: Ως προς τα περί δραστηριότητας,
που λειτουργεί εκεί σαράντα χρόνια και δεν έχει στάξει το παρα-
µικρό κ.λπ., πρώτο και κύριο, αλίµονο αν είχε στάξει. Αυτό είναι
υποχρέωση της εταιρείας και δεν είναι κάτι για το οποίο πρέπει
να θεωρούµε ότι µας κάνει χάρη. 

Όµως, για εµάς είναι ζήτηµα και πολύ σοβαρό ότι τον Απρίλιο
του 2022, συγκεκριµένα το βράδυ της 9ης Απριλίου, ξέσπασε
φωτιά µετά από έκρηξη σε δεξαµενή πετρελαιωµένου νερού στις
εγκαταστάσεις της Νέας Καρβάλης που ευτυχώς µετά από πο-

λύωρη επιχείρηση, µε τη συνδροµή της Πυροσβεστικής, έσβησε
και δεν επεκτάθηκε. Από καθαρή τύχη και χάρη στην αποτελε-
σµατικότητα του Πυροσβεστικού Σώµατος δεν υπήρξαν τραυµα-
τίες και αποφεύχθηκε η περιβαλλοντική καταστροφή. 

Εδώ να πούµε ότι οι εργαζόµενοι και σε αυτή την περίπτωση
είχαν προειδοποιήσει µε επίσχεση εργασίας και τότε απολύθηκε
όλο το διοικητικό συµβούλιο. Ενώ στην Ευρώπη µιλάµε για συλ-
λογικές συµβάσεις, απολύθηκε και βεβαίως, υπάρχει εκκρεµό-
τητα στη δικαιοσύνη για ζητήµατα ελλιπούς ασφάλειας και
αναµένουµε τη σχετική δίκη τον ερχόµενο Νοέµβριο. Εποµένως,
πολύ σωστά ζητάµε να αποσυρθεί η σύµβαση, να δούµε και αυτή
την έκβαση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ. Κωνσταντίνος
Μπούµπας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µι-
λούµε για εκµετάλλευση του ορυκτού πλούτου στη χώρα µας,
για υδρογονάνθρακες, φυσικό αέριο, για σπάνιες γαίες, εµείς ως
Ελληνική Λύση τόσο οι οµοϊδεάτες συνάδελφοί µου Βουλευτές,
όσο ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος, µιλάµε χρόνια.

Επειδή γνωριζόµαστε µε τον Πρόεδρο αρκετά χρόνια και εγώ
τον αµφισβητούσα, αλλά τελικά και το Πρίνος 1 και το κοίτασµα
Πρίνος 2 και το Ε τώρα είναι κοιτάσµατα τα οποία µπορούν να
δώσουν µια άλλη ώθηση στη χώρα µας ως ενεργειακή δύναµη. 

Στο λίγο χρόνο που έχουµε σήµερα, κάνοντας µια ιστορική
αναδροµή, θα ακουστούν αλήθειες που δεν τις ξέρει ο ελληνικός
λαός και που αφορούν και σε ένα άλλο µεγάλο κοίτασµα που
αποτελεί το µήλον της έριδος, casus beli µε την Τουρκία, και είναι
αυτό το κοίτασµα που έβαλε τη χώρα µας το 1980 στην Ευρω-
παϊκή Οικονοµική Κοινότητα. 

Είναι αυτό το κοίτασµα για το οποίο –κύριε Πρόεδρε, µια και
είστε στο ΠΑΣΟΚ-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σταθερά
ΠΑΣΟΚ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: …ειπώθηκε το «mea culpa»
του Ανδρέα Παπανδρέου, για το κοίτασµα «Μπάµπουρας», κύ-
ριοι, το οποίο βρίσκεται δέκα ναυτικά µίλια από τη Θάσο, στη Λα-
δόξερα, που εκεί θα θέλω την τόλµη της κυβέρνησης και όλων
των κοµµάτων να εκµεταλλευτούµε αυτό το κοίτασµα –πιο ιστο-
ρικό δεν υπάρχει- µε ένα δισεκατοµµύριο βαρέλια πετρέλαιο,
όπου µπορεί να αντλήσει τριακόσιες πενήντα χιλιάδες βαρέλια
ηµερησίως και το κόστος είναι 4,95 δολάρια το βαρέλι, όταν στη
Σαουδική Αραβία είναι ακριβότερο. 

Και τα λέω όλα αυτά, ενώ θα µπορούσα να παραθέσω άρθρα
του Κυριάκου Βελόπουλου για αυτό, γιατί το «Λαδόξερα ή Μπά-
µπουρας» από τον Πρόεδρό µου το έµαθα, αλλά θα ενεχειρίσω
στα Πρακτικά έναν άνθρωπο δικό σας, κύριε Πρόεδρε και καθη-
γητή πανεπιστηµίου του Μέριλαντ στη Βαλτιµόρη, τον πατέρα
της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης. Ήταν ο Θόδωρος Καρυώ-
της και ο Κυριάκος Βελόπουλος και ο Μανιάτης στη συνέχεια,
γιατί ακούγαµε ΑΟΖ και δεν ξέραµε πού µας πάνε τα τέσσερα.

Και αυτό, λοιπόν, εδώ είναι το τι λέει για τη Θάσο, κύριε Πλεύ-
ρη, ο Θόδωρος Καρυώτης και για το κοίτασµα «Μπάµπουρας»,
στο οποίο επί επταετίας έγινε η έρευνα από την καναδική εται-
ρεία «OCEANIC», το πήρε το 1974 ο Κωνσταντίνος Καραµανλής,
το έδωσε στον Ζισκάρ ντ’ Εσταίν, ο Ζισκάρ ντ’ Εσταίν το έδωσε
στο Εθνικό Ινστιτούτο Πετρελαίου της Γαλλίας και οι Γάλλοι είπαν
ότι δεν µπορεί µία χώρα µε τόσο πλούσιο κοίτασµα να µην µπει
στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα και µετέπειτα, το 1980,
µε τη Συνθήκη της Ρώµης έπαιξε σηµαντικό ρόλο. Τάδε έφη Θό-
δωρος Καρυώτης, Κυριάκος Βελόπουλος, Μανιάτης και πάει λέ-
γοντας, αλλά είναι µία ιστορική αναδροµή.

Το «mea culpa», λοιπόν, τον Φεβρουάριο του 1988, µετά που
βυθίσατε το «ΧΟΡΑ» το 1976, µετά το 1987 που ήµασταν στα
πρόθυρα πολέµου -και όχι «bella parola» που είπαν κάποιοι- του
Ανδρέα Παπανδρέου ήταν διότι σήµερα πρέπει να γνωρίζει ο ελ-
ληνικός λαός -γιατί όσο είναι η Ελληνική Λύση δεν θα κάνουµε
απλά αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση, πρέπει να λέµε αλή-
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θειες και πρέπει να πούµε κατάµατα στον ελληνικό λαό τούτη την
ώρα- ότι ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο Ανδρέας Παπανδρέου
µε Τουργκούτ Οζάλ, µε Ντεµιρέλ και Ετζεβίτ -είναι συµφωνηθέ-
ντα, κύριοι!- συµφώνησαν να µην µπούµε ούτε εµείς ούτε οι
Τούρκοι να κάνουµε έρευνες στο Αιγαίο.

Και τώρα έρχεται η Κυβέρνησή σας και λέει να πάµε στη συνε-
κµετάλλευση.

Πρέπει να ξέρει, λοιπόν, ο ελληνικός λαός ότι έχουµε συµφω-
νήσει µε τους Τούρκους να µην µπούµε σε αυτή την οριοθετη-
µένη ζώνη «Λαδόξερα ή Μπάµπουρας» µε το µεγάλο κοίτασµα
από το 1976 και 1987.

Άρα, λοιπόν, όταν εµείς ως Ελληνική Λύση σάς καταγγέλλουµε
για συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο, scripta manent, εδώ υπάρχουν
ιστορικές πηγές που το αποδεικνύουν. Καταθέτω στα Πρακτικά
τα όσα δηλώνει ο Θόδωρος Καρυώτης για το κοίτασµα «Μπά-
µπουρας» και τη Θάσο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για την παρούσα Σύµβαση, εµείς είµαστε υπέρ των εξορύξεων,
κύριοι, σας το είπα και από την πρώτη στιγµή. Θα πούµε «ναι»,
αλλά καταγγέλλουµε εδώ τη σύµβαση. Δεν υπάρχει όφελος προς
το δηµόσιο. Ο συγκεκριµένος εφοπλιστής Τοπούζογλου και ο
Μαθιού Ρήγας καταστρατηγούν συνθήκες εργασίας στους εργα-
ζοµένους στα πετρέλαια της Καβάλας. Βρεθήκαµε µε τον κ. Χήτα
πριν από τρία χρόνια εκεί -το θυµάστε, κύριε Χήτα- ακούσαµε τα
παράπονά τους. Έχει πάρει και 100 εκατοµµύρια ευρώ η εταιρεία
και προσλαµβάνει αλλοδαπούς µε µία στρεµµατική απόδοση πε-
νιχρή, µε µία εξαµελή τεχνική επιτροπή, όπου αντί το δηµόσιο να
έχει τον πρώτο λόγο, τα τρία µέλη θα είναι του ανάδοχου. Γιάν-
νης πίνει, Γιάννης κερνάει! Ο ελεγκτής και ελεγχόµενος!

Είµαστε υπέρ της εξόρυξης, υπέρ του κοιτάσµατος Ε µέχρι το
2029 που θα αυξήσει µέχρι και πέντε χιλιάδες βαρέλια την ηµέρα
το ήδη υπάρχον κοίτασµα Πρίνος 1, Πρίνος 2, που, αν θέλετε,
είµαι Βουλευτής Σερρών αλλά έζησα πολλά χρόνια στην Καβάλα
και τη θυµάµαι αυτή την περιβόητη εταιρεία «North Aegean Pe-
troleum Company» από τότε. Και είναι ένα κοίτασµα προσοδο-
φόρο -έστω και µικρό- για να δώσει ενεργειακή παράταση. Και
σε µία χώρα -προσέξτε τώρα!- όπου δεν έχουµε αποθηκευτικό
χώρο φυσικού αερίου, δεν ξέρω σε αυτή την αµερικανική βάση
στο νευραλγικό λιµάνι της Αλεξανδρούπολης έχουν, άραγε, οι
Αµερικάνοι αποθηκευτικό χώρο και νοικιάζουµε χώρο στην Ιτα-
λία;

Και µιλάτε τώρα για αποθήκευση διοξειδίου του άνθρακα, όταν
η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση προστάζει στη νοµοθεσία η κάθε
χώρα-µέλος της Κοµισιόν της Ενωµένης Γηραιάς να έχει 15%
αποθηκευτικό χώρο και δεν έχουµε κάνει κάτι; Και τα λέει ο Πρό-
εδρός µας για τη Ρεβυθούσα. Μα, η Ρεβυθούσα δεν είναι απο-
θηκευτικός χώρος, είναι πολύ µικρός και µπορεί να καλύψει µόλις
για µία εβδοµάδα –διαβάζω- τις ενεργειακές ανάγκες της χώρας.

Εµείς, ναι, είµαστε υπέρ των εξορύξεων, υπέρ του ορυκτού
µας πλούτου, των υδρογονανθράκων, του φυσικού αερίου, των
σπάνιων γαιών στην ανατολική Μακεδονία µε πολύτιµα ορυκτά,
µε τη «ΛΑΡΚΟ» που έπρεπε να την κρατήσουµε, κύριοι, τη
«ΛΑΡΚΟ» για το κοβάλτιο και τη δώσατε στους Σκοπιανούς, που
δεν το ξέρει ο κόσµος, στην εταιρεία «FENS CUNICO» του Στάιν-
µετς. Και πήγαινε το 2013 ο κ. Δασκαλάκης µε τον κ. Εµίρη, όταν
ο κ. Δασκαλάκης έφυγε από τη «ΛΑΡΚΟ» και πήγε διευθύνων
σύµβουλος σε σκοπιανή εταιρεία και σήµερα, το καλό φιλέτο της
«ΛΑΡΚΟ» µε το κοβάλτιο, πωλείται στα Σκόπια στον Στάινµετς,
που εκκρεµούσε ερυθρό ένταλµα σύλληψής του στο «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος» και δεν τον παραδώσαµε στους Ρουµάνους για
φοροδιαφυγή και λέτε ότι µπορεί να υπάρχει εµπιστοσύνη;

Θα πούµε «ναι» αναγκαστικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-

στε, κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, 
Είναι πάρα πολλά αυτά τα ζητήµατα µε τον κ. Τοπούζογλου

που έχει είκοσι τέσσερα καράβια, από τα οποία τα δεκαοκτώ τα
έχει ναυπηγήσει στη Νότια Κορέα και του παίρνουν το σπίτι στο

Ψυχικό, το οποίο βγαίνει στο σφυρί. Δεν µπορώ να καταλάβω τι
εφοπλιστής είναι αυτός! 

Και υπάρχουν κι άλλα πολλά ζητήµατα που περιλαµβάνονται
από το 22 µέχρι το 41 και από το 1 µέχρι το 21 σε ό,τι αφορά και
τη στρεµµατική απόδοση, αλλά και για το ΤΑΙΠΕΔ που είναι πίσω
από αυτή την καταχρηστική συµφωνία και κύρωση που υπάρχει
από το ’99 και θεσπίζεται τώρα και θα πληρώνουµε κι από πάνω
350.000 µε 500.000 ετησίως το κόστος για την υπόγεια αποθήκη
φυσικού αερίου. Και λέω εγώ: «Μήπως αυτά µε την κοινωνικοποί-
ηση που επιβάλλει ο ανάδοχος τα επιβαρυνθεί ο Έλληνας πολί-
της; Εκεί, δηλαδή, που µας χρωστούσαν, µας παίρνουν και το
βόδι; Αντί από το κοίτασµα Ε, κύριοι, να έχουµε εθνικό όφελος
µε µία εξαµελή επιτροπή στην οποία κουµάντο θα κάνει το κρά-
τος, το ελληνικό δηµόσιο και όχι ο ανάδοχος, τα δίνουµε φιλέτο
σε µια εταιρεία και της δίνουµε και επιδότηση από πάνω;» 

Εµείς λέµε «ναι» στις εξορύξεις και «ναι» στον ορυκτό πλούτο
που κατά τα νορβηγικά πρότυπα -και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- οι Νορβηγοί κατάφεραν και έκαναν και την Τράπεζα
Νεότητας, την οποία δεν µπορεί να πειράξει κανείς και έχουν για
600 ευρώ απόθεµα, για να ζήσουν χωρίς να δουλεύει κανείς.
Αυτό το κοίτασµα πλησίον της Θάσου είναι ανάλογο της Νορβη-
γικής Θάλασσας και δεν κάνουµε τίποτα, γιατί δυστυχώς συνυ-
πογράψαµε να µην κάνουµε έρευνες ούτε εµείς ούτε οι Τούρκοι.
Και τώρα έρχεται η Κυβέρνησή σας για να πάµε σε συνεκµετάλ-
λευση; Έλεος, κύριοι! Αυτά πρέπει να τα γνωρίζει ο ελληνικός
λαός.

«Ναι» στις εξορύξεις, αλλά µε συµβάσεις που να έχουν εθνικό
κύρος, εθνικό χαρακτήρα και εθνικό όφελος. Τα έλεγε ο Κυριά-
κος ο Βελόπουλος, αλλά ήταν ο γραφικός και επιβεβαιώνεται.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Στολτίδης και µετά ο κ. Κόντης, ο οποίος έχασε τη
σειρά του. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταψηφίσαµε και τη σύµβαση, τις έξι τροποποιητικές και την

παρούσα. Καταψηφίζουµε, γιατί και από τη συζήτηση στην επι-
τροπή αποκαλύφθηκε ότι µιλάµε για σύµβαση ενάντια στα λαϊκά
συµφέροντα, ενάντια στο περιβάλλον και ενάντια στο δηµόσιο
συµφέρον συνολικά. Μιλάµε για προκλητικά προνόµια, επιχορη-
γήσεις, θαλασσοδάνεια, κοινοτικά κονδύλια, καταλήστευση του
λαϊκού πλούτου και του δηµοσίου χρήµατος που και µε αυτή την
τροποποίηση περνάει γρηγορότερα και ευκολότερα στις τσέπες
µιας χούφτας µετόχων. 

Και δεν µας προκαλεί καµµία έκπληξη η στάση των ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, Ελληνικής Λύσης και Πλεύσης Ελευθερίας που απέναντι
σε όλα αυτά τα προφανή που περιγράφονται σε κάθε άρθρο εκ-
φράστηκαν µε επιφύλαξη, αφού όλους, όπως και τους υπόλοι-
πους βέβαια, σας ενώνει η συµφωνία µε τη στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πράσινη µετάβαση. Κανείς σας δεν
µιλάει για το σηµαντικό, ότι ο συγκεκριµένος ορυκτός πλούτος
θα µπορούσε να λύσει το ζήτηµα της ενεργειακής φτώχειας που
θερίζει την περιοχή της Καβάλας ή να καλύψει τις ανάγκες σε
καύσιµα δηµόσιων οχηµάτων, ασθενοφόρων, πυροσβεστικών και
όλων των άλλων θωρακίζοντας την Πολιτική Προστασία από εξω-
τερικούς εκβιασµούς και οι υπόγειες αποθήκες να συµβάλουν
στην προστασία από διακυµάνσεις και στην ενεργειακή αυτάρ-
κεια της χώρας που είναι ενταγµένη στη στρατηγική της πλήρους
αξιοποίησης όλων των εγχώριων δυνατοτήτων στον τοµέα της
ενέργειας. Βέβαια, όλα αυτά θέλουν άλλον παράγοντα στο τιµόνι
της οικονοµίας και της εξουσίας: τον ίδιο τον λαό και όχι τους
επιχειρηµατικούς οµίλους και τις κυβερνήσεις του.

Κουβέντα, λοιπόν, για όλα αυτά από όλους σας. Κοινή σας
καούρα είναι η προώθηση της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην ενέργεια, την πράσινη µετάβαση, το εµπόριο
ρύπων που έχει ήδη τσακίσει τον λαό µας µε την ακρίβεια, ενώ
τον εµπλέκει και στους οξύτατους ανταγωνισµούς και τα παζάρια
για τις πηγές και τους δρόµους µεταφοράς ενέργειας στην Ανα-
τολική Μεσόγειο.

Πιο συγκεκριµένα, όσον αφορά το εξαντληµένο κοίτασµα «Νό-
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τια Καβάλα», αλλαγή χρήσης από αποθήκη φυσικού αερίου για
δέσµευση διοξειδίου του άνθρακα. Τα εκτιµώµενα τεράστια
κέρδη για την «ENERGEAN» είναι γύρω στα 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ µε κόστος κατασκευής και λειτουργίας γύρω στο 1 δισεκα-
τοµµύριο, για τα οποία απ’ ό,τι φαίνεται η «ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ» θα δα-
πανήσει ελάχιστα έως καθόλου.

Παράλληλα, έχετε φροντίσει να ενταχθεί στα έργα κοινού εν-
διαφέροντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για χρηµατοδότηση από
τα κοινοτικά ταµεία, δηλαδή από τις τσέπες των λαών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ενώ παράλληλα έχετε υποσχεθεί υποχρηµατο-
δότηση και από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.
Θυµάστε αυτό το ταµείο από το οποίο απεντάξατε αντιπληµµυ-
ρικά έργα, δηλαδή το δηµόσιο συµφέρον. 

Επιπλέον, για πρώτη φορά εδώ και είκοσι πέντε χρόνια έχουµε
την ανάληψη των εξόδων συντήρησης έως 500.000 ευρώ ετησίως
του σχεδόν εξαντληµένου κοιτάσµατος και της εξέδρας K από
το ελληνικό δηµόσιο, όταν και τα έξοδα συντήρησης δεν αποτε-
λούν παρά ένα πολύ µικρό µέρος του συνολικού ποσού που θα
πάρει η «ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ».

Για ξεκάρφωµα, παρακάτω, έχετε το θράσος να προβλέπετε
στη σύµβαση στρεµµατικές αποζηµιώσεις της εταιρείας προς το
ελληνικό δηµόσιο, που από τη µία είναι ψίχουλα µπροστά σε αυτά
που της παρέχετε, αλλά και είναι γνωστό στον λαό της περιοχής
ότι ποτέ δεν αποδίδονται. 

Στα παραπάνω θυµίζουµε και το θαλασσοδάνειο των 100 εκα-
τοµµυρίων που δώσατε µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, για
να αντλήσει πετρέλαιο, που τελικά δεν άντλησε. Γιατί δεν απα-
ντάτε; Έχει ξεκινήσει η αποπληρωµή του δανείου; Πληρώνει η
«ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ» τις υπόλοιπες υποχρεώσεις σε ρεύµα, κ.λπ.;

Χαρακτηριστική της κοροϊδίας είναι η πρόβλεψη ότι ο ανάδο-
χος δικαιούται, λέει, αν επιθυµεί να λύσει τη σύµβαση χωρίς αι-
τιολογία, απλώς µε µία ειδοποίηση εξήντα µέρες πριν και µάλιστα
αδαπάνως και αζηµίως, ακυρώνοντας ουσιαστικά όλες τις υπό-
λοιπες προβλέψεις για αποκαταστάσεις υποδοµών και του περι-
βάλλοντος. Όπου και να κοιτάξεις σε κάθε άρθρο, παντού το
δηµόσιο συµφέρον!

Και απογειώνετε την προσβολή στη νοηµοσύνη του λαού µας,
όταν και όπου αναφέρεστε για συντήρηση και ασφάλεια των
εγκαταστάσεων, µε παράλληλη –λέει-διασφάλιση των θέσεων ερ-
γασίας, αλλά και τη δηµιουργία εξειδικευµένου, υπεύθυνου και
αυτόνοµου ηµεδαπού επιστηµονικού και τεχνικού δυναµικού.

Έλεος! Μιλάµε για µια εταιρεία που µε εργαλείο τους νόµους
του ΣΥΡΙΖΑ και όσων έφυγαν από κει, αλλά και της Νέας Δηµο-
κρατίας, προχώρησε σε οµαδικές απολύσεις εκατόν ογδόντα
πέντε έµπειρων και εξειδικευµένων εργατών µόνο και µόνο γιατί
δεν αποδέχτηκαν να συναινέσουν στη σφαγή των δικαιωµάτων
τους και τους αντικατέστησε µε εργολαβικούς και εργαζόµενους
από τη Ρουµανία.

Και παινευτήκατε κι από πάνω στην επιτροπή, κυρία Υφυ-
πουργέ, ότι πρόκειται για υποδειγµατική, όπως λέτε, µονάδα πε-
τρελαίου σε σχέση µε τα ζητήµατα προστασίας του περιβάλλο-
ντος και ότι σαράντα χρόνια δεν έχει στάξει το παραµικρό.

Αλήθεια; Δηλαδή, αυτό σε ποιους οφειλόταν; Δεν οφειλόταν
σε αυτούς που βοηθήσατε µε τους νόµους σας να τους σφάξει η
εργοδοσία, σε αυτούς τους εκατόν ογδόντα πέντε έµπειρους που
απείλησε, σε αυτούς που σαράντα χρόνια κράτησαν την ασφά-
λεια του λαού της περιοχής µε θυσίες, µε ανάπτυξη καινοτοµιών
και περαιτέρω γνώσεων και που µερικούς µήνες µετά τον διωγµό
τους έγινε η έκρηξη στη χερσαία δεξαµενή; Σε αυτούς δεν στεί-
λατε χωρίς ντροπή τα ΜΑΤ να τους βγάλουν από τις εγκαταστά-
σεις µε κίνδυνο να τιναχθούν όλοι µαζί στον αέρα;

Και ξεχάσατε να πείτε ότι οι εργαζόµενοι δικαιώθηκαν ποινικά
για την επίσχεση εργασίας που έγινε για λόγους ασφαλείας.
Αθωώθηκαν επίσης για έντεκα κατηγορίες για τα υποτιθέµενα
επεισόδια και θα δικαιωθούν και για την εργατική διαφορά. 

Κλείνοντας, τέλος, πείτε µου, σας παρακαλώ, εσείς της Κυβέρ-
νησης ότι κάνετε πλάκα στο άρθρο 28 που λέτε ότι όλα αυτά τα
καλούδια, τα δωράκια, στον επιχειρηµατικό όµιλο θα δοθούν
πάση θυσία, ό,τι και να γίνει και κάτω από οποιεσδήποτε συνθή-
κες. Σε περίπτωση σεισµών, καταποντισµών και πληµµυρών, ναι,
το καταλαβαίνουµε, αλλά λέτε ότι θα δοθούν και σε περίπτωση

κοινωνικών εξεγέρσεων και επαναστάσεων. 
Δεν καταλαβαίνω. Θέλετε να δεσµεύσετε και µοιραία ενδεχό-

µενη εργατική λαϊκή εξουσία σε αυτά τα δώρα; Είναι ενδιαφέρον.
Το ρωτώ γιατί δεν έχει γίνει ποτέ. Εσείς θα µας πείτε. Νόµιζα πά-
ντως ότι την ταξική πάλη την έχετε καταργήσει και ότι οι επανα-
στάσεις έχουν απορριφθεί από την ιστορία. 

Σε κάθε περίπτωση καλωσορίζουµε την προσαρµογή των εκ-
φράσεων και των προβλέψεών σας µε τις µόνες επιλογές που
αφήνετε στον λαό µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κό-

ντης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ερχόµαστε σήµερα σε µια ακόµα προέκταση µιας συµφω-
νίας για κάποια χρόνια, η οποία εδώ και πολλά χρόνια έχει πάρει
διάφορες προεκτάσεις. Να θυµίσω την από 23 Νοεµβρίου του
1999 σύµβαση περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θα-
λάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους. Ενεπλάκησαν οι εται-
ρείες «DENISON MINES LTD», «HELLENIC OVERSEAS (HOL-
DING) LTD>, «WHITE SHIELD GREECE OIL CORPORATION» και
«ΠΟΣΕΙΔΩΝ Α.Ε. ΠΕΤΡΕΛΑΙΩΝ», τα Ελληνικά Πετρέλαια, η «KA-
VALA OIL» που στην πορεία έγινε «ENERGEAN» ή απορροφήθηκε
από την «ENERGEAN».

Η δεύτερη τροποποιητική το ’87 που κυρώθηκε µε τον νόµο
1769 και την τρίτη φορά δεύτερη τροποποιητική και για να µην
το πάρω συνέχεια, µε πολλές συµβάσεις, µε άδειες στις περιοχές
εκµετάλλευσης Πρίνου και νοτίου Καβάλας  φτάσαµε στη σηµε-
ρινή σύναψη, η οποία συνάφθηκε 23 Νοεµβρίου του ’99 και σή-
µερα θέλουµε να την επεκτείνουµε. 

Τότε, το ’98 απολύθηκαν όλοι οι εργαζόµενοι -µέσα σε έναν
µήνα γύρω στους εκατόν πενήντα εργαζοµένους- που ήταν ερ-
γαζόµενοι οι οποίοι εργάστηκαν σκληρά και στον Πρίνο, γιατί
όλοι µιλάµε για εκµετάλλευση πετρελαίων, αλλά δεν έχετε δει,
όπως έχω δει εγώ -όπου φόρτωνα µε πετρελαιοφόρα πλοία σε
πλατφόρµες, γιατί αυτές είναι πλατφόρµες εκεί που εξάγεται-
πόσο δύσκολη είναι η δουλειά που κάνουν οι εργαζόµενοι, οι
οποίοι ρισκάρουν τη ζωή τους κάθε µέρα. Φανταστείτε ότι αυτή
η πλατφόρµα ανεβοκατεβαίνει, όπως λέµε, στη θάλασσα δύο
µέτρα και καµµιά φορά και δέκα µέτρα ανάλογα µε τον κυµατι-
σµό. Φανταστείτε ότι εκεί βγαίνουν τα καθαρά αέρια στον αέρα,
το µεθάνιο και όλα αυτά, τα οποία πολλές φορές έχουν προκα-
λέσει εκρήξεις και τα λοιπά και αντιµετωπίζουµε τους εργαζόµε-
νους πάντα σαν το πρόβληµα, όπως τότε και σήµερα, µε τους
τελευταίους που απολύθηκαν πρόσφατα. 

Οι ανάδοχοι είναι ανάδοχοι οι οποίοι αποσκοπούν πάντα το
κέρδος και είδαµε ότι αυτοί οι ανάδοχοι σήµερα, σε περίπτωση
που ανακαλύπτουν κοιτάσµατα τα οποία κοιτάσµατα θα έχουν τη
δυνατότητα ή µάλλον την υποχρέωση να ενηµερώνουν το ελλη-
νικό δηµόσιο µέσα σε έναν µήνα, θα είναι δικά τους για εκµετάλ-
λευση και θα δίνουν ανάλογα µε τα βαρέλια που µπορούν να
βγουν ηµερησίως, από ένα µικρό ποσοστό έως και 10% το ανώ-
τερο για royalties στο ελληνικό δηµόσιο. Στην ουσία, δηλαδή, απ’
ό,τι κέρδη βγουν, το ελληνικό δηµόσιο θα προσπορίζεται ένα 10%
και τα υπόλοιπα κάποιοι ξένοι ή κάποιοι Έλληνες ή σε συνεργα-
σία µε ξένους, θα εισπράττουν στο µεγαλύτερο µέρος τους.

Επίσης να πούµε ότι ενώ τη συντηρούµε και πληρώνουµε κάθε
χρόνο το ελληνικό δηµόσιο γύρω στις 350 µε 400.000 ευρώ για
το κόστος συντήρησης, δεν έχουµε πλέον τη βεβαιότητα του αν
και πότε θα αρχίσει να γίνεται εξόρυξη εκεί. Είπαµε ότι έχει τε-
λειώσει το κοίτασµα το οποίο υπήρχε στον Πρίνο και το κοίτασµα
αυτό, σύµφωνα και µε την οδηγία του 2022 της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, ο κανονισµός αποθήκευσης αερίου καθιστά το κοίτασµα
αυτό σαν υπόγεια αποθήκη. 

Να θυµίσω ότι αυτή η υπόγεια αποθήκη είναι σε βάθος χιλίων
επτακοσίων µέτρων, έντεκα χιλιόµετρα νότια του Πρίνου, θεω-
ρείται ιδανικός ταµιευτήρας και την άδεια και εκµετάλλευσή του
έχει πάλι η «Energean Oil and Gas». Από το 2011 τον Οκτώβριο
η επιτροπή αποκρατικοποιήσεων µεταβίβασε δικαιώµατα- τα
οποία δεν ξέρουµε πόσα είναι ακριβώς- για παραχώρηση περιο-
χής νότιας Καβάλας στο ΤΑΙΠΕΔ και σήµερα υπάρχει ο διαγωνι-
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σµός σε εξέλιξη.
Είναι αβέβαιο το πόσα δικαιώµατα έχει. Δεν ξέρουµε, έχει

100% το δικαίωµα των µεταβιβάσεων, 50%, 40%; Σύµφωνα µε µε-
λέτες, το working gas της περιοχής θα είναι πεντακόσια τριάντα
εκατοµµύρια κυβικά µέτρα, σε ένα ρυθµό εξόρυξης που µπορεί
να φτάνει ένα µεγάλο ποσοστό -γύρω στο εννιά- κυβικών την
ηµέρα. 

Τελικά, όλο αυτό το θέµα είναι κλεισµένο µέσα σε µια αόριστη
φούσκα. Δεν ξέρουµε τι θέλουν να κάνουν, απλά παρατείνουµε
µία σύµβαση. Εµείς είµαστε υπέρ της εξόρυξης -όπως όλοι οι
Έλληνες που αγαπάνε την πατρίδα- των µεταλλευµάτων µας, των
πετρελαίων µας -όπως ήµασταν µε τη «ΛΑΡΚΟ»- των υδρογοναν-
θράκων µας, αλλά πρέπει να υπάρχει προσπάθεια και θέληση
από το κράτος ή από τους ιδιώτες που θα λειτουργούν σε συνερ-
γασία µε το κράτος, ώστε να δουλέψουν πραγµατικά προς όφε-
λος της χώρας, η οποία τους αναθέτει µία παραχώρηση ή µία
υποπαραχώρηση.

Εδώ, εµείς, δεν γνωρίζουµε καν τι σκοπό έχουν και απλά πα-
ρατείνουµε µία σύµβαση, η οποία µας δείχνει ότι µάλλον υπάρχει
κάποιος υποψήφιος αγοραστής, ο οποίος θα πάει στο ΤΑΙΠΕΔ
και θα αγοράσει -όπως πουλήθηκε η «ΛΑΡΚΟ» µε 9 εκατοµµύρια
- διάφορα κοιτάσµατα και δεν ξέρουµε αν θα είναι και Τούρκοι -
όπως άκουσα να λένε προηγούµενοι συνοµιλητές- αν είναι Έλ-
ληνες, αν είναι από άλλα συµφέροντα ή τρίτες χώρες µακριά από
την Ευρώπη. 

Πρέπει, λοιπόν, όταν έρχονται αυτές οι συµβάσεις, να ξεκαθα-
ρίζουµε τι σκοπό έχουν, για να ξέρουµε και εµείς τι ψηφίζουµε,
γιατί και εµείς αρχικά µπορεί να θέλουµε να ψηφίσουµε υπέρ σε
µια προέκταση µιας σύµβασης, η οποία έχει σκοπό τα οφέλη
προς το δηµόσιο, αλλά δεν ξέρουµε ποιους ωφελεί στην ουσία,
στο τέλος, ως εµπλεκόµενους στην υποπαραχώρηση. Αυτό είναι
το µεγάλο θέµα και µας οδηγεί είτε να ψηφίζουµε «παρών» στην
ασάφεια αυτή, για να µην απορρίψουµε και τη δυνατότητα εξό-
ρυξης προς όφελος του ελληνικού λαού, είτε να ψηφίζουµε κατά,
εάν είµαστε βέβαιοι ότι πλέον έρχονται κάποιοι αλλοδαποί, κά-
ποιες εταιρείες, για ίδια συµφέροντα και απλά υποκλέπτουν τον
εθνικό µας πλούτο. Γιατί µιλούµε για εθνικό πλούτο. 

Σύµφωνα µε επιβεβαιωµένες µελέτες που έχουν κάνει οι ειδικοί
για την Κρήτη, για πολλά µέρη στην Ελλάδα, για το βόρειο Αι-
γαίο, η Ελλάδα θα µπορούσε να είναι αυτάρκης, όχι µόνο σε καύ-
σιµα, σε υδρογονάνθρακες και στα πάντα, αλλά θα µπορούσε να
είναι αυτάρκης ως χώρα και µία από τις πλουσιότερες χώρες της
Ευρώπης. 

Δεν θα επαναλάβω και τα όσα λέµε και έχω πει προσωπικά σε
σαράντα συνεδριάσεις για τη «ΛΑΡΚΟ». Εάν ήθελαν το ελληνικό
δηµόσιο και η ΔΕΗ, η οποία ήταν ο κύριος πιστωτής µε τα 350
εκατοµµύρια που της οφείλει, θα µπορούσαµε να την έχουµε εξυ-
γιάνει και όχι να έρχονται ξένοι, οι Ιρλανδοί, που είναι στο Συµ-
βούλιο Επικρατείας αυτή τη στιγµή, ή η «ΤΕΡΝΑ» ή οποιοσδήποτε
άλλος -δεν έχω θέµα πώς λέγονται- και να θέλουν να την εξυγιά-
νουν οι ίδιοι. Πώς θα την εξυγιάνουν αυτοί και εµείς δεν γνωρί-
ζουµε το µυστικό που έχουν αυτοί; 

Θα µπορούσαµε ακόµα και µε προγράµµατα από αυτά τα προ-
γράµµατα ανάπτυξης που µας δίνει την Ευρωπαϊκή Ένωση, να
βάλουµε να πληρωθούν τα όσα οφείλει στη ΔΕΗ, να κάνει ένα
κούρεµα η ΔΕΗ, η οποία ήταν µέτοχος της «ΛΑΡΚΟ» και µάλιστα
από τους βασικούς µετόχους µετά τον Μποδοσάκη και να δούµε
τι µπορούµε να κάνουµε σε µια εταιρεία που έχει εν δυνάµει εξο-
ρύξιµους διακόσια τριάντα εκατοµµύρια τόνους νικελίου. 

Είναι µία εταιρεία, η οποία είναι παγκόσµια δύναµη. Σε µερικά
χρόνια θα λέµε -και µένουν στα Πρακτικά αυτά- ότι τα είπαµε,
αλλά δεν κάναµε τίποτα. Και έρχονται κάποιοι υπεύθυνοι του ΤΑΙ-
ΠΕΔ, που έχουν αναλάβει και αυτά τα ταµεία, το Υπερταµείο
κ.λπ., οι οποίοι ελαφρά τη καρδία πουλάνε κάποια στιγµή το 40%
του αεροδροµίου του Ελληνικού. Έρχονται συνταξιούχοι από τον
Καναδά και βρήκαν επένδυση, την οποία, όµως, εµείς δεν βλέ-
πουµε. Οι συνταξιούχοι, όµως, του Καναδά, εκείνο το fund, ήρθαν
και αγόρασαν 40%, κύριε Υπουργέ. Έδωσαν 1 δισεκατοµµύριο
και κάτι και παίρνουν ένα ποσοστό, το οποίο θα τους δίνει 200 ή
300 εκατοµµύρια κάθε χρόνο. Σύµφωνα µε τα δεδοµένα, εάν θυ-
µάµαι καλά, έχει έσοδα 600 εκατοµµύρια τον χρόνο το αεροδρό-

µιο του Ελληνικού, συνεχώς αυξανόµενα. 
Πηγαίνουµε στο αεροδρόµιο και βλέπουµε κάθε φορά να έχει

και µεγαλύτερο κύκλο αφίξεων τουριστών. Δεν το έχω δει ποτέ
άδειο. Είναι ένα αεροδρόµιο, που µπορούν να το δουλέψουν
σωστά και να βγάλουν εκατοµµύρια, όπως το κάνει η «FRA-
PORT», το κάνει ο κ. Κοπελούζος ή δεν ξέρω ποιοι είναι. Το κά-
νουν ιδιώτες, όχι όµως το ελληνικό δηµόσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,
κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 
Μην ξεχνούµε ότι δεν έχουµε τίποτα άλλο. Έχουµε τον τουρι-

σµό, έχουµε την ενέργεια, που µπορούµε να αποφέρουµε έσοδα
από το υπέδαφος µας και έχουµε σίγουρα τη δυνατότητα να πα-
ράγουµε οτιδήποτε µπορεί να παραχθεί σε µεταλλεύµατα, εάν
είµαστε θετικοί και πιστεύουµε ότι µπορεί να βοηθήσει την οικο-
νοµία µας. Εάν δεν το πιστεύουµε, δεν πρόκειται να γίνει ποτέ τί-
ποτα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Φρα-

γκίσκος Παρασύρης από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο. Μετά, ακολου-
θούν ο κ. Ζαµπάρας και ο κ. Φόρτωµας.  

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Ιούλιο του 2022 κυρώθηκε

από τη Βουλή η έκτη τροποποίηση της συγκεκριµένης σύµβασης
και ερχόµαστε τώρα για την έβδοµη πλέον τροποποίηση της συµ-
φωνίας µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της αναδόχου για την
εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή του
Θρακικού Πελάγους. Μια υπόθεση, την οποία µε σθένος ο πολι-
τικός µας χώρος υπερασπίστηκε από την πρώτη στιγµή, θωρακί-
ζοντας την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας και προωθώντας την
εγχώρια παραγωγή υδρογονανθράκων µε τον ν.2779/1999, προς
όφελος προφανώς και της τοπικής κοινωνίας. 

Έχουν περάσει δυόµισι χρόνια από τον απρόκλητο πόλεµο
στην Ουκρανία. Η Κυβέρνηση, µετά το πρώτο διάστηµα, αποδεί-
χθηκε απροετοίµαστη και κατώτερη των περιστάσεων στη δια-
χείριση της ενεργειακής κρίσης, πολύ περισσότερο, όµως,
αναδεικνύεται διαρκώς το έλλειµµα της ενεργειακής στρατηγικής
και ευρύτερα του σχεδιασµού µετά από ένα τόσο συγκλονιστικό
γεγονός, µε τρόπο που πάντα το επείγον να καταπίνει το ωφέ-
λιµο, µε τρόπο που συνεχώς ορθώνονται ανυπέρβλητες καταστά-
σεις και εµπόδια και αναγκάζεται η Κυβέρνηση να σέρνεται πίσω
από ζητήµατα, για τα οποία δεν είχε προνοήσει. 

Και αυτή είναι, κύριε Υπουργέ, µια καλοπροαίρετη κριτική, διότι
κάποιος θα µπορούσε να πει ότι πυκνώνουν επικίνδυνα τα θέµατα
στην ενέργεια, στα οποία η απρονοησία και η έλλειψη σχεδια-
σµού µπορεί να είναι και ηθεληµένες. Το αποτέλεσµα πάντα,
όµως, είναι ότι το κόστος της κρίσης και της συγκεκριµένης κρί-
σης της ενεργειακής τελικά επιµερίζεται ανισοµερώς σε βάρος
των ελληνικών νοικοκυριών και πολύ λιγότερο στους ενεργει-
ακούς κολοσσούς. Τονίζουµε εξαρχής ότι µια τέτοια έλλειψη σχε-
διασµού µε όρους κατεπείγοντος έχουµε µπροστά µας και
ερχόµαστε να καλύψουµε και εδώ συγκεκριµένα ζητήµατα τα
οποία θα εξηγήσω παρακάτω.

Τα ερωτήµατα που θέσαµε το 2022 στην αντίστοιχη συζήτηση
έχουν παραµείνει αναπάντητα. Τα θέσαµε και στην επιτροπή.
Είναι ζητήµατα τα οποία δυστυχώς δεν απαντώνται, οδηγώντας
τη χώρα συνεχώς σε αδιέξοδα και σε ενεργειακά αδιέξοδα, χωρίς
να σπάνε τους φαύλους κύκλους της κυβερνητικής πολιτικής. 

Έρχοµαι στα της συµφωνίας.
Ζήτηµα πρώτο, διαψεύστηκε περίτρανα η εκτίµηση που είχε

κάνει η Κυβέρνηση σε σχέση µε τον διαγωνισµό για την εκµετάλ-
λευση στη νότια Καβάλα της υπόγειας αποθήκης φυσικού αε-
ρίου, µια υπόθεση η οποία ξεκινά βέβαια µε το αρχικό αίτηµα από
το 2011. Ολιγώρησαν όλες οι κυβερνήσεις, συνολικά η χώρα µας
και ήρθε το 2023 για να βγει άγονος ο συγκεκριµένος διαγωνι-
σµός. Μεταξύ των παραµέτρων που διαβάζουµε µέσα στη σύµ-
βαση και οι οποίοι εξετάζονται είναι να µετατραπεί η νότια
Καβάλα σε αποθήκη υδρογόνου. Είναι µία γενική ανακοίνωση,
µία πρόθεση, µία δήλωση σκοπιµότητας, την ίδια στιγµή που δεν
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υπάρχει καθόλου εθνικός σχεδιασµός για το υδρογόνο. 
Ρωτάµε, λοιπόν, ευθέως: Πείτε µας ακριβώς τι θέλετε να κά-

νετε µε τη νότια Καβάλα, ποιο είναι το σχέδιό σας µετά την ακύ-
ρωση του διαγωνισµού από το ΤΑΙΠΕΔ. Θα ξαναπάµε σε υπόγεια
αποθήκευση φυσικού αερίου, µιας και έχουµε την υποχρέωση να
συντηρούµε το 15% της ετήσιας παραγωγής σε φυσικό αέριο της
τελευταίας πενταετίας και πληρώνουµε φόρους σε γειτονικές -
δεν πληρώνουµε µόνο στην Ιταλία, όπως ακούστηκε, υπάρχει
άλλη χώρα στην οποία πληρώνουµε - χώρες; Έχει εγκαταλειφθεί
αυτός ο στόχος, να χρησιµοποιηθεί η νότια Καβάλα ως υπόγειος
αποθηκευτικός χώρος για φυσικό αέριο ή πάµε σε υδρογόνο και
µε ποια βήµατα και σχεδιασµό; Απαντήστε µας πολύ συγκεκρι-
µένα τι στόχο έχετε για τη νότια Καβάλα και πώς ελαφρά τη καρ-
δία θέλετε εδώ να ψηφίζουµε έτσι δίνοντας σας παρατάσεις, να
σας εξουσιοδοτούµε, ώστε από τον Νοέµβριο του 2023 και µετά
µόνο µε υπουργικές αποφάσεις να µπορείτε να κάνετε απλά πα-
ρατάσεις. 

Το δεύτερο σηµείο αφορά τον Πρίνο και πώς αλλάζει ο σχε-
διασµός σχετικά µε το πρόγραµµα δέσµευσης διοξειδίου του άν-
θρακα. Είναι µία καλή κατεύθυνση αυτή και εµείς την υπο-
στηρίζουµε. Είναι ένα βήµα σηµαντικό για την πράσινη µετάβαση.
Είναι ένα έργο µεταξύ των τριών που ξεκινάνε στην Ευρώπη, στη
Ραβένα και στα Πυρηναία, όπως ακούστηκε και στην επιτροπή,
είναι ένα έργο το οποίο έχει ενταχθεί στα έργα κοινού ενδιαφέ-
ροντος, αλλά γνωρίζετε ότι πρόκειται για ένα πάρα πολύ φιλό-
δοξο σχέδιο και δεν αρκούν δύο γραµµές που αναφέρονται µέσα
στη σύµβαση, έτσι ώστε να γίνει µια κατάλληλη συζήτηση. Είναι
µια πολύ µεγάλη, πολύ σπουδαία υποδοµή για τη χώρα και
έχουµε και τις αµφιβολίες µας σχετικά µε το χρηµατοδοτικό πλαί-
σιο του έργου και τη βιωσιµότητα του project. Είναι ένα έργο το
οποίο προϋπολογίζεται στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ µε την «EN-
ERGEAN» µέσα και τη ΔΕΣΦΑ, που θα συνεισφέρει 600 εκατοµ-
µύρια. Δεν ξέρω αυτά πώς θα µας τα περιγράψετε. 

Και σίγουρα υπάρχει ένα θέµα: Υπάρχει µία αλλαγή αντικειµέ-
νου, αλλαγή δραστηριότητας. Δηλαδή στην «ENERGEAN»
έχουµε δώσει µέσα από τις συµβάσεις και τις τροποποιήσεις, που
κάθε φορά επικυρώνουµε, συγκεκριµένη δραστηριότητα να
κάνει, να κάνει εξόρυξη υδρογονανθράκων. Τώρα αλλάζουµε
δραστηριότητα. Και ρωτάµε: Τόσο εύκολα µπορούµε να αλλά-
ζουµε δραστηριότητες, να πάµε σε µεγάλους σχεδιασµούς, σε
υδρογόνο; Όλα αυτά βρίσκονται πολύ αόριστα µέσα στη συγκε-
κριµένη σύµβαση.

Και αυτά είναι εύλογα ερωτήµατα και γίνονται ακόµα πιο εύ-
λογα όταν υπάρχει και µια υποψία, διότι η συγκεκριµένη εταιρεία
συµµετέχει στο χρηµατιστήριο του Τελ Αβίβ και του Λονδίνου και
τα όποια δικαιώµατα δίνουµε εµείς από εδώ και ζητάτε τη δική
µας συγκατάθεση προφανώς έχουν και ένα αντίκτυπο στα χρη-
µατιστήρια και στις µετοχές της συγκεκριµένης εταιρείας. 

Άρα δεν είναι τόσο εύκολο να αµελούµε το τι δικαιώµατα δί-
νουµε σε κάθε εταιρεία κάθε φορά εδώ για να κάνει ενδεχοµένως
και ένα χρηµατιστηριακό παιχνίδι.

Ζήτηµα τρίτο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει ένα κενό ενη-
µέρωσης σχετικά µε την περιοχή Ε. Εδώ και πάρα πολύ καιρό -
και στην έκτη τροποποίηση µνηµονεύεται- υπάρχει η περιβόητη
µεταφορά της πλατφόρµας Λ. Ακόµα δεν έχει έρθει η πλατ-
φόρµα. Μέχρι σήµερα δεν είχε προχωρήσει αυτή η πλατφόρµα.
Μάλιστα υπήρχε η υπόθεση του δανείου µε εγγύηση του ελληνι-
κού δηµοσίου ύψους 90,5 εκατοµµύρια, πέρασε από τη Βουλή
δύο φορές µε τον νόµο 4801 του 2021, άρθρο 40, και µε τον νόµο
4843 του 2021, τροποποίηση. 

Τα δίνω στα Πρακτικά για να τα έχουµε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά δεν τα ψήφισε το ΠΑΣΟΚ, τη συγκεκριµένη δανειοδό-
τηση, η οποία έγινε στο πλαίσιο του COVID για τη ρευστότητα
και µάλιστα, στη συγκεκριµένη τροποποίηση ο κ. Κατρίνης σάς
διαβάζω τι είχε πει: 

«Εµείς θεωρούµε ότι θα πρέπει να µπουν ασφαλιστικές δικλί-
δες προστασίας των εργαζοµένων, γιατί µε βάση το επιχειρη-

σιακό σχέδιο της εταιρείας, που όντως πρέπει να στηριχθεί, προ-
βλέπονται απολύσεις. Θεωρούµε απαράδεκτο και ανεπίτρεπτο
µια εταιρεία που ενισχύεται, έστω και µε καθεστώς κρατικής εγ-
γύησης, να της επιτρέπεται να απολύει εργαζόµενους». 

Και παρακάτω λέει: «Όταν το κράτος παρεµβαίνει και συµµε-
τέχει στο διοικητικό συµβούλιο και εγγυάται, πώς δεν διασφαλίζει
ότι όλα αυτά θα γίνουν, η προστασία αυτή των εργαζοµένων,
όπως το κράτος πολύ ορθώς κάνει σε ζητήµατα ρευστότητας,
επιχορήγησης, όπως είναι η επιστρεπτέα προκαταβολή;».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην επιστρεπτέα προκαταβολή είχαµε βάλει ρήτρες. Εδώ σε
αυτό το δάνειο δεν είχε µπει ρήτρα. Τι έγιναν αυτά τα 90 εκατοµ-
µύρια; Άλλοι λένε ότι είναι και παραπάνω. Τι είναι αυτά τα 90 εκα-
τοµµύρια; Πού επενδύθηκαν;

Διότι µετά από αυτό, µετά τη χρηµατοδότηση των 90 εκατοµ-
µυρίων και παρά τις υποσχέσεις ότι θα είχαµε εξόρυξη από το
οικόπεδο Ε, έγιναν απολύσεις και η εξέδρα Λ δεν έχει φτάσει
ακόµα. 

Απέλυσε βιαίως εκατόν ογδόντα εργαζόµενους, οι οποίοι µά-
λιστα έκαναν επίσχεση εργασίας για λόγους ασφαλείας και οι
οποίοι δικαιώθηκαν στο δικαστήριο. Και δικαιώθηκαν διότι µετά
την απόλυσή τους, το προσωπικό που είχε προσληφθεί ήταν
άπειρο, µε αποτέλεσµα να ξεσπάσει η περιβόητη φωτιά τον Απρί-
λιο του 2022. 

Όλο αυτό το ιστορικό, λοιπόν, εµάς δεν µπορεί να µας αφήνει
αδιάφορους. Κι είχα λάθος πληροφόρηση -και οφείλω να το πω
από το Βήµα- µέχρι την επιτροπή όταν είπα ότι είναι µια χαρά τα
θέµατα ασφάλειας και περιβαλλοντικής συµβατότητας, διότι έχει
αλλάξει το προσωπικό και δυστυχώς δεν υπάρχει η κατάλληλη
τεχνογνωσία από το νέο προσωπικό το οποίο έχει προσληφθεί.

Κλείνω. Το ΠΑΣΟΚ κάνει ό,τι µπορεί να στηρίξει την εγχώρια
παραγωγή και εξόρυξη υδρογονανθράκων. Το απέδειξε και στη
συγκεκριµένη σύµβαση. Βάζαµε πλάτη πάντα από την αρχή για
όφελος της εθνικής και προφανώς της τοπικής κοινωνίας. Ό,τι
κάναµε το κάναµε σε συνεννόηση µε την τοπική κοινωνία και τους
εργαζόµενους. Όπως βλέπουµε, όµως, αυτή η ισορροπία διατα-
ράσσεται και διαταράσσεται µε ευθύνη της αναδόχου, η οποία
επιχειρεί να εκµεταλλεύεται ένα δηµόσιο αγαθό χωρίς να αντα-
ποκρίνεται πλήρως στις υποχρεώσεις της. 

Έχετε ευθύνη, λοιπόν, και εσείς ως Κυβέρνηση που επιχειρείτε
να µας µεταθέσετε εµάς τις ευθύνες που δεν µας αναλογούν,
αποσπώντας µια νοµιµοποίηση µε πρόχειρους σχεδιασµούς που
έχετε κάνει χωρίς να έρχεστε εγκαίρως και πολύ συγκεκριµένα.
Λευκή επιταγή, λοιπόν, σε όσους λειτουργούν ανεξέλεγκτα, είτε
είναι ο ανάδοχος είτε είναι κάποιες υπηρεσίες από το Υπουργείο
σας είτε είστε εσείς οι ίδιοι οι Υπουργοί, δεν πρόκειται να σας
δώσουµε. 

Γι’ αυτό θα ψηφίσουµε «παρών» στην τροποποίηση αυτή κι ευ-
χόµαστε αυτήν την τροποποίηση να τη λάβει σοβαρά υπ’ όψιν
της τόσο η εταιρεία, η οποία ακούγεται ότι θέλει να συρρικνώσει
περαιτέρω το προσωπικό, όσο και η Κυβέρνηση σε ένα ζήτηµα
που εµείς πρώτοι ως χώρος θέσαµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Κεφάλα, µετά ο κ. Ζαµπάρας, ο κ. Φόρτωµας και θα κάνει
την οµιλία του ο Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αµέσως

µετά τον Υπουργό, γιατί το ζήτησε ο Υπουργός νωρίτερα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι νωρίτερα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,

µου το ζήτησε ο Υπουργός να πάρει τον λόγο. Εγώ επειδή δεν
θα είµαι στην Έδρα, θα το αποφασίσει ο επόµενος Πρόεδρος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ο Κανονισµός θα το αποφασίσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συνεν-

νοηθείτε µε τον Υπουργό.
Κυρία Κεφαλά, έχετε τον λόγο. 
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ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να πω ότι έχω µπερδευτεί. Νοµίζω ότι ο προσανατολισµός µας

είναι προς την απεξάρτηση από τον υδρογονάνθρακα ή είναι
υπέρ; Γιατί όλη η Βουλή, ο καθένας µε τον δικό του ίσως τρόπο,
είναι υπέρ των εξορύξεων. 

Αναρωτιέµαι, δεν έχουµε δεσµευτεί να απεξαρτηθούµε από
τους υδρογονάνθρακες σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα; Πι-
στεύουµε ότι αν γίνουν αυτές οι εξορύξεις, το ελληνικό δηµόσιο
πραγµατικά θα έχει όφελος, κυρίως µε τον ειδικό φόρο εισοδή-
µατος, που περιγράφει η σύµβαση, που είναι στο 20% και µε τον
περιφερειακό φόρο, που είναι στο 5%; Πραγµατικά πιστεύουµε
ότι θα έχει όφελος ο Έλληνας πολίτης από όλη αυτή την ιστορία
ή θα µείνουµε για άλλη µια φορά µε το υποβαθµισµένο περιβάλ-
λον, το υποβαθµισµένο σπίτι µας δηλαδή, και τα σκουπίδια των
εξορύξεων; Μάλλον το δεύτερο βλέπουµε. Παρ όλα αυτά, µας
κάνει πραγµατικά εντύπωση όλη αυτή η τάση προς τα εκεί. 

Η κ. Σδούκου, στη µία και µοναδική συνεδρίαση της Επιτροπής
Παραγωγής και Εµπορίου για την εκµετάλλευση των υδρογοναν-
θράκων του Πρίνου και της εταιρείας «ENERGEAN OIL», εδώ και
σαράντα χρόνια που λειτουργεί η εγκατάσταση, µας είπε ότι δεν
έχει χυθεί ούτε σταγόνα πετρελαίου µέσα στις ελληνικές θάλασ-
σες. Προφανώς έχει δίκιο. Σαφώς αυτό οφείλεται και στην τή-
ρηση των πρωτοκόλλων που τηρούνται ευλαβικά από την
εταιρεία, αλλά κυρίως οφείλεται στην αυτοθυσία και στη διαρκή
διαθεσιµότητα και εµπειρογνωµοσύνη των ειδικευµένων εργα-
τών, που παρ’ όλα τα δωδεκάωρα δουλειάς και τις συγκρούσεις
µε τη διοίκηση, που γνωρίζουµε όλοι, που έφτασαν ακόµα και
στις γνωστές δικαστικές διαµάχες µετά από πωλήσεις, µετά από
επέµβαση των ΜΑΤ στις 21-12-2021, οι εργάτες αυτοί έκαναν ό,τι
µπορούσαν για την ασφάλεια των εγκαταστάσεων και την ασφά-
λεια των θαλασσών µας. 

Παρ’ όλα αυτά ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι αν συµβεί ένα ατύ-
χηµα στη Μεσόγειο θα έχει ολέθρια αποτελέσµατα. Να θυµίσω
πως κατά τη διάρκεια σφράγισης των κοιτασµάτων συµβαίνουν
όλα τα ατυχήµατα, όπως γνωρίζουµε όλοι. Το µεγαλύτερο και πιο
πρόσφατο παράδειγµα είναι η πλατφόρµα πετρελαίου στο Με-
ξικό, όπου το 2010 σηµειώθηκε ατύχηµα κατά τη διάρκεια σφρά-
γισης του κοιτάσµατος βέβαια, µε αποτέλεσµα την απώλεια
έντεκα ανθρώπων και την εκροή πέντε εκατοµµυρίων βαρελιών
πετρελαίου στη θάλασσα. 

Σε αυτό το σηµείο θορυβήθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση και µετά
από έντονο θεσµικό διάλογο εκδίδει την οδηγία 2013/30, την
οποία εµείς ενσωµατώσαµε τρία χρόνια µετά και απωλέσαµε βέ-
βαια την προθεσµία ενσωµάτωσης της 19ης Ιουλίου 2015 για την
ασφάλεια των υπεράκτιων εξορύξεων. Άρα τυχεροί ήµασταν
µέχρι τότε, όπως τυχεροί είµαστε και µέχρι τώρα.

Γνωρίζουµε όλοι -και ανέφεραν και αρκετοί συνάδελφοι- και
για τη φωτιά που εκδηλώθηκε στις 9-4-2022 στις εγκαταστάσεις,
όπου επιβεβαιώθηκαν οι καταγγελίες των εργαζοµένων για ανα-
σφαλείς συνθήκες, αλλά και πολλές άλλες περιπτώσεις, που το
ατύχηµα ήταν έξω από την πόρτα µας, σε έναν χώρο, µια κλειστή
θάλασσα, µε µοναδική βιοποικιλότητα, αλλά και την άµεση εξάρ-
τησή µας από την υγεία των θαλασσών µας σε όλα τα επίπεδα. 

Και τι µας λέει η σύµβαση της εταιρείας «ENERGEAN», που
βρίσκεται στην έβδοµη παράταση της τροποποιητικής σύµβασης;
Μας αναφέρει πως ο ανάδοχος, δηλαδή η «ENERGEAN», δύναται
να συναινέσει στην παροχή πληροφοριών στο δηµόσιο αλλά και
να αρνηθεί να τις δώσει, εάν η ίδια πιστεύει πως είναι κόντρα στα
συµφέροντά της. Και έχουµε δηλαδή εµπλοκή του δηµοσίου, όχι
υποχρεωτική, αλλά προαιρετική στον έλεγχο του προγράµµατος
εκµετάλλευσης και παραγωγής, ενώ θα έπρεπε όχι µόνο να ελέγ-
χει, αλλά και να συµµετέχει ενεργά στη διαδικασία σφράγισης
για την αποφυγή ατυχήµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ακόµα και τοπικοί φορείς θα έπρεπε να έχουν εποπτεία του
έργου, πράγµα που δεν συµβαίνει. Να ξεκαθαρίσουµε πως ό,τι
και να γίνει, οι επιπτώσεις µιας εξόρυξης µόνο αρνητικές µπορεί
να είναι για το περιβάλλον. Το ότι έχουµε βαφτίσει την ανάπτυξη
πράσινη και γαλάζια, δεν σηµαίνει πως κάνουµε καλό στη φύση
και ούτε οι σεισµικές έρευνες στο ρήγµα ελληνικής τάφρου κά-

νουν καλό. Και παρ’ όλο που είναι κατά παράβαση της ενωσιακής
νοµοθεσίας, τα προγράµµατα εγκρίνονται πάντα. Οι σεισµικές
έρευνες εξαιρούνται από οποιαδήποτε διαδικασία περιβαλλοντι-
κής αδειοδότησης, αλλά αυτά είναι λεπτοµέρειες µπροστά στα
έσοδα. Τουλάχιστον να µην είµαστε υποκριτές, να ξέρουµε τι επι-
διώκουµε. 

Η εταιρεία «ENERGEAN» αναζητά ευκαιρίες ανάπτυξης -έτσι
τις αναφέρει- σε περιοχές που υπάρχει µακροπρόθεσµη πολιτική
υποστήριξης για το φυσικό αέριο. Ψάχνει για ταµειακές ροές και
οφέλη για τους µετόχους. Αυτός είναι ο στόχος. Ξέρουµε πως
κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης του COVID πέρασε
πολύ σοβαρή οικονοµική κρίση µε τη µείωση της τιµής πετρε-
λαίου και ξέρουµε πως έχει λάβει εγγύηση δανείου 100 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και ξέρουµε πως έχει άµεση ανάγκη ρευστότητας
για περισσότερες επενδύσεις. 

Γνωστή είναι επίσης η µετάβαση των assets σε Αίγυπτο, Ιταλία,
Κροατία και βέβαια τα κοιτάσµατα Καρίς και βόρειο Καρίς που
βρίσκονται στο Ισραήλ. Έτσι λοιπόν, θα βγουν οι ταµειακές ροές.
Και βέβαια να µην ξεχνάµε τις καλές µας σχέσεις µε το Ισραήλ,
τις οποίες σαφώς δεν µπορούµε να διαταράξουµε για µερικές
παράλληλες απώλειες. Πόσο µάλλον να διαταράξουµε τα συµ-
φέροντα της εταιρείας για χάρη του περιβάλλοντος. Αστεία πρά-
γµατα! Και βέβαια ούτε να φανταστούµε δεν µπορούµε µια
πιθανή αποχώρηση της εταιρείας, που θα έβαζε στις πλάτες του
δηµοσίου το βάρος της αποξήλωσης των εγκαταστάσεων και την
ασφαλή σφράγιση των γεωτρήσεων που έχουν γίνει εδώ και σα-
ράντα χρόνια.

Η εταιρεία µπήκε στο χρηµατιστήριο του Τελ Αβίβ για ανά-
πτυξη του κοιτάσµατος Ε και για την εξέδρα Λ και λοιπά προ-
γράµµατα και επενδύσεις. Και ω του θαύµατος, ο χρηµατοοικο-
νοµικός σύµβουλος της «ENERGEAN» είναι οι Rothschild. Ε, βέ-
βαια, πώς αλλιώς θα γινόταν; Αυτά δεν είναι σενάρια συνωµοσιο-
λογίας. Είναι στοιχεία που υπάρχουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία συ-
νάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κι εµείς βέβαια στηρίζουµε και θέλουµε την οικονοµική τό-

νωση, την ενίσχυση και παραβλέπουµε, γιατί ίσως να µην µπο-
ρούµε να κάνουµε αλλιώς. Ή µήπως µπορούµε να κάνουµε και
αλλιώς; 

Τουλάχιστον µπορεί να είναι προτεραιότητά µας τα έργα κοι-
νού ενδιαφέροντος. Και ποιο έργο είναι έκτο στη λίστα κοινού εν-
διαφέροντος κατά σειρά προτεραιότητας; Η αποθήκευση
διοξειδίου του άνθρακα, που όχι µόνο θα ξεκινήσει έναν νέο
κύκλο ανάπτυξης στις τοπικές κοινωνίες ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης, αλλά θα απελευθερώσει και σηµαντικούς πόρους
από τα κόστη δικαιωµάτων εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα για
τις βιοµηχανικές επιχειρήσεις, ενισχύοντας την ανταγωνιστικό-
τητά τους. Αυτά µας ενδιαφέρουν να ακούσουµε και αυτά δεν
ακούµε.

Και τι γίνεται µε τη δέσµευση της χώρας για σταδιακή χρήση
υδρογονανθράκων; Δεν πηγαίνουµε προς τα εκεί. Τι γίνεται µε
το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα; Αυτό δεν συµπε-
ριλάµβανε το φυσικό αέριο µόνο ως καύσιµο µετάβασης; Ναι,
αλλά µάλλον πηγαίνει πολύ µακριά και αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Και εγώ ευχαριστώ. Νοµίζω
ότι έχω λίγο ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε. Πέντε λεπ-
τά είναι ο χρόνος.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Οι άλλοι µίλησαν δέκα λεπτά.
Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Δεν προέβλεπε τη µείωσή του µέχρι το 2030. 
Πείτε µας αν σκοπεύετε να συµµορφωθείτε µε αυτά ή εάν οι

συζητήσεις για το περιβάλλον γίνονται απλά για να εφησυχάζουν
τον πολίτη. 

«Πράσινος Πρίνος» ονοµάζεται το project και πραγµατικά φέρ-
νει χαµόγελο αν όχι γέλιο. Τα σχέδια για χρήση των εξαντληµέ-
νων αποθεµάτων προς αποθήκευση φυσικού αερίου δεν τα
βλέπουµε να προχωρούν µέχρι τώρα. Μας έσωσε η γειτονική Ιτα-
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λία µε το αζηµίωτο βέβαια και τώρα που αναγκαζόµαστε από την
Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω πληρότητας άλλων χωρών να φτιά-
ξουµε τη δική µας αποθήκη, το πάµε από αναβολή σε αναβολή.

Για να δούµε τι θα γίνει, λοιπόν, µε την αποθήκευση διοξειδίου
του άνθρακα. Και εκεί υπάρχουν προθεσµίες και εκτιµήσεις για
έναρξη λειτουργίας το πρώτο τρίµηνο του 2020. Μέχρι τώρα η
«ENERGEAN» έχει υπογράψει µόνο εννέα µη δεσµευτικά µνηµό-
νια κατανόησης µε ενδιαφερόµενους, τα λεγόµενα MoUs. Κάπως
έτσι λέγονται, σαν το γλυκό. Και βέβαια υπάρχουν γραφειοκρα-
τικές καθυστερήσεις ακόµα και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, οι οποίες πιθανόν να δηµιουργήσουν προβλήµατα -και δεν
θα είναι και η πρώτη φορά- µε τις προθεσµίες του Ταµείου Ανά-
καµψης. 

Το κοίτασµα εξαντλείται. Το ξέρουµε όλοι αυτό. Να µην ξε-
χνάµε ότι υπάρχει η εξέδρα Κ, η οποία επίσης θα πρέπει να συ-
ντηρηθεί και να φυλάσσεται από την εταιρεία, η οποία δεν έχει
ούτε έσοδα για ανάπτυξη, πόσω µάλλον για συντήρηση. Να θυ-
µίσουµε στον κ. Μητσοτάκη ότι ανακοίνωσε ο ίδιος την ανάληψη
της προεδρίας της Ελλάδας για το σχέδιο δράσης «Μεσόγειος,
µία υποδειγµατική θάλασσα έως το 2030». Να δούµε, λοιπόν, πώς
θα γίνουν όλα αυτά.

Φυσικά καταλαβαίνετε ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει µια αρ-
νητική θέση σε όλο αυτό. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πάω απευθείας στην ουσία

της σύµβασης. Έχουν µείνει πολλά αναπάντητα ερωτήµατα. Οι
εξηγήσεις που έδωσε η κυρία Υπουργός δεν µπορούν σε καµµία
περίπτωση να άρουν τις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης σε σχέση
µε πολλά ερωτήµατα, µε πολλά ζητήµατα που µένουν αναπά-
ντητα από τη σύµβαση αυτή. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα εδώ να ψηφίσουµε για έβδοµη
φορά την κύρωση της σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογο-
νανθράκων στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους µε-
ταξύ ελληνικού δηµοσίου και της εταιρείας «ENERGEAN OIL &
GA». Θα ήθελα –το έκανα και στην επιτροπή που µας δόθηκε ευ-
καιρία- τώρα στην Ολοµέλεια εντελώς καλοπροαίρετα να ρω-
τήσω για πόσα χρόνια θα ερχόµαστε να ψηφίζουµε αυτές τις
παρατάσεις. 

Τι έχουµε, λοιπόν, όλα αυτά τα χρόνια; Από το 2011 η τότε κυ-
βέρνηση υπέγραψε µε την εταιρεία αυτή τη σύµβαση για µετα-
τροπή του χώρου σε αποθήκη φυσικού αερίου και δεκατρία
χρόνια µετά δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. Μάλλον, για να εί-
µαστε περισσότερο ακριβείς, έχουν γίνει κάποια πράγµατα σε
ό,τι αφορά το κοίτασµα του Πρίνου. Έχει δανείσει το ελληνικό
δηµόσιο µπαίνοντας ως εγγυητής το 2021 100 εκατοµµύρια ευρώ
για να γίνουν επενδύσεις και για να καλυφθούν κεφάλαια κίνη-
σης, δηλαδή για το διάστηµα που ήταν κλειστή η παραγωγή,
έχουν απολυθεί εκατόν ογδόντα πέντε εργαζόµενοι που δεν απο-
δέχτηκαν τα σχέδια για καταπάτηση των εργασιακών και συνδι-
καλιστικών τους δικαιωµάτων και εκδιώχθηκαν από τα ΜΑΤ το
2021, έχει παραβιαστεί η σύµβαση παραχώρησης, δεν έχουν πλη-
ρωθεί τα royalties και πολλά άλλα. Επίσης, δεν έχουν γίνει ποτέ
οι απαραίτητες συντηρήσεις. 

Θα ήθελα να σταθώ περισσότερο στην ουσία της σύµβασης
και να καταλήξω στην τοποθέτησή µας. Προκύπτουν πολλά ερω-
τήµατα. Τα θέσαµε και στην επιτροπή. Έχουν γίνει έλεγχοι όσον
αφορά την εκπλήρωση των συµβατικών υποχρεώσεων της εται-
ρείας; Αυτό δεν είναι εκ των ων ουκ άνευ, κύριε Υπουργέ, να γί-
νονται οι απαραίτητοι έλεγχοι; Έχουν υποβληθεί σχέδια εκ-
θέσεων ετήσιου προγράµµατος εργασιών που προβλέπονται από
τη σύµβαση παραχώρησης; Πώς έχει αξιολογηθεί και ελεγχθεί η
ορθή εφαρµογή τους; Αφού, λοιπόν, το σχέδιο για την υπόγεια
αποθήκη φυσικού αερίου ναυάγησε και προσπαθήσατε να εντά-
ξετε το έργο στο PSI, έγινε κάποια σοβαρή µελέτη γι’ αυτό; 

Πέµπτον: Ακόµα περιµένουµε την εθνική στρατηγική για το

υδρογόνο, µιας και ακούστηκε και από την κ. Σδούκου ότι υπάρ-
χει µια τέτοια συγκεκριµένη στοχοθεσία και ακόµα περιµένουµε
το αναθεωρηµένο εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα. 

Έκτον: Το κοίτασµα, όπως γνωρίζουµε, έχει κηρυχθεί εξαντλη-
µένο από το 2012. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τη σύµβαση παραχώρη-
σης έπρεπε να είχε επιστραφεί στο δηµόσιο χωρίς έξοδα για το
δηµόσιο. Δυστυχώς, η επιστροφή παραχώρησης δεν έγινε σύµ-
φωνα µε τους όρους της σύµβασης. Τι σχέδιο έχει, λοιπόν, σή-
µερα το Υπουργείο για την υπόγεια αποθήκη της Καβάλας;
Παραµένει το σχέδιο για αποθήκη φυσικού αερίου;

Έβδοµον: Επιπλέον η αρχική σύµβαση προβλέπει -και αυτό
είναι πολύ σηµαντικό- την εκούσια και αναιτιολόγητη δυνατότητα
αποχώρησης της αναδόχου εταιρείας χωρίς επιβάρυνση για την
περιβαλλοντική αποκατάσταση οποιουδήποτε κόστους και εµείς
λέµε γιατί. Σε συνθήκες αλλαγής του περιβάλλοντος και κλιµατι-
κής κρίσης αυτό θα έπρεπε να προβλεφθεί και αυτό θα έπρεπε
να έχει ήδη αλλάξει και τροποποιηθεί.

Πριν δύο χρόνια σε αυτή εδώ την Αίθουσα ακριβώς ο εισηγη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας έλεγε: «Η τροποποίηση αυτή» η έκτη
κατά σειρά τότε «είναι αναγκαία για την παροχή στο ΤΑΙΠΕΔ, το
οποίο συναινεί στη διαδικασία αυτή, προκειµένου να ολοκληρώ-
σει τη διαγωνιστική διαδικασία για την παραχώρηση των οικείων
δικαιωµάτων επί του υπόγειου φυσικού χώρου της περιοχής,
υπόγειας αποθήκης φυσικού αερίου νότια Καβάλα και της αξιο-
ποίησής του ως χώρου αποθήκευσης φυσικού αερίου. Με την
προτεινόµενη ρύθµιση διασφαλίζεται η επιτυχής ευόδωση του
διαγωνισµού για την υλοποίηση του έργου της υπόγειας αποθή-
κης φυσικού αερίου στη νότια Καβάλα, ένα έργο που εξυπηρετεί
την ασφάλεια του ενεργειακού εφοδιασµού της χώρας και τους
στόχους του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το κλίµα, ενι-
σχύοντας µακροπρόθεσµα τον ενεργειακό εφοδιασµό της
χώρας». Αυτά που είπε και χθες, προχθές ο εισηγητής της Κυ-
βέρνησης, κατά την έβδοµη φορά που έρχεται για κύρωση. Ακρι-
βώς τα ίδια πράγµατα! Copy paste. Αλλά, δεν έχει γίνει τίποτα
τόσο καιρό.

Μετά, λοιπόν, τη λήξη της άδειας εκµετάλλευσης της αποθή-
κης φυσικού αερίου νότια Καβάλα το κόστος λειτουργίας και συ-
ντήρησης των εγκαταστάσεων θα πρέπει να αναληφθεί από το
ελληνικό δηµόσιο. Το γνωρίζατε αυτό προφανώς, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, όπως γνωρίζατε επίσης και την προηγού-
µενη φορά, που µας λέγατε ότι θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία
αξιοποίησης του αποθηκευτικού χώρου. Και ρωτάµε συνεχώς,
επίµονα, πότε θα ολοκληρωθεί και έως πότε, επιτέλους, θα δίνετε
παρατάσεις και µε τι όρους πρακτικά θα γίνει η οποιαδήποτε δια-
γωνιστική διαδικασία. Τέλος, τι αναφορά γίνεται για το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα τώρα; Αυτά είναι, νοµίζω, πολύ κρίσιµα ερωτήµατα,
που σε καµµία περίπτωση δεν έχουν απαντηθεί από εσάς.

Να προσθέσω επίσης -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι τον Απρί-
λιο του 2021 το ΤΑΙΠΕΔ υπέβαλε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή αί-
τηµα ένταξης της αποθήκης φυσικού αερίου στα έργα κοινού
ενδιαφέροντος PCI. Ο διαγωνισµός για την παραχώρηση κρίθηκε
άγονος. Και ενώ σε όλη την Ευρώπη -ειπώθηκε και προηγουµέ-
νως- υπάρχουν αποθήκες φυσικού αερίου, στην Ελλάδα δεν
έχουµε απολύτως καµµία. Ενδεχοµένως, εάν είχαµε, να είχε αντι-
µετωπιστεί µε περισσότερη επάρκεια η ενεργειακή κρίση στο
πρώτο διάστηµα του πολέµου στην Ουκρανία.

Αυτή τη στιγµή και λόγω της υποχρέωσης που έχουµε από την
Κοµισιόν να τηρούµε ένα απόθεµα της τάξης του 15% της µέσης
ετήσιας κατανάλωσης φυσικού αερίου και λόγω ακριβώς του γε-
γονότος ότι δεν έχουµε τέτοιες αποθήκες, αναγκαζόµαστε να
χρησιµοποιούµε τις αποθήκες της Ιταλίας και άλλων χωρών µε
τεράστιο κόστος. Με λίγα λόγια και πληρώνουµε την Ιταλία και
τόσα χρόνια δεν βρίσκουµε µία βιώσιµη λύση.

Στη συνέχεια -και εγώ σε αυτό µπορώ να πω ότι ορθώς το κά-
νετε, αλλά δεν µας έχετε εξηγήσει πώς θα το κάνετε- εντάξατε
το έργο στο PCI υδρογόνου, να αποθηκεύουν δηλαδή υδρογόνο
αντί για φυσικό αέριο. Όµως, η χώρα µας δεν έχει καµµία απο-
λύτως διατυπωµένη κατατεθειµένη στρατηγική για το υδρογόνο.
Παρά το γεγονός ότι ακούµε για εθνική στρατηγική, δεν έχει βγει
σε καµµία διαβούλευση από το 2022. Δεν έχουµε δει ακόµα τί-
ποτα.
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Οπότε, αγαπητοί κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-
µερα εδώ για να εγκρίνουµε την έβδοµη κατά σειρά τροποποίηση
της σύµβασης, που προφανώς δεν είναι σε µια λογική win-win
που µας είπε η κυρία Υπουργός. Ερχόµαστε να εγκρίνουµε χωρίς
να ξέρουµε τίποτα για τον σχεδιασµό του Υπουργείου ούτε σε
σχέση µε την ίδια την υποδοµή, ούτε σε σχέση µε το υδρογόνο,
ούτε σε σχέση µε το φυσικό αέριο, ούτε σε σχέση µε τον εν γένει
ενεργειακό σχεδιασµό αυτής της χώρας.

Για αυτούς τους λόγους και για αυτά τα ερωτήµατα που συνε-
χίζουν να µένουν αναπάντητα, καταψηφίζουµε την κύρωση της
παρούσας σύµβασης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα.
Ο κατάλογος των εισηγητών θα κλείσει µε τον κ. Φίλιππο Φόρ-

τωµα, εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης, µετά ο Υπουργός και στη συνέχεια
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όσοι θέλουν φυσικά να µιλή-
σουν, αντίστροφα.

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κύριε γενικέ γραµµατέα, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα -και προφανώς θα
υπερψηφίσου µε σε λίγη ώρα- ένα θέµα το οποίο προφανώς και
µέσα από την επιτροπή έχει καταστήσει σαφές τη σηµασία του
προφανώς για την κύρωση της έβδοµης αυτής τροποποίησης,
όχι µόνο για την ίδια την τοπική κοινωνία αλλά κυρίως για τη
χώρα, για τη χώρα γενικά και µάλιστα, για την ενεργειακή αυτο-
νοµία της χώρας µας. Γιατί αυτή η όλη σύµβαση δεν είναι τίποτα
άλλο τίποτα περισσότερο από µια.

Γιατί αυτή η όλη σύµβαση δεν είναι τίποτα άλλο, τίποτα περισ-
σότερο από µια ακόµη απόδειξη της διαρκούς προσπάθειας της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη να δηµιουργήσει τις συνολικές συνθήκες µετάβασης της
χώρας µας στο µέλλον, τις συνθήκες µετάβασης προς την εξέ-
λιξη και όχι προς τη στασιµότητα. 

Με γνώµονα προφανώς την ενεργειακή µας ασφάλεια, αλλά
και τους στόχους θωράκισης έναντι της όποιας αβεβαιότητας
υπάρχει γύρω από την ενέργεια, αλλά και µε έµφαση κυρίως στην
πράσινη µετάβαση, η παρούσα σύµβαση κινείται προς την κατεύ-
θυνση της αποτελεσµατικής αξιοποίησης του του συνολικού
ενεργειακού δυναµικού της πατρίδας µας. 

Τώρα εγώ θα θέσω συνολικά τρία-τέσσερα ερωτήµατα µιας και
ακούσαµε πάρα πολλά. Γιατί είναι αναγκαία η όλη τροποποίηση
προφανώς και η έβδοµη κατά σειρά. Η εν λόγω τροποποίηση, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνεται αναγκαία µετά την µετά την
κήρυξη ως άγονου του του διαγωνισµού του ΤΑΙΠΕΔ. Γιατί, όµως,
συµβαίνει αυτό; Γιατί συνολικός σκοπός της τροποποίησης είναι
να αναλάβει η ίδια ανάδοχος εταιρεία την συντήρηση, αλλά και
τη φύλαξη των εγκαταστάσεων, αλλά και τη συνέχιση ερευνητι-
κών εργασιών στα κοιτάσµατα και τα οποία αναφέρονται στην εν
λόγω σύµβαση για την επίσπευση και της ενεργειακής επάρκειας
που τόσο κοπτόµαστε, αλλά συνολικά και για την ενεργειακή µε-
τάβαση της χώρας. 

Αυτό θα γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το εθνικό σχέ-
διο για την ενέργεια και το κλίµα µέσω της ανάδειξης νέων τε-
χνολογικών προτεραιοτήτων, όπως του έργου αποθήκευσης
διοξειδίου του άνθρακα. Ακολουθούµε προφανώς τους ευρωπαϊ-
κούς κανονισµούς. Κάνουµε όλες τις απαραίτητες παρεµβάσεις
για να διασφαλίσουµε την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας µας. 

Με την τροποποίηση αυτή επεκτείνεται η όλη διάρκεια εκµε-
τάλλευσης µέχρι το 2030, δηλαδή και για τα επόµενα δεκαπέντε
χρόνια µε σκοπό να συνεχιστεί η όλη παραγωγή υδρογονανθρά-
κων, αλλά και να διασφαλιστούν οι όποιες θέσεις εργασίας, ώστε
να προχωρήσουµε και στην ανάπτυξη των υποπεριοχών εκµετάλ-
λευσης, αλλά και της ολοκλήρωσης κατασκευής και της εγκατά-
στασης της πλατφόρµας L και τέλος της διασύνδεσης της
υποπεριοχής εκµετάλλευσης Ε µε τις υφιστάµενες πλατφόρµες

του Πρίνου. 
Δεύτερον, θα µπορούσαµε να αφήσουµε την όλη την σύµβαση

να λήξει, λένε κάποια κόµµατα από την Αντιπολίτευση, και ποιος
επιλέγει αυτή τη λύση; Όπως γνωρίζετε δεκάδες οικογένειες
ζουν, αλλά και δουλεύουν γύρω από αυτή την εκµετάλλευση.
Ένα σηµαντικό κοµµάτι της τοπικής κοινωνίας βγάζει το ψωµί του
από αυτή την εκµετάλλευση. Με αυτό τι πετυχαίνουµε, όπως
έχουµε ήδη αναφέρει και στην επιτροπή µας, αλλά και µε την
Υφυπουργό στην επιτροπή και σε πολύ λίγο και µε τον Υπουργό.
Με την υπό κύρωση τροποποίηση πέρα από το γεγονός ότι πα-
ρατείνεται η όλη διάρκεια σύµβασης, περαιτέρω αυξάνεται και η
αποζηµίωση που λαµβάνει το δηµόσιο από τις πωλήσεις πετρε-
λαίου, δηλαδή από τις πωλήσεις δικαιωµάτων royalties. 

Συγκεκριµένα, µε βάση τη νέα σύµβαση το ελληνικό δηµόσιο
αποκτά πρόσθετες προσόδους καθώς καθιερώνονται αιτήσεις
αποζηµίωσης περίπου 200 ευρώ ανά στρέµµα για τις περιοχές
εκµετάλλευσης και 50 ευρώ ανά στρέµµα για τις ερευνητικές που
θα καταβάλλονται από τον ανάδοχο. 

Επίσης, καταργείται και η απαλλαγή του αναδόχου από την κα-
ταβολή royalties για το ηµερολογιακό έτος που η τιµή πώλησης
είναι κάτω από 50 ευρώ το βαρέλι. Έτσι, λοιπόν, τι πετυχαίνουµε;
πετυχαίνουµε την εκµετάλλευση κοιτάσµατος «Ε», τη µετατροπή
των εξαντληµένων κοιτασµάτων σε αποθήκευση διοξειδίου του
άνθρακα και προφανώς την απαραίτητη δραστηριότητα για τη
διατήρηση σε ζωή και στο µέλλον ενεργοβόρων βιοµηχανιών της
χώρας η οποία έχει ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης µε επιδό-
τηση 150 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Και τέλος θα πετύχουµε την αποφυγή αποψίλωσης των εγκα-
ταστάσεων σε περίπτωση διακοπής λειτουργίας τους, ενέργεια
προφανώς απαραίτητη για περιβαλλοντικούς λόγους που θα κό-
στιζε και στο ελληνικό δηµόσιο. 

Για το αντικείµενο της σύµβασης, αποτελεί πεδίο δόξης λα-
µπρόν για διάφορους συνωµοσιολόγους, αλλά και όσους αναζη-
τούν παντού κρυφούς σκοπούς, αλλά και άλλες προθέσεις.
Προφανώς, υπήρχε απάντηση ξεκάθαρη και από την Υπουργό
στην επιτροπή και οποιαδήποτε προσπάθεια αναζήτησης πίσω
και πέρα από την έβδοµη αυτή τροποποίηση, για κάποιους σκο-
τεινούς δήθεν σκοπούς, πέφτει στο κενό συνολικά.

Να θυµίσουµε για τους αγαπητούς συναδέλφους από τη Νέα
Αριστερά µιας και έχει καταγγείλει τη σύµβαση και θέλει να την
αποσύρουµε, ότι το 2016 όταν ήταν και οι ίδιοι Κυβέρνηση και τα
δύο αυτά κόµµατα, υπήρξε παράταση µε τον ν.4409/2016, το
2017 µε υπουργική απόφαση και το 2018 µε τον ν.4585/2018.
Τρεις φορές λοιπόν επί ΣΥΡΙΖΑ είχε τροποποιηθεί και είχε παρα-
ταθεί η όλη παραχώρηση. Και το αναφέρω µιας και προφανώς
γνωρίζουν οι αξιότιµοι Βουλευτές το τι έχει συµβεί µέχρι τώρα,
για να τα λέµε όλα. 

Για τον λόγο λοιπόν αυτό έχει σηµασία πολιτική και η σηµερινή
στάση της Αντιπολίτευσης και έχει αξία η πολιτική συνέπεια, προ-
φανώς λέξεις άγνωστες και για τον ΣΥΡΙΖΑ και για τη Νέα Αρι-
στερά. Πραγµατικά δεν µπορεί κανείς µε την απλή λογική, µε
έναν κοινό νου να κατανοήσει αυτή την όλη διαφοροποίηση, η
οποία συµβαίνει. Μιλάµε πραγµατικά για µία επένδυση πολύ ση-
µαντική, η οποία θα στηρίξει τον ενεργειακό κλάδο της χώρας
µας και κυρίως θα διασφαλίσει την επάρκεια εφοδιασµού σε κρί-
σιµες στιγµές, όπως είναι και η σηµερινή την οποία διανύουµε,
τις οικονοµικές συνέπειες, αλλά και τις συνέπειες στον ενεργει-
ακό κλάδο, που περισσότερο παρά ποτέ, ιδίως στις εποχές σή-
µερα είναι απαραίτητη. Και σε αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν χωρούν µικροπολιτικά συµφέροντα, αλλά και ανέξο-
δες αντιπαραθέσεις. 

Γι’ αυτό και για τους παραπάνω λόγους σας καλώ και να το
υπερψηφίσετε και να το στηρίξετε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φόρτωµα. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος

Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γεννιούνται πολλά ερωτηµατικά
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στη ζωή και φιλοσοφικά αλλά και πραγµατικά. Θέλουµε ένα πε-
ριβάλλον στο οποίο να µπορεί να ζει ο άνθρωπος καλύτερα; Θέ-
λουµε. Θέλουµε να µη χρησιµοποιούµε πετρέλαιο ή καύσιµα τα
οποία ρυπαίνουν το περιβάλλον; Θέλουµε. Όλοι θέλουµε. Είναι
απαραίτητο το πετρέλαιο όµως για τη ζωή µας; Είναι. Άλλο η
προσδοκία και η επιθυµία κάποιου να ζήσει σε ένα ωραίο περι-
βάλλον και άλλο η αναγκαιότητα για την ίδια την ύπαρξη του αν-
θρώπου στο να υπάρχουν τα καύσιµα. Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε
λίγο µεταξύ µας, γιατί το να είσαι Δον Κιχώτης του περιβάλλο-
ντος είναι µια εύκολη διαδροµή, κυρίως από το κέντρο και προς
τα αριστερά, αλλά τα επιχειρήµατα εύκολα αποδοµούνται, κοι-
τώντας το κινητό σας ο καθένας. Όταν κοιτάξετε το κινητό σας
θα καταλάβετε ότι το περιβάλλον δεν µας αφορά πολύ όταν
αφορά τη δική µας προσωπική λειτουργία. Άρα διασταλτικά το
πετρέλαιο είναι απαραίτητο όπως και τα καύσιµα για την ίδια τη
ζωή. Μπορούµε να µειώσουµε τους ρύπους; Βεβαιότατα µπο-
ρούµε. Δεν είναι της παρούσης αλλά επειδή είµαι από τους οπα-
δούς των εξορύξεων, πάντοτε µε προστασία του περιβάλλοντος,
από το 2007 που είµαι Βουλευτής φωνάζω για τη δυνατότητα που
έχει η χώρα να εξορύξεις πετρέλαιο και φυσικό αέριο, διαµαρτύ-
ροµαι εντόνως πολλές φορές και διαµαρτυρήθηκα για την κωλυ-
σιεργία όλων των κυβερνήσεων στο θέµα αυτό, αλλά ουδέποτε
εισακούστηκα. Ήρθε µια περίοδος του 2011 - 2012 λίγο πριν
φύγω για πρώτη φορά από τη Βουλή, η περίοδος Μανιάτη, εκεί
συνεργάστηκα µε τον τότε Υπουργό και είχα µια πολύ καλή συ-
νεργασία για το τι µπορεί να κάνει η χώρα σε επίπεδο πετρε-
λαίων, γιατί του έδινα στοιχεία από το Γεωλογικό Πανεπιστήµιο
του Χιούστον, την έκθεση της Deutsche Bank την οποία του την
παρέδωσα, όλα αυτά για να µπορέσει η Ελλάδα να είναι πετρε-
λαιοπαραγωγός χώρα και οι Έλληνες πλούσιοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτός είναι ο σκοπός µας, αυτή είναι η αγωνία µας και αυτός

είναι ο αγώνας µας. 
Θα ήθελα όµως να καταλάβουµε αυτή τη σύµβαση. Μας φέρ-

νει η Κυβέρνηση µια σύµβαση εδώ, στην οποία παραµένουν ανα-
πάντητα ερωτηµατικά. Είναι ερωτηµατικά καίρια. 

Πρώτον, είναι επένδυση αυτό το πράγµα για τη χώρα µας;
Απάντηση: Επένδυση νοείται όταν έχει κέρδος το κράτος, η
χώρα. Έχει κέρδος το κράτος; Κατά την άποψή µας δεν έχει.
Γιατί; Εάν ρωτήσω εδώ τον κ. Σκυλακάκη ή την κ. Σδούκου, η
οποία είναι λαλίστατη στο θέµα εξορύξεων και µεταλλευµάτων,
την παρακολουθώ και καλά κάνει και πρέπει να µιλάει, και µου
πουν, αλλά από τα λόγια µέχρι τα έργα  υπάρχει µια τεράστια
απόσταση, γιατί ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός λέει δεν θέ-
λουµε εξορύξεις, ο κ. Δένδιας είπε δεν θέλουµε στο Αιγαίο να
βάλουµε πετρέλαια να το κάνουµε Μεξικό. Την µια µέρα λένε
άλλα, την άλλη µέρα κάνουν άλλα. 

Ρωτώ τον κ. Σκυλακάκη να µας πει από το 1999 ως σήµερα η
χώρα µας πόσα φορολογικά έσοδα είχε από αυτήν την εταιρεία
αυτή. Να µου τα πείτε. Εγώ θέλω αυτή την απάντηση, γιατί ένα
κράτος κερδίζει από µία επένδυση που έχει φορολογικά έσοδα
κυρίως, είναι κι άλλες πτυχές, διότι µε βάση τους ισολογισµούς
που είχαµε σήµερα και οι εµπειρογνώµονες µας και ο κ. Ζεληλί-
δης, ο µεγαλύτερος γεωλόγος της χώρας ειδικός στα ορυκτά,
µας λέει µηδέν φορολογικά από το 1999. Μηδέν φορολογικά.
Αυτό σηµαίνει κάτι. Σηµαίνει ότι η επένδυση είναι καλή επ’ ωφε-
λεία του ιδιώτη, όχι του ελληνικού κράτους.

Και εδώ ρωτάω, λοιπόν, πώς δικαιολογείται η ανανέωση της
σύµβασης; Γιατί ρωτώ την Κυβέρνηση δεν φορολογείται η εται-
ρεία από το βαρέλι; Έχετε βάλει ένα πλαφόν, όµως.

Ισχύει, κύριε Σκυλακάκη; Κυρία Σδούκου, θα µου απαντήσετε;
Δεν ξέρει ο κ. Σκυλακάκης. Ο κ. Σκυλακάκης είναι παντός καιρού
σε όλα τα Υπουργεία, αλλά η κ. Σδούκου ξέρει. Γιατί φορολογεί-
ται στα δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα βαρέλια την ηµέρα η εται-
ρεία µόνο; Πάνω από τα δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα λέει
φορολογείται. Ισχύει; Ρωτώ. Γιατί συνήθως βγάζει δύο χιλιάδες
διακόσια σαράντα την ηµέρα. Είναι ένα καθεστώς φοροαποφυ-
γής, ναι ή όχι; Εδώ θέλω να απαντήσεις. Είναι ερωτήσεις του κ.
Ζεληλίδη, του ειδικότερου στα γεωλογικά και οικολογικά ζητή-
µατα της χώρας. Αυτός είναι ο ειδικός και ο κ. Κονοφάγος, ο
οποίος είναι και Νέα Δηµοκρατία. Πόσα βαρέλια παράγονται τα

τελευταία δέκα χρόνια την ηµέρα; Θέλω την ηµέρα. Πόσα βαρέ-
λια; Διότι αν είναι κάτω από δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα, όπως
λέει ο ειδικός, δεν φορολογούνται. Μάλλον λιγότερα φαντάζο-
µαι.

Γιατί εκχωρείται το δικαίωµα του δηµοσίου για χρήση των εξα-
ντληµένων γεωτρήσεων για αποθήκευση φυσικού αερίου ή διο-
ξειδίου του άνθρακα σε ιδιώτες; Απαντήστε µου. Τι κερδίζει το
δηµόσιο; Δεν είναι ένα στρατηγικό πλεονέκτηµα της χώρας να
έχει χώρους αποθηκεύσεως; Ψάχναµε πρόπερσι και προς τιµήν
του ο Πρωθυπουργός βρήκε µια λύση εκεί πέρα, πήγε στην Ιτα-
λία και νοίκιασε. Μα, είναι έτοιµη η αποθήκευση από το 2011 που
ήµουν Βουλευτής αυτά λέγαµε εδώ µέσα. Τώρα έχουµε 2024 και
δεν έχουµε χώρους αποθηκεύσεως. Ποιος φταίει γι’ αυτό; Νέα
Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Γιατί θα πληρώνουµε 500.000 ευρώ το χρόνο για φύλαξη, συντή-
ρηση εξοπλισµού;

Κυρία Σδούκου, θα βάζατε εσείς ποτέ security σε ένα σπίτι που
δεν είναι δικό σας; Θα βάζατε security εσείς προσωπικά σε ένα
σπίτι που δεν είναι δικό σας και θα το πληρώνατε από την τσέπη
σας; Όχι. Γιατί βάζετε, λοιπόν, security και ασφάλεια; Λέει πλή-
ρωναν 500.000 για φύλαξη των µηχανηµάτων και των υποδοµών
της πλατφόρµας όταν δεν ανήκει στο κράτος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Στο κράτος ανήκει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι. Διαβάστε καλά το νοµοσχέδιο. Από το 2011 σύµφωνα
µε τη σύµβαση που υπεγράφη περιµένουµε την αξιοποίηση εξα-
ντληµένων γεωτρήσεων για αποθήκες αερίου. Κατέστη εφικτό
αυτό, ναι ή όχι; Δεν κατέστη. Εγώ περιµένω τα στοιχεία να µου
απαντήσετε.

Και βέβαια, διέκρινα στη σύµβαση µια αντίφαση, κύριε Υπουρ-
γέ. Από τη µία ο κ. Δένδιας δεν θέλει εξορύξεις, από την άλλη ο
κ. Μητσοτάκης δεν θέλει εξορύξεις και στο τέλος-τέλος εµφατικά
-ακούστε- αναφέρετε την αξιοποίηση του πετρελαίου. Εµφατικά,
όµως. Εδώ, λοιπόν, κοροϊδεύετε τον κόσµο και θα σας απαντήσω
γιατί το λέω αυτό, διότι υπάρχουν ερωτήµατα. 

Πατραϊκός, πριν ενάµιση χρόνο βεβαιωµένα κοιτάσµατα δια-
κοσίων εκατοµµυρίων βαρελιών. Βεβαιωµένα, κύριε Σκυλακάκη,
όχι θεωρητικά αν θα βρουν, βεβαιωµένα. Τα ΕΛΠΕ ολοκλήρωσαν
τις µελέτες, έκαναν τρισδιάστατες απεικονίσεις στον Πατραϊκό
κόλπο διακόσια εκατοµµύρια βαρέλια. Είχαν συµφωνήσει µε την
πλατφόρµα αντλήσεως πετρελαίου να πάει να στηθεί και τότε συ-
γκυριακά βγαίνει ο Πρωθυπουργός της χώρας και λέει ότι δεν
µας ενδιαφέρει το πετρέλαιο. Τι έκανε έως τώρα; Λέει στην εται-
ρεία, µην πηγαίνετε, δεν µας ενδιαφέρει. Και η εταιρεία αποχώ-
ρησε, ακύρωσε την εξόρυξη. Βεβαιωµένα επαναλαµβάνω. Το
βεβαιωµένα σηµαίνει ότι δυνητικά υπάρχουν περισσότερα. Μπο-
ρεί να πλησιάζουν τα 500 εκατοµµύρια, 200 εκατοµµύρια. 

Εγώ ό,τι σας λέω, σας παραπέµπω σε πηγές. Σας λέω Ζεληλί-
δης. Σας λέω Φώσκολος. Σας λέω Κονοφάγος. Δεν σας λέω Βε-
λόπουλος. Σας λέω Μιχάλης Χριστοδουλίδης, ο ενεργειακός
σύµβουλος ο δικός µου. Σας λέω ονόµατα κορυφαίων επιστηµό-
νων της χώρας. Δεν λέω τι άκουσα, τι είπαν ή τι µου είπαν. 

Ακούστε. Τα Ιωάννινα είναι ίδια περίπτωση µε τον Πατραϊκό. Οι
έρευνες έχουν δείξει ότι υπάρχει πετρέλαιο και απ’ ό,τι φαίνεται
θα εγκαταλειφθεί. Και ρωτά εγώ τον Υπουργό τον κ. Σκυλακάκη:
Κύριε Υπουργέ, η Αλβανία βρήκε το µεγαλύτερο κοίτασµα πετρε-
λαίου και ανακοινώθηκε επισήµως από αµερικανική εταιρεία.
Στην Αλβανία είκοσι χιλιόµετρα βόρεια από τα σύνορά µας, δέκα
χιλιόµετρα κάτω από τα σύνορά µας υπάρχει ένα µεγάλο κοίτα-
σµα και απ’ ό,τι φαίνεται στα Γιάννενα δεν κάνετε εξορύξεις.
Γιατί; Ρωτώ εσάς για να µου απαντήσετε. 

Πρίνος: Ξαναδίνουν το έργο στην εταιρεία η οποία δεκατρία
χρόνια δεν έχει κάνει τίποτα. Δεκατρία χρόνια αυτή η εταιρεία
δεν έκανε τίποτα! 

Και στην τελική, για να µην κοροϊδεύουµε, κύριε Σκυλακάκη,
τον ελληνικό λαό, πραγµατικά δεν λέω ότι δεν θέλετε, αλλά θα
σας πω την αλήθεια. Δεν µπορεί αυτή η Κυβέρνηση να κάνει εξο-
ρύξεις για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι γιατί συµφώνησε
από ό,τι φαίνεται ο Πρωθυπουργός καζάν-καζάν να πάει η δου-
λειά σε συνεκµετάλλευση και ο δεύτερος γιατί είστε φοβικοί,
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γιατί φοβάστε. Και παράδειγµα είναι η Λαδόξερα στη Σαµοθράκη,
ένα από τα µεγαλύτερα κοιτάσµατα στο Αιγαίο όπου εκεί οι Τούρ-
κοι έκαναν και NAVTEX, έκαναν και ασκήσεις. 

Η περιοχή αυτή έχει έναν φάρο, ξέρετε. Έχω πάει, εσείς δεν
έχετε πάει ποτέ, κύριε Σκυλακάκη, που είστε αρµόδιος Υπουρ-
γός. Αν πάτε στη Λαδόξερα απαγορεύεται να προσεγγίσετε την
περιοχή. Το ελληνικό Λιµενικό σε αποτρέπει. Κάτι σαν τα Ίµια
είναι. Έχει έναν φάρο, ο οποίος φαγώνεται από τη θάλασσα,
αλλά επειδή υπάρχει φάρος και οικονοµική ζωή, µπορεί το συ-
γκεκριµένο νησί, η βραχονησίδα, να έχει ΑΟΖ, οικονοµική ζωή.
Αλλά εκεί δεν µπορεί να πάει ο πωλητής τον αποτρέπει το Λιµε-
νικό. Σας τα λέω για να καταλάβετε ότι αποδεικνύουµε αυτά που
σας λέµε. 

Πάµε, λοιπόν, στην ερώτησή µου και οι ερωτήσεις είναι σαφείς.
Είπε η κ. Σδούκου -την άκουσα µε τα αυτιά µου- ότι νότια της
Κρήτης θα κάνουµε εξόρυξη. Είναι η «EXXON MOBIL» εκεί. Μα-
κάρι να το κάνετε! Αλλά δεν σας βλέπω να το κάνετε, γιατί ήδη
σήµερα το µεσηµέρι -δεν ξέρω αν το µάθατε- οι Τούρκοι ξεκίνη-
σαν να παρενοχλούν πάλι µε το τουρκολυβικό µνηµόνιο ότι θα
πάνε να κάνουν εξορύξεις αυτοί. Και µε τη µειωµένη επήρεια που
έκανε ο κ. Δένδιας, ο δελφίνος Δένδιας… Γιατί τα άλογα τα σκο-
τώνετε όταν γεράσουν και τον Πρωθυπουργό τον θεωρούν κου-
ρασµένο άλογο πλέον και φάνηκε χθες. 

Ο κ. Δένδιας, λοιπόν, έχει µεγάλο µερίδιο ευθύνης. Η µειωµένη
επήρεια που έκανε και παρέδωσε νοτίως του Καστελόριζου. όλη
την ελληνική ΑΟΖ και λίγη και στην Αίγυπτο, στην Τουρκία και
στις βλέψεις της, θα µας δηµιουργήσει δυνητικά προβλήµατα στο
µέλλον. 

Προειδοποιήσαµε από τότε. Δεν υπάρχει στα παγκόσµια χρο-
νικά µειωµένη επήρεια όταν θες να κάνεις εξορύξεις. Σε καµµία
χώρα του κόσµου δεν συνέβη αυτό. Μόνο στην Ελλάδα. Πατέντα
Μητσοτάκης - Δένδιας, την οποία όλοι οι Βουλευτές την ψήφισαν. 

Εύχοµαι η κ. Σδούκου να έχει δίκιο, αλλά έχω ακούσει σαν την
κ. Σδούκου πολλούς Υπουργούς. Ήµουν και το 2007 και το 2008
και το 2009 και το 2010 και το 2011 και το 2012, επειδή έκανα
αγώνα για τους υδρογονάνθρακες. Τα ίδια µου έλεγαν και αυτοί.
Έφευγαν µετά από το Υπουργείο, έµπαινε ο καινούργιος και
µέχρι να µάθει ο καινούργιος, έφευγε ο καινούργιος και ερχόταν
ο επόµενος, αλλά εξορύξεις δεν βλέπαµε.

Θα σας πω ένα πράγµα. Τα κοιτάσµατα της χώρας είναι τερά-
στια. Είχα πει πριν δύο χρόνια ότι το γάλλιο -το είπατε και εσείς
στους Δελφούς, αν δεν κάνω λάθος, και ο κ. Μυτιληναίος- είναι
ένα ορυκτό που έχει µόνο η Λακωνία στην Ευρώπη. Είναι ένα ανε-
κµετάλλευτο, πανάκριβο υλικό. Ήρθε ο Μυτιληναίος και το κα-
βάτζωσε και αυτό. Όπως µαθαίνω ότι ο Μυτιληναίος θα καβατ-
ζώσει πάλι στην Κοζάνη. 

Κυρία Σδούκου, ενηµερώστε µε παρακαλώ λίγο. Ο Μυτιλη-
ναίος, ξέρετε, αγαπάει πολύ τους λιγνίτες, αγαπάει το νικέλιο,
αγαπάει ό,τι έχει κέρδος -και είναι και χορηγός κοµµάτων και
υποκοµµατιδίων, εάν χρειαστεί ο κ. Μυτιληναίος, εξαιρετικός επι-
χειρηµατίας- και ενδιαφέρεται για την Κοζάνη να πάρει πάλι κάτι
εκεί. Θα του το δώσουµε αυτό; Γιατί µαθαίνω ότι στο µείγµα ο λι-
γνίτης πάλι υπάρχει. Στο µείγµα παραγωγής ρεύµατος της
χώρας πάλι υπάρχει ο λιγνίτης. Προχθές ήταν 10%, σήµερα,
αύριο, µεθαύριο θα είναι 5%. Χωρίς λιγνίτη η Ελλάδα δεν µπορεί
να υπάρχει ενεργειακά. 

Προτείνω, λοιπόν, στην Κυβέρνηση να ανοίξουν τώρα οι λιγνί-
τες για να ορθοποδήσει η δυτική Μακεδονία. Να δουλέψει η βιο-
µηχανική παραγωγή, να έχουµε χαµηλό ρεύµα, χαµηλή τιµή και
το κυριότερο, να έχουµε χαµηλό κόστος παραγωγής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν υπάρχει πιο απλή λύση, αλλά βολεύεστε µε την εισαγωγή

πετρελαίου, βολεύεστε µε το φυσικό αέριο να το φέρνουµε εισα-
γωγή, βολεύονται οι φίλοι σας ο Αλαφούζος και οι υπόλοιποι που
µεταφέρουν πετρέλαιο και φυσικό αέριο, οι ολιγάρχες που δεν
τολµά κανείς να πει το όνοµά τους εδώ µέσα. Συγκεκριµένοι
είναι: ο Αλαφούζος, ο Κοπελούζος, ο Προκοπίου. Εγώ δεν έχω
τίποτε. Επιχειρηµατίες είναι οι άνθρωποι, τη δουλειά τους κά-
νουν.

Πού είναι το κράτος όµως να προστατεύσει τον πολίτη; Και να
του πει «αγαπητέ αδελφέ εν Χριστώ εφοπλιστή µου, δεν θα πας

στο Λακωνικό κόλπο. Σου απαγορεύω να πας εκεί να κάνεις µε-
τάγγιση» γιατί ο Μπλούµπεργκ, κύριε Σκυλακάκη, µας έκανε ρε-
ζίλι όχι µια φορά, δέκα φορές για τις µεταγγίσεις πετρελαίων και
διαφόρων άλλων ορυκτών, εκεί κάπου στα οκτώ, δέκα ναυτικά
µίλια στο Λακωνικό κόλπο. Σας τα λέω φιλικά. Κουράστηκα να τα
λέω µε κοµψό τρόπο, µε ευγενικό τρόπο, µε αστική ευγένεια,
αλλά δεν θα κουραστώ να τα επαναλαµβάνω, µήπως και κατα-
νοήσετε ότι για να πρωθυπουργέψεις πρέπει να έχεις θάρρος,
τόλµη, παρρησία και το κυριότερο αποφασιστικότητα να κάνεις
την Ελλάδα πλούσια και τους Έλληνες πλούσιους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Δεν αφορά τον κ. Σκυλακάκη, αλλά

αφορά τη Νέα Δηµοκρατία. Έκανε µία πρόταση ο κ. Αποστολά-
κης, την οποία την µπέρδεψε, τη σαλαµοποίησε. Είπε κάτι απί-
στευτο που δεν το ξέρει κανένας εδώ µέσα, παιδιά. 

Στο ελληνικό Κοινοβούλιο, κυρίως στα µεγάλα κόµµατα εξου-
σίας δεν ξέρουν ότι υπάρχει µαύρο χρήµα στα ταµεία τους. Το
ΠΑΣΟΚ δεν γνώριζε τον Τσουκάτο, ένα εκατοµµύριο η βαλίτσα.
Η Νέα Δηµοκρατία δεν ήξερε τη «SIEMENS». Δεν την ήξεραν τη
«SIEMENS» στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν θα πω για το προσωπικό
πρόβληµα του Πρωθυπουργού µε τα φωτοτυπικά κ.λπ.. Τα
αφήνω αυτά. Δεν το ξέρει. Άντε, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το ήξερε τον Κα-
λογρίτσα. Κανείς δεν ξέρει ότι τα κόµµατα έχουν µαύρα λεφτά
στα ταµεία τους. Ουδείς! Όλες –εντός εισαγωγικών για να µην
παρεξηγηθώ- «µωρές παρθένες» δεν γνωρίζουν τίποτα. Δεν ήξε-
ραν τίποτα. Κανείς δεν ξέρει για το µαύρο χρήµα. 

Και εγώ ρωτώ, ένα κόµµα χρεοκοπηµένο µε 500 εκατοµµύρια
ευρώ χρέη, όπως η Νέα Δηµοκρατία, πώς έκανε προεκλογική πε-
ρίοδο τουλάχιστον 20 εκατοµµυρίων ευρώ, αφού ο ισολογισµός
είναι παθητικός; Έχω τον ισολογισµό. Τον κατέθεσα δέκα φορές
στα Πρακτικά. 

Πώς έκανε η Νέα Δηµοκρατία προεκλογική εκστρατεία, για
πείτε µου, µε ωραίες γιγαντοοθόνες, µε ωραία πυροτεχνήµατα
να βγαίνει ο Μωυσής, συγνώµη ο Πρωθυπουργός και να λέει τα
δικά του και τι ωραίος που είναι, οι από κάτω να χειροκροτούν
και να µεταφέρουν λεωφορεία; Πώς γίνονται αυτά µε παθητικό
ταµείο; 

Ως επιχειρηµατίας, εγώ όταν οι επιχειρήσεις µου δεν πάνε
καλά, δεν ανοίγοµαι, αλλά ο Πρωθυπουργός από τα 240 εκατοµ-
µύρια τα έφτασε 500 εκατοµµύρια τα χρέη της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Ωραίος! Αν συµπεριφέρεται έτσι και στην πρωθυπουργία,
τότε η Ελλάδα θα πάει, να µην σας πω πού. 

Αν θέλετε λοιπόν την άποψή µου, είναι πολύ απλή άποψη, κύριε
Υπουργέ. Μεταφέρετέ την στον Πρωθυπουργό, αλλά δεν την
κάνει ποτέ πράξη. Θα βάλουµε ανεξάρτητους οµίλους, ορκωτούς
λογιστές συγκεκριµένων εταιρειών -να επιλέξουν τα κόµµατα ο
καθένας από δύο, τρεις και όπου συµπέσουµε να βάλουµε δύο-
να ελέγξουν όλα τα ταµεία των κοµµάτων, όλους τους ισολογι-
σµούς, όλα τα χρήµατα και πώς µπορούν και λειτουργούν. Γιατί
είναι απορίας άξιον πώς ένα κόµµα χρεοκοπηµένο, που δεν έχει
έσοδα, µπορεί και κάνει προεκλογική εκστρατεία. Είναι απορία.
Πείτε µου το θαύµα του Μητσοτάκη για να το κάνω στις επιχει-
ρήσεις µου, για να κερδίσω και εγώ εκατοµµύρια. Δεν δικαιολο-
γείται.

Και θα σας πω και το εξής. Πετύχατε ένα πράγµα µόνο, να δια-
σπάσετε το ΠΑΣΟΚ, να διασπάσετε το ΣΥΡΙΖΑ, να διασπάσετε
τον πατριωτικό χώρο µας, να τα διασπάσετε όλα. Τα έχετε κο-
νιορτοποιήσει. Πολύ χρήµα, πολύ χρήµα δίνετε και θα το αποδεί-
ξετε τώρα µε το ΠΑΣΟΚ. Τώρα θα πέσουν οι µάσκες σας στη Νέα
Δηµοκρατία και τις παραφυάδες των δικών σας µέσων, σε λίγα
λεπτά. Και παρακαλώ το ΠΑΣΟΚ και τον κ. Ανδρουλάκη να ακού-
σει τι θα του πω, µπας και ξυπνήσουν λίγο στο ΠΑΣΟΚ για το τι
τους ετοιµάζουν. 

Ακούστε τώρα. Αυτό που µε ενόχλησε περισσότερο στην ιστο-
ρία του κ. Δούκα, του Δηµάρχου Αθηναίων είναι το ότι ο άνθρω-
πος είναι ένα χρόνο δήµαρχος και ξαφνικά αποφάσισε να γίνει,
λέει, Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Βρε αδερφέ µου, είσαι δήµαρχος.
Ξαφνικά αποφασίζεις να γίνεις πρόεδρος σε ένα κόµµα, το οποίο
σε στήριξε για να γίνεις δήµαρχος. Να σε δοκιµάσουµε πρώτα
να δούµε τι κάνεις και µετά να δούµε…

Οι πολίτες το λένε, όχι εγώ. Μου το µεταφέρουν. Πώς λοιπόν
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να µην απαξιωθεί η πολιτική, όταν βλέπει έναν πολιτικό που συ-
µπεριφέρεται καιροσκοπικά, πολιτικάντικα και όχι συνειδητά
υπέρ της πολιτικής; Πώς δεν θα διασυρθεί ο πολιτικός κόσµος
από αυτές τις επιλογές; Δήµαρχος µερικών µηνών. 

Και πάµε και στην απόδειξη τώρα, ποιος απαξιώνει τα κόµµατα.
Ακούστε λοιπόν. Έχω µπροστά µου ένα δηµοσίευµα. Πριν από
αυτό θα πω στον Πρωθυπουργό ότι τον καλώ να µου καταθέσει
το «πόθεν έσχες» του. Είναι αδιανόητο, δεν υπάρχει καµµία χώρα
στον κόσµο όπου πρωθυπουργός της χώρας δεν έχει το «πόθεν
έσχες» του κατατεθειµένο, όπως και οι υπόλοιποι πολιτικοί και
υπόχρεοι. Καµµία χώρα. 

Επί τρία χρόνια αυτός ο Πρωθυπουργός, ο Πρωθυπουργός
της µεταρρύθµισης που έδωσε το 20% περίπου µε 25% στην ψη-
φιακή διακυβέρνηση της χώρας από το Ταµείο Ανάκαµψης δεν
µπόρεσε να κάνει µια πλατφόρµα για το «πόθεν έσχες». Πού τα
λέτε αυτά; Ποιον κοροϊδεύετε; Τι θέλει να κρύψει ο Πρωθυπουρ-
γός; Το «πόθεν έσχες» τώρα για να δούµε τι λοβιτούρες έγιναν
και αν έγιναν, του Πρωθυπουργού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πώς δουλεύει η Νέα Δηµοκρατία; Δείτε πόσο σάπιο πολιτικό

κόµµα είναι. Έχουµε µπροστά µας µια σύµπτωση. Έχω µπροστά
µου από την «ΕΑΤΑ Α.Ε.», που είναι του Δήµου Αθηναίων υπηρε-
σία, ένα έγγραφο. Η ΕΑΤΑ είναι αυτή που κατηγόρησε ο Δούκας,
η υπηρεσία του Δήµου Αθηναίων, ότι έχει έλλειµµα δύο εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Κατηγορεί ο Δούκας τον Μπακογιάννη. Η πρώτη
δουλειά που πρέπει να κάνει ο Δήµαρχος είναι να ελέγξει την
ΕΑΤΑ. Δεν την ελέγχει, περιέργως. Αλλά ξαφνικά η ΕΑΤΑ βρίσκει
λεφτά να δώσει στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» µε διαφήµιση. Εδώ είναι.
Πάρτε το αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ΕΑΤΑ η χρεοκοπηµένη υπηρεσία του Δήµου Αθηναίων του
Δούκα δίνει διαφήµιση -ακούστε λίγο- στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Δύο
ηµέρες µετά τι λέει το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»; Το διαβάζω αυτούσιο.
Σύµπτωση είναι. Δεν πληρώθηκαν για αυτό. Για άλλο λόγο πλη-
ρώθηκαν οι άνθρωποι. Λέει το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», «ΠΡΩΤΟ ΨΕΜΑ»:
«Νίκο χάσαµε, φύγε». Ο Δούκας δίνει λεφτά τέσσερις µέρες πριν
από την ΕΑΤΑ από τον Δήµο Αθηναίων στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» και
ξαφνικά το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» -έβαλε ένα banner εκεί, τυπικά για
να καλυφθεί- λέει: «Νίκο Ανδρουλάκη χάσαµε, φύγε». 

Αυτή είναι η ενηµέρωση των τρολ, τρωκτικών, παρασίτων της
Νέας Δηµοκρατίας που ελέγχετε, ταΐζετε, ποτίζετε, υποτίθεται
για να πυροβολούν και να δολοφονούν πολιτικούς αντιπάλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το καταθέτω στα Πρακτικά και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά εκεί στο ΠΑΣΟΚ κοιµούνται. Κοιµάστε! Σας λέω για ορ-
κωτούς λογιστές µήνες τώρα, να βγάλουµε να το ψάξουµε για το
πόθεν έσχες του. Τι να σας κάνω; 

Και δεν είναι µόνο η απαξίωση του πολιτικού κόσµου. Έχουµε
και απαξίωση και της εκκλησίας. Είναι δυνατόν ο µητροπολίτης
Δηµητριάδος, ο συγκεκριµένος κύριος, µητροπολίτης, σεβασµιό-
τατος, µαζί µε ένα µοναστήρι να δίνει άδεια στην ΙΚΕ Μαυροβου-
νίου για να στήσουν πάνω από το µοναστήρι ανεµογεννήτριες;
Είναι δυνατόν να γίνονται αυτά πράγµατα; Να κάνουν business
οι µητροπολίτες; Πού βρισκόµαστε; Είχαµε µάθει µε την αλλη-
λεγγύη µε τον Αρχιεπίσκοπο. Εδώ µπερδεύτηκαν τα ράσα µε
τους επιχειρηµατίες. Κάθε µέρα γίνονται και εκτίθεται και η εκ-
κλησία µας από αυτούς τους µητροπολίτες, που πρώτα είναι πο-
λιτικοί και µετά είναι µητροπολίτες. Ας βγάλουν τα ράσα να
κατέβουν στις εκλογές, αν θέλουν, αυτοί οι µητροπολίτες. Και το
λέω δηµοσίως. Εµείς πιστεύουµε στην εκκλησία µας, γιατί τα
ράσα δεν κάνουν τον παπά, τα λόγια δεν κάνουν τον χριστιανό.
Οι πράξεις κάνουν τον χριστιανό.

Στην Ιερά Μονή του Φλαµουρίου µε εντολή του µητροπολίτου
η ΙΚΕ Μαυροβουνίου θα πάει να στήσει ανεµογεννήτριες.

Και που έφτασε, κύριε Σκυλακάκη η Νέα Δηµοκρατία; Η «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» είναι το συµπολιτευόµενο µέσο σας. Στην πρώτη σε-
λίδα αριστερά στην προχθεσινή «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» δείτε ξεφτίλα.
Κύριε Σκυλακάκη, να σας διαβάσω το άρθρο; Θέλετε; Ακούστε
τι λέει το άρθρο: «Πώς αγοράζω σπίτι από πλειστηριασµό;». Είναι
άρθρο ολόκληρο. Δίνει συµβουλές σε Έλληνες να πάνε να πιούν
το αίµα του Έλληνα που χάνει το σπίτι του για πενήντα χιλιάρικα.
Η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» έχει άρθρο πώς να αγοράσω σπίτι
από πλειστηριασµό! Λένε στον Έλληνα να γίνει κοράκι, να γίνει
ύαινα να πάρει το σπίτι, το βιός, του αλλουνού. Αυτές είναι οι
συµβουλές της εφηµερίδας στην πρώτη σελίδα, αριστερά επάνω. 

Πού ζούµε; Τι κοινωνία κάναµε; Πάνω στη δυστυχία του άλλου
να πέσεις εσύ και να τον κατασπαράξεις; Πού είναι η αλληλεγγύη
των Ελλήνων; Αλλά αυτά είναι τα µέσα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Να πω για τον ΦΠΑ, κύριε Σκυλακάκη; Τι να σας πω; Ας δια-
βάσω. Ο κ. Μητσοτάκης στις 31-8-2011 έλεγε: «Η αύξηση του
ΦΠΑ στην εστίαση θα αυξήσει τη φοροδιαφυγή. Οι δε προβλέ-
ψεις σας είναι για τα πανηγύρια». Ήταν τότε που ήταν να αυξή-
σουν τον ΦΠΑ το 2011. Ήταν άνευ καρέκλας ο Πρωθυπουργός.
Πάρα πολύ ωραία!

Ο Μητσοτάκης στις 19 Ιουνίου του 2015 έλεγε: «Δεν θα πλη-
ρώσει ο απλός πολίτης την αύξηση του ΦΠΑ. Είναι λάθος η αύ-
ξηση του ΦΠΑ. Πρέπει να µειωθεί ο ΦΠΑ». Ήταν πριν την
καρέκλα, before, γιατί έχει και after, µετά. O Μητσοτάκης στις 31-
5-22018 έλεγε: «Και θα πάµε στο 13% σε όλα δηλαδή, στην
εστίαση και τη διαµονή; Είναι έγκληµα». Αυτό ήταν το 2018, πριν
γίνει κυβέρνηση. Στις 19 Ιουνίου του 2019, έλεγε: «Εκεί µπορούµε
να µειώσουµε τον ΦΠΑ», στην εστίαση πριν γίνει πάλι πρωθυ-
πουργός. 

Ο Μητσοτάκης στις 26-6-2019 έλεγε: «Θα µειώσω τον ΦΠΑ
µόνο στην εστίαση». Ο Άδωνις, ο ζογκλέρ της πολιτικής στις 31-
5-2024 έλεγε: « Οι φόροι επί Μητσοτάκη µόνο προς τα κάτω
πήγαν. Είναι όλα τέλεια». 

Θα µειώσετε τον ΦΠΑ, όπως έλεγε ο Πρωθυπουργός, κύριε
Σκυλακάκη; Ρωτώ, γιατί άλλα έλεγε πριν γίνει Πρωθυπουργός και
άλλα κάνει όταν έγινε Πρωθυπουργός. Γι’ αυτό και απαξιώνεται
η πολιτική, από αυτές τις δηλώσεις και από αυτές τις πράξεις. Γι’
αυτό και πρέπει να εξυγιανθεί ο πολιτικός βίος του τόπου. Να
εξυγιάνουµε την πολιτική, για να µπορέσει να εµπιστευτεί ο πο-
λίτης ξανά τους πολιτικούς και την πολιτική. Αλλιώς θα έχουµε
εκατοµµύρια πάλι αποχή και θα λέµε γιατί είχαµε εποχή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εξάλλου, η Ισπανία γιατί µείωσε τον ΦΠΑ, κύριε Υπουργέ; 
Το µάθατε το νέο; Τέλος το Airbnb σε πολλές χώρες της Ευ-

ρώπης! Είναι επιλογές, είναι πολιτικές.
Και θα ήθελα κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για ένα

φαινόµενο το οποίο έχει γίνει αντικείµενο τηλεοπτικών καναλιών,
αλλά όχι του ελληνικού Κοινοβουλίου. Πρέπει κάποια στιγµή να
µιλήσουµε σοβαρά για το θέµα της βίας κατά των γυναικών, για
την ενδοοικογενειακή βία. Δεν είναι ελληνικό φαινόµενο. Μία στις
τέσσερις Ευρωπαίες γυναίκες βιώνουν ενδοοικογενειακή βία
στην Ευρώπη, στην Ελλάδα είναι µεγαλύτερα τα ποσοστά, µε συ-
νεχείς λεκτικές, σωµατικές τιµωρίες και εξαναγκασµούς. Ο κα-
κοποιητής έχει έναν σκοπό, να εξαθλιώσει, να υποσκελίσει, να
ταπεινώσει, να τροµάξει το θύµα, για να µπορεί να κάνει αυτό
που θέλει ο κακοποιητής, αυτό το βάρβαρο κτήνος. Να κάνει τη
γυναίκα να νιώσει ανίκανη να αντιδράσει. Αυτός ο κακοποιητής,
λοιπόν, προκαλεί άγχος, κατάθλιψη, σκέψεις αυτοκτονίας, µετα-
τραυµατικό στρες στις γυναίκες. Οι γυναίκες είναι η Ελληνίδα
µάνα, είναι η µάνα µας, είναι η αδελφή µας, είναι η γυναίκα µας
και πρέπει να τις προστατεύσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα λοιπόν, το ξαναλέµε, σε οποίον σηκώνει χέρι σε γυναίκα -

είναι µεταφορική έννοια- πρέπει να επιβληθεί ότι του κόβουµε το
χέρι. Να βρούµε τρόπο να του κόψουµε το χέρι ποινικά, να µην
ξανασηκώσει χέρι σε γυναίκα. Και επειδή είµαστε Ευρώπη, µε το
«κόψιµο του χεριού» αναφέροµαι στην υψηλότατη ποινή, να µην
ξαναδεί ήλιο. Σε άνθρωπο που σηκώνει χέρι σε παιδάκι για άλ-
λους λόγους πρέπει να του κόψουµε το χέρι και αυτού. Αυτές
είναι ποινές γιατί είναι η µάνα µας, είναι η γυναίκα µας, είναι η
αδελφή µας και επιµένω σε αυτό. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17663



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή λείπει ο Πλεύρης, τον περίµενα τον άνθρωπο, αλλά

δεν είναι εδώ, φίλος καλός από τα παλιά, χθες είχατε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα. Τι έγινε, ρε παιδιά; Ψηφίσαµε έξι χρόνια ό,τι πέ-
ρασε από εδώ τρέιλερ, γάµους οµοφυλοφίλων, ό,τι υπάρχει,
µειωµένες επήρειες, ό,τι αντεθνικό υπάρχει το ψηφίσαµε και ξα-
φνικά γίναµε κοκόρια που κακαρίζουµε; Τώρα ξαφνικά οι κότες
έγιναν κοκόρια; 

Τώρα είναι αργά! Έχετε χάσει την ιδεολογική πυξίδα και αυτή
την πυξίδα τη βρήκαµε και την κρατάµε στα χέρια µας! Είναι ο
εθνικός, κοινωνικός, λαϊκός, πατριωτικός συνασπισµός της Ελλη-
νικής Λύσης! Και αυτή την πυξίδα θα την έχουµε εµείς! Χάσατε
τον προσανατολισµό σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα τι θα διδάσκουν στα παιδιά µας. Έχω µπροστά

µου την πρόσκληση του πανεπιστηµίου, του ΑΠΘ. Κύριε συνά-
δελφε, είναι πρόσκληση επίσηµη του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης. Την έστειλαν και στο γραφείο µου στη
Θεσσαλονίκη. Λέει: «Όσα µέλη της πανεπιστηµιακής κοινότητας
του ΑΠΘ, προσωπικό, φοιτητές, φοιτήτριες» και έχει ένα «φοι-
τητ@» δίπλα, δηλαδή «φοιτητ» και ένα @. Ψάχνω από εδώ,
ψάχνω από εκεί τι σηµαίνει η λέξη. Σηµαίνει «φοιτητά», «φοιτητό»,
«φοιτητού»; Τι σηµαίνει; Και ανακαλύπτω ότι είναι το τρίτο φύλο,
κάτι άλλο, τρίτο φύλο, ωραία. Και εγώ ρωτώ: Πληρώνω ένα κρα-
τικό ίδρυµα για να µου κάνει διδαχή των φύλων ή για να µου εκ-
παιδεύσει τα παιδιά µου και να τους δώσει αγωγή και ελλη-
νοπρέπεια; Τι σχέση έχει το πανεπιστήµιο που πριµοδοτείται από
το ελληνικό δηµόσιο να µου κάνει διαφήµιση και µύηση και κατή-
χηση στα woke και στις woke ατζέντες; Και εδώ λέει για το πάρτι
που θα κάνουνε, θα πάνε όλοι µαζί, θα κάνουν παρέλαση, ωραι-
ότατα.

Εσείς είστε το συντηρητικό κόµµα, το κόµµα της παράδοσης,
των αρχών, το κόµµα της Ορθοδοξίας. Τι έλεγε το τραγούδι
παλιά, «ζήτω η Νέα Δηµοκρατία, ζήτω η πατρίδα, η θρησκεία»,
πώς τα λέγατε αυτά τα ωραία; Πώς τα λέγατε; Ντρέπεστε και να
το πείτε ρε, παιδιά;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν ντρεπόµαστε. Ήσασταν αλλού
τότε. Τότε ήσασταν στο ΠΑΣΟΚ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Λέω λοιπόν, εδώ Ορθοδοξία µε αυτό εδώ δεν συνάδει, αγα-
πητέ συνάδελφε. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν νοµιµοποιήστε, κύριε Βελόπουλε.
Είστε αλά καρτ δεξιός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην
διακόπτετε, παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είστε περήφανος για αυτό; Είστε περήφανοι για το δηµο-
σίευµα της Εστίας;

Έχουµε και χειρότερα. Ακούστε τώρα τι θα διδάσκεται στα παι-
διά. Έχετε παιδιά, κύριε;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν έχω. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εγώ έχω όµως και επειδή έχω, θέλω να το προστατέψω
από εσάς. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Από εµένα προσωπικά; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι από εσάς προσωπικά, από το κόµµα σας και από τις
επιλογές σας. 

Εγχειρίδιο διαστροφής, εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ», ολόκληρη σελίδα.
Τι θα διδάσκονται τα παιδιά του χρόνου και τον άλλο χρόνο.
Μύηση στην οµοφυλοφιλία από τα τέσσερα. Οι κατευθυντήριες
γραµµές ήρθαν απέξω και τις πήρε ο Μητσοτάκης και τις εφαρ-
µόζει. Ακούστε: Ειδικά σεµινάρια σε νήπια τεσσάρων έως έξι ετών
-εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ»- για την ευχαρίστηση από τα οπίσθια! Τεσ-
σάρων µε έξι ετών!

Θα κάνατε παιδί, κύριε συνάδελφε. Εύχοµαι να µην προλάβει
να εφαρµοστεί αυτό εδώ. Ξέρετε γιατί; Γιατί θα έρθει η Ελληνική
Λύση και θα το καταργήσει, όπως και στις παρελάσεις σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα τις καταργήσουµε αυτές κι αυτό το πράγµα!
Για τις νεράιδες που αλλάζουν τα κοριτσάκια σε αγοράκια θα

διδάσκονται, για τους δονητές στο ελεύθερο σεξ µε ενήλικες
χωρίς διακρίσεις! Αυτό η «ΕΣΤΙΑ» το δηµοσίευσε -δεν το διέ-
ψευσε κανένας!- και έβαλε το εγχειρίδιο µέσα στα σεµινάρια που
θα κάνει στα µικρά παιδιά. 

Δεν είστε σοβαροί αν αυτά τα κάνετε χωρίς να ξέρετε. Εάν τα
ξέρετε, είστε και δολοφόνοι των επόµενων γενεών -δυστυχώς!-,
αν τα ξέρετε και τα κάνετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώνετε, κύριε

Πρόεδρε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά, εµείς λοιπόν, χωρίς να ξέρουµε τους ανθρώπους,

ξέρουµε ότι το Σάββατο 6 Ιουλίου, 7 η ώρα, γίνεται ένα family
pride. Θα πάνε οι µανάδες µε τα καροτσάκια και µε τα παιδάκια.
Καλώ όλους τους Έλληνες να πάνε. 

Εγώ δεν θα πάω για έναν και µόνο λόγο: Να µην θεωρηθεί ότι
καπελώνω την εκδήλωση και αυτές είναι οι επιλογές µου πάντα.
Σε παρόµοιες εκδηλώσεις η Ελληνική Λύση δεν πηγαίνει µε τους
επίσηµους εκπροσώπους. Πηγαίνουν οι ψηφοφόροι µας. Γιατί;
Γιατί µαζεύονται µανούλες µε τα παιδάκια τους για να στείλουν
ένα µήνυµα, ότι υπάρχει η οικογένεια. Υπάρχει ο πατέρας, η µη-
τέρα, το παιδί…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
…και όχι αυτό το οικογενειακό δίκαιο που πάντα επιβάλλετε

εσείς, το ανθελληνικό, αντιχριστιανικό και παράλογο!
Αυτό σας λέω. Να πάνε λοιπόν στον Λευκό Πύργο όσοι µπο-

ρούν από τη βόρεια Ελλάδα. 
Και ξέρετε κάτι, κύριε συνάδελφε; Για εµάς δεν υπάρχει ούτε

Δεξιά ούτε Αριστερά. Στην εποχή µας υπάρχει η πείνα που είναι
από τον δεξιό µέχρι τον αριστερό, πεινάνε το ίδιο, η δυστυχία του
καθενός είτε αριστερός είτε δεξιός, πεινάει και δυστυχεί το ίδιο,
ο πόνος του αριστερού και του δεξιού είναι ο ίδιος. Έχουν τελει-
ώσει αυτά. 

Υπάρχουν όµως ψευτοδεξιοί και ψευτοαριστεροί. Διότι ο ψευ-
τοαριστερός δηλώνει αριστερός -ακούστε τώρα- µέχρι να τα κο-
νοµήσει από τον καπιταλισµό! Ψευτοαριστερός τα κονοµάει από
τον καπιταλισµό, µετά πηγαίνει στα βόρεια προάστια, στο Πανό-
ραµα Θεσσαλονίκης, στη Γλυφάδα και το παίζει αριστερός για
να απολαύσει όµως τον καπιταλισµό τον κακό. Ο δε ψευτοδεξιός
δηλώνει πατριώτης, αγωνιστής, Ορθοδοξία, χριστιανός, µέχρι να
ψηφίσει γάµο οµοφυλοφίλων, µειωµένη επήρεια στο Αιγαίο, πα-
ράδοση του ονόµατος της Μακεδονίας και να απολαύσει την κοµ-
µατική θέση που του δίνει ο κ. Μητσοτάκης την οποία πληρώνει
ο ελληνικός λαός. 

Ακούστε. Το ότι είστε ανίκανοι το ξέραµε. Είστε ανίκανοι να κυ-
βερνήσετε τον τόπο. Γιατί δεν κυβερνάτε εσείς προσωπικά, οι
Βουλευτές ή οι Υπουργοί, ούτε η κ. Σδούκου κυβερνάει. Κυβερ-
νάνε οι ολιγάρχες φίλοι σας. Κυβερνάει ο Πρωθυπουργός µε την
παρεΐτσα του, µε την παρέα του, τα µέσα ενηµερώσεως. Φάνηκε
µε τον κ. Ανδρουλάκη τι κάνατε, µε τον κ. Κασσελάκη τι κάνατε,
µε τη διάσπαση όλου του χώρου. Τον κονιορτοποιήσατε για να
µην υπάρχει Αντιπολίτευση. Δεν αφήνατε πολλές φορές την κ.
Κωνσταντοπούλου να µιλήσει. 

Τα κάνετε εδώ µέσα επιδεικτικά! Το κάνετε! Το κάνετε! Και το
κάνετε γιατί θέλετε να µας φιµώσετε. Δεν θα µας φιµώσετε. Το
ότι είστε ανίκανοι είναι δικαίωµά σας. Το ότι είστε επικίνδυνοι δεν
είναι δικαίωµά σας όµως. Γιατί; Βάλανε βόµβα ακόµα και στην
Πρόεδρο του Αρείου Πάγου. Το πήρατε χαµπάρι; Βόµβα στην
Πρόεδρο του Αρείου Πάγου, µε περιπολικό απέξω. Αυτό σηµαίνει
ότι την Αθήνα την κάνατε Καµπούλ! Η Αθήνα έγινε Καµπούλ!

Κι επειδή χαµογελάτε, να σας αποδείξω γιατί έγινε Καµπούλ.
Έκανε µια διεθνής εταιρεία, αµερικανική αν δεν κάνω λάθος, µια
ταινία «Καµπούλ» εδώ στην Αθήνα. Το ξέρετε; Ακούστε τι είπαν.
«Ήταν η τέλεια τοποθεσία. Έπρεπε να βρούµε ένα µέρος που να
µας θυµίζει την Καµπούλ»! Και βρήκαν την Αθήνα. Το είπαν οι
ίδιοι. Μας θυµίζει την Καµπούλ -λέει- και καλά που ήρθαµε εδώ
και κάναµε ταινία! 

Καµπούλ κάνατε την Ελλάδα! Αφγανιστάν, Πακιστάν και Κα-
µπούλ! Το λένε οι ίδιοι πλέον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Κλείνω εδώ λέγοντάς σας κάτι τελευταίο. Το ότι δεν ουρλιά-
ζουµε δεν σηµαίνει ότι δεν ξέρουµε τι γίνεται. Και είναι προειδο-
ποίηση στο Μαξίµου. Όταν δεν ουρλιάζουµε, να ξέρει κάτι ο
Πρωθυπουργός. Δεν είναι ότι φοβόµαστε. Πρέπει να µας φοβά-
στε. Διότι αυτό ισχύει για τους εχθρούς µας. Και δεν θα φωνά-
ξουµε απλά, δεν θα ουρλιάξουµε απλά. Θα σας τιµωρήσουµε και
θα σας πάµε µέχρι τέλους! Θα αποκαλύπτουµε τα ψέµατά σας!
Τώρα το πόθεν έσχες του Πρωθυπουργού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί εµείς είµαστε στη γραµµή του Γκάντι. Τι έλεγε ο Γκάντι;

Όταν κουβαλάς ένα όνειρο στην καρδιά σου, δεν θα χάσεις ποτέ
το νόηµα της ζωής. Και για εµάς νόηµα ζωής είναι η προστασία
των Ελλήνων, της Ελλάδος και όλων αυτών που πονούν από τα
µέτρα τα δικά σας. Είναι η προστασία της πατρίδος, της Ορθο-
δοξίας, της Ελλάδας µας, αυτής της Ελλάδας που ανήκει ναι µεν
σε όλους, αλλά την κοµµατιάζετε εσείς! Θα φύγετε και γρήγορα
στις επόµενες εκλογές, για να σωθεί η Ελλάδα και οι Έλληνες!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Νατσιός, ο Πρόεδρος της Νίκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το σηµερινό νοµοσχέδιο η

Νίκη είναι υπέρ της εκµετάλλευσης των ορυκτών πόρων, βέβαια,
συνολικά, όχι µόνο υδρογονανθράκων. Είναι δε κατηγορηµατικά
αντίθετη στην εκποίησή τους σε ιδιωτικές πολυεθνικές. Έχει
εξάλλου στο οικονοµικό της πρόγραµµα την άµεση εκµετάλ-
λευση των ενεργειακών κοιτασµάτων προς όφελος του ελληνικού
λαού µε πλήρη διαφάνεια. Μάλιστα, στο σχέδιό µας περιέχεται
η ίδρυση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που θα έχουν ως
αντικείµενο την εξόρυξη υδρογονανθράκων, πετρελαίου, φυσι-
κού αερίου και άλλων πηγών ενέργειας, χωρίς την παρέµβαση
ιδιωτικών εταιρειών που κερδοσκοπούν πάνω σε ένα ζήτηµα που
αυτονόητα δεν χωράει να µπει σε εµπορικές και κερδοσκοπικές
συζητήσεις.

Στο πρόγραµµα της Νίκης συµβάσεις, όπως αυτή που καλού-
µαστε να ψηφίσουµε την έβδοµη τροποποίησή της, δεν έχουν
θέση, διότι δεν είναι προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος.

Πάµε τώρα στο άλλο µεγάλο θέµα που θίχτηκε ήδη. Αν τιτλο-
φορούσα την οµιλία για αυτά που ακολουθούν, θα έλεγα «κατά-
ντησαν σήµερα οι αξίες σκουπίδια και τα σκουπίδια αξίες». Αυτές
τις µέρες στη Θεσσαλονίκη οι πολίτες αντικρίζουν µε αποτροπια-
σµό την πολύχρωµη αφίσα του Αριστοτέλειου Πανεπιστήµιου
Θεσσαλονίκης που αναρτήθηκε για να προκαλέσει-προσκαλέσει
τον κόσµο στις επίσηµες δράσεις του στο πλαίσιο του EuroPride
που γίνεται στη συµπρωτεύουσα. Στην αίθουσα τελετών του ΑΠΘ
κρεµάστηκε σε περίοπτη θέση η διαφήµιση του σοδοµισµού και
θα καταθέσω στα Πρακτικά και την πρόσκληση και τη διαφήµιση
που υπάρχει στην αίθουσα τελετών του ΑΠΘ.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πατριωτικού
Κινήµατος - Νίκη κ. Δηµήτριος Νατσιός καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Το Πανεπιστήµιο που φέρει το όνοµα του δασκάλου, του Με-
γάλου Αλεξάνδρου, του Αριστοτέλη και έχει ως έµβληµά του τον
Άγιο Δηµήτριο, τον δάσκαλο του Ευαγγελίου, του Χριστού στα
χρόνια του Διοκλητιανού, δάσκαλου χιλιάδων νέων, κατάντησε
σήµερα διαφηµιστής. Είναι δηµόσιο πανεπιστήµιο οµοφυλοφι-
λίας, βλασφηµία και ντροπή για την πατρίδα µας! Η κατάπτυστη
αφίσα του ΑΠΘ εµπεριέχει και άλλες χυδαιότητες.

Στο κείµενο της πρόσκλησης αναγράφεται αυτολεξεί: «Όσα
µέλη της πανεπιστηµιακής κοινότητας του ΑΠΘ -προσωπικό και
φοιτητές, φοιτήτριες, «φοιτητά»- επιθυµούν να συµµετάσχουν
στην παρέλαση µπορούν να προµηθευτούν το επίσηµο µπλουζάκι
περηφάνειας του ΑΠΘ κατά τη διάρκεια της προβολής του ντο-
κιµαντέρ στην αίθουσα τελετών του πανεπιστηµίου». Αν η ξεφτίλα
είχε βραβείο, θα το απονείµαµε εδώ.

Το πάλαι ποτέ πανεπιστήµιο - κόσµηµα της Θεσσαλονίκης, που

από το 1924 έχει βγάλει στην κοινωνία αναρίθµητους καταξιωµέ-
νους επιστήµονες, γιατρούς, αρχαιολόγους, φιλολόγους, παιδα-
γωγούς και θεολόγους να κάνει σήµερα λόγο για «φοιτητά»! Ένα
εκπαιδευτικό ίδρυµα, που υποτίθεται ότι έχει τον ρόλο να παρά-
γει σωστούς επιστήµονες τώρα να καταργεί την επιστήµη της
Βιολογίας, να καταργεί την ελληνική γραµµατική, να ασελγεί στην
ελληνική γλώσσα, να ακυρώνει τον ευαγγελικό νόµο ότι «άρσεν
και θήλυ εποίησεν αυτούς» και δεν ντρέπονται αυτές οι θλιβερές
πρυτανικές Αρχές να γράφουν ότι υπηρετούν την ποιότητα -πα-
ρακαλώ!- της εκπαίδευσης και της έρευνας. Την υπηρετούν αυτή
την ποιότητα µε τα «φοιτητά».

Ας το εισάγουµε αυτό το γλωσσικό τερατούργηµα και στη
Γραµµατική µας και να το µοιράσουµε και στα δηµοτικά σχολεία
και εφ’ εξής να λένε τα παιδιά µας -γιατί όχι;- ο Βουλευτής, η Βου-
λεύτρια -κατά πώς λέτε, που δεν είναι και σωστό, βέβαια- τα
«Βουλευτά», ο µαθητής, η µαθήτρια, τα «µαθητά», ο ποιητής, η
ποιήτρια, τα «ποιητά», να τα µαθαίνουν τα παιδιά αυτά και τα
µυαλά µας τα κλουβιά, θα έλεγα. Είναι αυτό που λέει και ο Σεφέ-
ρης «αν µπει σε κίνηση η βλακεία, ουδείς µπορεί να τη σταµατή-
σει». Και τι άλλο θα ακούσουµε;

Αυτό δεν είναι πανεπιστήµιο, είναι «πανεπιζήµιο», ας µου συγ-
χωρεθεί ο νεολογισµός. Και ποιος ο λόγος γι’ αυτά; Αληθεύει ότι
αν δεν θυσίαζε το κύρος και την αξιοπρέπειά του το πανεπιστή-
µιο, δεν θα ελάµβανε χρηµατοδότηση; Υποκύπτει σε τέτοιους
ελεεινούς εκβιασµούς; Για τριάκοντα αργύρια ξεπουλάµε όσια
και ιερά και µαγαρίζουµε αίθουσες διδασκαλίας; Καλά θα έλεγε
και ο Νίκος Γκάτσος «Έλα, της θάλασσας θεριό και του πελάγου
µπόρα, το φοβερό σκουπιδαριό, να διώξεις απ’ τη χώρα».

Να αναφερθούµε, όµως, και στην κατάπτυστη ανακοίνωση του
Εµπορικού Συλλόγου Θεσσαλονίκης που ζητά από τους καταστη-
µατάρχες να προσφέρουν ιδιαίτερα χαµηλές τιµές και δελεαστι-
κές προσφορές στους επισκέπτες του pride που υποτίθεται ότι
θα ήταν σαράντα χιλιάδες. Στην τελετή έναρξης της γιορτής δεν
ήταν ούτε διακόσιοι, ούτε διακόσια πολύχρωµα φοιτητά και
«φυτά». Και οι επόµενες µέρες δείχνουν να έχουν απογοητευτική
συµµετοχή για όσους περίµεναν να γοητευτούν από αυτήν.

Η Νίκη υπέβαλε εξώδικο στους διοργανωτές του GayPride και
υπόµνηµα διαµαρτυρίας στον Δήµο Θεσσαλονίκης, για να περιο-
ριστεί το άπλωµα αυτής της κατάπτυστης παρέλασης στους δρό-
µους της Θεσσαλονίκης που προσβάλλουν οικογένειες. Και
έπιασαν τόπο. Αντιστεκόµαστε στη δυσωδία. 

Δεν ακούσαµε, όµως, ποτέ από τον Εµπορικό Σύλλογο Θεσσα-
λονίκης να παροτρύνει για χαµηλές τιµές, για παράδειγµα, σε πο-
λύτεκνες οικογένειες, σε φτωχό φοιτητόκοσµο, σε χαµηλο-
συνταξιούχους ή σε άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Μόνο για την πε-
λατεία του δηµόσιου ξεβρακώµατος, θα έλεγα, ευαισθητοποι-
ήθηκε έτσι. Είναι µια χυδαία ρατσιστική διάκριση και αυτή; Τι
διαθέτει, δηλαδή, ο ευρωυπερήφανος ΛΟΑΤΚΙ που αξίζει χαµη-
λότερες τιµές από τον µέσο πολίτη; 

Χθες τριάντα δύο Βουλευτές σας σας ήλεγξαν γιατί, όπως γρά-
φτηκε, άλλαξαν τη φυσιογνωµία του κόµµατός σας. Αυτό µας
αφήνει παγερά αδιάφορους. Δυστυχώς και τη φυσιογνωµία του
έθνους αλλάξατε και µεταλλάξατε, αλλά και έναν λαό ιστορικό
µε ήθος και φιλότιµο, µε φιλοπατρία και σεβασµό στην παραδο-
σιακή οικογένεια τον εξουθενώσατε πνευµατικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να παρα-
πέµψω και σε µια τροµακτική επισήµανση που έκανε στη χθεσινή
του έκθεση για τη νοµισµατική πολιτική του 2023 ο συνήθως
ανάλγητος Διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος Γιάννης Στουρ-
νάρας. Πρόκειται για διαπίστωση που πρέπει να µας κάνει να
σκύβουµε το κεφάλι και να ντρεπόµαστε όλοι µε πρώτους εσάς
τους κυβερνώντες της Νέας Δηµοκρατίας που έχετε τη διακυ-
βέρνηση αυτής της χώρας και καµαρώνετε για τους ρυθµούς
ανάπτυξης µε τους οποίους υποτίθεται ότι χορταίνει ο λαός. Ε,
λοιπόν, δεν χορταίνει. Αντιθέτως λες και βρισκόµαστε στα χρόνια
της κατοχής, ο λαός υποσιτίζεται. Σύµφωνα µε όσα καταγγέλλει
στην έκθεσή του ο κ. Στουρνάρας και διαβάζουµε στις σηµερινές
εφηµερίδες, η ακρίβεια αρρωσταίνει τους Έλληνες και τους
στέλνει στα νοσοκοµεία, γιατί καταναλώνουν φθηνά προϊόντα,
σκουπίδια κατώτερης διατροφικής αξίας. Πιο συγκεκριµένα, γρά-
φει επί λέξει: «Τα νοικοκυριά µε χαµηλά εισοδήµατα, λόγω της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17665



ακρίβειας, συχνά ωθούνται στην υποκατάσταση τροφίµων υψη-
λότερης διατροφικής αξίας από τρόφιµα κατώτερης διατροφικής
αξίας, µε αποτέλεσµα την υποβάθµιση της ποιότητας της διατρο-
φής τους και ως εκ τούτου, τη δηµιουργία υγειονοµικών κινδύνων
για τα µέλη τους.».

Αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να ρωτήσω το εξής: Σε λίγες
µέρες η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας θα καλέσει τους πολιτικούς
Αρχηγούς στους κήπους του Προεδρικού Μεγάρου να τους δε-
ξιωθεί και να τους τρατάρει για τα πενήντα χρόνια από την απο-
κατάσταση της δηµοκρατίας. Αλήθεια, τι θα γιορτάσουν εκεί µε
τις σαµπάνιες και τα πολύχρωµα καναπεδάκια; Μπορούν οι εκ-
πρόσωποι του ελληνικού λαού να κοιµούνται ήσυχοι, όταν γνω-
ρίζουν ότι χιλιάδες Έλληνες, παιδιά, υποσιτίζονται για να µην
πεινάσουν; Ποιος δεν αισθάνεται ντροπή γι’ αυτό;

Είχα πει σε προηγούµενη οµιλία µου ότι η ακρίβεια συρρικνώ-
νει την ελευθερία. Δεν είχα, όµως, ποτέ φανταστεί ότι η ακρίβεια
πληγώνει, ότι η ακρίβεια µελαγχολεί, ότι η ακρίβεια σκοτώνει.
Έλεος πια µε τα ευχολόγια! Πρέπει να κάνουµε κάτι. Πρέπει η δι-
καιοσύνη να κυνηγά όσους κερδοσκοπούν αισχρά εις βάρος των
ανήµπορων πολιτών, αντί να τους ρίχνει στα µαλακά, όπως συ-
νέβη µε τη δικαστική απόφαση για τη «FOLLI FOLLIE». 

Είπα στην αρχή της οµιλίας µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι ως πολιτικό σύστηµα πρέπει να σκύψουµε το κεφάλι πάνω
από αυτό το συγκλονιστικό πρόβληµα. Υπάρχουν όµως και άλλα
µεγάλα δηµόσια προβλήµατα της δηµόσιας ζωής στα οποία το
πολιτικό σύστηµα πρέπει να έχει ορθό και όχι σκυφτό το κεφάλι.
Στα εθνικά θέµατα σκύβετε το κεφάλι από φόβο, στα εσωτερικά
το υψώνετε µε θράσος. Απαίτησε η Τουρκία να αφαιρεθεί η υπο-
γραφή του Οικουµενικού Πατριάρχη από τα πρακτικά Διεθνούς
Διάσκεψης για την Ουκρανία στην οποία παρέστη. Το πέτυχε κι
εσείς σκύβετε το κεφάλι. Δεν είπατε τίποτε. Μας απείλησε η
Τουρκία ότι θα κάψει τη βάση της Σούδας και τις βάσεις στην
Κύπρο λόγω του Λιβάνου παραβιάζοντας τη Διακήρυξη Φιλίας κι
εσείς πάλι δεν είπατε τίποτε και σκύψατε το κεφάλι. Η Πρόεδρος
των Σκοπίων είπε κατάµουτρα στον Υπουργό των Εξωτερικών ότι
θα αποκαλεί τη χώρα της «Μακεδονία» και εκείνος έφυγε σαν κύ-
ριος χωρίς να πει µισή λέξη. Πάλι σκύψατε το κεφάλι. Κάνετε τη
δίαιτα που δεν παχαίνει, καταπίνετε τα λόγια σας. 

Και το κορυφαίο όλων, χώρα η οποία χτυπά την πόρτα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, η Αλβανία, κρατάει έγκλειστο εκλεγµένο Ευ-
ρωβουλευτή σας και αρνείται να του επιτρέψει να ορκιστεί στο
αξίωµά του. Και πάλι δεν κάνετε τίποτα. 

Διερωτώµεθα αν έχει η Κυβέρνησή σας µια στάλα εθνικής αξιο-
πρέπειας ή έχετε γίνει καρπαζοεισπράκτορες Βαλκανίων και
πάσης Ανατολής. Καταλαβαίνετε ότι µε τη σιωπή σας εξευτελί-
ζετε τη χώρα και έναν ολόκληρο λαό; Δεν ήµασταν ποτέ έτσι
εµείς οι Έλληνες. Ο αφ’ υψηλού ελιτισµός σας και το υπεράνω
ύφος σας µε το σηκωµένο φρύδι που δήθεν απαξιοί να απαντήσει
στους επαρχιώτες των Βαλκανίων, θρέφει τους εις βάρος µας
εθνικισµούς και αλυτρωτισµούς των Τούρκων, των Σκοπιανών και
των Αλβανών. 

Διαβάσαµε σήµερα στον Τύπο -και συµφωνούµε- ότι είπατε
χθες στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα πως λέτε «όχι» στη µικρή
και φοβική Νέα Δηµοκρατία. Βλέπουµε τι πέτυχε η µεγάλη και
άφοβη! «Επιστροφές – καταστροφές», που λέει και το τραγούδι! 

Αν δεν το έχετε καταλάβει, κυρίες και κύριοι των κοµµάτων της
Μεταπολίτευσης, τα οικοδοµήµατά σας µοιάζουν µε τα σπίτια
των δύστυχων αγροτών µας στη Θεσσαλία µετά τον «Ντάνιελ».
Έχει βυθιστεί ο σκελετός τους, µε εξαίρεση τις σκεπές που µόλις
φαίνονται µέσα στη λάσπη και τα νερά. Σε λίγο καιρό, συνεχίζο-
ντας µε τα ίδια µυαλά, δεν θα φαίνονται καθόλου. Θα τα έχει κα-
ταπιεί η ετυµηγορία των Ελλήνων. Θα τα έχει βουλιάξει.

Και µιας και µιλάµε για τον καταβασανισµένο αγροτικό κόσµο
µας, σας πήρε λίγο χρόνο αλλά τελικά καταλάβατε αυτό που ξέ-
ρουν όλοι οι αγρότες και σας το υπέδειξε η Νίκη, ότι δηλαδή οι
αγρότες χρυσοπληρώνουν ζωοτροφές και φυτοφάρµακα στην
Ελλάδα, όταν στη Βουλγαρία και την Τουρκία η τιµή τους είναι
υποπολλαπλάσια. Όταν τα έλεγε, όµως, η Νίκη, µας λοιδορού-
σατε. Τώρα που φάγατε το 28% στο κεφάλι ξυπνήσατε από τον
βαθύ ύπνο. 

Μάλλον όχι. Είναι απλά τα πράγµατα. Αποτύχατε, όπως το οµο-

λογήσατε στέλνοντας γράµµα στην Ευρώπη, να ελέγξετε τις πο-
λυεθνικές. Διαβάζω -και είναι εντός εισαγωγικών- «Η ηγεσία του
Υπουργείου µού υπέδειξε κάτι, το οποίο δεν γνώριζα, ότι τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουµε µε τις πολυεθνικές στον τοµέα των
τροφίµων φαίνεται να τα αντιµετωπίζουµε και στον τοµέα των φυ-
τοφαρµάκων, όπου τα ίδια προϊόντα πωλούνται σε πολύ διαφο-
ρετικές τιµές στην Ελλάδα σε σχέση µε γειτονικές χώρες». 

Αλληλούια! Ξύπνησε, θα έλεγα, ο Πρωθυπουργός της χώρας!
Ήταν στα µέσα Φεβρουαρίου όταν η Νίκη ρωτούσε στη Βουλή
πώς γίνεται το ίδιο φυτοφάρµακο εταιρείας στην Ελλάδα να κάνει
50 ευρώ, στη Βουλγαρία να κάνει 15 ευρώ και στους αγρότες να
απαγορεύεται να το αγοράσουν από τη Βουλγαρία. Πώς γίνεται
η ίδια εταιρεία στην Τουρκία να πουλάει φάρµακο για ψείρες -για
τα φυτά µιλάω- ούτε 30 ευρώ το κιλό και στην Ελλάδα 120 ευρώ
το κιλό! Και τώρα, τέσσερις µήνες µετά, κατάλαβε ο Πρωθυπουρ-
γός το πρόβληµα; Τι άλλαξε από τότε; Το µόνο που άλλαξε είναι
ότι κατεβήκατε στο 28%. 

Ευτυχώς για εµάς, παρά το γεγονός ότι τα αποτελέσµατα των
Ευρωεκλογών ήταν εκκωφαντικά για όλους σας, και για την Κυ-
βέρνηση και για την Αντιπολίτευση, εσείς αλαζονικά αρνηθήκατε
να παραλάβετε τα µηνύµατα των Ελλήνων. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά αρχίσατε να αλληλοκαρφώνεστε µεταξύ σας ποιος αποδέ-
χεται περισσότερο από τον άλλον «µαύρο» χρήµα από άνοµα
συµφέροντα. 

Με την αφορµή αυτή που διαβάσαµε χθες για το λεγόµενο
«µαύρο χρήµα», θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι στη δεκαετία του
1990 ο Ιταλός πολιτικός και µετέπειτα Πρωθυπουργός Μπετίνο
Κράξι κατήγγειλε τη διακίνηση µαύρου χρήµατος στα πολιτικά
κόµµατα της χώρας του. Και πώς αντέδρασε η δικαιοσύνη µετά
από αυτή την καταγγελία; Του άσκησε ποινική δίωξη και του ζή-
τησε να κατονοµάσει πού διοχετεύεται το µαύρο χρήµα. 

Περιµένουµε από την ελληνική δικαιοσύνη να πράξει κάτι ανά-
λογο για όλους όσοι οµολογούν ανερυθρίαστα ότι τα κόµµατά
τους δέχονται µαύρο χρήµα. Γονατίζετε τον Έλληνα φορολογού-
µενο µε την παραµικρή αφορµή και κάνετε πως δεν ακούτε κα-
ταγγελίες ότι τα ταµεία των κοµµάτων έχουν γίνει πλυντήρια; 

Εµείς ως Νίκη είµαστε µόλις έναν χρόνο στη Βουλή των Ελλή-
νων και καµαρώνουµε και χαιρόµαστε, αγαπητοί µου, για την κα-
θαρότητά µας, για την αξιοπρέπειά µας και για την εντιµότητά
µας. 

Ξαναλέω: Γονατίζετε τον Έλληνα φορολογούµενο µε την πα-
ραµικρή αφορµή και κάνετε πως δεν ακούτε καταγγελίες, ότι τα
ταµεία των κοµµάτων έχουν γίνει πλυντήρια µε µπλε, πράσινους
και κόκκινους κόκκους; 

Στη Νίκη θα αγωνιζόµαστε για όσους δεν έχουν φωνή. Θα αγω-
νιζόµαστε για τα ιερά και τα όσια της πατρίδας µας. Θα αγωνιζό-
µαστε για τη διατήρηση της ελληνικής παραδοσιακής οικογέ-
νειας. Θα αγωνιζόµαστε για τα παιδιά µας, για το µέλλον της πα-
τρίδας -αυτό είναι τα παιδιά- θα αγωνιζόµαστε για τη διασφάλιση
της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. Να σταµατήσει πια στους δρό-
µους της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης να κυκλοφορεί η ξεδια-
ντροπιά που µας προσβάλλει ως λαό ιστορικό. Θα αγωνιζόµαστε
για τους νέους και τις νέες µας, για ανθρώπους που κουράστη-
καν να µην έχουν φαγητό στο ψυγείο τους, για τους ανθρώπους
που στερούνται να στείλουν τα παιδιά τους να σπουδάσουν στα
ελληνικά πανεπιστήµια, που εσείς τα αφορίζετε. Για τους παπ-
πούδες και τις γιαγιάδες που δεν έχουν 10 ευρώ να δώσουν στα
εγγόνια τους, για τους ανθρώπους που οδηγείτε στο να χάνουν
τα σπίτια τους από τις τράπεζες, τις οποίες φοβάστε να αγγίξετε,
γιατί τους χρωστάτε και τους χρωστάτε πολλά, δάνεια που δεν
έχουν πληρωθεί ποτέ. 

Πέρυσι τέτοια εποχή ο κ. Βορίδης κοιτώντας µας, όταν πρω-
τοµπήκαµε στη Βουλή, µε εντελώς απαξιωτικό ύφος, µας χαρα-
κτήριζε µια παρεούλα. Είχα απαντήσει τότε µε µια ευαγγελική
φράση: «Και οι πρώτοι έσχατοι γίνονται και οι έσχατοι πρώτοι!».
Εσείς ήδη σιγά-σιγά καταντάτε έσχατοι. Σας έχει πάρει η κάτω
βόλτα και η κάτω βόλτα δεν έχει σταµατηµό. Να ξέρετε ότι µε
την έπαρση, την αλαζονεία και όλες αυτές τις αθλιότητες που
αντικρίζουµε αυτές τις µέρες στη Θεσσαλονίκη, θα τιµωρηθείτε,
γιατί υπάρχουν και πνευµατικοί νόµοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Νίκης. 
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
προσπαθήσω να περιοριστώ στο αντικείµενο της παρούσας σύµ-
βασης, για να µπορούµε να έχουµε µία οργανωµένη συζήτηση,
µια που προηγήθηκαν οµιλητές, οι οποίοι ασχολήθηκαν µε κάθε
είδους θέµατα πέραν της παρούσας σύµβασης. 

Αυτό είναι εθιµικό κοινοβουλευτικό δικαίωµα, αλλά είναι και
υποχρέωση της Κυβέρνησης για να έχει η κοινοβουλευτική δια-
δικασία µία αποτελεσµατικότητα να επικεντρώνεται στα θέµατα
που συζητούµε, µε βάση την ηµερήσια διάταξη.

Πάµε, λοιπόν, σε αυτή τη σύµβαση, η οποία είναι, όπως ξέρετε,
η έβδοµη τροποποίηση. Είναι η έβδοµη, διότι όλα τα κόµµατα
που κυβέρνησαν έχουν κάνει, στη σειρά τους, τροποποιήσεις
αυτής της σύµβασης, που ξεκινά το 1999.

Η σύµβαση ξεκινά το 1999 και η παράτασή της καθίσταται ανα-
γκαία, κυρίως, για έναν πολύ ουσιαστικό λόγο, διότι αυτή η σύµ-
βαση έχει ως βασική προϋπόθεση ότι οι πλατφόρµες που
ανήκουν στο δηµόσιο, όταν φύγει ο παραχωρησιούχος, µένουν
στο δηµόσιο, το οποίο πρέπει να κάνει και την περιβαλλοντική
αποκατάσταση. Αυτό έχει ένα πολύ σοβαρό οικονοµικό κόστος
και πολύ σοβαρούς κινδύνους. Δηλαδή, απαιτείται, εάν ξαφνικά
σου φύγει ο παραχωρησιούχος, να έρθεις και να βρεις άµεσα κά-
ποιον µε τεχνογνωσία επαρκή, για να διαχειριστεί πλατφόρµες
πετρελαίου, για να προστατέψεις έτσι την περιοχή και από οποι-
οδήποτε περιβαλλοντικό ατύχηµα, συν ότι πρέπει να φέρεις έναν
ανάδοχο για να κάνει την αποκατάσταση, µε όλο το κόστος που
συνεπάγεται. 

Γιατί να φέρεις έναν ανάδοχο και να µην έχεις µία δηµόσια
εταιρεία, όπως προτείνει ο Αρχηγός της Νίκης, ο οποίος µίλησε
προηγουµένως; Διότι δεν υπάρχουν πουθενά στον κόσµο δηµό-
σιες εταιρείες που να έχουν τεχνογνωσία, για να διαχειρίζονται
πλατφόρµες πετρελαίου. Δεν υπάρχει αυτό το πράγµα παγκο-
σµίως. Το ότι κάποιος ξαφνικά ανακαλύπτει ότι θέλει να κάνει κάτι
µοναδικό στον κόσµο µπορεί να σηµαίνει δύο πράγµατα: Είτε
πρόκειται περί µιας µεγαλοφυούς ιδέας είτε είναι κάτι παντελώς
ανέφικτο. Συνήθως ξέρετε, είναι το δεύτερο. 

Πάµε, λοιπόν, στο δεύτερο βασικό λόγο, για τον οποίον είναι
αναγκαίο να συνεχιστεί αυτή η σύµβαση. Και αυτός είναι η δυνα-
τότητά µας µελλοντικά να αναπτύξουµε αποθήκευση διοξειδίου
του άνθρακα. 

Η αποθήκευση του διοξειδίου του άνθρακα -το σχετικό θεσµικό
πλαίσιο είναι ορόσηµο στο Ταµείο Ανάκαµψης και θα έρθει πολύ
σύντοµα στη δηµοσιότητα- είναι µία απολύτως αναγκαία διαδι-
κασία, καθώς θα προχωρά σε επόµενες φάσεις η ενεργειακή µε-
τάβαση. Γιατί; Διότι µε το διοξείδιο του άνθρακα να ξεπερνά τα
100 και τα 150 ευρώ σταδιακά στο µέλλον, τι θα κάνουν οι βιοµη-
χανίες µας, που πλέον χάνουν τη δυνατότητα να έχουν ελεύθερο
CO2;

Αυτή η διαδικασία του ελεύθερου CO2, το βιοµηχανικό, τελει-
ώνει και ειδικά αυτές οι βιοµηχανίες που πρέπει να χρησιµοποι-
ούν διοξείδιο του άνθρακα, γιατί η παραγωγική τους διαδικασία
δεν τους επιτρέπει να λειτουργούν διαφορετικά -ονοµάζονται
hard to obey industries-, έχουν ανάγκη να το αποθηκεύσουν. Οι
σταθµοί και οι δυνατότητες αποθήκευσης στη Μεσόγειο είναι
εξαιρετικά περιορισµένα, τόσο που ό,τι και να κάνουµε στον
Πρίνο θα χρειαστούµε και πρόσθετες δυνατότητες αποθήκευσης
εντός της Μεσογείου. Αλλιώς, εάν πρόκειται να ταξιδεύει το διο-
ξείδιο του άνθρακα στη Βόρεια Θάλασσα ή κάπου αλλού, το κό-
στος αυτό θα είναι δυσανάλογο, θα τις καταστήσει µη αντα-
γωνιστικές και θα κινδυνεύσουµε στο µάκρος του χρόνου να εξα-
φανίσει τις βιοµηχανίες µας. 

Ο Πρίνος είναι, µε αυτή την έννοια, µία µοναδική ευκαιρία, για
να αναπτύξουµε την αποθήκευση του διοξειδίου του άνθρακα.

Να διευκρινίσω δύο-τρία πράγµατα που άκουσα και δεν είναι
σωστά. 

Το πρώτο αφορά στην αποθήκη αερίου της νότιας Καβάλας.

Εκεί ζητούµε µε µια µικρή αµοιβή -νοµίζω ότι είναι περίπου
300.000 τον χρόνο- τη διαχείριση της πλατφόρµας που υπάρχει
και θα δούµε τι µπορούµε να κάνουµε µε αυτή την αποθήκη. 

Το βασικό πρόβληµα της αποθήκης είναι ότι για να αρχίσει να
λειτουργεί, χρειάζεται πρώτα κάποιος να βάλει αέριο, το οποίο
θα µπει εφάπαξ και θα χαθεί ως οικονοµική αξία. Γι’ αυτό έγινε
άγονος ο διαγωνισµός.

Ο διαγωνισµός απέβη άγονος διότι η αξία αυτή ξεπερνά τα 300
εκατοµµύρια και µπορεί να φτάνει και τα 400 εκατοµµύρια µε τις
σηµερινές τιµές -δεν λέω µε τις τιµές του αερίου που ήταν δισε-
κατοµµύρια- και δεν υπήρχε διάθεση κανενός επενδυτή από αυ-
τούς που µετείχαν, να βάλουν αυτό το τεράστιο ποσό, καθώς θα
πάει στη σπηλιά κάτω από τη θάλασσα και θα µείνει εκεί, δεν µπο-
ρείς να το βγάλεις. Συνεπώς πρέπει να κάνουµε τον υπολογισµό
ανάλογα και µε τις τιµές του αερίου. Αν αυτή η αποθήκη θα πάει
για αέριο ή θα χρησιµοποιούµε άλλες αποθήκες µε πολύ µικρό-
τερο κόστος για το ελληνικό κράτος. Θα το δούµε αυτό. 

Πάµε τώρα σε µια άλλη πτυχή, την οποία άκουσα νοµίζω από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ότι υπάρχει στην ανωτέρα βία και η
επανάσταση.

Πράγµατι υπάρχει αυτό, κύριε συνάδελφε, αλλά υπήρχε και η
σύµβαση του 1999 και υποθέτω ότι το έβαλαν τότε διότι µόλις
είχαν πέσει τα σοβιετικά καθεστώτα και υπήρχε η εµπειρία ότι
µπορεί πράγµατι σε ένα κράτος να υπάρξει µία επανάσταση ή
αντεπανάσταση, όπως την ονοµάζετε εσείς, και να σταµατήσει η
συνέχεια αυτού του κράτους. Οπότε µπορεί αυτός να είναι ο
λόγος. 

Μία άλλη παρατήρηση που άκουσα εδώ πολύ έντονα ήταν ότι
«αυτό που λέτε, ότι βελτιώνετε λίγο τη σύµβαση στα royalties δεν
έχει καµµία αξία, είναι µερικές εκατοντάδες ευρώ». Έκανα πρό-
χειρα τον λογαριασµό. Η βελτίωση της σύµβασης, εάν υποθέ-
σουµε ότι έχουµε πάνω από δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα,
δυόµισι χιλιάδες βαρέλια την ηµέρα είναι 2,5 εκατοµµύρια περί-
που στη διάρκεια της δεκαπενταετίας. Μπορεί να σας φαίνεται
ότι είναι λίγα τα 2,5 εκατοµµύρια, αλλά πάντως είναι 2,5 εκατοµ-
µύρια υπέρ του ελληνικού κράτους τα οποία στις προηγούµενες
συµβάσεις κανένας δεν φρόντισε να τα βάλει. Υπάρχει πιθανό-
τητα να έχουµε πάνω από δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα; Επειδή
κάνουµε την εκµετάλλευση του κοιτάσµατος «Ε», ναι υπάρχει. Αν
πάει καλά το κοίτασµα αυτό, θα έχουµε µια µέση λειτουργία του
«Πρίνου» µεταξύ των τριών χιλιάδων και των πέντε χιλιάδων βα-
ρελιών. Συνεπώς έχει νόηµα να έχουµε αυτές τις βελτιώσεις στη
σύµβαση.

Πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα που είναι συναφές. Δεν αφορά
αυστηρά αυτή τη σύµβαση, αλλά τέθηκε έντονα πριν από δύο
πλευρές. Αφορά γενικότερα τις εξορύξεις και, αν πρέπει να
υπάρχουν εξορύξεις στη χώρα, πού πρέπει να υπάρχουν, πόσο
είναι συµβατή η πράσινη µετάβαση µε τις εξορύξεις κ.λπ..

Θα ήθελα να διευκρινίσουµε ορισµένα πράγµατα. 
Πρώτον, η χώρα µας πράγµατι είναι πρωτοπόρος στην ανά-

πτυξη ανανεώσιµων πηγών και αυτό µας έχει οδηγήσει στο να
έχουµε υπερεπίτευξη των στόχων σε σχέση µε το διοξείδιο του
άνθρακα. Έχουµε αποθέµατα σε σχέση µε τους στόχους και µά-
λιστα επιδιώκουµε αυτά τα αποθέµατα να τα δώσουµε σε κάποιες
άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε το αντίστοιχο οικονοµικό όφελος.
Συνεπώς από πλευράς κλιµατικών στόχων εµείς είµαστε εντάξει.
Όµως το φυσικό αέριο και τα προϊόντα πετρελαίου θα συνεχί-
σουν να υπάρχουν και στην Ελλάδα και στον κόσµο για αρκετές
δεκαετίες ακόµη. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την οικονοµική και παραγωγική δραστη-
ριότητα µιας εξόρυξης υπάρχει σχετικό πλαίσιο στην σχετική
αγορά, την οποία θα έχουµε και θα είναι η παγκόσµια αγορά στην
οποία µπορείς να δίνεις το φυσικό αέριο και το πετρέλαιο. Εµείς,
αν εκπληρώνουµε τους δικούς µας κλιµατικούς στόχους, οι
οποίοι είναι και πολύ αυστηροί γιατί είµαστε στην Ευρώπη,
έχουµε και µε το παραπάνω συνεισφέρει αυτά που θα έπρεπε να
συνεισφέρουµε στην κλιµατική προσπάθεια. 

Το κλειδί είναι να εκπληρώσουν και οι άλλες χώρες αυτούς
τους στόχους. Δεν µας εµποδίζει κανένας να έρθουµε και να
αξιοποιούµε τα κοιτάσµατα φυσικού αερίου στον βαθµό που
υπάρχουν. 
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Εγώ τώρα θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις, γιατί άκουσα
και τον Αρχηγό της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Βελόπουλο. Κοι-
τάξτε, αντιλαµβάνοµαι ότι το να υπόσχεσαι ότι όλοι οι Έλληνες
θα γίνουν πλούσιοι χωρίς να δουλέψουν, αλλά διότι κάποια ευ-
τυχή συγκυρία θα τους φέρει να κάθονται πάνω σε ένα κοίτασµα
χρυσού, πετρελαίου, φυσικού αερίου, είναι µια ωραία πολιτική
υπόσχεση. Είναι µια πολιτική υπόσχεση που θέλγει τα πλήθη. Η
πραγµατικότητα είναι ότι είναι η εξαίρεση. Μπορεί να ψάχνεις,
µπορεί να βρίσκεις, µπορεί και να µη βρίσκεις. Πάντως η σοβα-
ρότητα λέει ότι πρώτα βρίσκεις τρόπο να τα αξιοποιήσεις και
µετά έρχεσαι να πουλήσεις την υπόσχεση ότι «Όλοι θα γίνουµε
πλούσιοι και εγώ θέλω να γίνετε όλοι πλούσιοι». 

Η υπόσχεση τού να γίνεις πλούσιος χωρίς να δουλέψεις θα
έλεγα είναι η αρχαιότερη υπόσχεση της πολιτικής. Αυτή η πολύ
αρχαία υπόσχεση υποκρύπτει όµως βαθύτατη δηµαγωγία. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Ως εκεί καλά. Εκεί που αρχίζουν τα πρά-
γµατα και χαλάνε είναι όταν έρχεσαι και λες και πράγµατα που
µπορείς να µετρήσεις. Για παράδειγµα, όταν έρχεσαι και λες,
όπως ο κ. Βελόπουλος, ότι ο λιγνίτης είναι φτηνό καύσιµο και µε
βάση αυτό θα πρέπει να πορευτούµε στο µέλλον, γιατί αυτά µας
είπε ο κ. Βελόπουλος. Μας είπε ότι ο λιγνίτης είναι φθηνό καύ-
σιµο για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.

Λοιπόν, ας δούµε τα πραγµατικά στοιχεία, τα οποία έλαβα από
τις πιο υπεύθυνες φωνές. Από τι αποτελείται το κόστος του λι-
γνίτη, της µεγαβατώρας που προέρχεται από λιγνίτη; Στις νέες
µονάδες έχουµε ανά µεγαβατώρα 1,1 δικαιώµατα ρύπων και στις
παλιές µονάδες 1,5. Τι πάει να πει αυτό; Ότι κάθε φορά που καί-
γεται αρκετός λιγνίτης για να δηµιουργήσουµε µια µεγαβατώρα
ηλεκτρικού, πληρώνουµε µε το «καληµέρα σας» στις παλιές µο-
νάδες πάνω από 100 ευρώ. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Πού τα πληρώνουµε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τα πληρώνουµε στο σύστηµα ρύπων, στο ETS. Αν
θες να είσαι στην Ευρώπη, µετέχεις στο ETS. Αν θες να είσαι στη
Ρωσία του Πούτιν, δεν µετέχεις στο ETS. Αλλά άµα θες να είσαι
στην Ευρώπη, να έχουν οι αγρότες σου επιδοτήσεις, να υπάρ-
χουν ΕΣΠΑ, να υπάρχουν ταµεία ανάκαµψης, τα πληρώνεις αυτά.
Δυνατότητα να µην τα πληρώσεις δεν υπάρχει. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, από αυτά τα 105 ευρώ στην παλιά µονάδα.
Αυτά είναι µόνο δικαιώµατα ρύπων µε τις σηµερινές τιµές. Αν
πάει 100 ο ρύπος, που θα πάει -αυτό είναι το µεσοµακροπρόθε-
σµο- αυτό θα σηµαίνει 150 ευρώ τη µεγαβατώρα µόνο ρύποι.

Μένω όµως µε τις σηµερινές τιµές. Τι θα προσθέσουµε ακόµη;
Το ίδιο το κόστος του λιγνίτη. Πόσο είναι αυτό στη µεγαβατώρα;
72 ευρώ για τις παλιές µονάδες κι έχει κάτι µικρά κόστη, από 2
συν 2, 5 ευρώ, άθροισµα στις παλιές µονάδες είναι 183 ευρώ,
στις νέες µονάδες 125 ευρώ. Πόσο είναι το κόστος της µεγαβα-
τώρας σήµερα; Σήµερα που µιλάµε, που είναι και ακριβός ο
µήνας του Ιουνίου, 100. 

Έρχεται, λοιπόν, και λέει ο κ. Βελόπουλος για ένα καύσιµο που
για να παραγάγει ηλεκτρική ενέργεια µάς κοστίζει µόνο -χωρίς
αποσβέσεις, τα παλιά είναι αναπόσβεστα, η Πτολεµαΐδα 5 έχει
και 1,5 δισεκατοµµύριο που µας κόστισε- 100 ευρώ το κόστος
της µεγαβατώρας στη χονδρική σήµερα, το µέσο κόστος τον Ιού-
νιο που είναι ακριβός µήνας και ξεκινάµε από τα 125 στην Πτο-
λεµαΐδα και φτάνουµε 185 στις παλιές µονάδες.

Κι αυτό είναι το καύσιµο στο οποίο θα βασιστούµε για το µέλ-
λον κατά τον κ. Βελόπουλο. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Στη Γερµανία δεν είναι ακριβό;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Η απάντηση είναι, για να ξέρετε, ότι ο λιγνίτης ο ελ-
ληνικός έχει πολύ µικρότερη θερµαντική αξία. Συνεπώς παράγει
πολύ περισσότερο CO2 από το κάρβουνο που χρησιµοποιούν
στη Γερµανία. 

Είναι τεχνικό το θέµα, αλλά κάποιος που έρχεται και λέει, µετά
πολλών επαίνων και επαιρόµενος ότι ξέρει τα πάντα, ότι θα βασι-
στούµε ενεργειακά στον λιγνίτη και δεν καταλαβαίνει ή δεν έχει
ενδιαφερθεί να καταλάβει τα στοιχειώδη του κόστους παραγω-
γής δεν είναι αξιόπιστος συνοµιλητής. Το λέω µε πολλή ευγένεια.
Διότι µιλάει για την ενεργειακή πολιτική και δεν ξέρει τα θεµε-
λιώδη. 

Δεν ξέρω αν δεν τα ξέρει ή κάνει ότι δεν τα ξέρει. Δεν µε αφο-
ρά. Εγώ παίρνω την καλύτερη δυνατή εκδοχή για τους αγαπη-
τούς συναδέλφους, γιατί τους σέβοµαι όλους, ότι δεν τα ξέρει
πράγµατι. Γιατί αν θεωρήσω πως κάνει ότι δεν τα ξέρει, τότε θα
χρησιµοποιήσω άλλους χαρακτηρισµούς. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι ο λιγνίτης είναι το ακριβότερο καύ-
σιµο που έχουµε και ο κ. Βελόπουλος το θεωρεί το φθηνότερο,
θεωρώ και τα υπόλοιπα πράγµατα που λέει ο κ. Βελόπουλος για
την ενεργειακή πολιτική αναλόγου αξίας. 

Για να ολοκληρώσω και να είµαι νοµίζω ο µόνος ο οποίος θα
τηρήσει τον χρόνο του σε αυτή την Αίθουσα -γιατί δεν χρειάζεται
παραπάνω χρόνος- η σύµβαση αυτή είναι ωφέλιµη για τον ελλη-
νικό λαό. Είναι ωφέλιµη, γιατί πρέπει να κρατηθεί ο Πρίνος. Είναι
ωφέλιµη γιατί οι επενδύσεις αυτές στο CO2 είναι κρίσιµες για τη
βιοµηχανία. Οι ελληνικές βιοµηχανίες έχουν διεκδικήσει τεράστια
ποσά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και µπορούµε να κάνουµε πολύ
σηµαντικά πράγµατα στο θέµα της αποθήκευσης CO2, διοξειδίου
του άνθρακα, αλλά κλειδί είναι να συνεχίσει να υπάρχει για το µε-
σοδιάστηµα αυτό ο Πρίνος και να λειτουργεί.

Αυτά ήθελα να πω. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους µε

αντίστροφη σειρά. Έχει ζητήσει όµως τον λόγο ο κ. Κατρίνης να
προηγηθεί, αφού πήρε την άδεια από τους προηγούµενους. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ευ-

χαριστώ πάρα πολύ και τους συναδέλφους για την ευγενική πα-
ραχώρηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έβδοµη τροποποίηση της Σύµ-
βασης Εκµετάλλευσης Υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή
του Θρακικού Πελάγους, που έχει φέρει η Κυβέρνηση για κύ-
ρωση στη Βουλή, αναδεικνύει µια σειρά ζητηµάτων που απαιτούν
απαντήσεις: την έλλειψη στρατηγικού σχεδίου από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τη µη ικανοποιητική πρόοδο στην
αποθήκευση διοξειδίου του άνθρακα και την αξιοποίηση των κοι-
τασµάτων του Πρίνου, τη διατήρηση των ενεργειακών εξόδων
της χώρας και την αδυναµία της κυβερνητικής πολιτικής να µει-
ώσει τα βάρη για τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Κι ενώ το ενεργειακό κόστος έρχεται να προστεθεί στο καλάθι
της ακρίβειας για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, η ενεργειακή
αυτονοµία της χώρας φαίνεται να γίνεται ξανά όµηρος µιας δια-
πραγµάτευσης που ξεκίνησε η Κυβέρνηση µε την Τουρκία, µια
Τουρκία που πλάι στις υπόλοιπες αξιώσεις της εκφράζει την απαί-
τηση να µη δηµιουργηθούν από τη χώρα µας θαλάσσια πάρκα
στο Αιγαίο.

Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση διαχειρίζεται την εξωτερική πο-
λιτική της χώρας ως προσωπική υπόθεση. Προχθές µόλις ο
Υπουργός Εξωτερικών κ. Φιντάν δικαιολόγησε τις απειλές της
Χεζµπολάχ κατά της Κύπρου, ενισχύοντας µάλιστα αυτές τις
απειλές. Και καταθέτω και το σχετικό απόσπασµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπουργείο Εξωτερικών, χλιαρή ανακοίνωση. Αυτή η ανακοί-
νωση, που είναι πολύ χλιαρή, λέει πολλά σε επίπεδο ερµηνειών
και πολύ φοβάµαι ότι υποκρύπτει πολλά περισσότερα. Άλλωστε,
το ότι η χώρα µας στηρίζει την υποψηφιότητα του Τούρκου δι-
πλωµάτη κ. Σινιρλίογλου για τη θέση του Γενικού Γραµµατέα του
ΟΑΣΕ είναι ένα γεγονός που καθιστά αυταπόδεικτη τη συνεργα-
σία του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών µε το Υπουργείο Εξω-
τερικών της Τουρκίας. 

Ποιος είναι, όµως, ο κ. Σινιρλίογλου τον οποίον η χώρα µας
στηρίζει αναφανδόν; Είναι ο µόνιµος αντιπρόσωπος της Τουρκίας
στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, που τον Απρίλιο του 2019
έθεσε επίσηµα ζήτηµα αµφισβήτησης της ελληνικής και κυπρια-
κής υφαλοκρηπίδας στην Ανατολική Μεσόγειο, διεκδικώντας και
την ελληνική και την κυπριακή υφαλοκρηπίδα ακόµα και περιοχές
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της Κρήτης για λογαριασµό της Τουρκίας. Και θα καταθέσω µια
σειρά εγγράφων στα Πρακτικά, παρακαλώ, για οικονοµία του
χρόνου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης, καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ο κ. Σινιρλίογλου που το 2000 έως το 2022 κατέθεσε δώ-
δεκα επιστολές στον ΟΗΕ µε στόχο την Ελλάδα και την Κύπρο.
Και µάλιστα πολλές από αυτές έµειναν αναπάντητες µέχρι και
πριν από λίγο χρονικό διάστηµα. Στην τελευταία του επιστολή δε,
µιλούσε ευθέως για αποστρατιωτικοποίηση των νησιών. Αυτός
είναι ο κ. Σινιρλίογλου, ο οποίος αυτή τη στιγµή υποστηρίζεται
από τη χώρα µας. 

Η Κυβέρνηση, βεβαίως, θα µπορούσε να πει ότι αυτά έγιναν
πριν από πέντε χρόνια και είναι παλιές ιστορίες και δεν µας αφο-
ρούν. Πρώτον, η Τουρκία δεν αλλάζει, δεν έχει αλλάξει και δεν
αλλάζει τακτική και δεν έχει παραιτηθεί από τις ανιστόρητες διεκ-
δικήσεις της. Και, δεύτερον, οι δηλώσεις του κ. Φιντάν µε τις
οποίες απείλησε όχι µόνο την Κύπρο αλλά και τη χώρα µας, έγι-
ναν πριν από τρεις µόλις ηµέρες. 

Τι είπε ο κ. Φιντάν; Ότι Κύπρος και ελληνικά νησιά χρησιµοποι-
ούνται για επιχειρήσεις στη Μέση Ανατολή και «προειδοποίησε»
µάλιστα την Ελλάδα ότι θα έρθει -λέει- φωτιά και θα µας βρει.
Έχω καταθέσει το σχετικό δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ». Όλα αυτά η Κυβέρνηση τα καταπίνει, γιατί προέχει ο
«διάλογος» που κάνει µε την Τουρκία, που κανείς όµως δεν ξέρει
τι πραγµατικά περιλαµβάνει. 

Πάντως υπάρχουν δεδοµένα που παράγουν αποτελέσµατα,
όπως είναι η Διακήρυξη των Αθηνών, η οποία έγινε απ’ ότι φαίνε-
ται, µόνο και µόνο για να πάρει η Τουρκία τα F-16, δείχνοντας µία
διάθεση καλής γειτονίας. Εσείς λέτε ότι είστε στη σωστή πλευρά
της ιστορίας, κυρία Υπουργέ. Στην πραγµατικότητα είστε στην
πλευρά της υποτέλειας. 

Γι’ αυτό η χώρα χρειάζεται µια κυβέρνηση που να υπερασπίζε-
ται τα εθνικά συµφέροντα και την εθνική κυριαρχία της πατρίδας
µας, να το κάνει χωρίς εκπτώσεις, µιας κυβέρνησης που δεν ανα-
γνωρίζει καµµία διαφορά πέρα από την οριοθέτηση της υφαλο-
κρηπίδας και της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης. Και αυτή θα
είναι η κυβέρνηση µιας µεγάλης δηµοκρατικής αλλά κυρίως πα-
τριωτικής παράταξης, που θα εκφράσει τη µεγάλη κοινωνική αντι-
πολίτευση απέναντι στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί αυτό ήταν τελικά και το µήνυµα των ευρωεκλογών, ένα

µήνυµα που η Κυβέρνηση δεν το έχει πάρει. Ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός άλλωστε το έδειξε και το απέδειξε από την πρώτη στι-
γµή τόσο από την πρώτη µετεκλογική του συνέντευξη, όσο και
από τις επόµενες δηµόσιες εµφανίσεις και τοποθετήσεις όπου
ήταν, δυστυχώς για τους Έλληνες πολίτες, αµετανόητος. Αλαζο-
νεία, αµετροέπεια, καθεστωτισµός στο έπακρο, αυτά χαρακτηρί-
ζουν µια Κυβέρνηση που υπάρχει για τους λίγους αλλά απο-
δοκιµάστηκε από τους πολλούς. 

Η κοινωνική πλειοψηφία όµως αναζητά εναλλακτική έκφραση,
αναζητά µια µεγάλη δηµοκρατική παράταξη, µια παράταξη που
βάζει το εθνικό, το δηµόσιο, το κοινωνικό συµφέρον πάνω από
τα συµφέροντα ενός κλειστού συστήµατος εξουσίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη. Ο κ. Δηµητριάδης δεν είναι εδώ. Ο κ. Καζαµίας
δεν θα µιλήσει. Ο κ. Δελβερούδης δεν δικαιούται, καθώς µίλησε
ο Πρόεδρος του κόµµατός του. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κάποιες πρώτες παρατηρήσεις πριν µπω ακριβώς στο θέµα

που συζητάµε σήµερα. Παρατήρηση πρώτη, αναφορικά µε τον
διάλογο του Υπουργού µε την Ελληνική Λύση σχετικά µε την κλι-

µατική κρίση και την κλιµατική αλλαγή. Αν υπάρχει ένα δοµικό
χαρακτηριστικό της ακροδεξιάς αυτή τη στιγµή σε όλη την Ευ-
ρώπη είναι η αµφισβήτηση της ύπαρξης της κλιµατικής αλλαγής.
Αυτό είναι ενιαίο. Το βλέπουµε παντού. 

Αναρωτιέµαι όµως πώς µπορεί να χαρακτηρίσει κάποιος µια
Κυβέρνηση σαν τη δική σας, η οποία λειτούργησε µε τον τρόπο
µε τον οποίο λειτούργησε απέναντι στο Αστεροσκοπείο, στο αρ-
χαιότερο ερευνητικό ίδρυµα της χώρας. Με µια σειρά από στοι-
χεία που έδειχνε στη δηµοσιότητα, φαίνονταν οι ανεπάρκειες της
πολιτικής σας και στο κλιµατικό πεδίο και φροντίσατε να πάρετε
αυτό το ερευνητικό ίδρυµα και να το κάνετε τµήµα του Υπουρ-
γείου ακριβώς για να το ευνουχίσετε. Είναι κι αυτό ένα στοιχείο
για το οποίο επιµένουµε ότι ήσασταν, είστε και παραµένετε ο βα-
σικός χορηγός της ακροδεξιάς στη χώρα. 

Παρατήρηση δεύτερη, µιας κι έχουµε εδώ την ηγεσία του
Υπουργείου Ενέργειας. Τον προηγούµενο µήνα είχαµε αυξήσεις
στο ρεύµα 10% µε 70%. Έχετε µήπως κάποια πρόβλεψη για το
τι να περιµένουν οι πολίτες για τον Ιούλιο; Λέω πρόβλεψη γιατί
κάτι άλλο δεν κάνετε. Προβλέψεις, σχολιασµό, µέχρι εκεί. Μέτρα
δεν περιµένουµε να ανακοινώσετε. Και για να θυµηθούµε το µέ-
γεθος της απάτης αυτών που λέγατε, όταν µπαίναµε στην ενερ-
γειακή κρίση λέγατε ότι οι τιµές αυξάνονται πάρα πολύ στην
Ελλάδα γιατί είµαστε πίσω στις ΑΠΕ. Πριν λίγο άκουσα τον
Υπουργό να λέει ότι είµαστε πάρα πολύ καλά στις ΑΠΕ, άρα ότι
θα πέσουν οι τιµές. Όχι, δεν θα πέσουν οι τιµές, γιατί και τότε
ψέµατα λέγατε και τώρα ψέµατα λέτε και παραµένετε απατεώ-
νες.

Για να µη µας κατηγορείτε ότι από την Αντιπολίτευση δεν κά-
νουµε και προτάσεις, θα ήθελα να σας κάνω µια πρόταση σε
σχέση µε το σκηνικό που ζήσαµε όλοι, την καταστροφή στην
Ύδρα, που το ελληνικό κράτος δίνει ένα πολύ ωραίο σήµα ότι αν
έχεις λεφτά και είσαι από άλλη χώρα, έρχεσαι στη χώρα, µπαίνεις
σε ένα γιοτ, καις ένα νησί, φεύγεις και ούτε καν σε φωνάζει η δι-
καιοσύνη να δώσεις έστω µία κατάθεση. Δεν θέλω να βγάλω πό-
ρισµα για το τι έγινε στην Ύδρα µε αυτή την καταστροφή, αλλά
ξέρουµε ότι δεκατρείς άνθρωποι έφυγαν για το Καζακστάν χωρίς
καν οι ελληνικές αρχές να τους ρωτήσουν τι συνέβη. Αφού δεν
θέλετε να τους ρωτάτε, τουλάχιστον βγάλτε «Golden Awards
«χρυσού» εµπρηστή 2024» και κάντε και µια καµπάνια από τον
ΕΟΤ ότι στην Ελλάδα µπορείς να έρχεσαι, να καις νησιά, να φεύ-
γεις και δεν θα σε ακουµπάει κανένας, γιατί έχετε µετατρέψει συ-
νειδητά τη χώρα σε Μπανανία. Αυτή ήταν η πολιτική σας και αυτή
παραµένει η πολιτική σας. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτό που συζητάµε. Να ξεκινήσω µε µία
πολύ απλή ερώτηση. Πώς θα ονόµαζες αυτόν ο οποίος συνειδητά
συνεργάζεται µε απατεώνες; Πώς τον ονοµάζεις; Εγώ τον ονο-
µάζω απατεώνα. Αυτός ο οποίος συνειδητά συνεργάζεται µε απα-
τεώνες, για εµάς είναι απατεώνας. Εσείς στη σύµβαση που µας
φέρνετε συνειδητά επιβραβεύετε και συνεργάζεστε µε απατεώ-
νες. 

Απρίλιος του 2022, έκρηξη σε δεξαµενή σε εγκαταστάσεις στη
Νέα Καρβάλη, δεξαµενή για την οποίαν είχαν προειδοποιήσει οι
εργαζόµενοι από τον Δεκέµβριο του προηγούµενου έτους, όταν
είχαν µπει σε επίσχεση εργασίας για ζητήµατα ασφάλειας στον
χώρο δουλειάς, γιατί αυτοί οι άνθρωποι εκεί παίζουν το κεφάλι
τους, παίζουν τη ζωή τους και παίζουν το ψωµί των οικογενειών
τους. Ήταν σε επίσχεση, στείλατε τα ΜΑΤ σ’ έναν τέτοιον χώρο,
τα οποία έριξαν κρότου-λάµψης µέσα σ’ αυτόν τον εργασιακό
χώρο, κόψανε τα σύρµατα µε τροχούς, µε σπίθες, µε ό,τι αυτό
σηµαίνει γι’ αυτόν τον χώρο. Ευτυχώς που δεν έγινε κάτι χειρό-
τερο. Σε επίσχεση εργασίας µία εταιρεία η οποία απέλυσε όλο
το Δ.Σ., µία εταιρεία η οποία έχει πάρει 100 εκατοµµύρια δάνεια,
τα 90,5 µε κρατική εγγύηση, απολύει όλο το Δ.Σ., εκατόν ογδόντα
πέντε απολύσεις. Με το που φεύγουν αυτοί οι άνθρωποι γίνεται
το ατύχηµα κι εσείς τους επιβραβεύετε. Συγχαρητήρια! Συγχα-
ρητήρια που επιλέγετε να εργάζεστε µε απατεώνες! Αυτό, όµως,
κάνει και εσάς απατεώνες. 

Υπάρχει κάποιο πόρισµα του Υπουργείου και των ελεγκτικών
µηχανισµών γι’ αυτό το ατύχηµα; Τον Νοέµβρη είναι το ποινικό
δικαστήριο και εσείς φέρνετε σύµβαση σε εταιρεία που έχει ανοι-
χτό σοβαρό ποινικό δικαστήριο για ζητήµατα ασφάλειας, γιατί
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προφανώς δεν σας νοιάζουν τα ζητήµατα ασφάλειας. Αν σας
ένοιαζαν, δεν θα µετράγαµε ένα νεκρό εργαζόµενο κάθε τρεις
µέρες. Έτσι έκλεισε το ’23, µε έναν νεκρό εργαζόµενο κάθε τρεις
µέρες. Και έρχεστε εσείς και επιβραβεύετε µια εταιρεία που
αυτήν τη στιγµή έχει στην πλάτη της εκατόν ογδόντα πέντε απο-
λύσεις. Όχι µία, όχι δύο, εκατόν ογδόντα πέντε οικογένειες στην
Καβάλα έχουν χάσει αυτή τη στιγµή τον µισθό και το ψωµί τους.
Κι εσείς τους επιβραβεύετε. Βάζετε πλάτη για να πάρουν το δά-
νειο µε δικιά σας πλάτη, έχουν διαλύσει κάθε έννοια ασφάλειας,
γίνεται το ατύχηµα, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι ο κόσµος που είχε
την τεχνογνωσία έφυγε και έχουν φέρει µέχρι και ανειδίκευτους
Ρουµάνους, αλλά δεν σας πειράζουν αυτά, δεν σας ενδιαφέρουν.
Αυτά είναι «ψιλά γράµµατα» µπροστά στα παιχνιδάκια που κά-
νετε. Δικαιώνονται οι εργαζόµενοι στο δικαστήριο για την επί-
σχεση εργασίας και το ξέρετε ότι έχουν δικαιωθεί και στα ποινικά
δικαστήρια που έχουν, γιατί φορτώσατε όλον τον Ποινικό Κώδικα
στο Δ.Σ. και στον πρόεδρο των εργαζοµένων, κερδίζουν σιγά-
σιγά τα ποινικά δικαστήρια και οι εργαζόµενοι και εδώ θα είµαστε
τη µέρα που θα δικαιωθούν πανηγυρικά. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι κάθε δηµοκρατικός πολίτης αυτής
της χώρας χρωστά ένα «ευχαριστώ» σε αυτούς τους ανθρώπους,
γιατί όλα αυτά τα χρόνια έκαναν τη δουλειά τους µε άγχος για
την ασφάλεια και τη δικιά τους, αλλά και όλης της περιοχής, γιατί
αν συµβεί ένα σοβαρό ατύχηµα σε αυτή την περιοχή θα τρέ-
χουµε, για να το πω πολύ ευγενικά.

Αλλά να ξέρετε, µε αυτή την υπογραφή που βάζετε πλέον είστε
συνυπεύθυνοι για το τι θα συµβεί από εδώ και πέρα. Είστε συνυ-
πεύθυνοι για οποιοδήποτε έλλειµµα ασφάλειας υπάρχει. Είστε
συνυπεύθυνοι που φροντίσατε αυτή η συζήτηση να γίνει χωρίς
να παρουσιάσετε τα δεδοµένα για το αν έχετε κάποιο πόρισµα
για τα κενά ασφάλειας στον συγκεκριµένο χώρο και για το ποια
είναι τα δεδοµένα και της ποινικής δίκης.

Για όλους, λοιπόν, τους λόγους του κόσµου καταψηφίζουµε τη
συγκεκριµένη σύµβαση και να ξέρετε ότι τους εργαζόµενους θα
τους βρείτε µπροστά σας. Ούτε µε ποινικά δικαστήρια, ούτε µε
απολύσεις, ούτε µε τον νόµο Χατζηδάκη, ούτε µε τους Υπουρ-
γούς σας στην Καβάλα και τους Βουλευτές σας, οι οποίοι κρύ-
βονται και δεν µιλάνε µε αυτούς τους ανθρώπους. Έχετε κάνει
την Καβάλα την πόλη των οµαδικών απολύσεων µε τα λιπάσµατα
και τα πετρέλαια. Αυτή είναι η πολιτική σας. Να ξέρετε, όµως, ότι
δεν έχετε ξεµπερδέψει. Θα βρίσκεται αυτό τον κόσµο µπροστά
σας, µέχρι να κερδίσει το δίκιο, µέχρι να κερδίσουν οι εργαζόµε-
νοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η θέση µας είναι γνωστή. Δεν θέλω
να την επαναλάβω συνολικά. Είµαστε ριζικά αντίθετοι µε την πα-
ραχώρηση υδρογονανθράκων συνολικά σε ιδιωτικές εταιρείες,
οι οποίες δεν είναι τίποτα «της πλάκας» ούτε απατεώνες, όπως
ειπώθηκε πριν, αλλά είναι γίγαντες, πολυεθνικές παγκοσµίως.
Δεν θέλω να το επαναλάβω αυτό, γι’ αυτό και καταψηφίσαµε από
την αρχή αυτή τη σύµβαση, όπως και τις αναθεωρήσεις.

Όµως, κυρία Υπουργέ, διαβάζοντας την τροποποιητική σύµ-
βαση παραχώρησης για την εκµετάλλευση υδρογονανθράκων
στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους αναρωτιόµαστε
ειλικρινά: Την τροποποίηση ποιος την έγραψε; Το υπουργείο ή η
«ENERGEAN OIL AND GAS» και την έδωσε στο Υπουργείο; Γιατί
τέτοια ταυτότητα είναι παράξενη το λιγότερο -δεν είναι ακριβώς
παράξενη. Τέτοια ταύτιση των επιχειρηµατικών σχεδίων της εται-
ρείας µε την τροποποιητική σύµβαση βγάζει κυριολεκτικά µάτι.
Και θα εξηγήσω.

Όλα τα προηγούµενα χρόνια η Κυβέρνηση και οι κυβερνήσεις
γενικώς στήριξαν τα συµφέροντα της εταιρείας και από την Κυ-
βέρνηση ήταν κάτι περισσότερο. Πραγµατικά, η πολιτική της απέ-
ναντι στην εταιρεία ήταν σαν να είναι συνιδιοκτήτης και όχι σαν
να έχει παραχωρήσει. Γιατί παραχώρηση είναι, δεν έχει κυριό-
τητα η «ENERGEAN». Η «ENERGEAN» ξαναλέω δεν είναι καµµία
εταιρειούλα. Είναι γίγαντας αµερικανικών και ισραηλινών συµφε-
ρόντων που έχει σε όλον τον κόσµο επενδύσεις. Προκλητικά τη

στήριξε. Θα πω µερικά παραδείγµατα.
Πρώτον, γιατί µίλησε και ο κ. Σκυλακάκης, ο οποίος έφυγε -δεν

έχει καµµία σηµασία. Ανάληψη εξόδων συντήρησης της εξέδρας
Κ από το δηµόσιο. Αυτό γίνεται και τώρα και µάλιστα, µε το επι-
χείρηµα ότι δεν υπάρχουν άλλες εταιρείες για να το κάνουν αυτό.
Όµως, η συντήρηση των εγκαταστάσεων ήταν υποχρέωση της
αναδόχου εταιρείας, της «ENERGEAN», η οποία δεν έκανε κυριο-
λεκτικά τίποτα, µε ακραίο παράδειγµα όταν πήρε φωτιά η δεξα-
µενή. Δεν την έσβησε η Πυροσβεστική, όπως ακούστηκε εδώ.
Την έσβησε η Πυροσβεστική αλλά οι εργαζόµενοι οι απολυµένοι
ήταν αυτοί που µπήκαν στην πρώτη γραµµή, γιατί ήξεραν πώς να
αντιµετωπίσουν τέτοια βιοµηχανικά ατυχήµατα.

Δεύτερον, η στήριξη ήταν, σε αντίθεση µε όλα αυτά που είπε
ο κ. Σκυλακάκης και που λέτε και εσείς -ακούσαµε την οµιλία σας
στην επιτροπή- στην απόλυση εκατόν ογδόντα πέντε εργαζοµέ-
νων που δούλευαν, ήταν εξειδικευµένοι, χρόνια ολόκληρα. Αυτοί
έβγαζαν το πετρέλαιο, αυτοί ήταν εκπαιδευµένοι στα συστήµατα
ασφαλείας και τους απέλυσε σε µία νύχτα, γιατί δεν αποδέχτηκαν
την καρατόµηση των δικαιωµάτων τους.

Και, µάλιστα, δεν έφτασε αυτό. Τριακόσιοι αστυνοµικοί έκαναν
επέµβαση. Και το ότι δεν τινάχτηκαν στον αέρα τα Πετρέλαια Κα-
βάλας -εµείς έτσι τα λέµε- ήταν τυχαίο. Γιατί η Αστυνοµία έκοβε
µε τον κόφτη που πέταγε σπίθες πάνω σε αγωγό που είχε εξαε-
ρισµό, σωλήνα εκκένωσης, που είχε αέρια, που αν έπαιρνε φωτιά,
θα γινόταν κόλαση όχι η εταιρεία, αλλά και η περιοχή της Καβά-
λας γιατί δίπλα είναι τα λιπάσµατα µε πάρα πολλές χηµικές ου-
σίες.

Και δεν ήταν µόνο αυτό. Πέρα από αυτή την επέµβαση, τι υπε-
ρασπίζονταν οι εργαζόµενοι; Υπερασπίζονταν όχι µόνο τα δικαιώ-
µατά τους αλλά και την ασφάλεια της εταιρείας. Τους τύλιξαν σε
µια κόλλα χαρτί. Εκατόν πενήντα ένας κατηγορούµενοι. Είχα την
τιµή να είµαι µάρτυρας υπεράσπισης των εργαζοµένων στο δι-
καστήριο στην Καβάλα. Και να πω και κάτι ακόµα. Μία τηλεό-
ραση, ένα ράδιο µέσα στην Καβάλα δεν θα ερχόταν στο δικα-
στήριο; Εκατόν πενήντα ένας άνθρωποι σε µια µικρή πόλη. Κα-
νένας! Γιατί άραγε; Τα συµπεράσµατα τα καταλαβαίνει ο καθέ-
νας. Τους φόρτωσαν τον µισό ποινικό κώδικα και µάλιστα ότι
παραβίασαν κανόνες ασφαλείας. Αλήθεια; Το λέω γενικότερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου χρόνο γιατί είναι σοβαρό το ζή-
τηµα. 

Αλήθεια, όταν γίνει ατύχηµα ποιος σκοτώνεται, τα αφεντικά,
αυτοί που ζουν µε τα κότερα, τα ελικόπτερα, τα Lear Jet και που
είναι στην Ελβετία κι από εδώ κι από εκεί ή οι εργάτες που παί-
ζουν τη ζωή τους κάθε µέρα κορώνα-γράµµατα και µάλιστα σε
τέτοια σκληρή δουλειά που λέγονται πετρέλαια; Και κατηγορείτε
αυτούς για παραβίαση κανόνων ασφαλείας και σε λίγο καιρό που
φεύγουν αυτοί παίρνει φωτιά, όπως είπα πριν µια µεγάλη δεξα-
µενή. Τους φόρτωσαν τον µισό ποινικό κώδικα. Πώς κατάφεραν,
αλήθεια, εκατόν πενήντα ένας άνθρωποι µε τριακόσιους αστυνο-
µικούς µέσα σε ένα κλίµα κόλασης να ταυτοποιήσουν όλους αυ-
τούς και να τους φορτώσουν τον µισό ποινικό κώδικα. 

Βέβαια, για να γνωρίζετε κιόλας, δεν υπήρχε διένεξη. Γιατί έτσι
είπατε, για διένεξη εργαζοµένων. Τι διένεξη; Απολύσατε εκατόν
ογδόντα πέντε ανθρώπους κατευθείαν. Διένεξη είναι αυτή; Εκα-
τόν ογδόντα πέντε οικογένειες. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει σε µία
σε µία πόλη. Βέβαια, ήταν τόσο ψεύτικο το κατηγορητήριο που
συντάχθηκε µε βάση -και ξαναλέω και ξέρω τι λέω- τις καταθέσεις
της εταιρείας, που τελικά η εισαγγελέας πρότεινε αθώωση και
το δικαστήριο αποφάσισε αθώωση όλων, εκτός από τα εννέα
µέλη του διοικητικού συµβουλίου που θα αθωωθούν σίγουρα
γιατί βγάζει µάτι και στο εφετείο. Αυτά έγιναν και πάρα πολλά
άλλα. Θα τα πω. 

Τώρα, λοιπόν, µε την έβδοµη τροποποίηση απογειώνεται κυ-
ριολεκτικά η στήριξη της εταιρείας. Είναι το πρότζεκτ της εται-
ρείας. Απορρίφθηκε -δεν θέλω να κάνω σχολιασµούς πολλούς-
το να δηµιουργηθούν υπόγειες αποθήκες φυσικού αερίου. Απορ-
ρίφθηκε όχι για τους λόγους που λέγεται, αλλά για άλλους λό-
γους και γεωπολιτικούς. Και τώρα τι λέει το καινούργιο πλάνο;
Υπόγειες αποθήκες διοξειδίου του άνθρακος. Μάλιστα. Και αυτό
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έρχεται η Κυβέρνηση και το υιοθετεί τόσο προκλητικά. Δεν είναι
παράξενο. Αυτά τα συµφέροντα εξυπηρετεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό έχει σχέση µε την πολιτική συνολικά της «πράσινης» -

εντός οκτώ εισαγωγικών και λίγα λέω!- µετάβασης. Ήδη έχει
ενταχθεί στα έργα κοινού ενδιαφέροντος που σηµαίνει θα πάρει
χρήµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, χρήµα δηλαδή των εργαζο-
µένων και των λαών της Ευρώπης. Ήδη είναι το εµπόριο ρύπων.
Και επειδή, λοιπόν, το κόστος κατασκευής υπολογίζεται σε 1 δι-
σεκατοµµύριο και τα κέρδη είναι 6 δισεκατοµµύρια, δηλαδή 5 δι-
σεκατοµµύρια καθαρά.

Και επειδή µας λέτε διάφορα, «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»: ανάπτυξη
στόλου µεταφοράς υγροποιηµένου διοξειδίου του άνθρακος από
ECOLOG. Έχουν παραγγελθεί πάνω από πενήντα καράβια, µπο-
ρεί και περισσότερα, για µεταφορά του διοξειδίου του άνθρακος.
Γιατί; Πρώτον, γιατί θα πληρωθούν για το εµπόριο ρύπων που
έχει η Ευρωπαϊκή σας Ένωση. Τι λέτε; Τι υποστηρίζετε; Ποια οι-
κολογία, ποιο περιβάλλον; Σοβαρολογείτε; Που µπορείς να που-
λάς τους ρύπους σε ένα άλλο κράτος; Αυτή είναι πολιτική για το
περιβάλλον; Το εµπόριο που έχει και χρήµα; Και, δεύτερον, γιατί
το διοξείδιο του άνθρακος, κυρία Υπουργέ και φαντάζοµαι να το
ξέρετε, έχει χρήµα. Χρησιµοποιείται για την παραγωγή λιπασµά-
των. Χρησιµοποιείται για οικοδοµικά υλικά. Και σήµερα που λέτε
για το λιγνίτη -καµµία σχέση µε αυτά που λέει ο Βελόπουλος- όλα
αυτά, αιχµαλωτίζεται το διοξείδιο του άνθρακος, αποθηκεύεται
και πουλιέται σε βιοµηχανίες. Να, τοµέας. Και γι’ αυτό οι εφοπλι-
στές τη δουλειά τους κάνουν, σου λέει φτιάχνουµε καράβια για
να τα µεταφέρουµε από αυτούς που ζητάνε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παφίλη, παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, λοιπόν µε ορισµένα στοι-
χεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παφίλη, είστε
ήδη στον διπλάσιο χρόνο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σύµφωνοι. Αφήστε µε ένα λεπτό, δεν
θα καταστραφεί η Βουλή. Δέκα άνθρωποι είµαστε εδώ µέσα. 

Ο Αρχηγός σας µίλησε µια ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν γίνετε κι εσείς Αρ-

χηγός ευχαρίστως να µιλάτε όση ώρα θέλετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και εµείς είµαστε αντικαταστάτες του

Αρχηγού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γραµµατέας, εντάξει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λοιπόν λέει ο κ. Σκυλακάκης. Όλα τα

κόµµατα έκαναν τροποποιήσεις. Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση, σε
αυτό συµφωνούµε. Το θέµα είναι σε ποια κατεύθυνση. Στην υπε-
ράσπιση των συµφερόντων του δηµοσίου; Ούτε τους φόρους
ούτε αυτά που είχαν αποφασίσει δεν έχουν εισπράξει πουθενά.
Πείτε µας πόσα πήρε η περιοχή, πείτε µας όλα τα υπόλοιπα.

Λέει ότι δεν µπορούµε να βρούµε αυτούς που θα συντηρήσουν
και θα κάνουν και την αποκατάσταση. Δεν υπάρχουν εταιρείες.
Σοβαρολογείτε; Αυτά λέτε; Τόσο καιρό ποιος τα συντηρούσε; Οι
εργαζόµενοι δεν ήταν, που ήταν εξειδικευµένοι και που ξαναλέω
έπαιζαν τη ζωή τους κορώνα γράµµατα; Τώρα δεν µπορούν; Οι
καινούργιοι που φέρατε και που λέτε ότι εξασφαλίζετε θέσεις ερ-
γασίας τι είναι; Ανειδίκευτοι και καµµιά δεκαπενταετία Ρουµάνοι
νοµίζω πως µπορεί όντως να είναι ειδικευµένοι. Και το παραδέ-
χεται. Είναι αναγκαία λέει η δυνατότητα αποθήκευσης για την
ενεργειακή µετάβαση. Αυτά που είπαµε πριν. Μόνο που η ενερ-
γειακή µετάβαση κρύβει και κάποια δισεκατοµµύρια ευρώ. Και τα
είπα και πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τέλος, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Θέλουµε να κάνουµε και ένα άλλο ερώτηµα. Αλήθεια, µια και

κόπτεστε για τους εργαζόµενους, τι θα κάνετε γι’ αυτούς τους
εκατόν ογδόντα πέντε που απολύθηκαν; Τώρα που λέτε ότι εν-
διαφερόµαστε να µεταλαµπαδεύσουµε την τεχνογνωσία. Αυτοί
που την είχαν; Τι τους έκαναν; Τους πέταξαν στον δρόµο. Κυριο-
λεκτικά τους πέταξαν στον δρόµο. Τώρα, λοιπόν, τι θα κάνετε;
Και, βέβαια, για να τελειώσουµε αυτή την ειρωνεία, είναι αυτό

που είπε ο κ. Σκυλακάκης, δηλαδή ότι αυτά ισχύουν σε περί-
πτωση κοινωνικής επανάστασης. Λιµοί, σεισµοί, καταποντισµοί
και κοινωνική επανάσταση. Και αυτό είχε σχέση µε τις αλλαγές,
µε τις ανατροπές που έγιναν. Έγινε καµµία επανάσταση σε καµ-
µία χώρα; Σοσιαλιστικές; Ανατροπή έγινε και από τα µέσα µάλι-
στα. Αλλά ανεξάρτητα από αυτό, θέλω να σας πω καλοµελέτα
και έρχεται. Γιατί είναι αναπόφευκτη αυτή µπροστά στη βαρβα-
ρότητα του καπιταλιστικού συστήµατος. 

Και κάτι ακόµα, µία ερώτηση, απορία. Δώσατε δάνειο 100 εκα-
τοµµύρια µε εγγύηση του δηµοσίου, συν 10. Με ποια προϋπό-
θεση; Την εκµετάλλευση του κοιτάσµατος Ε. Έτσι δεν είναι;
Πόσα έβγαλαν, 23 24; Μηδέν. Και απαντάτε εσείς σε αυτό. Απα-
ντάει το Υπουργείο, δεν είναι θέµα προσωπικό. Τίποτα δεν έβγα-
λαν. Και, όµως, βάλατε εγγύηση, όπως θα βάλετε και τώρα. 

Είναι περιττό να πω ότι την καταψηφίζουµε. Και να ξέρετε ότι
αυτοί οι εκατόν ογδόντα πέντε δεν λύγισαν ούτε στιγµή. Και ο
λαός της Καβάλας, ακόµα και όταν είναι -και είναι- κράτος εν κρά-
τει µε τη στήριξη των κυβερνήσεων η «ENERGEAN OIL AND
GAS», να ξέρετε ότι αυτός ο λαός θα σας απαντήσει και δεν θα
επιτρέψει όλα αυτά, τα οποία σχεδιάζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κ. Παφίλη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ
σε έναν διχαστικό λόγο ακροδεξιάς κοπής που ακούστηκε µετ’
επιτάσεως σε αυτή την Αίθουσα, µε αφορµή την παρέλαση υπε-
ρηφάνειας που γίνεται στη Θεσσαλονίκη και το δικαίωµα των συ-
µπολιτών µας που ακολουθούν µια άλλη σεξουαλική επιλογή στη
ζωή τους να διεκδικήσουν την ορατότητα τους, γιατί περί αυτού
πρόκειται. 

Το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης και το κάθε Πα-
νεπιστήµιο είναι πνευµατικό ίδρυµα και ως τέτοιο οφείλει να ανοί-
γει δρόµους, δρόµους όπου οι άνθρωποι θα έχουν τα ίδια
δικαιώµατα ανεξάρτητα από τις όποιες επιλογές θρησκευτικού,
ιδεολογικού, σεξουαλικού ή φυλετικού χαρακτήρα. Αυτή είναι η
κοινωνία που έχουµε απαίτηση να ζήσουν οι άνθρωποι αυτοί,
είναι συνάνθρωποί µας και οτιδήποτε άλλο ακούγεται, το οποίο
θέτει όρια, τείχη, διαχωρισµούς ανάµεσα σε ανθρώπους, είναι
βαθιά αντιδραστικό και ως τέτοιο πρέπει να το αντιµετωπίζουµε. 

Από εµπόρους εθνικοφροσύνης χορτάσαµε και τώρα παρακο-
λουθούµε τους Ελλαδέµπορους. Ενισχυµένη από το αποτέλεσµα
η ακροδεξιά εµφανίζει τις κοινωνικές αντιθέσεις χωρίς ιδεολογι-
κές αναφορές και στην ουσία ενισχύει το δίπολο ανάµεσα στην
πρόοδο και στη συντήρηση. 

Είµαστε εδώ για τον κάθε πολίτη. Είµαστε εδώ για να διαφυ-
λάξουµε τα δικαιώµατα του κάθε πολίτη ανεξάρτητα του αν κά-
ποιοι θεωρούν ότι οι πολίτες είναι διαφορετικών ταχυτήτων. 

Θα αναφερθώ τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς
παίρνω τον λόγο ως Βουλευτής της περιοχής, διότι στην Καβάλα
ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, δεν έχει Βουλευτή και θέλω να κάνω κά-
ποιες επισηµάνσεις. 

Αυτή η σύµβαση είναι µία σύµβαση πάρα πολλών ετών. Είναι
µια σύµβαση ανάµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και στην «ENER-
GEAN». Παρατάθηκε το ’16 - ’18, όπως είπε ο εισηγητής της Πλει-
οψηφίας, αλλά σήµερα έχουµε ’23. Είναι η έβδοµη παράταση.
Πόσες παρατάσεις έχετε σκοπό να κάνετε; Δεν µας το λέτε και
γι’ αυτό είµαστε επιφυλακτικοί και βέβαια εκφράσαµε την αντί-
θεσή µας. 

Υπάρχει ένα δάνειο 100 εκατοµµυρίων, το οποίο δόθηκε µε την
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου για να δανειοδοτηθεί η εταιρεία
για επενδύσεις και κεφάλαια κίνησης. Ξέρετε να µας πείτε τι
έγινε, γιατί µέχρι στιγµής η εταιρεία περί άλλα τυρβάζει. Αντ’
αυτού η εταιρεία αυτή καταστρατηγεί τους όρους και ουσιαστικά
βολεύεται πίσω από τις συνεχείς παρατάσεις.

Έχω να κάνω ορισµένα ερωτήµατα, τα οποία ακροθιγώς ανέ-
φερε ο εισηγητής µας. Έγιναν έλεγχοι εκπλήρωσης των συµβα-
τικών υποχρεώσεων; Το σχέδιο προγράµµατος εργασιών που
εµπεριέχει η σύµβαση υλοποιήθηκε; Έγινε αξιολόγηση της
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ορθής εφαρµογής; Ποια είναι η εθνική στρατηγική της Κυβέρνη-
σης για το υδρογόνο; Ποιο είναι το εθνικό σχέδιο για την ενέρ-
γεια και το κλίµα; Το κοίτασµα είναι εξαντληµένο από το ’12 και
υπάρχει µια ρήτρα για την επιστροφή στο δηµόσιο χωρίς έξοδα.
Υλοποιήθηκε και γιατί; Ποιος έχει την ευθύνη;

Η αποθήκη του φυσικού αερίου στην Καβάλα, η λειτουργία και
η συντήρηση των εγκαταστάσεων επιβαρύνουν το ελληνικό δη-
µόσιο. Η έβδοµη αυτή παράταση ουσιαστικά ενισχύει ένα καθε-
στώς αδιαφάνειας, καταστρατήγησης των εργασιακών δικαιω-
µάτων, υποβάθµισης ή υπονόµευσης των όποιων κερδών του δη-
µοσίου. 

Και θέλω να κλείσω, γιατί οριακά είναι ο χρόνος µου, µε το µε-
γάλο κοινωνικό πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε στην περιοχή µε
τους εκατόν ογδόντα πέντε απολυµένους. Είναι άνθρωποι, οι
οποίοι απολύθηκαν. Είναι άνθρωποι, οι οποίοι ταλαιπωρούνται
στα δικαστήρια.

Ακούστηκε προηγουµένως για τη µάχη που έδωσαν στο ακρο-
ατήριο του ποινικού δικαστηρίου µε ευµενές για την πλειοψηφία
αποτέλεσµα. Και θέλω να πω ότι η κοινωνία παρακολουθεί τον
αγώνα τους. 

Θέλω να τους δώσω ένα µήνυµα από τη Βουλή, ότι είµαστε
µαζί τους και αξίζει τον κόπο να συνεχίσουν γιατί παλεύουν για
τα ατοµικά τους και τα κοινωνικά τους δικαιώµατα. Παλεύουν,
όµως, και για όλους εµάς, γιατί αυτή είναι µια ιστορία που αφορά
όλη την τοπική κοινωνία, όλη την Ελλάδα και αφορά τον γεωφυ-
σικό και τον ενεργειακό πλούτο της χώρας που δεν µπορεί να εκ-
χωρείται και κυρίως να γίνεται προνοµιακό πεδίο εκχώρησης για
τους µεγάλους παίκτες της ενέργειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Ξανθόπουλο. 
Ο κ. Πλεύρης δεν είναι εδώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, η Πρόεδρος της

Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χαίροµαι που πρόλαβα να µεταβώ σήµερα στη Βουλή και να

παρέµβω στη συνεδρίαση. Δεν έχω παρακολουθήσει από το πρωί
τη συνεδρίαση, γιατί βρισκόµουν στα δικαστήρια και θέλω να ξε-
κινήσω αναφερόµενη σε αυτό, γιατί σήµερα είναι µία σηµαντική
ηµέρα και για εµένα και για την Πλεύση Ελευθερίας, µε δεδοµένο
ότι καταφέραµε µία νίκη της αλήθειας, της δικαιοσύνης, της υπε-
ράσπισης του δικαίου έναντι της λάσπης, της συκοφαντίας και
της δόλιας προσπάθειας να φιµωθεί αυτό που πρεσβεύω και πρε-
σβεύουµε.

Καταδικάστηκε σε δεύτερο βαθµό -τελεσίδικα, δηλαδή, πια-
για συκοφαντική σε βάρος µου δυσφήµηση εξακολουθητική και
επανειληµµένη, σε ποινή δεκαέξι µηνών, ο δηµοσιογράφος Λευ-
τέρης Χαραλαµπόπουλος, σηµερινός διευθυντής του in.gr και
λοιπών µέσων ενηµέρωσης, για µία σειρά δηµοσιευµάτων στον
διαδικτυακό ιστότοπο, στο Facebook, στα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, µε τα οποία, µε επίµονο τρόπο, προσπάθησε το 2016
να λασπώσει και να σπιλώσει την τιµή και την υπόληψή µου, την
πορεία µου ως δηµοσίου προσώπου, ως πρώην Προέδρου της
Βουλής, ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας και ως ανθρώ-
που που δρω πάντα στο φως, πάντα δηµόσια και µε διαφάνεια,
που υπερασπίζοµαι πάντοτε το δίκαιο και τη λογοδοσία, που έχω
κάνει αγώνα για να πάψει η ατιµωρησία των πολιτικών έναντι της
δικαιοσύνης, που έχω κάνει συγκεκριµένες, επίµονες -και συνε-
χίζω να κάνω επίµονες- ενέργειες, για να σταµατήσει το «θάψιµο»
των ποινικών δικογραφιών εναντίον πολιτικών προσώπων και
αυτών των ποινικών δικογραφιών που διαβιβάζονται στη Βουλή
και καταλήγουν στο «µαύρο πηγάδι» του γραφείου του Προ-
έδρου της Βουλής, χωρίς να υπάρχει καµµία θεσµοθετηµένη -µε
ευθύνη όλων των κοµµάτων τα οποία έχουν κυβερνήσει- διαδικα-
σία εξέτασης αυτών των ποινικών δικογραφιών.

Διεκδίκησα και ζήτησα την αποκατάσταση της τιµής και της
υπόληψής µου, κάτι που οι πολίτες πρέπει να µπορούν να κάνουν,
αλλά το κάνουν µε πολύ µεγάλη δυσκολία, γιατί είναι τεράστια
τα εµπόδια πρόσβασης στη δικαιοσύνη.

Διεκδίκησα να καταδικαστεί ο δράστης, που τότε εµφανιζόταν

ως ανεξάρτητος δηµοσιογράφος ενός ανεξάρτητου περιοδικού,
του «Unfollow». Χαίροµαι για τη σηµερινή δικαίωση και απόφαση
της δικαιοσύνης, γιατί µε το κλείσιµο αυτής της διαδικασίας και
αυτού του κύκλου σηµατοδοτείται και εκπέµπεται το µήνυµα
προς τους πάσης φύσεως συκοφάντες, που µπορεί να ενδύονται
και τον µανδύα του δήθεν δηµοσιογράφου, ότι υπάρχουµε σε
αυτό τον τόπο και σε αυτήν εδώ την Αίθουσα κάποιοι και κάποιες
που υπερασπιζόµαστε τις πράξεις µας, τις δράσεις µας, την υπό-
στασή µας, χωρίς φόβο και χωρίς να υπολογίζουµε το κόστος,
που δεν µπαίνουµε σε διαδικασίες διαπραγµάτευσης µε κανενός
είδους συµφέροντα και εξουσίες και που, όταν επιχειρείται η σπί-
λωση της δηµόσιας δράσης, της νοµικής δραστηριότητας, της
πολιτικής παρέµβασης, της κοινωνικής υπεράσπισης, είµαστε
εκεί και πάλι για να τα υπερασπιστούµε. 

Αυτό συγκροτεί η Πλεύση Ελευθερίας, αυτό το κίνηµα που,
όταν ιδρύθηκε το 2016, υπήρξαν πολλοί που προσπάθησαν να
µην το αφήσουν να µεγαλώσει. Υπήρξαν πολλοί που δεν ήθελαν
να το δουν να µπαίνει στη Βουλή και να υπερασπίζεται τους πο-
λίτες όπως κάνει. Αυτό είναι το παράδειγµα της Πλεύσης Ελευ-
θερίας και θα συνεχίσει να είναι και το προσωπικό µου παρά-
δειγµα και η προσωπική µου δέσµευση και το προσωπικό µου
στοίχηµα. 

Και όποιος διανοηθεί, µε τον τρόπο που τον διανοήθηκε ο κ.
Χαραλαµπόπουλος, να διατυπώσει συκοφαντίες και ψεύδη, θα
πρέπει να ξέρει και µε αυτή την απόφαση, την τελεσίδικη, ότι θα
βρει απέναντί του την ανυποχώρητη υπεράσπιση αυτού που απο-
τελεί τη δική µου περιουσία και είναι η τιµή µου, είναι η υπόληψή
µου, είναι η δράση µου, είναι η άσπιλη διαδροµή µου, λόγω ακρι-
βώς της οποίας υπάρχει κατ’ επανάληψη και στοχοποίηση από
πολυποίκιλα κέντρα. 

Αυτά εισαγωγικά για να υπογραµµίσω και να τονίσω ότι µπορεί
απέναντι σε αυτό που κάνω και σε αυτό που κάνουµε να βρί-
σκουµε πολυεπίπεδα φαινόµενα αντιδραστικών αποπειρών φίµω-
σης, αλλά είναι απόλυτα συνειδητή η απόφασή µας και η
προσωπική δική µου δέσµευση ό,τι εµπόδιο και αν συναντήσω,
ό,τι απειλές, ό,τι ψέµατα, ό,τι µηχανισµούς, όποια κέντρα, όποια
συµφέροντα να προχωρήσω και να προχωρήσουµε.

Δεν θα τοποθετηθώ σε όσα µπορεί να διατυπώθηκαν διαρκού-
σης της συνεδρίασης και να χρήζουν σχολιασµού. Επιφυλάσσο-
µαι να το κάνω. Είναι γνωστό ότι η Πλεύση Ελευθερίας δεν σιωπά
ούτε αποφεύγει. Θα τοποθετηθώ όµως επί της ουσίας του νοµο-
σχεδίου και επί της ουσίας αυτής της διαδικασίας που διενεργεί-
ται και είναι σκανδαλώδης. 

Και θα τοποθετηθώ αναφερόµενη και στη σηµερινή επέτειο,
που πολλοί θα ήθελαν να µην την µνηµονεύουµε µέσα εδώ, στη
Βουλή, αλλά εµείς και εγώ προσωπικά έχουµε κάθε λόγο να την
µνηµονεύουµε, να την υπογραµµίζουµε, να την αναφέρουµε, να
την καταγράφουµε, να την τονίζουµε και να υπενθυµίζουµε ότι
όσο και αν οι πολίτες προδόθηκαν, πάντως εκφράστηκαν, τοπο-
θετήθηκαν δηµοκρατικά και αυτή τους η τοποθέτηση είναι επίσης
καταγεγραµµένη και στην πολιτική και στην κοινωνική ιστορία του
τόπου µας και του κόσµου. 

Σαν σήµερα προέδρευσα της συνεδρίασης της Βουλής στις 27
Ιουνίου του 2015 µε την οποία αποφασίστηκε το πρώτο και µόνο
δηµοψήφισµα που έγινε στη Μεταπολίτευση από τις 8 Δεκεµ-
βρίου του 1974, από το δηµοψήφισµα µε το οποίο οι πολίτες απο-
φάσισαν ότι το πολίτευµα της χώρας µας θα είναι η αβασίλευτη
δηµοκρατία, το πρώτο και µόνο δηµοψήφισµα που έγινε στην Ελ-
λάδα, η πρώτη και µόνη φορά από την ψήφιση του Συντάγµατος,
που οι κυβερνήσεις, το πολιτικό σύστηµα, η Βουλή έδωσε τον
λόγο στους πολίτες. Ήταν για το δηµοψήφισµα της 5ης Ιουλίου
του 2015 που στη διάρκειά του οι πολίτες κλήθηκαν και αποφά-
σισαν πώς απαντούν σε έναν εκβιασµό που τότε επισειόταν, πώς
τοποθετούνται, τι θέση παίρνουν.

Στις 27 Ιουνίου του 2015 η Βουλή εδώ αυτή -που ήταν βέβαια
γεµάτη και όχι άδεια όπως είναι όχι µόνο σήµερα αλλά δυστυχώς
κάθε µέρα κύριε Βουλευτά της Νέας Δηµοκρατίας- υπό την προ-
εδρία µου αποφάσισε ότι τον λόγο έχουν οι πολίτες. Και ήταν
αυτή µια κορυφαία πράξη δηµοκρατίας, που επιβεβαιώνει πόσο
αναγκαίο είναι οι πολίτες να έχουν συµµετοχή στη λήψη αποφά-
σεων. Επιβεβαιώνει πόσο συχνά υπάρχει τεράστια απόσταση µε-
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ταξύ της βούλησης των πολιτών, της εντολής των πολιτών και
των κυβερνητικών πράξεων και δράσεων. Επιβεβαιώνουν ότι δυ-
στυχώς το πολιτικό σύστηµα της Ελλάδας δεν εµπιστεύεται τους
πολίτες, αλλά τους αποµονώνει, τους εξοβελίζει, τους περιθω-
ριοποιεί.

Και αποδεικνύουν όλα αυτά πόσο ζωτικό είναι για τις δηµοκρα-
τίες, για να µην καταλήγουµε εννέα χρόνια µετά σε µια άδεια
Βουλή µε τέσσερις Βουλευτές των άλλων κοµµάτων και άλλους
τέσσερις της Πλεύσης Ελευθερίας -διερωτώµαι µήπως να προ-
καλέσουµε τώρα µια ονοµαστική ψηφοφορία, είναι ένας Βουλευ-
τής παρών από τη Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς δεν έχουµε τον
αριθµό των Βουλευτών για να ζητήσουµε ονοµαστική ψηφοφο-
ρία, άλλα κόµµατα έχουν- σε αυτή την τροµακτική απαξίωση της
δηµοκρατίας, την οποία θέλετε. 

Θέλατε -εδώ οδηγήσατε τα πράγµατα- να καταλήξουµε σε µία
άδεια Βουλή εικονικών συνεδριάσεων, ερήµην αποφάσεων, όπου
τα πιο σηµαντικά θέµατα, τα πιο σοβαρά ζητήµατα αποφασίζο-
νται κατά συνθήκη, νοµιµοποιούνται καθ’ υπόδειξη και καθ’ υπό-
θεση και οδηγούµαστε σε µια παραβατική νοµοθέτηση, η οποία
δυστυχώς λειτουργεί υπέρ πολύ ισχυρών κραταιότατων συµφε-
ρόντων οικονοµικών, επιχειρηµατικών και άλλων και εναντίον των
συµφερόντων και των δικαιωµάτων των απλών πολιτών της κοι-
νωνίας, των εργαζοµένων, των κατοίκων της περιφέρειας και
κάθε γωνιά της πατρίδας µας. 

Το «όχι» του ελληνικού λαού, των Ελλήνων πολιτών, καταγρά-
φηκε στο δηµοψήφισµα της 5ης Ιουλίου του 2015, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Πάλι έχουµε µία Υφυπουργό. Ο κύριος Υπουργός
ήρθε, τοποθετήθηκε και απήλθε. Τον άκουσα ερχόµενη στο Κοι-
νοβούλιο. Απήλθε πανηγυρικώς και επιδεικτικώς και έχουµε πάλι
το ίδιο φαινόµενο, µία Υφυπουργός, ένας συνεργάτης υποθέτω
Υπουργού, ένας Βουλευτής από τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτή είναι
η εκπροσώπηση του 41% το 2023 και του 28% του 2024. 

Πάµε µε φθίνουσα πορεία, αλλά και µε προσποίηση, διότι
εχθές έγινε πάλι συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας εδώ, στην Αίθουσα της Ολοµέλειας, προσο-
µοίωση συνεδρίασης, για να φανούν παρόντες οι Βουλευτές που
στις συνεδριάσεις της Ολοµέλειας δεν έρχονται. Έρχονται όµως
για την Κοινοβουλευτική τους Οµάδα, και καλά κάνουν, αλλά δεν
κάνει καλά ο κ. Μητσοτάκης όταν, σε πείσµα τού ότι η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα και το Υπουργικό Συµβούλιο είναι κραυγαλέα
απόν µονίµως, ήρθε από του Βήµατος αυτού σε συνεδρίαση της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας -να δούµε πότε θα έρθει στη Βουλή
πάλι, τον περιµένουµε- να επαινέσει την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας για το κοινοβουλευτικό αποτύπωµα. Μα,
ποιο αποτύπωµα; Ούτε τα έδρανα δεν καταλαµβάνετε ούτε τις
θέσεις δεν γεµίζετε, όχι κάποιες, όλες. Δειγµατοληπτική, υποτυ-
πώδης, ελλειπτική, προσβλητική η όλη παρουσία του κυβερνώ-
ντος κόµµατος µε µία αξίωση να γίνεται η νοµοθέτηση µε τον
αυτόµατο, σαν να µη χρειάζεται ούτε συζήτηση, ούτε διάλογος,
ούτε τοποθέτηση. Και µε την επιδίωξη τα αποτελέσµατα αυτής
της νοµοθέτησης να τα διακινείτε σαν δήθεν επιτυχίες και σαν
δήθεν τοµές και µεταρρυθµίσεις. 

Ένα από τα πράγµατα που καταψήφισε ο ελληνικός λαός, οι
Έλληνες πολίτες, το 61,3% των πολιτών που συµµετείχαν στο δη-
µοψήφισµα της 5ης Ιουλίου του 2015, δηµοψήφισµα δεσµευτικό
και όχι συµβουλευτικό, συνταγµατικά δεσµευτικό, ήταν και η από-
κρουση όλων των πρακτικών ιδιωτικοποίησης, εκχώρησης, των
στοιχείων του δηµοσίου πλούτου, της δηµόσιας περιουσίας, των
δηµοσίων οργανισµών και επιχειρήσεων, του ορυκτού πλούτου,
των στρατηγικών εργαλείων της χώρας, των οργανισµών σιδη-
ροδρόµων, των αεροδροµίων και κάθε στοιχείου της περιουσίας
του ελληνικού δηµοσίου. 

Τότε συσπειρωθήκατε στην αρχή κάποιοι και µετά όλοι οι κυ-
βερνήσαντες και κάποια υποστυλώµατα και διεκδικήσατε πάση
θυσία να παραβιαστεί η εντολή των Ελλήνων πολιτών, του ελλη-
νικού λαού.

Και σήµερα αυτό που φέρνετε είναι ένα νοµοσχέδιο-πρόκληση,
µε το οποίο επιχειρείται να νοµιµοποιήσετε άλλη µία προκλητική
και αξιόποινου περιεχοµένου σύµβαση που υπογράψατε εσείς, η
Κυβέρνησή σας, µε την εταιρεία «Energean Oil & Gas», «Ενεργει-
ακή Αιγαίου Ανώνυµη Εταιρεία Έρευνας και Παραγωγής Υδρο-

γονανθράκων», που δεν ξέρουµε ούτε πότε την υπογράψατε.
Κυρία Υφυπουργέ, αν σας είχαµε στο δικαστήριο, θα κάναµε

ειδική διαδικασία έρευνας. Γιατί βλέπω ότι η παρούσα σύµβαση
υποτίθεται ότι συνοµολογείται στις 15 Μαρτίου του 2024 από δύο
συµβαλλόµενα µέρη, αλλά για το ελληνικό δηµόσιο υπογράφει ο
κ. Αριστοφάνης Στεφάτος, διευθύνων σύµβουλος «ΕΔΕΥΕΠ Α.Ε.»

Ξέρετε, κύριε Φόρτωµα, πότε υπογράφει; Έχετε εικόνα; Πότε; 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Πολύ παλιότερα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πολύ παλιότερα;
Πολύ µεταγενέστερα,19-3-2024, ενώ η κ. Σαρδή, µε ηλεκτρο-

νική υπογραφή. Εντυπωσιάζοµαι και πώς γίνεται αυτή η διαδικα-
σία και θα µε ενδιέφερε νοµικά πώς καταρτίστηκε η σύµβαση.
Προκύπτει από αυτή τη διαδικασία ότι δεν βρέθηκαν αυτοί που
υπογράφουν. 

Ο κ. Στεφάτος, λοιπόν, υπογράφει 19/3, η κ. Σαρδή υπογράφει
15/3 και ο κ. Σκυλακάκης, που µας έφυγε –µήπως τον φωνάξετε,
κυρία Υφυπουργέ, και έρθει να µας διαφωτίσει-, υπογράφει 26/3. 

Πώς έγινε αυτή η σύµβαση ακριβώς; Και πώς βρίσκονται αυτές
οι ηλεκτρονικές υπογραφές διαφορετικής ηµεροµηνίας και ώρας,
µε πρώτη να υπογράφει την ιδιώτη, την εκπρόσωπο της «Ener-
gean Oil», Αικατερίνη Σαρδή; Πρώτη πρώτη υπογράφει, σας τα
φέρνει. Σας τα φέρνει; Τα διακινείτε; Υπογράφετε στο ίδιο φύλλο,
άλλη µέρα ο κ. Στεφάτος, άλλη µέρα ο κ. Σκυλακάκης. Και όλα
αυτά εµφανίζονται παρ’ όλα αυτά ότι γίνονται την ίδια µέρα, στην
Αθήνα, 15 Μαρτίου του ’24. 

Εγώ απορώ ειλικρινά πώς φέρνετε αυτό το έγγραφο –έγ-
γραφο;- στη Βουλή. Και απορώ πώς φέρνετε αυτή τη διαδικασία
κύρωσης εκτός κάθε πλαισίου του Κανονισµού της Βουλής, ο
οποίος σε καµµία περίπτωση δεν επιτρέπει τέτοια διαδικασία. 

Έχουµε πει και στο παρελθόν –έφυγε τώρα και ο Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ και ο Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, µείνατε µόνος σας-
ότι αυτού του είδους οι διαδικασίες συνιστούν κοινοβουλευτικό
ξέπλυµα. Έχουν τον χαρακτήρα ότι επιδιώκεται να δοθεί ο µαν-
δύας κύρωσης από τη Βουλή µιας σύµβασης, η οποία δεν έχει
τον χαρακτήρα ούτε διεθνούς συµβάσεως ούτε συµβάσεως που
κυρώνεται µε αυτή τη διαδικασία τη συνοπτική και την εσπευ-
σµένη. 

Το κάνετε για να διαχύσετε την ευθύνη, ότι κάποια Βουλή το
ενέκρινε, αυτή εδώ η Βουλή –ελπίζω το κανάλι να δείξει ποια
Βουλή εγκρίνει αυτή τη σύµβαση γιατί θα έχει ενδιαφέρον και
στο δικαστήριο των εργαζοµένων να δούµε µε ποιες διαδικασίες
προχωράνε αυτά- και να υπάρχει και να διατυπώνεται το επιχεί-
ρηµα ότι η σύµβαση πέρασε από τη Βουλή. 

Αυτά συνιστούν ιδιαίτερα τεχνάσµατα αξιόποινων οικονοµικά
πράξεων, ποινικών οικονοµικών αδικηµάτων, τα οποία είναι αδια-
νόητο ότι τα επιστρατεύετε αξιοποιώντας τον µηχανισµό της νο-
µοθετικής λειτουργίας. Και είναι αδιανόητο ότι το κάνετε µετά
την κατάρρευση του ποσοστού σας κατά 13%, από το 41% που
διαφηµίζατε στο 28% που προσπαθείτε να το διαχειριστείτε, το
κάνετε ενώ λέτε ότι πήρατε το µήνυµα των πολιτών, το κάνετε
µία βδοµάδα αφού κάνατε παρέµβαση στη δικαιοσύνη στην υπό-
θεση των εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ» –παρέµβαση µε τροπολογία
της νύχτας που κανένας Υπουργός δεν ήρθε να την υποστηρίξει,
οκτώ Υπουργοί την υπέγραψαν και ούτε ένας δεν ήρθε να την
υποστηρίξει- και το κάνετε προφασιζόµενοι ότι πρόκειται περί κύ-
ρωσης διεθνούς συµβάσεως. 

Ποια είναι η διεθνής σύµβαση; Ποια είναι τα κράτη που συµ-
βάλλονται και τη φέρνετε µε κύρωση, µε µία συνεδρίαση επιτρο-
πής, χωρίς ακρόαση φορέων, χωρίς τήρηση της κοινοβουλευ-
τικής διαδικασίας;

Εγώ θα ήθελα να είµαι σαφής. Στο σηµείο αυτό θέτουµε ζή-
τηµα, πρώτον, συνταγµατικότητας της διαδικασίας και σαφούς
ύπαρξης αντισυνταγµατικότητας αυτής της µεθόδευσης. Θα µεί-
νει στα Πρακτικά και θα φέρετε από κει και πέρα την ευθύνη. 

Δεύτερον, θέτουµε θέµα ακυρότητας όλης αυτής της διαδικα-
σίας και της λεγόµενης «κύρωσης» της σύµβασης. 

Τρίτον, σας ενηµερώνουµε ότι το ζήτηµα της διαχείρισης του
δηµοσίου πλούτου και του ορυκτού πλούτου δεν είναι ζήτηµα
που είµαστε διατεθειµένοι να το αφήσουµε σε εσάς και σε καµµία
από τις κυβερνήσεις που διαχρονικά αποµυζούν το ελληνικό δη-
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µόσιο, διασπαθίζουν το δηµόσιο χρήµα, εκχωρούν σε ηµετέρους
αντί πινακίου φακής πολύτιµα δηµόσια αγαθά και παραβιάζουν
σοβαρότατα δικαιώµατα, ατοµικά και κοινωνικά, µεταξύ των
οποίων τα εργασιακά δικαιώµατα των ανθρώπων που δίνουν τον
ιδρώτα τους, το αίµα τους, τη ζωή τους εργαζόµενοι και το δι-
καίωµα όλων µας στο περιβάλλον, δικαίωµα που φαλκιδεύεται
και καταστρατηγείται διαρκώς υπό την υποκριτική επίκληση µιας
δήθεν «πράσινης» ανάπτυξης που το µόνο πράσινο που µπορεί
να έχει είναι το χρώµα του χρήµατος στις χώρες όπου τα χαρτο-
νοµίσµατα είναι πράσινα. 

Σήµερα καίγεται... 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι είπατε;
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Τίποτα, συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θέλετε να µου πείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, µη διακόπτετε.
Κυρία Πρόεδρε, θέλετε πολύ χρόνο ακόµη;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Απλώς έχει πάντα ενδιαφέρον να καλείται κάποιος έστω
να επαναλάβει αυτό που είπε, όχι να το υποστηρίξει. 

Στη συγκεκριµένη υπόθεση και περίπτωση έχετε καταγράψει
µαύρη διαδροµή και, δυστυχώς, έχετε καταγράψει επαναληπτική
προσφυγή σε µεθόδους τροµοκράτησης των εργαζοµένων, πα-
ρέµβασης στη δίκη τους, εκποµπής του µηνύµατος ότι όποιος
αντιστέκεται και διεκδικεί τιµωρείται. Ουσιαστικά συµπεριφέρε-
στε µε τρόπο αντιδηµοκρατικό, ακραία περιφρονητικό των δι-
καιωµάτων και της ζωής απλών ανθρώπων και αυτό το οποίο,
δυστυχώς, µόνον υπηρετείτε είναι τα επιµέρους συµφέροντα µε
τα οποία συµβάλλεσθε όχι µόνον υπό το φως, αλλά και στο πα-
ρασκήνιο.

Άκουσα τον κ. Σκυλακάκη να επιχειρηµατολογεί ότι αυτή η
σύµβαση θα έχει όφελος για το ελληνικό δηµόσιο, γιατί θα απο-
φέρει 2,5 εκατοµµύρια σε βάθος χρόνου δεκαπέντε ετών. Είναι
λυπηρό να επιστρατεύονται τέτοιες διατυπώσεις την ίδια ώρα
που καίγεται η χώρα µας και δεν ιδρώνει το αυτί κανενός κυβερ-
νώντος, την ίδια ώρα που υπονοµεύεται το περιβάλλον και υπο-
βαθµίζεται σταθερά και δεν ιδρώνει το αυτί κανενός, την ίδια ώρα
που κλείνουν σε λίγο έξι χρόνια από το έγκληµα στο Μάτι και η
Πολιτική Προστασία εξακολουθεί να βρίσκεται σε κατάσταση
ακραίας υποβάθµισης και περιφρόνησης για την ανθρώπινη ζωή,
την ίδια ώρα που τελικά ο κ. Μητσοτάκης εφαρµόζει αυτό που
ποµποδώς µου είπε πριν από δέκα µήνες, στα τέλη Αυγούστου,
ότι είστε από άλλον πλανήτη, κυρία Κωνσταντοπούλου, αν νοµί-
ζετε ότι µπορούµε να προστατεύσουµε όλα τα δάση στη χώρα.
Είστε από άλλον πλανήτη! 

Εγώ, λοιπόν, και η Πλεύση Ελευθερίας εξακολουθούµε να επι-
µένουµε ότι δεν είµαστε από άλλον πλανήτη. Είµαστε από τον
πλανήτη γη, τον οποίο υπερασπιζόµαστε, τον οποίο θέλουµε να
διαφυλάξουµε, είµαστε από τη χώρα µας την Ελλάδα, την οποία
αγαπάµε κι εσείς την καταστρέφετε, είµαστε εκείνες και εκείνοι
που θα υπερασπιστούµε κάθε ανθρώπινη ύπαρξη, αλλά και κάθε
ζωντανή ύπαρξη, τα ζώα, τα δέντρα, το φυσικό περιβάλλον, εί-
µαστε εκείνοι που θα µας βρίσκετε απέναντι ολοένα και περισ-
σότερο τώρα που βλέπω ότι φτάνετε να επιχειρηµατολογείτε ότι
ήταν µάλλον λάθος να αναγνωρίσετε ίσα δικαιώµατα για όλους
τους ανθρώπους. Ήταν µάλλον λάθος το νοµοσχέδιο το οποίο
µόνο η δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα ψήφισε χωρίς καµµία
παρέκκλιση, χωρίς καµµία διαρροή και χωρίς καµµία κοµµατική
πειθαρχία. Ήταν µάλλον λάθος η πολλή δηµοκρατία και η πολλή
ελευθερία και τώρα διορθώνετε επί το ορθόν, που είναι η γνωστή
ροπή στον αυταρχισµό, στην αδιαφάνεια, στη διαφθορά, στη δια-
πλοκή, στην ανελευθερία, στις διακρίσεις, στην προσβολή της
προσωπικότητας ανθρώπων, στην απαξίωση της ύπαρξης εργα-
ζοµένων, στην ισοπέδωση της ζωής οικογενειών και ολόκληρων
περιοχών.

Κυρία Υφυπουργέ, φυσικά και αντιλαµβάνοµαι ότι άφησαν πάλι
έναν άνθρωπο και µάλιστα Υφυπουργό να υπερασπιστεί αυτά τα
οποία δεν επιδέχονται υπεράσπισης, αντιλαµβάνοµαι ότι η Κυ-
βέρνηση προσδοκούσε να υπάρξει και επιδίωξε διαδικαστικά µια
όσο το δυνατόν πιο σύντοµη διαδικασία µε άκυρη σύντµηση των
προδιαδικαστικών ενεργειών, όπως αντιλαµβάνοµαι συνολικά ότι
βρίσκεστε σε δύσκολη θέση. Όµως, ξέρετε, δεν υπάρχει άφεση
της ευθύνης για κανέναν και για καµµία. Όποιος δεν γνώριζε
τώρα γνωρίζει, όποιος νόµιζε τώρα δεν µπορεί να νοµίζει, όποιος
δεν κατάλαβε τώρα σίγουρα έχει αντιληφθεί και ο καθένας και η
καθεµιά εδώ µέσα αναλαµβάνουµε την ευθύνη µας.

Η Πλεύση Ελευθερίας δηλώνει απερίφραστα ότι καταψηφίζει
το νοµοσχέδιο αυτό. Το θεωρούµε άκυρο, αντισυνταγµατικό και
παράνοµο. Θεωρούµε πρόκληση το ότι έρχεται προς κύρωση στη
Βουλή και εµµένουµε και επιµένουµε ότι η πραγµατική πολιτική
για την κοινωνία δεν γίνεται σε άδειες αίθουσες, η πραγµατική
δηµοκρατία δεν γίνεται ερήµην των πολιτών, η πραγµατική υπε-
ράσπιση του κοινωνικού συµφέροντος και του δηµοσίου συµφέ-
ροντος δεν γίνεται στα παρασκήνια και στα σκοτάδια ύπουλα και
στα µουλωχτά, αλλά γίνεται στο φως.

Τέλος, όλες και όλοι στο τέλος θα κριθούµε από τους πολίτες,
οι οποίοι αργά ή γρήγορα, όσο έλεγχο και αν επιβάλλετε στην
ενηµέρωση, όσα παραπετάσµατα και αν προτάσσετε στην πλη-
ροφόρηση, όσα εµπόδια και αν θέτετε στην πρόσβαση στην πλη-
ροφορία και στα στοιχεία, στο τέλος ενηµερώνονται γιατί στο
τέλος η αλήθεια πάντα λάµπει. 

Η Πλεύση Ελευθερίας καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Υπερασπί-
ζεται την κοινωνία και την αλήθεια. Σας καλούµε ακόµα και σε
αυτό το στάδιο –µπορείτε- να αποσύρετε το νοµοσχέδιο αυτό.
Θα είναι µία πράξη ευθύνης, θα είναι και ένα παράδειγµα σηµα-
ντικό προς τους νέους και τις νέες, προς τους εφήβους που θα
κατακλύσουν την άλλη εβδοµάδα τη Βουλή γιατί συνεδριάζει η
Βουλή των Εφήβων και θα δώσουν εκείνοι το παράδειγµα, το
υπόδειγµα και την εικόνα της γεµάτης Βουλής, το παράδειγµα,
το υπόδειγµα και την εικόνα της συµµετοχής, τη ζωντάνια που
επιβάλλεται στις δηµοκρατικές διαδικασίες, αυτό δηλαδή που
νοηµατοδοτεί την ύπαρξή µας και αυτό στο οποίο βασίζεται το
µέλλον.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Τη συνεδρίαση θα κλείσει η Υφυπουργός κ. Αλεξάνδρα Σδού-

κου. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να αντικρούσω, αν µου

επιτρέπετε, κάποια επιµέρους σχόλια που ακούστηκαν σήµερα
τα οποία είναι εσφαλµένα. Έχω την εντύπωση ότι προβάλλονται
από έλλειψη γνώσης του πλαισίου και θα προσπαθήσω να τα κα-
λύψω, όχι για να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις, ενώ γνωρίζουµε
πολύ καλά ότι είναι ψευδή και εσφαλµένα. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν πρόλαβα να κάνω το ψάξιµο που
ήθελα στο διαδίκτυο, επειδή αναφερθήκατε στο πώς γίνεται µια
σύµβαση να υπογράφεται σε τρεις διαφορετικές ηµεροµηνίες…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στο ίδιο χαρτί.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, έµεινα στη µέση, αλλά είδα ότι το ίδιο ακριβώς
έγινε και το 2015 επί ΣΥΡΙΖΑ όταν υπεγράφη η τέταρτη τροπο-
ποίηση, το ίδιο ακριβώς έγινε και όταν υπεγράφη και η πέµπτη
τροποποίηση το 2018. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είχα φύγει από τον ΣΥΡΙΖΑ τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
σας διέκοψε κανείς. Μιλούσατε τόση ώρα και δεν σας διέκοψε
κανείς.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Απλώς λέω ότι το ίδιο ακριβώς έγινε και τότε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Αγνοείτε ότι εγώ συγκρούστηκα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ, δεν σας διέκοψε κανείς. Δεν επιτρέπεται να διακόπτετε.
Ευχαριστώ πολύ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ξεκινώ λέγοντας ότι το Υπουργείο υποστηρίζει αυτή
την επέκταση της σύµβασης, γιατί πιστεύουµε ότι εξυπηρετεί το
δηµόσιο συµφέρον µε πολλούς και συγκεκριµένους τρόπους.
Πρώτον, γιατί το κάνουµε αυτό; Το κάνουµε γιατί θέλουµε να συ-
νεχιστεί η παραγωγή υδρογονανθράκων στη χώρα, µία παρα-
γωγή που παρ’ ότι µικρή πλέον, είναι αλήθεια ότι εισφέρει στο
ελληνικό ενεργειακό µείγµα και έχει νόηµα να συνεχιστεί. Υπάρ-
χουν βεβαίως και σαφείς προοπτικές επαύξησής της και αυτό,
αν θέλετε, εντάσσεται και στο ευρύτερο πρόγραµµά µας να µπο-
ρέσουµε να κάνουµε την Ελλάδα µια χώρα µε σοβαρή και στι-
βαρή παρουσία στο κοµµάτι της εξόρυξης υδρογονανθράκων. 

Μπορούµε να είµαστε ως χώρα ηγέτες στην ανάπτυξη των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην Ελλάδα και ναι, εφόσον
έχουµε εµπορικά εκµεταλλεύσιµα κοιτάσµατα, µπορούµε να εί-
µαστε και µία Ελλάδα -γιατί όχι;- που µπορεί να είναι παραγωγός
φυσικού αερίου, µακάρι και εξαγωγέας. 

Δύο-τρία πράγµατα, σε σχέση µε τις εξορύξεις και την ενερ-
γειακή πολιτική που ακούστηκαν από τον Πρόεδρο της Ελληνικής
Λύσης, τον κ. Βελόπουλο. Κατ’ αρχάς, χαίροµαι πολύ που δηλώ-
νει υποστηρικτής της εξόρυξης υδρογονανθράκων. Και εγώ είµαι
µεταξύ αυτών και δουλεύω από διάφορες θέσεις τα τελευταία
χρόνια, αλλά το ζητούµενο νοµίζω εδώ είναι ότι δεν είµαστε εµείς
ως άτοµα, αλλά είναι η Κυβέρνηση και η πολιτεία και η ελληνική
πολιτεία επί Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσοτάκη στηρίζει τις εξο-
ρύξεις πραγµατικά, ουσιαστικά και όσο καµµία άλλη στο παρελ-
θόν. 

Κατά δεύτερον και σηµαντικό, είπε ο πρόεδρος ότι δέκα χρόνια
δεν έχει γίνει τίποτα. Και ρωτάω: Πόσο είναι διεθνώς ο χρόνος
που χρειάζεται για την ανάπτυξη και την εκµετάλλευση ενός νέου
κοιτάσµατος υδρογονανθράκων; Αν το ψάξουµε, αν δούµε αυτό
που ισχύει παντού στο εξωτερικό, υπάρχουν και κείµενα, όπως
το London School of Economics, όπως σε άλλα πανεπιστήµια που
λένε ότι χρειαζόµαστε περίπου δέκα µε δώδεκα χρόνια, για να
φτάσουµε στο σηµείο να βγει το πρώτο βαρέλι, για να ξέρουµε
τι λέµε. 

Κατά τρίτον, επειδή µας λέτε ότι ως Κυβέρνηση δεν προχω-
ράµε, θέλω να ρωτήσω: Ποιος κάνει την εξόρυξη; Την κάνουµε
εµείς ή την κάνει ο ιδιώτης επενδυτής, ο παραχωρησιούχος;
Εµείς µπορούµε να προδικάσουµε για µία επενδυτική απόφαση;
Όχι είναι η απάντηση και γι’ αυτό και δεν θέλουµε να καλλιερ-
γούµε προσδοκίες. Θα µπορούσαµε, ξέρετε, θα ήταν εύκολο να
βγαίνουµε και να λέµε αύριο, µεθαύριο, σε λίγο ξεκινούν οι εξο-
ρύξεις. Κάποιοι άλλοι το κάνουν µε ευκολία. Ακούω ότι πυροβο-
λούµε στον αέρα αριθµό βαρελιών, ότι έχουµε τόσα. Κάποιοι
µοιράζουν τα κέρδη, ήδη, από τις εξορύξεις σε συντάξεις τριών
και τεσσάρων χιλιάδων. Εµείς αυτό δεν το λέµε. Δεν το λέµε, γιατί
δεν λαϊκίζουµε και τι λέµε; Αυτό που λέµε είναι ότι είµαστε αισιό-
δοξοι, βάσιµα αισιόδοξοι, αλλά αναµένουµε τις αποφάσεις του
επενδυτή. 

Κατά τέταρτον, πάλι ειπώθηκε από τον Πρόεδρο, κ. Βελό-
πουλο, ότι δεν βοηθάµε την πρόοδο των εξορύξεων, πως δεν τις
διευκολύνουµε τις εξορύξεις, δεν έχουµε τη συνέπεια, την απο-
φασιστικότητα. Εδώ σας παραπέµπω στην αρµόδια εθνική αρχή,
την ΕΔΕΥΕΠ, η οποία τα τελευταία χρόνια προχωρά πιο γρήγορα
από ποτέ, σε συνεργασία µε τους παραχωρησιούχους. 

Ενδεικτικά, την περίοδο 2013 µέχρι 2021, σε οκτώ χρόνια υλο-
ποιήθηκαν µόλις δύο ερευνητικές γεωφυσικές έρευνες σε δεκα-
τρείς µήνες, κύριοι Βουλευτές. Μεταξύ 2022 και 2023 υλοποιή-
θηκαν επτά θαλάσσιες έρευνες. Και την ΕΔΕΥΕΠ, την πρώην
εταιρεία διαχείρισης υδρογονανθράκων, εµείς τη στηρίξαµε,
εµείς την ενισχύσαµε. Τη στελεχώσαµε διεθνούς εµπειρίας και
αναγνώρισης διοικητικά στελέχη, τις δώσαµε αρµοδιότητες κ.λπ.,
για να µπορεί και να προωθήσει και να ρυθµίσει, αλλά και να ελέγ-
ξει αυτό τον κλάδο.

Και κατά πέµπτο, για το τι κερδίζει η Ελλάδα από την παραχώ-
ρηση του Πρίνου. Ερωτηθήκαµε γι’ αυτό. Από το 2008 στο ελλη-

νικό δηµόσιο ως φόρους, εισφορές, έσοδα σε εταιρείες κοινής
ωφέλειας σε εγχώριες επιχειρήσεις, έχουν εισρεύσει περίπου
430 εκατοµµύρια ως απόρροια αυτής της παραχώρησης. Αυτό
είναι το αποτύπωµα. 

Παράλληλα, στην τοπική οικονοµία της Καβάλας έχουν εισρεύ-
σει από µισθούς, εργολαβίες, προµήθειες µισθώµατα, περίπου
άλλα 270 εκατοµµύρια. Και αυτό είναι ένα αποτύπωµα. Λίγο θα
µου πείτε. Μεγάλο, µικρό, είναι όµως, ένα αποτύπωµα στην το-
πική κοινωνία. Έχουν επενδυθεί από την εταιρεία πάνω από 500
εκατοµµύρια. Και αυτό είναι, επίσης, το αποτύπωµα και θα επεν-
δυθούν πολλά περισσότερα για το κοίτασµα «Έψιλον», για την
αποθήκη διοξειδίου του άνθρακα. Κι αυτό, επίσης, είναι αποτύ-
πωµα. 

Όλα αυτά µε µια µικρή παραγωγή, που το 2018 ήταν περίπου
τέσσερις χιλιάδες εκατό βαρέλια, το 2019 ήταν περίπου πάνω
από τρεις χιλιάδες βαρέλια, είναι λιγότερα σίγουρα σήµερα σε
σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια αλλά µε µια σηµαντική προ-
οπτική αύξησης λόγω του κοιτάσµατος «Έψιλον».

Κάτι τελευταίο σε σχέση µε αυτά τα οποία ανέφερε ο Πρό-
εδρος, ο κ. Βελόπουλος, για τον λιγνίτη. Το ανέφερε και ο κ. Σκυ-
λακάκης, θα το επαναλάβω και εγώ. Πόσο κοστίζει σήµερα το
κόστος ρύπου για τον λιγνίτη; Κοστίζει σχεδόν 70 ευρώ, κύριοι
Βουλευτές. Αυτό σηµαίνει ότι οι παλιές µονάδες, οι λιγνιτικές µο-
νάδες, έχουν 100 ευρώ κόστος µόνο από τον ρύπο. Σε αυτό, εάν
προσθέσουµε το κόστος εξόρυξης συν το κόστος προσωπικού,
συν όλα τα µεταβλητά κόστη, συν την απόσβεση, µιλούµε για ένα
κόστος περίπου 150 ευρώ για κάθε µεγαβατώρα. Αυτή είναι η
αναπτυξιακή δυναµική, διερωτώµαι, όταν το κόστος από ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας είναι στο µισό; 

Ξαναγυρίζω στα επιχειρήµατα που άκουσα και στο ποιος είναι
ο λόγος για τον οποίον φέρνουµε αυτή τη σύµβαση σήµερα εδώ
προς κύρωση, υποστηρίζοντας ότι εξυπηρετεί το δηµόσιο συµ-
φέρον. Αναφέρθηκα στον πρώτο λόγο. 

Έρχοµαι στον δεύτερο λόγο. Είναι, γιατί θέλουµε να προχω-
ρήσει το σχέδιο για την αποθήκευση διοξειδίου του άνθρακα στα
εξαντληµένα κοιτάσµατα. Πρόκειται για µία νέα δραστηριότητα,
πολύ σηµαντική για τους στόχους επίτευξης της κλιµατικής ου-
δετερότητας, µια δραστηριότητα που είναι απαραίτητη για τη
διατήρηση σε ζωή στο µέλλον των ενεργοβόρων βιοµηχανιών της
χώρας. Σκεφθείτε, εάν χρειάζεται στο µέλλον οι βιοµηχανίες της
χώρας µας να πληρώνουν 200 και 300 ευρώ το CO2, πόσο αντα-
γωνιστικές θα είναι, ενώ την ίδια στιγµή θα µπορούµε ένα µέρος
αυτών να το αποθηκεύουµε σε µία υποδοµή στην Ελλάδα. 

Είναι ένα έργο που έχει υποστήριξη και από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Έχει ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης µε µία επιδότηση
της τάξεως των 150 εκατοµµυρίων. Αυτό το έργο έχει πολύ αυ-
στηρά ορόσηµα. Έχουµε, ήδη, περάσει ένα µέρος της σχετικής
νοµοθεσίας στο θεσµικό µας πλαίσιο και αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν λιγότερα από πέντε σχετικά έργα σε λειτουργία στην Ευ-
ρώπη και άλλα µερικές δεκάδες υπό ανάπτυξη.

Επισηµαίνω ότι σε όλη τη λεκάνη της Μεσογείου µόνο τρία τέ-
τοια έργα υλοποιούνται. Το ένα από αυτά είναι στην Ελλάδα.
Είναι στον Πρίνο και µάλιστα ούτε η αποθήκη του Πρίνου φθάνει,
για να µπορέσει να καλύψει τις ανάγκες της εγχώριας βιοµηχα-
νίας σε αυτούς τους τοµείς που δεν είναι δεκτικοί του εξηλεκτρι-
σµού. 

Εγώ αναρωτιέµαι: Ποια είναι η εναλλακτική που προτείνετε; Να
κλείσουµε τα εργοστάσια, εάν το κόστος του ρύπου φτάσει στα
200 ή στα 300 ευρώ;

Τρίτος λόγος. Με αυτή τη χρονική επέκταση της σύµβασης
αποφεύγουµε το ενδεχόµενο διακοπής λειτουργίας των εγκατα-
στάσεων και ανάληψης από το δηµόσιο του σηµαντικού κόστους
αποξήλωσης και αποκατάστασης των εγκαταστάσεων. Αυτό νο-
µίζω ότι αναγνωρίστηκε από όλους ή από τους περισσότερους.
Μιλούµε για ένα κόστος αποκατάστασης άνω των 200 εκατοµµυ-
ρίων, που οφείλουµε να τα βρούµε και να τα διαθέσουµε αύριο
το πρωί, εάν δεν ανανεώσουµε αυτή τη σύµβαση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Δώστε µία παράταση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην

διακόπτετε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Υφυπουργού)
Κυρία Υφυπουργέ, ολοκληρώστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Βεβαίως.
Τέταρτον, επειδή ακούστηκαν πάλι σήµερα διάφορα για «δω-

ράκια» και δοσοληψίες -ο κ. Ηλιόπουλος, µάλιστα, µίλησε για
απατεώνες-, διερωτώµαι: Όταν υπέγραφε ο ΣΥΡΙΖΑ τις τροπο-
ποιήσεις, την τέταρτη και την πέµπτη τροποποίηση το 2015 και
το 2018, ήταν και αυτοί απατεώνες; Όλο το Υπουργικό Συµβούλιο
του ΣΥΡΙΖΑ υπέγραφε τότε τις τροποποιήσεις. Άρα, ήταν απατε-
ώνες και αυτοί, προφανώς.

Επίσης, διερωτώµαι: Μία επιχείρηση, η οποία έχει επενδύσει
πάνω από 500 εκατοµµύρια στην Ελλάδα και έχει επενδύσει σχε-
δόν 3 δισεκατοµµύρια στην Ανατολική Μεσόγειο σε αυτή τη δρα-
στηριότητα, µία επιχείρηση που είναι εισηγµένη στο χρηµατι-
στήριο είναι απατεώνες και αυτοί; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι πολύ καλοί, όπως και η «SIEMENS»!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εποµένως, τη σκοπιµότητα αυτής της ανανέωσης
νοµίζω ότι την έχουµε αναγνωρίσει. Επίσης, έχουµε πει ότι το δη-
µόσιο θα κληθεί µε σηµαντικό κόστος να αναλάβει το κόστος
σφράγισης και αποκατάστασης των εγκαταστάσεων, µε χρονο-
βόρες διαδικασίες και µε µια µεγάλη οικονοµική επιβάρυνση των
φορολογουµένων.

Ακούστηκαν επίσης στην επιτροπή κάποιες αιτιάσεις για τις εγ-
γυήσεις που παρείχε το ελληνικό δηµόσιο, ώστε να λάβει η εται-
ρεία δάνειο το 2021. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να θυµίσω ποιες ήταν οι συνθήκες
που επικρατούσαν τότε λόγω της πανδηµίας. Ήταν συνθήκες αρ-
κετά ακραίες, ώστε για ένα διάστηµα, κύριοι Βουλευτές, συµβό-
λαια φορτίων πετρελαίου έφταναν να τα διαπραγµατεύονται
ακόµα και σε αρνητικές τιµές τότε εξαιτίας της µειωµένης ζήτη-
σης. Υπήρχαν δηλαδή πετρελαιοπαραγωγοί που πλήρωναν για
να απαλλαγούν τότε από πετρέλαιο που είχαν παραγάγει. Η «EN-
ERGEAN» τότε πούλαγε και κάτω από 10 δολάρια το βαρέλι. Θυ-
µίζω επίσης κάτι αεροπλάνα που ταξίδευαν άδεια. Επρόκειτο για
συνθήκες που υποχρέωσαν τότε όλες τις κυβερνήσεις να στηρί-
ξουν τους πληττόµενους κλάδους για να µην καταρρεύσουν.

Αυτό έκανε και η ελληνική κυβέρνηση στηρίζοντας µία υγιή ελ-
ληνική επιχείρηση σε µια δύσκολη συγκυρία, στήριξη η οποία πα-
ρήχθη µε τη µορφή των εγγυήσεων για δανεισµό. Δεν δώσαµε
κάποια επιχορήγηση, εγγυηθήκαµε τα 90,5 εκατοµµύρια που
πήρε ως δάνειο από µία εµπορική τράπεζα και τα οποία τα επι-
στρέφει εντόκως. Τα δύο αυτά µέτρα εγκρίθηκαν από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και µάλιστα το δηµόσιο εισπράττει κιόλας από
το µέτρο αυτό. Αυτή τη διετία έχουµε εισπράξει πάνω από 2 εκα-
τοµµύρια ως προµήθεια από αυτή την εγγύηση. 

Έκτον, ως προς τους λόγους, η πορεία της εταιρείας τα χρόνια
που ακολούθησαν δικαίωσε αυτή την επιλογή γιατί η εταιρεία σή-
µερα αναπτύσσεται µε έναν σταθερό ρυθµό, εµφανίζει κερδοφο-
ρία. Πριν από λίγες µέρες πούλησε το χαρτοφυλάκιό της σε τρεις
χώρες του εξωτερικού έναντι σηµαντικού τιµήµατος, διατηρώ-
ντας όµως ακέραιη την παρουσία της στην Ελλάδα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άρα δεν είναι ελληνική εταιρεία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Επίσης, υπάρχει και µια σύγχυση για το τι γίνεται και
πού στον Πρίνο, µία σύγχυση που επαναλήφθηκε και εδώ σή-
µερα. Κάποιοι έχουν µπερδέψει την τύχη της υπόγειας αποθήκης
φυσικού αερίου στη Νότια Καβάλα µε το έργο της αποθήκευσης
διοξειδίου στον Πρίνο. Επαναλαµβάνω ότι είναι δύο ξεχωριστά
πράγµατα. Το έργο του CCS αφορά τη δέσµευση. Είναι αυτό στο
οποίο αναφέρθηκα προηγουµένως.

Κύριε Παφίλη, επειδή µιλήσατε για τις απολύσεις και τα εργα-
σιακά, µε κάθε σεβασµό στον εργαζόµενο και στον πρώην εργα-
ζόµενο, θέλω να θυµίσω ότι αυτή ήταν µια διένεξη της εταιρείας
-ήσασταν µάρτυρας στα δικαστήρια- µε τους εργαζόµενους. Έγι-
ναν καταλήψεις από ό,τι ξέρω στους χώρους, έγιναν επεισόδια,
δεν µπορούσε να µπει, νοµίζω, η διοίκηση, άλλοι εργαζόµενοι στο
κτήριο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οι καηµένοι!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτό έληξε τελικά τον Δεκέµβριο του 2021 µε µία
παρέµβαση του εισαγγελέα. Οι εργαζόµενοι τότε απολύθηκαν,
όταν πάλι µε παρέµβαση του εισαγγελέα, εξ όσων γνωρίζω, τους
κάλεσε η εταιρεία να γυρίσουν πίσω, έστειλαν εξώδικα, επί τρεις
µήνες, νοµίζω, παρακαλούσαν τους εργαζόµενους να επιστρέ-
ψουν και δεν πήγαν ποτέ. Μπορεί να κάνω λάθος. Θα κριθεί στα
δικαστήρια, κύριε Βουλευτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κρίθηκε. Αθωώθηκαν, σας λέω. Δεν
το ξέρετε αυτό;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Στο κοµµάτι των εργατικών διαφορών έχουν εκδοθεί
επτά πρωτόδικες αποφάσεις. Και οι επτά έκριναν τις απολύσεις
ως νόµιµες. Βεβαίως συνεχίζεται η διαδικασία. Δεν είµαι εγώ
αυτή που θα κρίνω το νόµιµο ή όχι. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Φέρατε τροπολογία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτή τη στιγµή υπάρχουν εκατόν πενήντα εργαζό-
µενοι. Έχουν γίνει προσλήψεις εκατό ατόµων. Αυτοί οι εκατό άν-
θρωποι που προσλήφθηκαν τα τελευταία χρόνια, είναι παιδιά
ενός άλλου θεού;

Και, το τελευταίο, σε σχέση µε τις αποζηµιώσεις για την παρα-
χώρηση. Μέχρι τώρα είναι γεγονός ότι στη σύµβαση δεν προβλε-
πόταν καµµία στρεµµατική αποζηµίωση. Εδώ τώρα µας κατη-
γορείτε που βάλαµε πρώτη φορά σήµερα σε αυτή τη σύµβαση
στρεµµατική αποζηµίωση, ενώ δεν είχε προβλεφθεί ποτέ νωρί-
τερα.

Αυτό που θα ήθελα να πω κλείνοντας είναι ότι αυτή η έβδοµη
τροποποίηση έρχεται όχι απλά για να παρατείνει, αλλά για να δι-
ευθετήσει µια σειρά από διάφορα ζητήµατα. Εξασφαλίζει τη συ-
νέχεια της λειτουργίας και της εγκατάστασης και τη µετάβαση
σε µία νέα εποχή της ενέργειας.

Είναι µια σύµβαση επωφελής για το δηµόσιο συµφέρον, µε τις
παρατηρήσεις νοµίζω να επικεντρώνονται σε κάποια επιµέρους
σηµεία όχι στον πυρήνα. Είναι µια σύµβαση που βρίσκεται σε
συµφωνία µε τους στόχους και τους σχεδιασµούς για τον µετρια-
σµό της κλιµατικής αλλαγής. 

Με βάση αυτά, θα ήθελα να σας καλέσω να υπερψηφίσετε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τις
απόψεις και τις παρεµβάσεις σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Κύριε συνάδελφε που παραπονιέστε, σε αυτού του είδους τις

συµβάσεις µιλάει µόνο ο Υπουργός, ο Υφυπουργός δεν µιλάει,
παρ’ όλα αυτά το επέτρεψα. Οπότε, καταλαβαίνετε ότι δεν είναι
ό,τι καλύτερο να διπλασιάζεται ο χρόνος.

Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Κύρωση της έβδοµης τροποποίησης της από 23 Νοεµβρίου
1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θα-
λάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους που έχει καταρτιστεί µε-
ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εταιρείας µε την
επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS- ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝ-
ΘΡΑΚΩΝ»».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

17676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της έβδοµης τροποποίησης της από 23 Νοεµβρίου
1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους που έχει καταρτι-
στεί µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εται-

ρείας µε την επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS-
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑ-

ΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ»
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

17678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς, µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Κύρωση της έβδοµης τροποποίησης της από 23 Νοεµβρίου
1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θα-
λάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους που έχει καταρτιστεί µε-
ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εταιρείας µε την
επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS- ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝ-
ΘΡΑΚΩΝ»» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της έβδοµης τροποποίησης της από 23 Νοεµβρίου
1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους που έχει καταρτι-
στεί µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εται-
ρείας µε την επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS- ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩ-
ΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
Άρθρο πρώτο Κύρωση Σύµβασης
Προοίµιο
Άρθρο 1  Σκοπός της Συµβάσεως
Άρθρο 2  Υποχρεώσεις για Εργασίες στις Ερευνητικές Υποπε-

ριοχές
Άρθρο 3  Υποχρεώσεις και Δικαιώµατα του Αναδόχου για Ερ-

γασίες Ανάπτυξης στην Υποπεριοχή Εκµετάλλευσης «Έψιλον»
Άρθρο 4  Παράλληλη κατασκευή και εκµετάλλευση εγκαταστά-

σεων από το Ελληνικό Δηµόσιο
Άρθρο 5  Ανακαλύψεις - Υποπεριοχές Εκµετάλλευσης- Άδειες

εκµετάλλευσης
Άρθρο 6  Διάρκεια Αδειών Εκµετάλλευσης
Άρθρο 6Α Τεχνική Συµβουλευτική Επιτροπή
Άρθρο 7  Ετήσιο Πρόγραµµα Εργασίας και Προϋπολογισµός
Άρθρο 7Α  Κόστος εργασιών συντήρησης και φύλαξης Περιο-

χής Υπόγειας Αποθήκης Φυσικού Αερίου «Νότια Καβάλα»
Άρθρο 8  Υποχρεώσεις και Δικαιώµατα του Αναδόχου για Ερ-

γασίες Εκµετάλλευσης
Άρθρο 8Α  Στρεµµατικές αποζηµιώσεις
Άρθρο 9  Εγγυήσεις
Άρθρο 9Α  Ασφάλειες
Άρθρο 10  Δικαιώµατα του Αναδόχου για Έρευνες και Εκµε-

τάλλευση
Άρθρο 11  Στοιχεία και Εκθέσεις Δραστηριότητας
Άρθρο 12  Γλώσσα Κειµένου Συµβάσεων Αναδόχου - Εντολο-

δόχου µε τρίτους
Άρθρο 12Α  Περιβαλλοντική Προστασία
Άρθρο 13  Υποχρεώσεις του Ελληνικού Δηµοσίου - Κτήση Εδα-

φών από τον Ανάδοχο και Δικαιώµατα Ιδιοκτησίας
Άρθρο 14  Διάθεση Παραγωγής, Απόσβεση Κόστους Πετρε-

λαίου

Άρθρο 15 Φορολογία
Άρθρο 16 Πωλήσεις Εγχώριες Ανάγκες Εξαγωγές
Άρθρο 17 Καθορισµός της Αξίας των Υδρογονανθράκων
Άρθρο 18 Μέτρηση Υδρογονανθράκων
Άρθρο 19 Φυσικό Αέριο
Άρθρο 20 Αλλοδαπό Συνάλλαγµα
Άρθρο 21 Πληρωµές
Άρθρο 22 Προσωπικό του Αναδόχου
Άρθρο 23 Χρησιµοποίηση Εργολάβων και Υπεργολάβων
Άρθρο 24 Λογιστικά Βιβλία και Στοιχεία
Άρθρο 25 Δασµοί, Φόροι και Τέλη
Άρθρο 26 Μεταβιβάσεις και Εκχωρήσεις
Άρθρο 27 Διάθεση Ιδιοκτησίας
Άρθρο 28 Ανωτέρα Βία
Άρθρο 29 Χρηµατοδότηση - Υποθήκες - Βάρη
Άρθρο 30 Καλή Εκτέλεση της Σύµβασης
Άρθρο 31 Παράβαση, Λύση και Λήξη της Σύµβασης
Άρθρο 32 Προστασία Εισαγοµένων Κεφαλαίων
Άρθρο 33 Εφαρµοστέο Δίκαιο - Ανώµαλη εξέλιξη της σύµβα-

σης
Άρθρο 33Α Αποκλειστικός Εµπειρογνώµονας
Άρθρο 34 Επίλυση διαφορών - Διαιτησία
Άρθρο 35 Παραλαβή - Παράδοση Εγκαταστάσεων - Νηολό-

γηση εξεδρών και πλοίων
Άρθρο 36 Φρέατα εξόρυξης - Γεωτρήσεις που παραδίδονται

και παραλαµβάνονται
Άρθρο 37 Κοινοποιήσεις
Άρθρο 38 Τέλη χαρτοσήµου Συµβάσεων κ.λπ.
Άρθρο 39 Ειδική διαιτησία
Άρθρο 40 Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος της Σύµβασης

Άρθρο 41 Λοιποί όροι
Παράρτηµα 1 Γεωγραφικές συντεταγµένες υποπεριοχών εκµε-

τάλλευσης Πρίνου, Βορείου Πρίνου και Έψιλον
Παράρτηµα 2 Χάρτες περιοχών εκµετάλλευσης & υποπεριο-

χών εκµετάλλευσης Πρίνου και Νότιας Καβάλας
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Σύµβασης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η έβδοµη τροποποίηση της
από 23 Νοεµβρίου 1999 Σύµβασης περί εκµετάλλευσης υδρογο-
νανθράκων στη θαλάσσια περιοχή του Θρακικού Πελάγους, που
υπογράφηκε στην Αθήνα τη 19η Μαρτίου 2024 µεταξύ του Ελλη-
νικού Δηµοσίου, νοµίµως εκπροσωπουµένου, και της ανώνυµης
εταιρείας µε την επωνυµία «ENERGEAN OIL AND GAS - ΕΝΕΡ-
ΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩ-
ΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ» και τον διακριτικό τίτλο «ENER-
GEAN OIL & GAS S.A.», η οποία έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17679



17680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17681



17682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17683



17684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17685



17686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17687



17688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17689



17690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17691



17692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17693



17694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17695



17696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17697



17698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17699



17700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17701



17702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17703



17704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17705



17706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17707



17708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17709



17710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17711



17712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17713



17714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17715



17716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17717



17718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17719



17720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17721



17722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17723



17724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17725



17726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17727



17728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17729



17730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17731



17732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17733



17734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17735



17736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17737



17738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17739



17740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17741



17742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17743



17744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17745



17746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17747



17748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024 17749



Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος άρχεται από την ηµεροµηνία υπογρα-
φής της σύµβασης από τα συµβαλλόµενα µέρη, σύµφωνα µε
τους όρους και τις προϋποθέσεις που ειδικότερα καθορίζονται
σε αυτήν.

Αθήνα,                                       2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ               2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

4. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 5. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

6. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ 
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος):  Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 28 Ιουνίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

17750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


